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۵ مقصد اول کالاهای ایرانی در 1401

 14 میلیارد 
و ۵۸4 میلیون دلار 

بدون تغییر

۵ میلیارد 
و 7۶7 میلیون دلار  
 2۸ درصد افزایش

7 میلیارد 
و 4۵۹ میلیون دلار  
 2۳ درصد افزایش

2 میلیارد 
و 14۶ میلیون دلار  
 1۸ درصد افزایش

10 میلیارد 
و 2۳۸ میلیون دلار  
 1۵ درصد
افزایش

چین

امارات

هند

عراق

ترکیه

هفته سرخ

در آزادی چه خبر 
است؟

درحالی که مهدی تاج از مسدود شدن 
طبقه دوم ورزشگاه با حکم قضایی خبر 

داده بود، شرکت توسعه و تجهیز می گوید 
»یأس آفرینی« نکنید

یکصدمین دربی تهران در حالی عصر یکشنبه 
برگزار شد و با پیروزی پرسپولیس به پایان رسید 
که یکی از حواشی مهم این بازی مربوط به کم 
و کیف حضور تماشــاگران در ورزشگاه آزادی 
می شد. برخلاف برخی استادیوم های دیگر در 
شهرهایی مثل تبریز و اصفهان، در تهران اجازه 
حضور بیش از 15هزار نفر در ورزشگاه صادر نشد 
که حســابی محل بحث بود. روشن نیست چرا 
مهم ترین بازی باشــگاهی کشور باید در چنین 
شرایطی برگزار شود و محروم از حضور گسترده 
هواداران باشــد. یکی از توجیهاتــی که به این 
منظور ارائه می شد، ناتوانی طبقه دوم ورزشگاه 
آزادی در پذیرایی از هواداران بود؛ رویه ای که طی 
ماه های گذشته در تمامی مسابقات پرسپولیس، 
استقلال و تیم ملی اتخاذ شده بود. با این حال 
تنها ساعتی پیش از مسابقه خبر رسید طبقه دوم 
به روی تماشاگران باز شده و گروهی از هواداران 
سرخابی ها می توانند بازی را از آنجا تماشا کنند. 
شگفتی های این ماجرا اما به همین مقدار محدود 
نشد و در میانه های بازی تصاویر و فیلم هایی از 
تخلیه ورزشــگاه آزادی به بهانــه عدم امنیت و 
احتمال ریزش سکوها منتشــر شد؛ خبرهای 

ترسناکی که تمامی مخاطبان را نگران می کرد.
24ساعت بعد از دربی تهران، یک مقام مسئول 
وارد ماجرا شــده و در اظهاراتی قابل تامل ادعا 
کرده ورزشــگاه آزادی مشــکلی ندارد. مهیار 
عسگریان مدیرعامل شــرکت توسعه و تجهیز 
اماکن ورزشی در این رابطه گفته: »هیچ خطر 
نشست یا ریزشی در ورزشگاه آزادی وجود ندارد. 
همواره خواهش کرده ام رسانه ها ناامیدی و یأس 
را ایجاد نکنند و چیزی که وجود ندارد را درست 
نکنند. در واقع نباید شرایطی به وجود بیاید که 
هواداران با نگرانی و استرس وارد ورزشگاه شوند. 
وقتی طبقه دوم زیر بار تماشــاگر رفته، یعنی 
مشکلی وجود نداشــته، اما برخی نمی خواهند 
مردم شاد باشند. اگر تماشاگران داخل آمده اند، 
قطعاً با هماهنگی بوده اســت. قبل از بازی هم 
اعلام کردیم که مشکلی بابت حضور تماشاگران 
وجود ندارد. همه  چیز در ورزشگاه آزادی تحت 
کنترل است و حین مسابقات در حال بازسازی 
و ترمیم هستیم.« به این ترتیب این پرسش به 
میان می آید که اگر طبقه دوم ورزشگاه آزادی 
واقعا مشکلی ندارد، پس چرا در طول فصل اجازه 
استفاده از آن صادر نشد. به علاوه فراموش نکنیم 
خارج شدن این طبقه از دسترس، خبری بود که 
از طریق منابع رســمی منتشر شد. مهدی تاج، 
رئیس فدراسیون فوتبال 15بهمن گذشته گفته 
بود: »فرســودگی طبقه دوم ورزشگاه، با ایجاد 
خطر جانی برای تماشــاگران مواجه است. این 
مسئله باعث شد تا طی نامه ای که توسط معاون 
دادستانی کل کشور به دست فدراسیون فوتبال 
رسید، طبقه دوم آزادی با حکم قضایی مسدود 
شود.« آیا کسی می داند در آزادی چه خبر است 

و بالاخره حرف کدام مسئول را باید باور کنیم؟

روند بردهای متوالی سپاهان در خانه بالاخره قطع 
شد تا هفته بیســت وهفتم لیگ برتر به بهترین 
شکل ممکن برای پرســپولیس به پایان رسیده 
باشد. تنها یک روز بعد از پیروزی قرمزهای تهران 
در دربی حساس پایتخت، سپاهان در خانه 2 امتیاز 
کلیدی را از دست داد تا این هفته با صدرنشینی 
قرمزها به پایان برسد. حالا دیگر اختیار قهرمانی 
در دست سپاهان نیســت و این  پرسپولیسی ها 
خواهند بــود که در صورت رســیدن به پیروزی 
در 3 بازی بعدی بدون توجــه به نتیجه تیم های 
رقیب جام قهرمانی را تصاحب می کنند. سپاهان 
در برابر ملوان از حمایت حداکثری تماشاگرانش 
برخوردار بود. ورزشگاه نقش جهان دقایقی بعد از 
شروع مسابقه تقریباً پر شد و جو وحشتناکی در 
استادیوم به وجود آمد. تیم مورایس در نیمه اول 
موقعیت های بســیار زیادی ساخت اما نتوانست 
به گل برســد. با این حال کرنرهای پر شمار آنها 
سرانجام نتیجه داد و شهریار مغانلو با یک ضربه 
سر دیدنی توانســت توپ را از خط دروازه ملوان 
عبور بدهد. بعد از این گل سپاهانی ها آرام شدند 
و این بزرگترین ضربه آن ها به خودشان بود. حتی 
تعویض های مورایس هم نشــان می داد که او از 
بردن بازی مطمئن شده است. ملوان هم با یک کار 
تیمی تماشایی و یک ضربه ایستگاهی تمرین شده 
و البته ضربه تمام کننده سهیل فداکار ورزشگاه 
نقش جهان را در سکوت مطلق فرو برد. این بازی 
خیلی ها را یاد اولین دوره لیگ برتر و نقش ملوان 

در قهرمانی پرسپولیس انداخت.
رقابت  در پایین جدول لیگ نیز با شکســت مس 
کرمان در دربی این شهر داغ شد. حالا مس به شدت 
خطر سقوط را احساس می کند. این هفته از لیگ 
برتر یک نتیجه کاملا قابل پیش بینی هم داشــت. 
برخورد بین ذوب و آلومینیوم با تساوی بدون گل 
تمام شد، تیم هایی که این روزها زحمت گرفتن هیچ 

نتیجه ای به جز تساوی را به خودشان نمی دهند.

سوژه روز
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ضعیف کش
یک اتهام قدیمی به ساپینتو که بعد از دربی پررنگ تر شد.  استقلال تا 

امروز از بین 6تیم بالای جدول فقط موفق به شکست گل گهر سیرجان 
شده و مقابل مدعیان کارنامه خوبی نداشته است

نقشه قتل ساپینتو
پرسپولیس آنالیز بسیار خوبی از استقلال داشت و خط حمله خطرناک آبی ها را با 

تمرکز بالا مهار کرد. آمارهای این بازی هم کاملا بیانگر کاری است که پرسپولیس 
برای مهار هجومی ترین استقلال این سال ها انجام داد
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گزارش بازی

اسماعيلي فر در گفت و گو با همشهري ورزشي تا کيد مي کند 

پرسپوليس در جام حذفي هم به چيزي جز قهرماني فکر نمي کند

اروپایی بودگل عیسی
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جـام
لیز خورد!

ملوان و تکرار ماجرای فداکاری برای پرسپولیس
با تساوي سپاهان در خانه، هفته فوتبالي به 
 بهترين شکل ممکن براي يحیي و شاگردانش

به پايان رسید
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یادداشت
حسام الدين برومند ؛ پژوهشگر حقوق بشر

 متن کامل را با  اسکن  کیو آر کد، در همشهری آنلاین بخوانیدحقوق بشر عريان آمريکا 

تصاویر جذاب شفق قطبی از ایستگاه فضایی
شــفق قطبی زمانی تشــکیل می شــود که ذرات بــاردار 
)الکترون هــا و پروتون هــا( بــا گازهــای موجــود در جــو 
فوقانی زمین برخــورد کنند. ایــن برخوردها فلاش های 
ریزی می سازند که آسمان را پر از نور رنگارنگ می کنند. 
ویدئویی از ایســتگاه فضایی بین المللــی )ISS( گرفته 

شده است که می توانید در همشهری آنلاین ببینید.

۷عادت زیان آور موقع نشستن روی صندلی
ما هر روز ســاعات طولانی نشســته ایم؛ فرقی نمی کند 
کجا، در خانــه یا محــل کار. آیا تــا به حال بــه عادت های 
بد نشستن تان دقت کرده اید؟ شاید این مسئله، مهم 
به نظر نرسد، اما عادت های بد نشســتن می تواند روی 
سلامت فیزیکی و روانی، اثرات منفی بلندمدت داشته 

باشد. اینفوگرافیک همشهری آنلاین را ببینید.

دیگر نیازی به گوشی های موبایل نیست
عمران چائودری، طراح پیشین شرکت اپل، یک دستگاه 
پوشیدنی را به نمایش گذاشــت که می تواند جایگزین 
گوشــی های موبایــل شــود. ایــن گجــت در اصــل یــک 
پروژکتــور مبتنــی بــر چت بــات ChatGPT اســت کــه 
قابلیت هایی مانند تماس گرفتن و پاسخ به تماس ها و 

ترجمه متن را برای کاربر فراهم می کند...

نجوم

سلامت

دانش

گفت و گو با  اسماعیلی فر
گل عیسی، اروپايی بود

با علی قنبریان)فیاض(، مصحح و پژوهشگر متون کهن
احیاي میراث گذشتگان با اصلاح متون كهن
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از  يکــی  در  پرســپولیس 
حسا س ترين بازی های اين فصل 
لیگ برتر، استقلال را در دربی 

تهران شکســت داد تا همچنان برای 
رســیدن به قهرمانی امیدوار باشد. شاگردان 

يحیی گل محمدی در حالی به 3امتیاز مهم اين بازی رسیدند 
كه مقابل استقلال دروازه شان را بسته نگه داشتند، آن هم درحالی كه 

آبی های پايتخت در تمامی بازی های نیم فصل دوم موفق به گلزنی 
شده بودند. برد پرســپولیس در دربی100 بهانه ای شد تا با دانیال 
اسماعیلی فر، مدافع راست سرخپوشــان صحبت كنیم. او تأكید 
كرد كه پرسپولیس با همدلی و انسجام تیمی موفق به شکست دادن 

استقلال شد...

حجت الاسلام علی قنبريان )فیاض(، پژوهشگر متون كهن و نسخه های 
خطی و مولف آثار متعددی در اين حوزه، دروس سطح را در مدارس 
علمیه شیخ عبدالحســین، آيت الله مجتهدی و مروی در تهران به 
پايان برده و از محضر استادانی همچون آيات عظام مهدوی كنی)ره(، 
مجتهدی تهرانی و خسروشاهی كسب فیض كرده و برای دروس سطح 
عالی و خارج رهسپار شهر قم شده و از درس آيات عظام علوی گرگانی، 
نوری همدانی، موسوی اردبیلی، سبحانی تبريزی، هاشمی شاهرودی، 
شبیری زنجانی و سیدحسن خمینی خوشه چینی كرده است. وی 
دانش آموخته دكتری مبانی نظری اســلام دانشگاه تهران بوده و 
هم اكنون پژوهشگر پسادكتری دانشگاه تهران در زمینه فلسفه اخلاق 
است. وی تخصص ويژه ای در بازخوانی و احیای خطوط قديمی دارد 
و حاصل مطالعات و تحقیقات خــود را در كتاب ها و مقالات 

بسیاری منتشر كرده است...

ویژه های  امروز داده نما
گرافیک:  محمدرضا محمدی تاش

 رکورد صادرات غیرنفتی کشور شکست
 سخنگوی کمیسیون توسعه  تجارت 

خانه صنعت، معدن و تجارت ایران گفت: 
صادرات غیرنفتی کشور در سال ۱۴۰۱ با عبور از ۵۳ میلیارد و ۱۶۶ میلیون 

دلار  و رشد ۱۰ درصدی، رکورد جدیدی را در تاریخ کشور به جا گذاشت.

20روز حبس انفرادی بدون اثبات جرم در کشوری 
که بزرگ ترین داعیه حقوق بشر را دارد، عین نقض 
حقوق بشر است و اگر این حبس به از دست رفتن 
جان زندانی منجر شود، بی تردید این مرگ در زندان 

در حد جنایت ضدبشری به شمار می رود.
آخرین پرده از طنز پرچمداری آمریکا در حوزه حقوق بشر، مرگ »جاشوا مک 
لمور« در زندان ایالت ایندیانا بود کــه طی مدت 20روز در یک زندان انفرادی 
بدون پنجره و تنها و به صورت عریان متحمل حبس می شود و به دلیل آب و غذا 
نخوردن و بی توجهی مسئولان زندان به این بازداشتی، جان خود را در نهایت 
از دســت می دهد. کمتر از یک هفته پیش نیز خبر خورده شــدن یک زندانی 
آمریکایی 35ساله با نام »لاشون تامپسون« در ســلول انفرادی زندان آتلانتا 

توسط ساس ها، سروصدای زیادی به پا کرد.
پیرامون این اخبــار و اتفاقات تلــخ و ناگواری که در زندان هــای آمریکا طی 

سال های گذشته تکرار شده  چند نکته قابل اعتناست:
يکم. آمریکا بزرگ ترین ناقض حقوق بشــر و حقوق شهروندی است. جنایات 
حقوق بشری آمریکا در ســطح جهانی با لشکرکشی به دیگر کشورها و کشتار 
و خونریزی اســت که نمونه های آن در یمن، عراق و سوریه در دهه های اخیر 

عیان و نمایان است.
اما جنایات حقوق بشری آمریکا در صحنه داخلی این کشور هم رخ داده است. 
تصویر واقعی آمریکا در حقوق بشر و در حقوق شهروندی در صحنه آشکار همان 
تصویر جورج فلوید است که تاریخ فراموش نخواهد کرد که چطور یک شهروند 
سیاهپوست به جرم اینکه صرفا سیاهپوست است زیر زانوی پلیس آمریکا خفه 

شد و جان باخت.
از ســوی دیگر تصویر مخفی آمریکا در حقوق بشــر و حقوق شــهروندی در 
زندان های آمریکا قابل مشاهده اســت که طبق گزارش های رسانه های غربی 
به بیرون درز پیدا می کند. البته ایــن اخبار دردناک هم یکی از هزاران جنایت 

حقوق بشری در زندان های این کشور است که لو می رود و افشا می شود.
زندان های آمریکا چیزی جز یادآوری دوران تاریک قرون وسطی و شکنجه های 
وحشیانه آن دوران نیســت. این جنایات امروز با ویترین دمکراسی خواهی و 

آزادی و لیبرالیسم صورت می گیرد.
دوم. در دوره ریاســت جمهوری ترامپ، نشــریه پولتیکو، سندی محرمانه از 
»برایان هوک« مسئول وقت گروه اقدام ایران در وزارت خارجه آمریکا منتشر 
کرد که نشــان می داد او به وزیر خارجه وقت آمریکا توصیه می کند ملاحظات 
حقوقی و اخلاقی را در زمینه حقوق بشر در مقابل کشورهایی مانند ایران کنار 
گذاشته و از حقوق بشر صرفا به عنوان ابزاری برای فشار استفاده کنند! این همان 
چهره بدون بزک آمریکاست. اساسا در حکمرانی آمریکا، اخلاق جایگاهی ندارد 
و لذا طبیعی است که زندان های این کشــور محل بی اخلاقی و جنایت باشد و 

حقوق بشر محلی از اعراب نداشته باشد.
سوم. با این جنایات و این افتضاحــات تاریخی در زندان های آمریکا، باید یک 
جبهه واقعی حقوق بشری علیه آمریکا در مناســبات بین المللی شکل بگیرد. 
نخســتین گام می تواند این باشد که کشورهای مســتقل از سیطره غرب، به 
سازوکار حقوق بشری سازمان ملل اعتراض و ضمانت اجراهایی برای رسیدگی 
به وضعیت حقوق بشر آمریکا ایجاد کنند. به عنوان نمونه لازم است تا گزارشگر 

ویژه حقوق بشر برای آمریکا تعیین شود.
گام بعدی و اساســی این اســت که تشــکیلات جدید حقوق بشــری خارج 
از ســلطه و نفوذ آمریکا ایجاد شــود. نبایــد در برابر جنایات حقوق بشــری 
 این کدخــدای وحشــی کــه البتــه دوران افول او شــروع شــده اســت 

منفعل بود.

10

۶دلیل شکست 
گفتمان براندازی

 هوشمندسازی 
سفرها  با ۶۳0 ون

پزشک خانواده
 غریبه در خانه ها 

 چرا حتی مخالفان نظام از براندازان
 و اهدافشان روی گردان شده اند؟

 خدمت رسانی تاکسی های ون جدید
 بر مبنای اینترنت صورت می گیرد

بررسی طرح پزشکی خانواده  که از 
ابتدای اردیبهشت دوباره اجرایی شد

صفحه2

صفحه3

صفحه13

8 سیاست ساماندهی  
بازار اجاره مسکن

 حركت اولین قطارملی
140متری در مترو

ساماندهی بازار اجاره در قالب طرح های حمایتی 
توسط دولت پیگیری می شود

تجربه ۱۰کشــور در حمایت از اجاره نشــین ها
نگاهی به اجاره بهای لاکچری نشینی در تهران

اصل ماجرای  وضعیت زندانیان  آمریکایی و  مرگ های غیرطبیعی آنها را با اسکن این کیو آرکد  ببینید.

70درصد 
 هزینه تولید و ساخت  
قطار ملی ریالی  است.

85درصد 
تولید قطار ملی کشور 
بومی سازی شده است.

400واگن 
 مترو سالانه در داخل 
کشور تولید می شود.

25شرکت
  دانش بنیان در این 

پروژه مشارکت دارند. 7

اصل ماجرای  طرحی را که قرار است در آن از دلالان مسکن مالیات 
گرفته شود با اسکن این کیو آرکد  ببینید.

صفحه های 21 تا 24

صفحه3

یک رام قطار ملی  در نیمه دوم سال وارد ناوگان متروی تهران می شود

مرگ ها 
در زندان های 
ایالتی آمریکا 
 غیرطبیعی 

است.

جمعیت 
 زندانیان جهان 
در زندان های 
آمریکا  هستند.

 زندانی
سالانه در آمریکا 
مورد تجاوز قرار 

می گیرند.

یکبار 
یک خودکشی 
در زندان های 

آمریکا رخ 
می دهد.

زندانی 
در زندان های 

آمریکا در سال 
201۹ کشته 

شدند.

زندانیان زیر 
1۸ سال مورد آزار و 
اذیت جنسی قرار 

می گیرند.

 7۵00 
طی یک دهه 
در ۵00زندان 
آمریکا جان 

باخته اند.

17درصد 

20درصد 

217000

20روز

4200

21درصد 

7۵00نفر

 تصویر   
پس از 20روز انفرادی، جهان را شوکه کرد

 مرگ  دردناک یک زندانی آمریکایی  
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 در شرایطی که این روزها جریان برانداز می کوشد 
با نمایش اتحاد و تنفس مصنوعی به راه بی سرانجام 
خود ادامه دهد، اما اخبار منتشر شده از فعالیت های 

این جریان نشان می دهد براندازان به آخر خط 
اقدام های ضدایرانی خود رسیده اند؛ روندی که 
با توجه به رویکردهای وطن فروشانه اتخاذ شده 
ازسوی آنان، چندان هم غیرقابل پیش بینی نبود.
به گزارش همشهری، اگرچه از مدت ها قبل و پس از 
فرونشستن گردوغبار اغتشاشات، نشانه های 
گسست و طرح ادعاهای لیدری انقلاب ادعایی در 

میان جریان های معاند بروز کرد، اما خروج حامد 
اسماعیلیون، از چهره های فعال گروه همبستگی، 
موسوم به »مهسا«، پرده دیگری از اختلاف های 
حاد درونی جریان های ضدانقلاب را نمایان کرد.

اکنون اما طرح ادعای لیدری جریان برانداز ازسوی 
چهره های حاضر در اتحاد نمایشی اپوزیسیون، 
شرایط بغرنجی را برای براندازان به وجود آورده و 

نبود حمایت مردمی، آنان را به فعالیت در خلأ وادار 
کرده است. با وجود اینکه این جریان در ماه های 
اخیر تلاش کرده خود را دلسوز مردم ایران نشان 
دهد، اما تحریم طلبی، تشویق به دخالت نظامی، 
تجزیه طلبی و... از رویکردهای ضدمردمی این 
جریان حکایت دارد؛ رویکردهایی که تنفر بیش از 

پیش جامعه ایرانی را به همراه داشته  است.

آخر خط براندازی
6دلیل شکست گفتمان براندازی و رویگردانی مردم از براندازان

گروه سیاسیگزارش

  برنامه ریزی برای سفر رئیسی به آفریقا
ولی الله محمدی نصرآبادی، مدیرکل آفریقای وزارت 
امورخارجه از برنامه ریزی برای سفر رئیس جمهور 
ایران بــه چند کشــور آفریقایی در نیمه نخســت  
سال جاری خبر داد. براین اســاس گفته می شود با 
برنامه ریزی های انجام شــده، پیش بینی می شود 
میزان تجارت ایران با کشــورهای قــاره آفریقا در 

سال جاری به بیش از 2میلیارد دلار افزایش یابد.

  ادامه تحریم های غربی علیه سپاه پاسداران
انگلیس به همــراه آمریکا و اتحادیــه اروپا، 8 فرد و 
یک نهاد ایرانــی، از جمله برخی مقام های ســپاه 
پاســداران را به دلایل حقوق بشری، تحریم کردند.  
پیــش از این دولــت انگلیس در آخریــن روزهای 
اســفندماه1401نیز تحریم هایــی را علیه ۵نفر از 
 اعضای هیأت مدیره بنیاد تعاون ســپاه پاسداران و

 2 تن از فرماندهان این نیرو اعمال کرده بود.

 رئیس جمهور عراق به ایران می آید
وزیر امور خارجه عــراق در گفت وگــوی تلفنی با 
همتای ایرانی خود، ضمن ابراز خرســندی از آغاز 
مجدد روابط تهران و ریاض، از ســفر قریب الوقوع 
عبدالطیف رشید، رئیس جمهور عراق به ایران خبر 
داد. فواد حسین و حســین امیرعبداللهیان دراین 
گفت وگو بر گســترش روابط راهبردی فی مابین و 
لزوم هماهنگی و رایزنی مستمر در مسائل مختلف 
تأکید کردند. این در شرایطی اســت که » امنیت 
مرزهــا«، »مبــادلات ارزی«، »پروژه هــای حوزه 
حمل ونقل ریلی«، »اســتمرار همکاری ها در حوزه 
انرژی« و »همکاری های منطقــه ای« از مهم ترین 
پرونده های روی میز در مناســبات تهران – بغداد 

به حساب می آید.

نقل قول خبر

 خبرهای کوتاه

پیشــگامی دولــت در اجــرای قوانیــن 
حجاب 

 علی بهــادری جهرمی، ســخنگوی دولت: 
رعایــت قوانیــن موجــود در کشــور در 
حوزه هــای مختلــف، ازجملــه در موضوع 
پوشــش، مطالبه ای مردمی است. دولت 
خــود را مکلــف می دانــد پیشــگام اجــرای 
قوانیــن باشــد و ایــن مســئله را از خــود 
آغــاز کنــد و در مجموعه هــای دولتــی و 
مجموعه هایی که خدماتی را در آنجا ارائه 
 می کننــد، پیشــگام اجــرای قانــون باشــد.

/ فارس

هک همزمان ۲هواپیمای دشمن 
امیــر رســتگاری، مدیرعامــل صاایــران: 
چنــدی قبــل یــک هواپیمــای دشــمن در 
مرز هوایی ایران شــروع به انتشــار امواج 
بــرای جمــع آوری اطلاعات کــرد، امــا این 
هواپیمــا را مختل کردیــم. فــردای آن روز 
2هواپیمــای دیگر دشــمن پــرواز کردند، 
این بار هر دو را مختــل کردیم چون در آن 
پهنای باند بــه این توانمندی دســت پیدا 

کرده ایم./ تسنیم

پویایی در روابط ایران و روسیه
الکسی ددوف، سفیر روسیه در تهران: در 
حال  حاضر پویایی روابط و همکاری های 
روسیه و ایران بسیار بالا بوده و همکاری 
در جهات مختلف در حال توسعه است. 
اول از همــه، تماس هــای نزدیــک بیــن 
رهبــران ما و ســایر ســطوح برقرار اســت. 
در ســال جاری میــلادی، رؤســای جمهور 
 2کشور 3 بار تلفنی ارتباط برقرار کرده اند.

/ ایرنا

وزیر بهداشت: ســازمان جهانی بهداشت از نامه 
تاییــد و قدردانــی ســازمان جهانــی بهداشــت بــه 
مناســبت ریشــه کن شــدن ســرخک و ســرخجه 
در ایــران خبــر داد. ایــن در حالی اســت کــه هنوز 
بســیاری از کشــورهای اروپایی، تاییدیه ســازمان 
جهانی بهداشت در خصوص ریشه کنی سرخک 

و سرخجه را دریافت نکرده اند.  #خبر _خوب

براندازها باز هم از پهلوی فاصله گرفتند.

 
دو زنــدان در ســوئیس، بــه دلیــل 
نداشتنِ زندانی، تعطیل شــدند! چقدر 
خوشبختند! چقدر خوبه، مگه نه؟! خب 
خب! ایــن اتفــاق در ســوئیس نیفتاده! 
بلکه پارســال در کرمــان و بوشــهر ایران 
اتفاق افتاده! چرا ما قدر کشور خودمونو 

نمیدونیم.

@jafarian1401
ozra jafarian

 
دکتــر محمدرضــا فاخــری متخصــص 
ارتوپد از نیــکان و بامرام های روزگار که 
۴ روز عید فطر رو اومد منطقه محروم 

دلگان سیستان و بلوچستان؛
پزشــکی که میتونســت ایــن تعطیلات 
رو تهــران کنــار خانــوادش باشــه ولــی 
جهادی وار اومد برای خدمت به مردم؛

هزینــه ویزیتــش هــم صلــوات و دعای 
سلامتی برای امام زمان)عج( بود...

@bamari88
مجیدبامری)بلوچم(

محسنیاژهای:قوایسهگانه
عیوبهمرارفعکنند

لزوم هماهنگی قوای سه گانه 

قضایی
برای رفع مشــکلات کشــور 
ازجملــه گرانی ها و تنگناهای 
معیشتی مردم در محور طرح اظهارات و مواضع 
روسای قوا در سال جدید قرار دارد. غلامحسین 
محسنی اژه ای در جلسه این هفته شورای عالی 
قضایی با اشاره به همین مسئله گفت: »امروز 
مسئله نخست کشــور، مســئله اقتصادی و 
معیشت مردم و مهار تورم و رشد تولید است. 
قوای ســه گانه باید در این رابطــه با یکدیگر 
هماهنگی و هم افزایی کامل داشــته باشند و 
مقام معظم رهبری، در 2 فاصله کوتاه، در این 
خصوص فرمایشاتی داشتند.« پیش از رئیس 
دستگاه قضا، سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور 
در ســخنرانی تحویــل ســال1402 در 
محوری ترین بخش از صحبت هایش گفته بود: 
»برنامه اصلی دولت در سال1402 کنترل تورم 
همراه با رشد پایدار اقتصادی است.« محمدباقر 
قالیباف، رئیــس مجلس نیــز در همان پیام 
نــوروزی اول فروردین مــاه خــود دربــاره 
رویکردهای مجلس در آخرین سال فعالیتش 
تأکید کرد: »دغدغه اصلی مــا در مجلس آن 

مشکلی است که ربط وثیق تر و عاجل تری به 
معیشت مردم دارد؛ لذا به طور ویژه در چنین 
مســائلی، به دولت کمــک خواهیــم کرد و 
مجوزهای لازم را برای آن صادر خواهیم کرد.« 
محســنی اژه ای گفت: در امر مقابله با فســاد، 
هدف ما ریشــه کن کردن و رفع فســاد باشد؛ 
نه اینکه بخواهیم مچ گیری کنیــم یا توپ را 
به زمین دســتگاهی دیگــر بیندازیم یا اینکه 
منیت داشــته باشــیم و بگوییم این ما بودیم 
که فلان فســاد را اعلام کردیــم! آنچه مهم 
است، رفع فســاد و مقابله با فساد است. باید با 
همفکری و اتخاذ تمهیداتی، کمک رســانی و 
مساعدت قوای سه گانه به همدیگر را در ضمن 
حفظ استقلال شــان، هرچه بیشتر و افزون تر 
محقق کنیم؛ در اینجا باید توجه داشت که این 
مساعدت و کمک کردن قوای سه گانه، به معنای 
نادیده گرفتن عیوب و اشکالات همدیگر نیست، 
بلکه می خواهیم تلاش کنیم در راستای تمرکز 
بر حل مسئله نخست کشور که همان مهار تورم 
و رشد تولید است، عیوب و اشکالات یکدیگر را 
رفع کنیم؛ به گونه ای که در این مســیر، تنازع، 

تخاصم و برخوردی ایجاد نشود.

تحریم، جواب تحریم
چهره های مختلف جریان برانداز، از مســیح علی نژاد گرفته تا رضا پهلوی در دیدار با مقام های 
غربی، افزایش فشــارهای اقتصادی بر جمهوری  اســلامی را طلب کرده اند؛ درخواستی که با 
استقبال آمریکایی ها و اتحادیه اروپا، اعمال گســترده تحریم های جدید علیه مردم ایران را به 
همراه داشــت.  وزارت امورخارجه ایران در چارچوب عمل متقابل، اشخاص و نهادهایی را در 
اتحادیه اروپا و رژیم انگلیس به دلیل »حمایت، تحریک و تشــویق به اقدام های تروریســتی«، 
»دخالت در امور داخلی«، »نشــر اکاذیب« و »ترویج اطلاعات غلط و مشــارکت در تشــدید 
تحریم های ظالمانه علیه مردم ایران« تحریم کرد. براین اســاس 21شخص حقیقی و حقوقی 
اتحادیه  اروپا و انگلیس به فهرست تحریم های اعمال شده ازسوی جمهوری اسلامی اضافه شدند.

اتحاد با تجزیه طلبان
اتحاد با گروه های تجزیه طلب، یکــی دیگر از رویکردهای 
جریان برانــداز در ماه های اخیر بوده اســت؛ رویکردی که 
بیش  از هر زمان دیگری، دست جریان »دمکراسی خواه« را 
برای جامعه ایران رو کرد و به مثابه تیر خلاصی بر تقلاهای 
براندازانه آنان، آن هم با شعارهای رنگارنگ و عامه پسند بود. 
برگزاری کنفرانسی موســوم به »آینده جنبش دمکراسی 
ایران« در واشــنگتن، با حضور چهره هــای تجزیه طلب از 
گروه های قومیت گرا، چهره عریانی از اهداف پشــت پرده 
مدعیان دمکراسی خواهی را به  نمایش گذاشت. در این میان 
اما اتخاذ رویکردهای رسوا باهدف روی پرده بردن » نمایش 
اتحاد« واکنش های بســیاری را  حتی درمیان جریان های 
اپوزیسیون به دنبال داشت و اعتراض ها و انتقادها از چنین 
رویکردی آنقدر بالا گرفت که این اتحاد نمایشی را نیز از بین 
برد. اتخاذ چنین رویکردی سبب شد جامعه ایران بیش از 
گذشته به اهداف شوم پشت پرده چنین اتحادهایی پی ببرد.

دست دوستی با دشمنان ایران
سفر اخیر رضا پهلوی به سرزمین های اشغالی و دیدار وی 
با مقام های دولت جعلی اسرائیل، شاهد دیگری بر اتحاد 
براندازان با دشمنان ایران است. این سفر درحالی انجام 
شد که رژیم صهیونیستی در سال های اخیر از هیچ گونه 
دشمنی علیه دولت و ملت ایران دریغ نکرده است. از ترور 
و خرابکاری گرفته تا ائتلاف سازی منطقه ای و بین المللی 
علیه جمهوری اسلامی و افزایش فشارها بر مردم ایران، 
کارنامه سیاهی اســت که رضا پهلوی نه تنها در تطهیر 
آن ناموفق بــود، بلکه نیات درونی وی بیش از گذشــته 
برای جامعه ایران هویدا شــد. پیگیری مستمر راهبرد 
درخواست کمک از دشمنان ایران در شرایطی است که 
جامعه ایران در ماه های اخیر و در جریان راهپیمایی های 
22بهمــن1401 و روز قدس1402، انزجــار خود را از 
دشمنان این مرز و بوم به جهانیان نشان داد و رشته های 

بافته  شده ازسوی براندازان در ماه های اخیر را پنبه کرد.

اعمال دیکتاتوری با شعار دمکراسی
اکنون دیگر کمتر کسی اســت که با نیات قدرت طلبانه 
جریان های برانداز آشنا نشده باشــد. برخی چهره های 
این جریان اگرچه در ابتدا با شعار دمکراسی خواهی، به 
بهره برداری سیاسی از اغتشاشات پاییز1401 در ایران 
پرداختند، اما روند تحولات نشــان داد تمامیت خواهی، 
وجه غالب رویکردهای اتخاذشــده ازســوی براندازان 
است. خروج حامد اسماعیلیون، از چهره های برانداز، از 
گروه  »همبستگی«، نمود دیگری از دیکتاتوری حاکم بر 
جریان »دمکراسی خواه« است. اسماعیلیون طی نامه ای 
که در شبکه های اجتماعی خود منتشر کرد، ضمن تشریح 
دلایل اتخاذ چنین تصمیمی، از فشارهایی پرده برداشت 
که ادامه فعالیت در چنین سازوکاری را برای وی ناممکن 
کرده  اســت. پیش از این نیز چهره های مختلف جریان 
برانداز، به صــورت تلویحی از دیکتاتــوری حاکم بر این 

جریان از سوی رضا پهلوی انتقاد کرده بودند.

تشویق به دخالت نظامی در ایران
رویکردهای اتخاذ شده ازسوی براندازان، بیش  از هر چیز نشــان دهنده دشمنی با ملت ایران 
است. برگزاری کنفرانس جهانی امنیت، موسوم به »کنفرانس هالیفکس« در شهر هالیفکس 
کانادا، از نمودهای تلاش لابی های ضدایرانی به منظور تشویق دولت های غربی برای استفاده 
از مکانیسم جنگی ناتو و تمرکز امکانات مالی، امنیتی و اطلاعاتی - نظامی روی ایران به حساب 
می آید؛ کنفرانســی که در آخرین روزهای آبان ماه1401 و با حضــور چهره هایی مانند حامد 
اسماعیلیون، مسیح علی نژاد و نازنین افشین جم برگزار شد و رویکرد اجماع سازی امنیتی علیه 
ایران را دنبال می کرد. اتخاذ چنین رویکردی واکنش های گسترده ای را حتی درمیان مخالفان 

جمهوری اسلامی به دنبال داشت و پرده دیگری از نیات شوم براندازان را نمایان کرد.

با شکست براندازان در پیشبرد پروژه آشوب، فراخوان های آنان برای ادامه خشونت ها همچنان ادامه 
داشته است؛ رویکردی که با بی اعتنایی جامعه مواجه شد و شکست سنگینی را برای این جریان به 
همراه داشت. همچنین بهره برداری سیاســی از برخی مطالبات اقتصادی مردم ایران و تلاش برای 

به خشونت کشیدن طرح چنین مطالباتی را می توان از مهم ترین دلایل رویگردانی جامعه از چنین 
جریان هایی به حساب آورد. ازسوی دیگر بی توجهی به هویت اســلامی جامعه ایرانی و تلاش ناکام 
برای استحاله چنین هویتی از دیگر دلایل شکست گفتمان جریان براندازی در ایران به حساب می آید.

حمایت از آشوب و خشونت

 
رشــتو1: ایــران برخــلاف کشــورهای 
عربی یک کشور متوسط نفتیه.چون 
تقریبا 3 برابرعربستان،9 برابر امارات 
و30برابر قطرجمعیت داره. اثر گذاری 
ذخایــر رو بایــد بــر ایــن مبنــا حســاب 
کرد نه رتبه ایران در جدول! ســاخت 
نیــروگاه های هســته ای بــرای تامین 
نیازهــای آینــده این جمعیــت بزرگ و 

کاهش آلودگی از اوجب واجباته.

رشــتو2:اغلب گفتــه میشــه مــردم 
ایــران قبــل از انقــلاب وضعیتــی بهتــر 
داشــتند  خــودش  همســایگان  از 
کــه مزخرفــه! در دهــه 50 وضعیــت 
یــک شــهرونداماراتی 20 برابر،یــک 
شــهروندقطری12برابر، یک شــهروند 
یــک  عــربســتانی6برابروضــعیــــت 
شــهروندایرانیه. همچنیــن  وضعیــت 
یک شــهروند ایرانی بســیار پایین تر از 
یــک شــهروند عراقی،کویتــی وعمانی 

بود. 

رشــتو3:در زمینه آبرســانی کــه اینجا 
بولد شده باید گفت تا قبل از انقلاب 
50 درصد مردم ایران به آب دسترسی 
نداشــتند. ایــن در حالیــه کــه در 
عربســتان6۴، الجزایــر77، لیبی87، 
ترکیــه68 و عــراق 66درصد مــردم به 
آب ســالم دسترســی داشــتند. امروز 
در دنیا فقط 26کشــور آبرسانی بالای 

90درصد دارند، ایران یکی شونه. 

در  ایــران  کــه  زمانــی  رشــتو۴:در 
دهــه50 بــا مصــرف 2050کالــری در 
ردیــف کشــورهای قحطــی زده قــرار 
گرفتــه ترکیــه 3053، امــارات3229، 
کویت2607،کره2786، سوریه2319، 
اردن   ،2261 عــراق  مصــر2356، 
2۴18، لیبی2۴53، پاکســتان2220 و 
کشــورهای مثل گابن، زیمبابــوه، غنا، 
هنــد، کنیــا و حتــی نامیبیــا وضعیــت 

بهتری نسبت به ایران داشتند.

رشــتو5:در حالی کــه امید بــه زندگی و 
طول عمر ایرانی ها در دهه50 شمسی 
بــه 52ســال می رســید، پاکســتانی ها 
53ســال عمــر می کردنــد و در همیــن 
ســال ها ایــن مقــدار از کــره گرفتــه تــا 
کشــورهای عربی اطراف ایــران بین 60 

تا 69سال بود.
 منبع: بانک جهانی

@Yrotsih9
mojtaba ghafouri
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یک رام قطار ملی 7واگنه با پشت سر گذاشتن 
تست های باقی مانده و اخذ مجوز های لازم، 
در نیمه دوم سال وارد ناوگان متروی تهران 
خواهد شد تا به صورت رســمی از نخستین 
قطار مترویی ساخت ایران رونمایی شود. این 
واگن ها درواقع نخســتین بخش از 113واگن 
سفارش داده شده از سوی شهرداری و شرکت 

متروی تهران محسوب می شوند.

به گــزارش همشــهری، قطــار ملی متــرو که 
ساخت آن از حدود 4ســال پیش به عنوان یکی 
از ماموریت ها و وظایف محول شــده به نهاد های 
ذیربط آغاز شــده بود، مراحل آخــر خودش را 
طی می کند و طبــق برنامه ریــزی و زمانبندی 
صــورت گرفته، در نیمه دوم ســال، شــاهد به 
حرکت درآمدن و سیر نخســتین قطار ملی در 
خطوط متروی تهران خواهیم بود تا پس از حدود 
20ســال وابســتگی حمل ونقل ریلی شهری به 
واردات واگن های خارجی، کشــور در تولید این 
محصول اســتراتژیک در حمل ونقل عمومی به  
خودکفایی و اســتقلال برســد؛ هرچند در تمام 

صنایع و شــرکت های صنعتی بخشی از تولید و 
تامین قطعــات از طریق واردات انجام می شــود 
و تولید تمــام قطعات در داخل یــک کارخانه یا 
کشور توجیه اقتصادی ندارد، اما در بحث تولید 
قطار ملی تلاش شــده تا حداکثر بومی ســازی  
و داخلی ســازی  را داشته باشــیم؛ به صورتی که 
85درصد دانش طراحی و ساخت قطار ملی کاملا 
داخلی بوده و 88درصد قطعات مورد استفاده در 

قرارداد با شرکت های داخلی تامین شده است.

قطار ملی یک گام تا اخذ مجوز 
اکنون قطار ملی به مراحل آخر برای کسب مجوز 
فعالیت و ســیر در خطوط مترو رسیده است. در 
این رابطه ســیدکاظم طاهرزاده، مدیر کارگروه 
پروژه طراحــی و راه اندازی قطار ملــی مترو به 
همشــهری می گوید: »در ســال1398، طبق 
مواد 54 و 58 قانون توسعه 5ساله ششم، دولت 
موظف شد تا 2هزار واگن به ناوگان متروی تهران 
و دیگر کلانشــهرها اضافه کنــد و از طرف دیگر 
باید 85درصــد از دانش طراحی و ســاخت این 
واگن ها بومی ســازی  می شــد. پیرو این موضوع 
کارگروهی از نمایندگان وزارت صمت، معاونت 
علمی و فناوری رئیس جمهور، جهاد دانشگاهی 
و شرکت های واگن ســازی  تشکیل شد و ساخت 
قطار ملی در دســتور کار قرار گرفت. ســرانجام 

در سال1401 بود که با ساخت و مونتاژ قطعات، 
نخستین قطار ملی در شرکت واگن سازی  تهران 
ساخته شد تا در ادامه تست های لازم و مجوزهای 
مربوط به مسافرگیری را اخذ کند.« در این مرحله 
یک شرکت مشــاور با همکاری معاونت علمی و 
فناوری رئیس جمهور انتخاب شد تا طبق قرارداد 
مراحل طراحی و ســاخت قطار ملی را به لحاظ 
اســتاندارد های بین المللی بررسی و تأیید کرده 
و مجوز فعالیت آن را صادر کند. با توجه به اینکه 
بخشــی از تجهیزات مورد نیاز برای پشت ســر 
گذاشتن تست ها در داخل کشــور موجود نبود، 
یک شرکت روســی این تجهیزات مورد نیاز را به 
ایران آورد. تا امروز 80درصد تست ها با موفقیت 
پشت سر گذاشته شده اســت و در این مسیر در 
مواردی نیاز بــه انجام یکســری اصلاحات بود 
که این اصلاحــات نیز صورت گرفــت و دوباره 
تست های لازم گرفته شد. قطار ملی تا اخذ مجوز 
سیر درخطوط مترو فاصله چندانی ندارد و فقط 
20درصد از تســت ها باقی مانده است که انتظار 
می رود تا قبل از پایان نیمه نخست سال تکمیل 
شده و مجوز فعالیت و تولید قطار ملی صادر شود.

شهرداری و متروی تهران نخستین مشتریان 
قطار ملی 

شهرداری تهران و شــرکت مترو سفارش تولید 

حرکت اولین قطار ملی 140متری در مترو
تولید سالانه 200 تا 400واگن مترو در داخل کشور محقق می شود

مهدی اسماعیل پورگزارش
روزنامه نگار

خدمت رسانی  تاکسی های ون جدید بر مبنای اینترنت و نرم افزارهای موبایلی صورت می گیرد
هوشمندسازی ترددهای تهران  با630 ون  شاتل سرویس 

تهران به زودی با 630ون شاتل ســرویس به جنگ ترافیک در 
ساعات پرتردد روز می رود. سازمان تاکسیرانی شهر تهران در 
سال جاری ۴0پروژه تحولی و خدماتی به اجرا درمی آورد تا کیفیت 
خدمات تاکسی ها به شهروندان را ارتقا دهد. براساس اطلاعات 
رسیده از سازمان تاکسیرانی به همشهری، یکی از این خدمات با 
عنوان »شاتل سرویس« قرار است به اجرا درآید که کمک بزرگی 
به کاهش ترافیک پایتخت خواهد کرد. نکته اصلی در این برنامه 
هوشمند سازی خدمت رسانی ناوگان است که در برنامه شاتل 
سرویس قرار است بیشتر دیده شود. پیش از این 28آبان سال 
گذشته طی مراسمی این  تاکسی های ون وانا از سوی ایران خودرو 
به شهرداری تهران تحویل داده شده بود و قرار است همه این 

ون های نو در شاتل سرویس به کارگیری شوند.
 

نجات ترددهای شهری
ســاعات ترافیک تهران به 2بخش صبح و عصر تقسیم می شود که 

بیشترین ترددهای شهری در این 2زمان صورت می گیرد. سازمان 
تاکســیرانی در برخی ساعات شــهر به دلیل پیک ترافیک نقاطی 
پرازدحام با مشکل کمبود تاکسی ها در برابر افزایش مسافران مواجه 
است. برای رفع این نیاز قرار است طبق الگوی شاتل سرویس، اعزام 
هوشمند  تاکسی های ون جدید صورت گیرد. طبق این الگو، مبدأ و 
مقصد مشخص است و این مبدأ و مقصد براساس نیاز مسافر صورت 
می گیرد و در نقاط اضطراری و در ساعات پیک ترددی، تعدادی ون 
به آن محل اعزام می شــوند. این ون ها به مرکز کنترل تاکسیرانی 
متصل هستند و به ون ها اعلام می شــود که به کدام مرکز ازدحام 
بروند و مسافر را جابه جا کنند. بدین ترتیب ون ها به صورت هوشمند 
به محل های پرازدحام اعزام می شوند تا مشکل کمبود تاکسی در 
ساعات پرتردد برطرف شــود. برنامه ریزی شاتل سرویس براساس 
هوش مصنوعی صورت می گیرد و شــرکت های دانش بنیان آن را 

پشتیبانی می کنند.

مزایای سرویس جدید
شاتل ســرویس تحولی نو در حمل ونقل درون شهری است که با 
بهره گیری از فناوری اطلاعات و ارتباطات و اســتفاده از ناوگان و 
سازمان تاکســیرانی، با هدف افزایش راندمان ناوگان تاکسیرانی و 

کیفیت سفر و همچنین کاهش ازدحام مسافر در سطح معابر شهری 
قرار است فعالیت کند. شاتل ســرویس با استفاده از بستر فناوری 
اطلاعات و ارتباطات با برنامه ریزی و توزیع زمان و مکان سفرهای 
شهروندان تهرانی موجب کاهش سفرهای تک سرنشین و در پی آن 
کاهش ترافیک شهری و صرفه جویی در مصرف سوخت خواهد شد.

نحوه کار در شاتل سرویس
  با استفاده از اپ موبایل امکان خرید بلیت و امکان انتخاب صندلی 

تعریف شده است.
  پرداخت از طریــق درگاه اینترنتــی یا کیف پول شــهرداری 

امکان پذیر خواهد بود.
  مســیر ها بر مبنای درخواست های سفر شــهروندان تعریف و 

اصلاح می شود.
  مســافر پس از خرید بلیت به ایســتگاه مراجعه کرده و با ارائه 

QRcode به راننده سفر را آغاز می کند.
  راننده با اســکن بلیت و زدن پایان ســفر در اپ راننده مبالغ را 

دریافت می کند.
  هر دو اپ مسافر و راننده بر مبنای موقعیت مکانی است و امکان 

رویت موقعیت خودرو وجود خواهد داشت.

سیدمحمد فخارگزارش2
روزنامه نگار

پشت پرده خاموشی پله برقی های 
ایستگاه شهید بهشتی

در روز عید ســعید فطر، مصلای تهــران میزبان خیل عظیم 
عاشــقان و روزه داران ماه مبارک رمضان بــود. ترددها در این 
روز به 3بخش تقسیم شــده بود که شامل تردد با وسیله نقلیه 
شخصی، تردد با اتوبوس و تردد با مترو می شد. طبق آمار شرکت 
بهره برداری مترو، 446هزار نمازگزار در روز 2اردیبهشت با مترو 
تردد کردند که با احتساب هر سفر رفت و برگشت، 892هزار 
تردد از ایستگاه های مصلی و بهشــتی صورت گرفته است. اما 
براساس اطلاعیه مترو، ایستگاه شهید بهشتی در این روز و در 
زمان برگزاری نماز، تعطیل بود و پس از نماز برای شهروندان 
باز شد. اما شهروندان پس از برگزاری نماز و حضور در ایستگاه 
شهید بهشتی متوجه 2ایراد شدند. نخست آنکه همه پله های 
برقی ایستگاه خاموش شده بود و در 2سکوی رفت و برگشت نیز 
صندلی ها جمع شده بود. این دو مورد باعث اعتراض سالمندان 

و جانبازانی شد که می خواستند از ایستگاه تردد کنند.
در پی این اعتراض، همشهری با مسئولان امر تماس گرفت و 
شرکت بهره برداری مترو در این باره اعلام کرد که »با توجه به 
ازدحام جمعیت نمازگزاران در زمان پایان نماز عید فطر، تصمیم 
گرفته شد که همه پله های برقی خاموش شوند. به این ترتیب از 
یک طرف از هرگونه رخداد ناگهانی برای نمازگزاران جلوگیری 
شــد و از طرف دیگر برای روزهای آتی و پیش از رسیدن زمان 
اورهال نیز پله های برقی در این ایستگاه پرتردد قابل استفاده 
خواهند بود. طبق پیش بینی های کارشناسی، اورهال پله های 

برقی ایستگاه شهید بهشتی باید به زودی انجام شود.

شهرداری تهران با ارائه راهکارهای 
جدید، تولید مسکن را بهبود داد

ضرورت نیل به شــکوفایی اقتصادی از طریــق تولید می تواند 
به عنوان راهکاری پایدار برای توســعه و ایجــاد ثبات و آرامش 
در ارکان اجتماع و زندگی آحاد مردم باشــد. با توجه به اهمیت 
احداث مســکن و بهره برداری از ظرفیت های مغفول شهر برای 
ارزش افزایی، تولید ثروت، توســعه و شــکوفایی آن، همچنین 
به کار گیری شیوه هایی در پیشبرد امور، به گونه ای که آسایش و 
رضایتمندی مردم، به ویژه گروه های کم درآمد را به همراه داشته 
باشــد، شــهرداری تهران اقداماتی را در حوزه تأمین مسکن و 

بازآفرینی شهری مدنظر قرار داده است:
راه اندازی طرح فروش متری مسکن: با توجه به  افزایش قیمت مسکن و خارج شدن امکان تأمین آن از 1
حیطه استطاعت عموم خانوارها و غلبه تمایلات سوداگرانه که به 
تشدید شرایط نامناسب در این حوزه منجر می شود، شهرداری 
تهران با راه اندازی طرح فروش متری مســکن، ســعی دارد با 
جمع آوری نقدینگی و هدایت آن به جریان تأمین مسکن، ضمن 
مهار تورم و رونق بخشی به فرایند تولید، راهکار قابل قبولی را برای 
خانه دار شدن تدریجی شهروندان، به ویژه گروه های کم درآمد 

ارائه کند.
تسریع نوسازی بافت های فرسوده: با وجود گستره  ۷درصــدی بافت های فرســوده از شــهر تهــران، در 2
سال1401، حدود 25درصد از واحدهای مسکونی جدید تهران 
در این بافت هــا ایجاد شــده اند. واقعیتی که ضمــن تأکید بر 
ظرفیت های قابل ملاحظه تولید مسکن در این بافت ها، حکایت گر 
همسویی جریان نوسازی بافت فرســوده با تقاضاهای مصرفی 
مسکن، به دلیل استطاعت پذیر بودن مســکن تولیدی در این 
بافت هاســت. ازاین رو اهتمام جدی بر نوسازی بافت فرسوده و 
تســریع آن، کاملا در راستای شعار ســال بوده و ترویج احداث 
مسکن در این بافت ها، با تبدیل یکی از بزرگ ترین تهدیدهای 
زیســتی و امنیتی شهر به فرصت شــکوفایی و توسعه محلات 
کم برخوردار، به جریانی از تولید مسکن رونق می بخشد که به دلیل 
اســتطاعت پذیرتر بودن و پاســخگویی به تقاضاهای مصرفی 
شهروندان، می تواند با جذب نقدینگی در کلیه سطوح، اهداف 

متصور بر مهار تورم و رشد تولید را توأمان تحقق ببخشد.
ترویج فعالیت های دانش بنیــان: بهره برداری از  ظرفیت های دانشمندان جوان و حمایت و پشتیبانی از 3
فعالیت های دانش بنیان همواره مورد تأکید مقام معظم رهبری 
بوده است و در مقاطع مختلف بر اهمیت نقش این حوزه در رونق 
اقتصاد تأکید فرموده اند. در همین راستا شهرداری درنظر دارد با 
تکمیل بازآفرینی کارخانه سیمان ری در سال  جاری، به عنوان 
کارخانه نوآوری و تبدیل بوستان ولایت به هاب علم و فناوری و 
محل استقرار فعالیت های دانش بنیان، در کنار مانع زدایی و ایجاد 
گشایش در همه مشاغل شهری، زمینه های قابل اعتنایی را برای 
رونق بخشــی به تولید با تمرکز بر فعالیت ها و کسب  وکارهای 
مبتنی بر فناوری اطلاعــات و ارتباطــات )ICT( فراهم کند. 
مکان یابی استقرار فعالیت های دانش بنیان در پهنه جنوبی شهر 
همسو با سیاست های بازآفرینی شهری و کاهش فاصله شمال و 
جنوب شهر بوده و شهرداری تلاش دارد با ارزش افزایی از طریق 
رونق سکونت و فعالیت های دانش بنیان، ضمن اصلاح تدریجی 
تصویر ذهنی شــهروندان از پهنه جنوب، شرایط بهتری را برای 
سرمایه گذاری در این بخش از شهر و در نتیجه توسعه متوازن و 

عادلانه تهران فراهم سازد.
اجرای پروژه های بازآفرینی در مساحتی بالغ بر  2800هکتار:  سال گذشته شهرداری با هدف استفاده ۴
از ظرفیت ها و بازتوســعه حدود 2800هکتار از این محدوده ها، 
طرح های مورد نیاز را تهیه و مصوبات لازم را اخذ کرده است. در 
سال  جاری شهرداری با اهتمام جدی وارد اقدامات اجرایی در این 
عرصه ها شده و احیا و بازآفرینی آنها را با اولویت تأمین مسکن در 
قالب محلات الگو پیش خواهد برد. ایجاد محلات الگو با رویکرد 
شــکل دهی به قلمروهای فضایی با هویت مشــخص و تأمین 
خدمات مورد نیاز و کاهش ترافیک و آلودگی هوا، ایجاد فضاهای 
جمعی برای تعامل اجتماعــی در مقیاس های مختلف از حیاط 
اختصاصی برای هر واحد مســکونی تا فضاهــای عمومی برای 
واحدهای همسایگی و کل محله دنبال می شود و علاوه بر موارد 
مذکور در آن توجه به موضوع محرمیت و عدم اشراف، برخورداری 
واحدهای مســکونی از نور مطلــوب و طبیعــی، به کار گیری 
فناوری های نوین و معماری سبز و پایدار، استفاده از مفاهیم و 
مصادیق به روز معماری و شهرسازی ایرانی-اسلامی، عنایت به 
ویژگی های محیطی و واقعیت های اجرایی و رعایت تنوع مساحت 
واحدها بــرای افزایش اســتطاعت پذیری و برقراری انســجام 

اجتماعی میان ساکنان حائز اهمیت است.

کامران اخباری، معاون توسعه حمل ونقل 
پــاک و آمــوزش ســازمان حمل ونقــل و 
ترافیــک شــهر تهــران از 20میلیون ســفر 
روزانه در تهران خبر داد و گفت: »41درصد 
ســفرها شــغلی، 29درصــد آموزشــی، 
14درصــد تفریحــی و 16درصــد هــم برای 
خرید بوده که این ســفرها قابلیت انجام 
با دوچرخــه، موتوربرقی، اســکوتر و حتی 

پیاده روی را دارند.«

20
میلیون

مســعود حق لطفی، مدیرعامل ســازمان 
مهندســی و عمــران شــهر تهــران از آغــاز 
عملیات روکش آســفالت بزرگراه آزادگان 
خبر داد و گفت: »این عملیات در مســیر 
جنوب به شمال حدفاصل بزرگراه فتح تا 
بزرگراه شهید خرازی به طول 8.7کیلومتر 
از پنجــم فروردین مــاه امســال آغاز شــده 
اســت. ســال گذشــته هــم ایــن عملیات 
عمرانی به طول 9.2کیلومتر در حد فاصل 
بزرگراه شهید خرازی تا بزرگراه فتح مسیر 

شمال به جنوب انجام شد.«

8
کیلومتر

ســازمان  مدیرعامــل  شــرفی،  رضــا 
مدیریت پســماند شــهرداری تهــران از 
عملیات پاکسازی و رفت و روب مصلی 
و معابر اطــراف آن پس از نماز عید فطر 
توســط 1100نیــروی خدماتی خبــر داد و 
گفــت: »در ایــن عملیــات 200دســتگاه 
ماشین آلات حمل زباله اعم از مکانیزه 
و پســماند خشــک بــه کار گرفتــه شــد 
و 30نفــر هــم به عنــوان ناظــر و عوامــل 

اجرایی حضور داشتند.«

1100
نیرو

ایستگاه متروی علامه جعفری 
بهره برداری می شود

افتتاحیه های متعدد شــبکه متروی تهران از اوایل 
امسال آغاز شده و پیش بینی می شود با تامین به موقع 
منابع مالی، شاهد رخدادهای مثبت قابل توجهی در 
حوزه حمل ونقل ریلی درون شهری باشیم. محسن 
هرمزی، مدیرعامل شرکت مترو با بیان این مطلب 
گفت: »بهره برداری از مسیر تونلی پروژه توسعه غربی 
خط 4 به طول 1400متر، نخستین افتتاحیه شبکه 
مترو در ســال جدید بود. افتتاح بعدی اختصاص به 
ایستگاه علامه جعفری در بخش توسعه غربی خط 4 
دارد که نهم اردیبهشــت در قالب شنبه های امید و 

افتخار شهرداری تهران بهره برداری می شود.«
ایستگاه علامه جعفری، نخستین ایستگاه از پروژه 
توسعه غربی خط 4 اســت و در ادامه با اضافه  شدن 
2ایســتگاه دیگر، طول خــط 4 از منتهی الیه غربی 
به 4هزار و 200متر می رســد. مدیرعامل شــرکت 
متروی تهران گفت: »اقدامات گسترده ای در زمینه 
خاکبرداری، آرماتوربندی، بتن ریزی و نازک کاری 
انجام شده تا یکی از ایستگاه های عمیق خط4 آماده 
افتتاح شود. پیش بینی می کنیم ظرفیت مسافرپذیری 
این خط با تکمیل بخش های توسعه شرقی و غربی آن 
طی سال های آینده، به میزان قابل توجهی افزایش 
یافته و حداقل 30درصد به تعداد مســافران اضافه 
شود.« محسن هرمزی در ادامه تأکید کرد: »پروژه 
توســعه غربی خط 4 از این جهت اهمیت دارد که 
ایستگاه های جدید این خط در 2 ایستگاه با خطوط 5 

و 6 مترو دارای ایستگاه تبادلی است.«

نقل قول خبر

عدد خبر

دریچه

 خبر

مکث

اورهال تجهیزات مجموعه های ورزشی 
حسین اوجاقی، مدیرعامل سازمان ورزش 
شــهرداری: حــدود 213مجموعه ورزشــی 
تحت مدیریت مستقیم ســازمان ورزش 
اســت کــه 60مجموعــه ورزشــی به دلیــل 
فرســودگی، عدم قابلیت خدمات رسانی، 
حجــم بــالای خرابــی و فرســودگی بســته 
شــده بودند. حــدود ۵0مجموعه ورزشــی 
بازگشایی شدند و یکی از برنامه های جدی 
ســازمان ورزش اورهال کــردن تجهیــزات 

مجموعه های ورزشی فعال است.

عوارض شهرسازی الکترونیکی 
می شود

احمد صادقــی، رئیس کمیته شــفافیت 
و شــهر هوشــمند شــورای شــهر تهــران: 
تــاش مــا ایــن اســت کــه ســامانه ای 
عــوارض  کامــل  الکترونیکی شــدن  و 
شهرسازی و نوسازی و فیش های نظارت 
فنی که در گذشــته به صورت دستی بود، 

در 3ماهه اول امسال به نتیجه برسد.

ساخت بوستان مرمر در محله وحیدیه
فاطمه تنهایی، شهردار منطقه 8: احداث 
بوســتان مرمــر به دلیــل مســائل حقوقی 
چند ســال متوقف شــده بود که با تاش 
همکاران اداره حقوقــی موضوع پیگیری 
و 2 ســهم باقیمانــده از ملــک مــورد نظــر 
تملک شد. به زودی کار تخریب و احداث 
بوستان مرمر در خیابان بخت آزاد )ارباب 

مهدی( محله وحیدیه آغاز می شود.

در 4بسته 105تایی 
واگن های قطار ملی انبوه سازی  می شوند.

سال 1398 
شروع پروژه

85
درصد 
بومی 
سازی
شده 

20 درصد تفاوت 
قیمت با نمونه 
مشابه خارجی 

4430 واگن 
میزان نیاز متروی 

تهران تا 10سال 
آینده 

70 درصد ریالی 
و 

30 درصد ارزی 
)هزینه تولید 

قطار ملی(

1523 واگن در 
حال سیر در خطوط 

متروی تهران 

1.4 تا 1.8 میلیون 
یورو قیمت یک 

واگن خارجی

140 متر طول یک رام قطار 7واگنه قطار ملی 20 متر طول هر واگن ملی 
160 متر طول یک رام قطار 8واگنه قطار ملی 

5 شرکت اصلی و 25 شرکت دانش بنیان در 
ساخت قطار ملی همکاری و مشارکت دارند.

12000 نفر در سال اول و 24000 نفر از 
سال دوم میزان اشتغال زایی مستقیم پروژه 
)به مدت حداقل 10سال(  8 نفر در هر مترمربع، 

ظرفیت مسافرگیری واگن ملی 

4300 واگن  میزان نیاز 
دیگر کانشهرها به واگن تا 
10سال آینده است.

تعداد ون های فعلی تهران

 6800
دستگاه

ون  فعال 

2400 دستگاه فرسوده
میزان فرسودگی

95درصد
)بالای 13سال(

منابع مالی نوسازی 
ون های تهران

240 میلیارد تومان 
تعداد ون های 
شاتل سرویس
630 دستگاه

ظرفیت هر ون شاتل
13 نفر

میزان سرویس روزانه 
)برمبنای 10سفر(
82000 نفر

113واگن را داده اند تا نخســتین مشتری قطار 
ملی باشند. نخستین سری از قطار های سفارش 
داده شــده همین یک رام قطار ۷واگنه اســت 
که تســت های لازم برای اخذ مجوز را پشت سر 
می گذارد. به این ترتیــب انتظار می رود در نیمه 
دوم ســال شــاهد به حرکت درآمدن نخستین 
قطــار ملــی در خطوط متــروی شــهر تهران 
باشــیم. طاهرزاده درباره اینکه چرا زمان دقیق 
و مشخصی برای شــروع فعالیت قطار ملی اعلام 
نمی شــود، اینگونه می گوید: »با توجه به اینکه 
هنوز 20درصد از مراحل تســت باقــی مانده و 
همچنین از آنجا که مرکز تســت مستقل قطار 
مترو در ایران نداریم، برای تست گرم قطار ملی 
باید از خطوط موجود در شــبکه مترو استفاده 
کنیم، محدودیت هایی در این زمینه وجود دارد 
و نمی توانیم یک روز مشخص را برای این منظور 
اعلام کنیم. طبق برنامه ان شاءالله تا قبل از پایان 
نیمه اول ســال این پروژه به ســرانجام خواهد 
رسید.« مدیر کارگروه پروژه طراحی و راه اندازی 
قطار ملی درباره ســاخت و تحویــل 113واگن 
برای متروی تهران هم می گوید: »طبق قرارداد 
105واگن و یــک رام قطار 8واگنــه به متروی 
تهران تحویل داده می شود. نخستین سری از این 
سفارش قطار ۷واگنه است که تست های نهایی 
را پشت ســر می گذارد. بعد از آن یک رام قطار 
8واگنه تحویل متروی تهران خواهد شد. سکوی 
اغلب ایستگاه های مترو برای قطار های ۷واگنه 
طراحی و ساخته شده است، اما سکو های 8واگنه 

هم در متروی تهران داریم.« 

نیاز متروی کشور به 8730واگن جدید 
متروی کلانشهر های کشــور تا 10سال آینده به 
حدود 8۷30واگن جدیــد نیاز دارند که می توان 
این نیاز را از طریق تولید قطار ملی برطرف کرد. 
طاهر زاده درباره توان و ظرفیت تولید قطار ملی 
در کشور می گوید: »طبق برنامه قرار است بودجه 
مورد نیاز برای تولید انبوه قطار ملی از محل تهاتر 
منابع نفتی تامین شود. اگر در تامین منابع مالی 
مشکلی وجود نداشته باشد، در سال نخست توان 
تولید 200واگن و در سال های بعد ظرفیت تولید 
400واگن در کشور وجود دارد.« در بحث طراحی 
و ساخت قطار ملی، به لحاظ فناوری از قطارهای 
ســری 300چینی الگوبرداری شــده که مطابق 
آخریــن فناوری ها و تکنولوژی هــای روز جهان 
اســت. در بخش طراحی و معماری داخلی قطار، 
از صفر تا 100 شــاهد یک محصول کاملا بومی 
شده و ایرانی هستیم که مطابق سلیقه و شرایط 

مسافران ایرانی است.
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فرصت 6ماهه به ناترازها
یکی از عوامل اصلــی ایجاد تورم به ویژه از مســیر 
بازار پول به ناترازی بانک ها و اضافه برداشــت آنها 
بازمی گــردد. محمدرضا فرزیــن، رئیس کل بانک 
مرکزی دیروز به مدیران شــبکه بانکی با صراحت 
گفت: حجم اضافه برداشــت برخی بانک ها از بانک 
مرکزی قطعا قابل قبول نیست و بانک های ناتراز در 
این زمینه برای تعیین تکلیف، حتما مشمول قاعده و 
فرایند گزیر خواهند شد. او با بیان اینکه با ادامه اضافه 
برداشت بانک های ناتراز از بانک مرکزی، نمی توان 
سیاســت های کنترل تورم را به درستی و به صورت 
مؤثر در کشــور اجرایی کرد، تأکید کرد: بانک های 
ناتراز 6ماه فرصت دارند تا این معضل اصلی شان را 
که تأثیر نامطلوبی در شاخص های کلان اقتصادی 

دارد برطرف کنند.

انحلال یا برکناری مدیران
فرزین اعلام کرد: اگر بانکی همواره ناترازی داشته 
باشــد و در عین حال بخواهد به فعالیت خود ادامه 
دهد به ناچار باید به سمت تعیین تکلیف و انحلال 
آن بانک پیش برویم. او افزود: البته عموم این بانک ها 
دارایی های مناسبی اعم از املاک و غیره دارند و لذا 

هیأت مدیره این دسته از بانک ها می بایست عزم لازم 
را برای حل این مشکل فورا به کار گیرند.

رئیس شــورای پول و اعتبار به چالش سهامداری 
برخی بانک ها اشــاره کرد و گفت: هم اکنون چند 
بانک مشکل سهامداری دارند که برای رفع مشکلات 
آنها در حال مذاکره هســتیم. البتــه این معضل، 

فرصت5ماههبهبانکهایتورمساز
رئیس کل بانک مرکزی به بانک های ناتراز و تورم ساز هشدار داد تا شهریور امسال، حجم اضافه برداشت خود را اصلاح کنند

با امضای تفاهمنامه وزارت راه وشهرسازی و دانشگاه آزاد، این دانشگاه نیز به حامیان احداث مسکن در نهضت خانه سازی پیوست
ثبتنامدانشگاهآزاددرنهضتخانهسازی

ساخت 4میلیون واحد مسکونی برای متقاضیان مصرفی 

مسکن
مسکن، شعار دولت سیزدهم بود و الزام قانون جهش 
تولید مسکن که البته در ســال نخست با چالش های 
متعدد مواجه شد، اما در دوره جدید وزارت راه وشهرسازی، عزم ها جزم 
شده تا با اســتفاده از همه راهکارهای مشارکتی و تأمین مالی، نهضت 

خانه سازی روی غلتک بیفتد و دینی بر ذمه دولت نماند.
به گزارش همشهری، وزیر راه وشهرسازی و رئیس دانشگاه آزاد اسلامی، 
تفاهمنامه ای برای احداث 500هزار واحد مســکونی در قالب نهضت 
ملی مسکن برای استادان، کارکنان و دانشجویان متأهل در اراضی این 
دانشگاه امضا کردند و قرار اســت با اجرای این تفاهمنامه، نیاز مسکن 
استادان، کارکنان و دانشــجویان دانشگاه آزاد اسلامی و همچنین نیاز 
خوابگاه های متأهلی این دانشگاه مرتفع شود. در بهترین حالت، بر اثر 
این تفاهمنامه، 12.5درصد از کل واحدهای مســکونی مورد تعهد در 
نهضت ملی مسکن، با مشارکت دانشگاه آزاد اسلامی احداث خواهد شد.

جزئیات احداث مسکن دانشگاهی
در نشســتی که دیروز با حضور مهرداد بذرپاش، وزیر راه وشهرسازی 
و محمدمهدی طهرانچی، رئیس دانشــگاه آزاد اسلامی در ساختمان 
شهید دادمان وزارت راه وشهرسازی برگزار شد، دو طرف تفاهمنامه ای 
برای ساخت 500هزار واحد مسکونی نهضت ملی امضا کردند. براساس 
این تفاهمنامه مقرر است تا ساخت 500هزار واحد مسکونی در سراسر 
کشور برای کارکنان، اســتادان و ســاخت خوابگاه های متأهلی برای 

بهره مندی دانشجویان دانشــگاه آزاد مدنظر قرار گیرد. در این نشست 
وزیر راه وشهرسازی با تأکید بر اینکه 500 هزار واحد مسکونی استادان، 
کارکنان و خوابگاه های متأهلی دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی، نوآورانه 
و با بهره مندی از ظرفیت های پژوهشی احداث خواهد شد، گفت: امسال و 
سال آینده، سال شکوفایی تولید مسکن در کشور است. وی افزود: وزارت 
راه وشهرسازی به منظور تحقق اهداف نهضت بزرگ ملی تولید مسکن 
که رونق خوبی گرفته است با مجموعه های مختلف و امروز با دانشگاه 
آزاد اسلامی برای ساخت 500هزار واحد مسکونی استادان، کارکنان و 
دانشجویان دانشگاه آزاد تفاهمنامه امضا کرده است. وزیر راه وشهرسازی 
با یادآوری اینکه چندی پیش درخصوص تولید مسکن با وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری توافق شد، توضیح داد: رایزنی برای ساخت مسکن 
دانشگاه آزاد اسلامی حدود ۳ ماه پیش آغاز شد که امروز با امضای این 
تفاهمنامه عملیاتی شد. مقرر اســت تا دانشگاه آزاد اسلامی به جریان 
تولید مسکن برای اعضای هیأت علمی، کارکنان و دانشجویان در قالب 

خوابگاه های دانشجویی و مسکن های استیجاری مبادرت کند.

تشکیل کارگروه های تخصیص زمین
 وزیر راه وشهرســازی در حاشیه نشســت امضای تفاهمنامه احداث 
500هزار واحد مسکونی با دانشگاه آزاد اسلامی، گفت: به منظور تسریع 
در اجرای این تفاهمنامه، کارگروه های مشترکی برای اختصاص زمین 
در تک تک استان ها تشکیل خواهد شــد. در حوزه نهضت ملی مسکن 
زمین هایی که متعلق به خود دانشگاه باشد یا زمین هایی که متعلق به 

وزارت راه وشهرسازی باشد با حمایت وزارت راه وشهرسازی در اختیار 
دانشگاه قرار می گیرد. بذرپاش جهت گیری دانشگاه آزاد اسلامی را برای 
ساخت مسکن مناســب ارزیابی کرد و افزود: وزارت راه وشهرسازی در 
سیاستگذاری برای ساخت مسکن در دانشگاه آزاد اسلامی نگاه متفاوتی 
دارد تا هم نوآورانه تر و هم با تأمین کامل خدمات زیربنایی و روبنایی و 
بهره مندی از ظرفیت های پژوهشی و مطالعاتی در حوزه صنعتی سازی  
هم در دانشگاه و هم در وزارت راه وشهرسازی و مجموعه مرکز تحقیقات 

راه، مسکن و شهرسازی بهره لازم گرفته شود.

تلاش برای کاهش قیمت تمام شده مسکن
به دنبال رشد تورم در یک سال اخیر، هدف گذاری های انجام شده برای 
تأمین مالی و احداث مسکن دولتی با چالش مواجه شده، اما طبق گفته 
وزیر راه وشهرسازی، رویکرد این وزارتخانه در تولید مسکن نهضت ملی، 
کاهش قیمت تمام شده اســت. او گفت: قیمت های بالای این روزهای 
ساخت مســکن مورد پذیرش نیست و در تلاش هســتیم تا با کاهش 
قیمت تمام شده هم در ســاخت، هم در تأمین مصالح ساختمانی و هم 
حذف قیمت زمین، شــرایط را برای خانه دار شــدن مردم مهیا کنیم. 
وزیر راه وشهرسازی با بیان اینکه امسال و ســال آینده سال شکوفایی 
تولید مسکن در کشور است، گفت: دانشــگاه آزاد یکی از ظرفیت های 
مناسب علمی پژوهشی است و مطمئن هستم با رویکرد حال حاضر، در 
سال جاری و سال آتی، دانشگاه آزاد اسلامی تبدیل به یک کارگاه بزرگ 

تولید مسکن در کشور خواهد شد.

اقتصاد پیش بینی پذیر می شود
احســان خاندوزی، وزیر امور اقتصادی و 
دارایی در نامه ای به تمام وزرا و روســای 
ســازمان ها و دســتگاه های دولتی اعلام 
کرده در اجرای ماده24 قانون بهبود محیط 
کسب وکار، ظرف یک هفته پیشنهادهای خود را برای تصویب 

این مصوبه مهم در هیأت وزیران به وزارت اقتصاد اعلام کنند.
به گزارش همشهری، ماده24 قانون یادشده دولت و دستگاه های 
اجرایی را مکلف می ســازد به منظور شفاف  سازی سیاست ها 
و برنامه هــای اقتصادی و ایجــاد ثبات و امنیــت اقتصادی و 
سرمایه  گذاری، هرگونه تغییر سیاست ها، مقررات و رویه های 
اقتصادی را در زمان مقتضی قبل از اجرا، از طریق رســانه های 
گروهی به اطلاع عموم برسانند. همچنین هیأت  وزیران پس از 
کسب نظر مشورتی شورای گفت وگو، زمان اجرای این مصوبه 
را تعیین و اعلام می کند و مواردی که محرمانه بودن آن اقتضا 
داشته باشد، با تشخیص بالاترین مقام دستگاه اجرایی، مستثنی 

خواهد بود.
حالا پس از ســال ها تصویب این قانون، وزیــر اقتصاد در یک 
نامه رسمی اعلام کرده در اجرای شعار ســال و منویات رهبر 
معظم انقلاب و رئیس جمهور درباره رشد تولید، ارتقای امنیت 
ســرمایه گذاری و پیش بینی پذیر کردن محیط کســب وکار، 
ضروری است تا فعالان اقتصادی غافلگیر نشــوند و بتوانند با 
آرامش، ســرمایه گذاری و برنامه ریزی کنند. و حالا قرار است 
مخاطبان این نامه موارد پیشنهادی را طی حداکثر ۷روز کاری 
بررسی کنند و به وزارت اقتصاد اعلام شود تا فرایند تصویب و 
ابلاغ این مهم در اســرع وقت در هیأت وزیران انجام پذیرد و از 
همین بهار امسال اجرا شود. مهم ترین خواسته خاندوزی این 
است که بانک مرکزی، سیاســت های ارزی را همزمان با اجرا 
اعلام کند و از آنجایی که تغییر در سیاســت های ارزی بر اکثر 
کســب وکارها و فعالیت های اقتصادی اثر می گذارد، باز بودن 
دست بانک مرکزی در تعیین و اجرای آنی این سیاست ها جای 
پرسش دارد و انتظار فعالان اقتصادی و مردم این است که نتیجه 
سیاست های ارزی، ثبات و پیش بینی پذیری اقتصاد باشد. نکته 
قابل تامل در پیوســت این نامه الزام وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات به تعیین شــرایط فیلترینگ شــبکه های اجتماعی 
با ماهیت کســب وکاری آن هم 6 ماه قبــل از محدودیت های 
دسترسی به این شبکه هاســت و مهم ترین مسئولیت متوجه 
وزارت اقتصاد است که باید به رویه ها و بخشنامه های مالیاتی و 

گمرگی نظم دهد و 6 ماه قبل از اجرا آنها را اعلام کند.

چهره روز

آخرین تغییرات قیمت میوه 
در میادین

قیمت برخی نوبرانه های بهاری در میادین کاهش 
یافت. آخرین نرخنامه میادین میوه و تره بار تهران 
نشــان می دهد قیمت چاغاله طی2 هفته گذشته 
20هزار تومان کاهش داشــته و گوجه سبز نیز از 
هفته گذشته تاکنون ۳هزار تومان ارزان شده است. 
اما طی همین مدت از میان نوبرانه ها ملون و طالبی و 
از میوه های چهارفصل، سیب و کیوی گران  شده اند. 
ملون و طالبی 2 تا ۳هزار تومان گران شده اند و سیب 
نیز همزمان با افزایش قیمت در مغازه های ســطح 
شهر در میادین نیز با حدود 5هزار تومان رشد قیمت 

مواجه بوده است.
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آغاز ثبت نام های جدید
به موازات افزایش سرعت تحویل خودرو های جدید 
و افزایش تولید، ایران خودرو و سایپا در تلاشند تا 
مرحله دوم ثبت نام متقاضیان خودرو را از هفته بعد 
)16اردیبهشت ماه( آغاز کنند. با این حال به نظر 
می رسد در این دوره بخش عمده خودرو های قابل 
عرضه متعلق به شرکت سایپا باشد. مدیرعامل 
ایران خودرو دیروز درباره مشارکت ایران خودرو 
در طرح بعدی فروش خودرو، گفت: احتمالا با این 
میزان عرضه، امکان عرضه دیگری برای شرکت 
ایران خودرو وجود نداشته باشد. بنابراین احتمالا 
در طرح فروش بعدی سامانه یکپارچه که اواسط 
اردیبهشت ماه آغاز می شود، ایران خودرو محصولی 
عرضه نخواهد کرد و بیشــتر عرضه محصولات 
سایپا انجام خواهد شــد. علیمردان عظیمی از 
تحویل رانا، تارا و هایما در ســال1۴۰۲ خبر داد و 
گفت: خودروهایی که اختلاف قیمت کمتری با بازار 
دارند؛ تقاضای کمتری هم داشتند و امکان تحویل 
آنها در ســال جاری وجود دارد. بنابراین امکان 
تحویل خودروهایی مثل رانا، وانت آریسان، تارا و 
هایما تا پایان امسال وجود دارد. به گفته او، افرادی 
که پیامک تحویل خودرو برای آنها ارسال شده تا 
1۴اردیبهشت ماه مهلت دارند وجه خود را تکمیل 
کنند. عظیمی همچنین درباره متقاضیانی که در 
طرح قبلی موعد تحویلشان سال1۴۰۳ اعلام شده، 
گفت: این افراد می توانند از امروز ۵اردیبهشت برای 
اصلاح ثبت نام به سایت مراجعه و خودروهایی که 
ظرفیت خالی دارند، یعنی رانا، تارا، آریسان و هایما 
را انتخاب کنند. امــکان تحویل این خودروها در 
سال1۴۰۲ وجود دارد. او افزود: اگر باز هم نتوانستند 
در سال1۴۰۲ ثبت نام کنند یا به آنها نوبت داده نشد، 

نوبت سال1۴۰۳ به قوت خود باقی است.

مکث

هشدار بانکی قاضی القضات
رئیس قوه قضاییه تأکید کرد: قوه قضاییه در سال جاری، در قضایا و مباحث مرتبط با بانک ها، بیش از 
آنکه به مشتری بانک بپردازد، به خود بانک خواهد پرداخت. او اعلام کرد: چند روز پیش، مسئولی 
گفت می خواهیم ابربدهکاران بانکی را معرفی کنیم؛ من پس از مشاهده این خبر، بلافاصله با آن 
مسئول تماس گرفتم و خطاب به او گفتم معرفی ابربدهکاران بانکی، کار درستی است و باید صورت 
گیرد، اما به این مقولات هم توجه کن که چه کسی این ابربدهکاران را به وجود آورده است؟ چه کسی 
به آنها تسهیلات داده است؟ چه کسی به وظیفه نظارتی خود در حوزه محل مصارف این تسهیلات 
عمل نکرده است؟ چه کسی وثیقه مناسب دریافت نکرده است؟ چه کسی وقتی قسط های اول و دوم 

تسهیلات عقب افتاد، پیگیری های لازم را به عمل نیاورد تا موضوع متراکم نشود؟ 

مکث

آغاز بزرگ ترین موج عرضه 
خودرو؛ احتمال نزول قیمت در بازار
 50هزار خودرو تا آخر هفته به مشتریان تحویل داده می شود

2خودروساز بزرگ ایران از صبح دیروز بزرگ ترین عرضه هفتگی 
خود را آغاز کردند. قرار اســت تا پایان هفتــه 50هزار خودرو 
به مشــتریان تحویل داده شــود که رکورد جدیدی محسوب 
می شود. انتظار می رود با این میزان عرضه، از التهاب بازار خودرو 

کاسته شود.
به گزارش همشهری، سال گذشته 2خودرو ساز بزرگ از طریق 
ســامانه یکپارچه خرید خودرو از متقاضیــان ثبت نام کردند 
که در این طرح بیش از 900هزار نفر شــرکت کردند. با اتمام 
مراحل نوبت بندی در سامانه یکپارچه فروش خودرو در هفته 
گذشته، مشخص شد که اکثر مشتریان در سال جاری محصول 
مدنظر خود را تحویل خواهند گرفت که همین مســئله سبب 
کاهش شدید قیمت خودرو در بازار شد. حالا در نخستین گام 
شرکت های خودرو سازی  از روز گذشته فرایند تحویل خودرو 
به مشتریان را در سطح بی ســابقه ای آغاز کردند. طبق آخرین 
خبر ها سایپا و ایران خودرو تا پایان هفته جاری جمعا 50هزار 
خودرو به مشتریان تحویل خواهند داد. این در حالی است که 
متوسط تحویل هفتگی خودرو در سال های اخیر حدود 25هزار 
خودرو بوده است. پیش از این، امید قالیباف، سخنگوی وزارت 
صنعت گفته بود: اردیبهشت و خرداد 250هزار خودرو تحویل 

متقاضیان می شود.

احتمال کاهش قیمت بازار
انتظار می رود با ورود 50هزار خودرو جدید به بازار ظرف هفته 
جاری بازار خودرو که از ابتدای سال با نوسان های جدی مواجه 
شده، تحت تأثیر قرار بگیرد و قیمت خودرو های داخلی با نزول 
مواجه شود. ظرف چند روز گذشته نیز همزمان با مشخص شدن 
اولویت بندی تحویل خودرو، قیمت برخی خودرو های داخلی 
ازجمله 20۷ با افت مواجه شدند به طوری که قیمت این خودرو 
که 2هفته پیش از مرز یک میلیــارد تومان هم عبور کرده بود، 

در مبادلات روز گذشته به 800 تا 8۷0میلیون تومان رسید.
شرکت های خودروســاز همچنین در تلاش هستند از طریق 
به کار گیری روش های جدید سرعت تحویل خودرو را هم افزایش 
بدهند. به طور مثال، 2شــرکت ایران خودرو و سایپا قصد دارند 
برای تسریع در تحویل خودروها به مشتریان، از حدود نیمی از 
آنها دعوت کنند تا با مراجعه حضوری به کارخانجات، نسبت به 
تحویل خودروی خود اقدام کنند. شرکت های خودرو ساز اعلام 
کرده اند امکان تحویل حضوری خودروها در تمام ســایت های 
تولیدی خودروسازان در کشور فراهم شــده است و مشتریان 
می توانند پــس از دریافت پیامک مربوط، نســبت به انتخاب 
دریافت خودرو به صورت حضوری اقدام کنند. تحویل حضوری، 
سبب کاهش زمان انتظار و ایجاد سرعت در فرایند تحویل خودرو 
خواهد شد. باتوجه به آنکه ظرفیت ناوگان حمل ونقل خودرو در 
سطح 25هزار خودرو در هفته اســت، تحویل خودرو از طریق 
کارخانه هم می تواند سرعت تحویل را افزایش دهد و هم مشکل 

حمل ونقل خودرو های تولیدی را مرتفع کند.
علیمردان عظیمــی، مدیرعامل ایران خودرو روز گذشــته در 
همین باره گفت: با توجه به اینکه ناوگان حمل ونقل خودرویی 
امکان ارسال 25هزار خودرو در یک هفته را ندارد، از مشتریان 
تقاضا داریم بعد از اعلام محل تحویل خودرو در استان هایی که 
خط تولید دارند مثل خراسان، کرمانشاه، تبریز، شیراز و تهران 
درصورت امکان با مراجعه حضوری خــودروی خود را تحویل 

بگیرند و یک هزینه سفر یک میلیون تومانی دریافت کنند.
از سوی دیگر، شرکت های خودرو ســاز در تلاشند تیراژ تولید 
را در سال جاری به شکل محسوسی افزایش دهند تا به اهداف 
تعیین شــده ازســوی وزارت صنعت دســت پیدا کنند. طبق 
تازه ترین خبر ها میزان تولید خودرو در فروردین امسال 65درصد 
بیشتر از مدت مشابه سال گذشته بوده است و به نظر می رسد 
چنانچه این رویه ادامه پیدا کند، امســال تیراژ تولید خودرو به 
مرز 1.5میلیون دستگاه خواهد رسید. این موضوع نیز می تواند 
در کنار افزایش عرضه و افزایش ســرعت در تحویل خودرو، اثر 

مضاعفی بر قیمت خودرو ظرف ماه های آینده داشته باشد.

خودرو

قیمت در اردیبهشت

قیمت در فروردین

کیوی

۲9.9۰۰
۳۳.9۰۰

به

۲9.8۰۰
۲9.8۰۰

 سیب
زرد

۲7.9۰۰
۳۲.۵۰۰

پرتقال 
جنوب
17.۰۰۰
1۵.9۰۰

خیار 
گلخانه ای
۲۴.9۰۰
18.۴۰۰

 سیب
قرمز

۲۵.۵۰۰
۲8.۵۰۰

انواع 
ملون

17.۵۰۰
۲۰.۰۰۰

چاغاله 
بادام

7۵.۰۰۰
۵۵.۰۰۰

انواع 
طالبی

17.۵۰۰
۲1.۰۰۰

قیمت به تومان

رئیس کل بانک مرکزی سیاست مهار تورم از مسیر بانک ها در سال جاری را 
اعلام کرد. محمدرضا فرزین به شکلی کم سابقه به بانک های ناتراز و تورم ساز 
هشدار داد تا شهریور امسال، حجم اضافه برداشت خود را اصلاح کنند زیرا 
در غیراین صورت تعیین تکلیف خواهند شد. به گفته فرزین، حتی گزینه 
انحلال بانک های تورم ســاز از ۵ ماه دیگر روی میز مسئولان نظارتی بانک 

مرکزی قرار خواهد گرفت.
به گزارش همشهری، پس از آنکه رئیس کل بانک مرکزی در دیدار دوره ای 

خود با مدیران عامل بانک ها از مهلت 6ماهه به بانک های ناتراز، برای اصلاح 
اضافه برداشت هایشان خبر داد، ابوذر سروش، معاون نظارت بانک مرکزی 
هم توضیح داد: بانک مرکزی درصدد است که تکلیف بانک های دارای ناترازی 
مزمن ازجمله زیان انباشته یا اضافه برداشت را روشن کند، در نتیجه مقرر 
شده بانک ها در این مدت مشخص به طور ماهانه اصلاح و بازسازی شوند. 
اما درصورت نبود امکان اصلاح ناترازی و بازســازی، بانک های ناتراز وارد 
پروتکل هایی می شوند که براساس آن تعیین تکلیف خواهند شد. او افزود: 
تمرکز و هدف ما ساماندهی بانک هاست. قصد داریم با برنامه ای مشخص، 
ناتراز ها را بازسازی کنیم و به چرخه اقتصاد بازگردانیم. او در عین حال به 
سپرده گذاران اطمینان داد هر زمانی که خواستند می توانند سپرده های 

خود را از هر بانکی جابه جا یا پول خود را برداشت کنند.

 مشتمل بر تعدادی از بانک های خصوصی و دولتی 
است.

او با اشاره به مسئولیت هیأت مدیره در قبال مشکلات 
بانک ها تأیید کرد: درخصوص برخی بانک ها، مشکل 
اصلی بــه مدیریــت آن  بانک ها نیــز برمی گردد و 
می بایست فورا این مشکلات را برطرف کنند؛ زیرا 
از ۳۳.9درصد رشــد پایه پولی مقطع زمانی 11 ماه 
سال1401، حدود ۳2.۷درصد آن ناشی از افزایش 
بدهی شبکه بانکی به بانک مرکزی به واسطه افزایش 

اضافه برداشت آنها از بانک مرکزی بوده است.

سابقه انحلال بانک ها
در یک دهه گذشــته به ویژه در زمان ریاست کلی 
ولی الله ســیف در بانک مرکزی، بســاط مؤسسات 
اعتباری غیرمجاز با انحــلال و ادغام آنها در برخی 
بانک ها برچیده شد که ازجمله می توان به مؤسسات 
اعتباری ثامن و ثامن الحجج، فرشــتگان، صالحین 
و... اشاره کرد. گام دوم هم با توقف فعالیت بانک ها و 
مؤسسات نظامی در دوران ریاست کلی عبدالناصر 
همتی، آغاز شد و بانک های قوامین، حکمت ایرانیان، 
انصار و 2مؤسسه اعتباری مهر اقتصاد و کوثر در بانک 

سپه ادغام شدند. 
حالا به نظر می رســد دولت ابراهیم رئیسی تصمیم 
دارد تا پرونده بانک های دارای کســری تراز شدید 
را باز و رسیدگی کند و شاید این اتفاق در نیمه دوم 
سال جاری شروع شود، مگر اینکه بانک های ناتراز، 

برنامه جامع نجات از بحران ارائه کنند.



5 سه شنبه 5 اردیبهشت 1402
 شماره 8755

یانکی های مفتضح
هنرمندانداخلیوخارجیباتولیدآثاری،بهشکستنظامیانآمریکاییدرصحرایطبسپرداختهاند

یک گردهمایی قرآنی
برجمیلادمیزبانمحفلیهاشد

گردهماییعواملومخاطبانبرنامهتلویزیونیمحفلبرگزار
شد؛مراسمیکهبااستقبالمخاطبانهمراهبودودرآنهمه
امیدوارحضوردوبارهبرنامههاییهمچونمحفلدررسانه

ملیبودند.
بهگزارشهمشــهری،درابتدایاینبرنامــهکهتاحدود
ساعت۲۳ادامهداشت،احمدابوالقاسمی،قاریبینالمللی
ویکیاز5میزبانبرنامهمحفلبــهتلاوتآیاتیازکلامالله
مجیدپرداختوبعدازآننوبــتهنرنماییعطیهعزیزی،
حافظ۹سالهقرآنازخراســانجنوبیرسید.اجرایقطعه
»اینجاایرانه«ازسویگروهســروددختراناحسانبخش
دیگریازبرنامهگردهماییبرنامهمحفلبود.محمدقمی،
رئیسسازمانتبلیغاتاســلامیکهیکیازحامیاناصلی
تولیدبرنامهمحفلبود،گفت:ایناتفاقمهمیبودکهرقم
خورد.برایتولیداینبرنامهزحماتزیادیکشیدهشدوبه
همینبهانهیکخواهشدارموآنهماینکهایکاشبرنامه
محفلغیرازاینکهاستمراروادامهپیدامیکند،امتدادهم
داشتهباشــدوبهانهایبرایرونقگرفتنمحافلقرآنیدر
کشورشودتابهفضلخدادوبارهیکحالوهوایشورانگیز

قرآنیرابیشترازدفعاتقبلشاهدباشیم.
ویافزود:بایدزمینهبهرهمندیازقرآنکه»هدیللناس«
است،افزونترشود.محفلشروعخوبیبرایاینکاربودو
امیدوارماینبرنامهیکمراســماختتامیهنباشد،بلکهیک
شروعخوبباشدواجازهدهیماینحالوهوادرکلکشوربه
بهترینشکلجاریشود.همچنینحامدشاکرنژادازداوران
برنامهمحفلگفت:۳5سالاستکهدرعرصهقرآنمشغول
تلاوتهستم،بعدازپخششدنبرنامهمحفلازرسانهملی
هرجابینمردمحضورداشتم،شــورواشتیاقیرامشاهده
کردمکهدراینمدتندیدهبودم.احساسمیکنمافرادی
بهاینعرصهاضافهشدهاندکهتاپیشازایناصلًاارتباطیبا
جامعهقرآنینداشتهاند.ویبااشارهبهاینکهامیدواراستاین
حرکتادامهداشتهباشد،بهپیامهاییکهدرمورداینبرنامه
ازاقصینقاطدنیادریافتکردهاست،اشارهکردوافزود:قرآن
زبانمشترکهمهمامسلماناناستوبهخوبیمسلمانان

مللراگردهممیآورد.

 بازتاب این برنامه در سطح داخلی و خارجی عالی بود
رضواندرویش،داورمحفلازکشورسوریهنیزبهبیاننکاتی
درمورداینبرنامهپرداختوگفت:انتظارموفقیتاینبرنامه
راداشــتم؛بهایندلیلکهگروهیکهکارمیکردند،فعال
بودند؛همهمانندزنبورهایعســلدرکندوبودندوفعالیت
زیادیداشتند.نکتهدومموفقیتمحفلهماستادانوداوران
حاضردراینبرنامهبودند.بازتاباینبرنامهدرسطحداخلی

وخارجیعالیبود.
پیامهاییکهازســمتمردمایراندریافتکردم،بســیار
زیادبود.اغلبدرپیامهایخــودگفتهبودندمامردمایران
شمارادوســتداریم؛چراکهمحباهلبیت)ع(هستیدو
مندرپاســخبهآنهامیگفتم،همهمردمسوریهدوستدار

اهلبیت)ع(هستند.
درادامهایــنبرنامهجمعــیازخادمانآســتانمقدس
رضویکهدربینآنهامحمدجوادپناهیومهدیحسنی،
۲قاریوحافظبینالمللیقرآننیزحضورداشــتندهمراه
باحجتالاســلاموالمسلمینســیدمهدیخاموشیروی
جایگاهآمدندتاهدیهویژهحرمحضرترضا)ع(رابهداوران

ومیزبانانبرنامهمحفلتقدیمکنند.

محفل نقطه شروع است
دربخشدیگریازاینمراســم
سیدمهدیخاموشــی،رئیس
ســازماناوقافوامورخیریهبه
بیــاننکاتیپرداخــتوگفت:
مسابقاتبینالمللیقرآنکریم
یکمیدانهماوردبســیارقوی
هستندکهافراددرآنجادریک

مسیر،تلاشمضاعفخودشانرانشانمیدهند.
خاموشــیبهقاریانیکهبرایحضوردراینبرنامهدعوت
شدهاند،اشارهکردوگفت:اینقاریانراکهدیدمبهسرعت
نســلبعدیآنهابهذهنمآمدکهباقوتترازهمیشهپشت
اینصفهستندتاصداوسیماآنهاراکشفکند.خاموشی
باتأکیدبراینکهمســئولاننهادهایفرهنگیبایدبدانند
برنامههایهنریجذابمیدانرابازمیکنند،گفت:برنامه
محفلدررمضاناحیاشــد،رمضانبهارقرآناســت.در
بهارقرآناینایدهبهنظررســید،سعیکنیددرطولسال

برنامههایدرخورومناسببازمانآن،بسازید.
هررمضانبایدشــاهدتلالــومحفلهایزیادیباشــیم.
اینکهمردمجذباینبرنامهشــدهاند،جایتبریکدارد،
اماایننقطهشروعاســتوخیالنکنیمنقطهختاماست،
بایدهمهتلاشکنیمدراینمســیرادامهراهراباقدرتتر

سپریکنیم.

فستیوال

خبر

سریال سودربرگ در ترایبکا
یکسریالکوتاهکهتوســطاستیونسودربرگ
ساختهشدهازســرفصلهایبخشتلویزیونی

جشنوارهترایبکا۲۰۲۳خواهدبود.
بهگزارشمهربهنقلازددلایــن،اپیزودیکاز
ســریالکوتاه»حلقهکامل«ســاختهاستیون
ســودربرگیکیازنمایشهایرویــداد۹روزه
ترایبکا۲۰۲۳خواهدبودکهدرماهژوئنبرگزار

میشود.
سودربرگدرقراردادکلیخودبا»اچبیاومکس«
بهتلویزیونبازگشــتهویکداستانجناییدر
نیویــورکامروزرابــاتمرکزبریــکآدمربایی
اشتباهیساختهاست.دراینسریال،پیامدهایی
کهبینشــخصیتهایمتعددایجادمیشــود،
تصویرشدهاست.دنیسکواید،کلردنیز،تیموتی
اولیفانت،زازیبیتزوجرلجرونبازیگراناصلی

اینسریالهستند.
سودربرگ،کارگردانوتهیهکنندهاینسریالواد

سالمون،نویسندهوتهیهکنندهآناست.
هنوزروشننیســتکه»مکس«چهزمانیاین
ســریالرادرتقویمنمایشخــودقرارمیدهد،
امــادرترایبکابراینخســتینباراینســریال

دیدهمیشود.

سریال

گزارش

شمقدری: برای گرفتن اسکار 
گفت وگو کردیم 

جوادشمقدریسالهابعدازجملهمعروفشدربارهلابیکردنبرای
جایزهاســکاراصغرفرهادیگفت:»واقعیتایناســتکهاگرفکر
میکردمازلابهلایآنهمهحرفیکهدراینموردزدم،فقطهمان
یکجملهآنطورپخشمیشود،اصلانمیگفتم؛چونمنیکجمله
درپاسخبهیکسایتکهاتفاقاخبرگزاریخیلیمعتبریهمنبود،
آنهمحینراهرفتندرراهروییگفتمکهاینطوربازتابپیداکرد.«
رئیساسبقسازمانسینماییکهباایسناگفتوگومیکرد،همچنین
افزود:»مازمانیکهفیلم»جدایی...«بهفهرســت5فیلمنهاییراه
نیافتهبود،اقدامخاصیانجــامندادهبودیم؛چونهمهکشــورها
فیلمهایخودرافرســتادهبودندومانیزهمینکارراکردهبودیم.
وقتیبهمرحلهنهاییرسیدیم،من۳،۲سفرخارجیداشتم؛ازجمله
بهایتالیا،ســوئیسواسپانیاکهدرهرســفربامسئولانسینمایی
آنهانشستوبرخاستداشتم.درآنجااحســاسکردمیکفضای
دوقطبیایجادشــده؛چون۲فیلمازآنفهرستدربارهیهودیهاو
اسرائیلیهابودکهایندوبههمراهفیلمایرانشانسبیشتریداشتند.
منازاینفضایدوقطبیکهخودشــانهمدرســتکردهبودند،
استفادهکردموباافرادیکهصحبتمیکردیم،بهاینموضوعاشاره
میکردم.مندرایتالیاکهبامسئولانسینماییگفتوگومیکردم،
بهآنهاگفتماینبهترینفرصتاستتاشــماانتقامخودرابگیرید
والانکهیکفیلمایرانیوجوددارد،بهتراســتبهآنرأیدهید.
بــامدیرانــیازاســپانیاهمچنیــنصحبتهاییمطرحشــد،
امااینکهصحبتهایمانتیجهایداشــتهیانداشــتهرانمیدانم
ونمیتوانیــمکنتــوربیندازیمکهچقــدراینصحبتهــاتأثیر

داشتهاست.«

تهدید» کن« به قطع برق

اتحادیهانرژیفرانســهدرپیاعتراضاتبهاقداماترئیسجمهور
فرانسهتهدیدکردکهبرقجشنوارهفیلمکنومسابقاتاتومبیلرانی
موناکــوراقطعخواهدکرد.بهگزارشایســنابهنقــلازالعربیه،
اتحادیههایملیانرژیومعادنفرانسهدربیانیهایپسازبرگزاری
یکشورایعمومیازکمپین»۱۰۰روزاقداموخشم«درواکنش
بهتصمیمــاتاخیرامانوئلمکــرونخبــردادوتهدیدکردبرق
هفتادوششمینجشــنوارهفیلمکنراکهکمترازیکماهدیگردر
جنوبفرانسهبرگزارخواهدشد،قطعمیکند.اینگروهافزودکه
درطولسفرهایبرنامهریزیشدهامانوئلمکرون،رئیسجمهور
فرانسه،همچنان»اختلالانرژی«ادامهخواهدداشتونوشت:»در
ماهمه،جشنوارهفیلمکن،جایزهبزرگفرمولیکموناکو،مسابقات
رولانگاروسوجشنوارههنریآوینیونممکناستدرتاریکیبه
پایانبرسند!مارهانمیکنیم.«اینگروهاعلامکردکهازاهرمقطع
برقدرراستایبرآوردهشدنتمامخواستههایشاستفادهخواهد
کرد.اتحادیهانرژیفرانســهمدعیشدکهدرجریانسفرمکرون،
برقفرودگاهمونپلیهویککالجدرشهرستان»ارو«راقطعکرده
است.اعتراضاتسراسریفرانسهازماهژانویهبامطرحشدنقانون
جدیدافزایشسنبازنشســتگیاز۶۲به۶۴سالآغازشدهاست
ورئیسجمهورفرانسهایناصلاحاتراروز۱5آوریلامضاکردو

خشمعمومیبیشتریرابرانگیخت.

مجنونواسفندبرایفجرامسالآمادهمیشوند؟

 پرتره شهدا 
در قاب دوربین

این روزها کارگردانان پرتره هایی از شهدای 
جنگ را جلوی دوربین می برند.

 از میان این آثار ســینمایی، می توان به 
فیلم هایی چون مجنون درباره زندگی شهید زین الدین و اسفند در مورد شهید علی 
هاشمی اشاره کرد. همچنین فیلمی درباره شهید همت نیز قرار است تولید شود که در 

مرحله فیلمنامه نویسی قرار دارد. 

سینما
فهیمه پناه آذر

روزنامهنگار

   مجنون؛ مهدی شا ه محمدی  
شــهیدمهدیزینالدینازشهداییاســتکهدرطول
یکی،دوســالگذشــتهبحثبرسرســاختفیلمیبا
محوریتشبارهامطرحشدهاســت.بالاخرهتولیداین
فیلمکلیدخوردهوقراراســتبانام»مجنون«توســط
مهدیشاهمحمدیساختهشود.سازندگانشامیدوارند
اینفیلمبهجشنوارهفجرامســالبرسد.عباسنادران،

تهیهکنندگیاینفیلمرابرعهدهدارد.
زینالدینازجملهفرماندهانجنگاستکهاوایلدهه۶۰
درسردشتشهیدشدوبهنظرتصویرکردنمقطعیاز
زندگیاینشهیدمیتوانددردورانامروزجذابباشــد.فیلمتازهشاهمحمدیدرسکوت
خبریساختهمیشود،اغلببازیگرانآنچهرههایتئاتریهســتندوبهزادخلجیکیاز

بازیگراناصلیاینفیلماست.
مهدیشاهمحمدی،کارگردانمستندهای»هجدههزارپا«،»عملیاتغیرممکن«،»مدار
هفتدرجهآرش«،»خوفستایشیکمواجهه«و...است.اوامسالدرمقامتهیهکنندهبا
مستندمحبوب»خونهمامانشکوه«دربخشمسابقهچهلوپنجمینجشنوارهفیلممسکو
حضوردارد.فیلمشــهیدزینالدیننخســتینتجربهکارگردانیشاهمحمدیدرسینمای

داستانیاست.

   اسفند؛ دانش اقباشاوی  
ازدیگرتولیداتدرراهفجر،فیلمیدربارهزندگیشهید
علیهاشمیاســت.نامفیلم»اسفند«اســتکهقرار
اســتبهزودیجلویدوربینبرودودانشاقباشــاوی
کارگردانیآنرابرعهدهدارد.شنیدهشدهکهمحمدرضا
تختکشــیانتهیهکنندهاینفیلماست.علیهاشمی
دردوراندفاعمقدسباتشــکیلقرارگاهسرینصرت
عملیاتهایبزرگیهمچونخیبروبدرراطراحیکرد.
ازاینشهیدبانامسردارهور،سردارخیبروخطشکنیاد
میکنند.سردارهاشمیدرچهارمتیرماهسال۱۳۶۷در
جزیرهمجنونبهشهادترسیدوپیکرشپساز۲۲سالدرسال۱۳۸۹شناساییشد.قرار
بوداینفیلمسالگذشتهدرجشــنوارهفجررونماییشودامابهنظرمیرسدپروسهنگارش

فیلمنامهبهطولانجامیدهودرنهایتامسالتولیدشآغازمیشود.

پروژههمتبااحتیاطپیشمیرود
یکی از پروژه های پرســروصدا می تواند فیلمی درباره شــهید همت باشد؛ فیلمی که 
 آنقدر حساســیت هایش زیاد اســت که اوج با احتیاط در پروســه نگارش فیلمنامه و 

تولید آن پیش می رود. 
می توان گفت فیلم شــهید محمدابراهیم همت هم داســتانی طولانی دارد. این همان 
فیلمنامه ای است که محمدحسین مهدویان با همراهی حبیب والی نژاد از سال های گذشته 

علاقه به ساختش داشت. 
قرار بود مهدویان سراغ این سوژه هم برود، اما این موضوع کنسل شد. حالا باید دید این 
فیلم با همراهی چه کسانی به مرحله ساخت می رســد. به احتمال زیاد تهیه کننده فیلم، 

حبیب الله والی نژاد است. 
به غیر از سازمان اوج، برخی از ارگان های فرهنگی و هنری هم در سال های اخیر و بعد از 
موفقیت فیلم هایی درباره پرتره شهدای جنگ، اقدام به تولید فیلم های سینمایی درباره 
زندگی سرداران شهید کرده اند. شنیده شده که بنیاد روایت فتح نگارش فیلمنامه هایی 
چون زندگینامه شهیدان چیت سازان، حسن آبشناسان، محسن وزوایی، سعید قهرایی و 

شعبان نصیری را در دست دارد.

مکث

امروز 5 اردیبهشت ماه سالروز شکست مفتضحانه آمریکا در سال 59 در صحرای طبس است که ننگ آن، برای همیشه 
بر پیشانی استکبار باقی مانده؛ در همین راستا، هنرمندان داخلی و خارجی با تولید آثاری، به این رویداد پرداخته اند تاریخ

که به بخشی از این آثار اشاره می شود.

 کرکس در آتش 

   مستند
سال تولید:

1398
 کارگردان:

نوید مرادی 

در مستند کرکس در آتش، با تعدادی از شاهدان 
عینی اتوبوس زوار یزدی که سال ۱۳59 به سمت 
مشــهد مقدس در حرکت بودند و توسط نظامیان 
آمریکایی در طبس بازداشت شدند، گفت وگو شده 

و این شاهدان تمام ماجرا را روایت کرده اند.

طوفان شن

   انیمیشن
سال تولید:

1398
 کارگردان:

محمدحسن باقری

انیمیشن طوفان شن که از قضا هم نام فیلم داستانی 
جواد شمقدری است به مدت   ۳5 دقیقه تولید شده 
است. در این انیمیشن، کل حادثه طبس به گونه ای 
روایت می شــود که کاراکتر انســانی ای در روند 

داستان حضور ندارد.

نیمه شب ۲۴ آوریل
   مستند

سال تولید:
1397

 کارگردان:
جواد موگویی

موگویی در مستند خود به این موضوع پاسخ می دهد که 
چرا بعد از توفان شن و رفتن آمریکایی ها، آثار به جا مانده 
از آنها از ســوی هواپیما های ایرانی بمباران می شود. از 
اینجاست که داستان مستند شکل جالبی به خود می گیرد 

و سراغ بررسی اسناد سفارت آمریکا می رود. 

هم آواز طوفان

   موسیقی
سال تولید:

1392
 آهنگساز و خواننده:

 حامد زمانی

این قطعه حماسی   به مناسبت 5 اردیبهشت سالروز 
شکست سپاه ابرهه در صحرای طبس ساخته شده 
است. شــعر این اثر از اشــعار برگزیده جشنواره 

موسیقی ضد استکباری طبس است. 

طبس

   نمایش رادیویی
سال تولید:

1391
 نویسنده:

 علی عباسی

نمایش رادیویی ای که در مرکز هنر های نمایشــی 
رادیو تولید شد و به نویســندگی علی عباسی و 
سردبیری مهدی شــرفی درباره ماجرای طبس و 
حمله پنهان نیروهای آمریکایی و گرفتار شدن آنها 

در توفان شن و در نهایت شکست آنان بود. 

طوفان شن

   فیلم سینمایی
سال تولید:

1375
 کارگردان:

 جواد شمقدری

جواد شمقدری واقعه  طبس را دستمایه تولید اثر سینمایی 
خود کرد.  احمد نجفی، فیروز بهجت محمدی و حسین 
انصاری، مهشید افشــارزاده، مهناز افضلی، بهمن دان، 
هوشنگ منصورخاکی، غلامرضا عارف نژاد، محمد الهی 

و... از بازیگران فیلم بودند. 

 آه سوپرمن

   موسیقی
سال تولید: 1981

لوری اندرسون، موزیسین آمریکایی غم شکست نظامیان کاخ سفید در 
واقعه طبس را در ترانه خود با یک اثر موسیقایی به  ثبت رساند. 

صحرای یک

   مستند
سال تولید: 2019

باربارا کاپل سراغ گروگان ها، سیاستمداران و نظامیان درگیر در عملیات 
پنجه عقاب می رود تا به شکست مهیب سیاسی و نظامی آمریکا بپردازد.



سه شنبه 5 اردیبهشت 61402
 شماره 8755

همه  چیز برای اجــرای حکم جوان محکوم 
به قصاص فراهم بود؛ طناب  دار بر گردنش 
آویخته شد و خانواده مقتول باید حکم را اجرا 
می کردند، اما در آخرین ثانیه ها ورق برگشت 
و اولیای دم، تصمیم به بخشــش گرفتند؛ 
بخششی که باعث آزادی 27زندانی از زندان 
شد تا شــب عید را در کنار خانواده هایشان 

باشند.
به گزارش همشهری، شروع این پرونده به 
هفدهم شهریور ســال 97برمی گردد. آن 
روز گزارش یک درگیــری مرگبار در یکی 
از شهرهای اســتان مازندران به کارآگاهان 
جنایی اعلام شد. مقتول جوان 27ساله ای 
بود که در درگیری بــا ضربات چاقو زخمی 
شــده و پس از انتقال به بیمارستان جانش 
را از دست داده بود. بررسی ها حکایت از این 
داشــت که قاتل و مقتول سوار بر خودروی 
خود بودند که دچار تصادف شــدند. همین 
باعث درگیری میان آنها شده و یکی از آنها از 

روی عصبانیت با چاقو به جان دیگری افتاده 
و وی را به قتل رسانده بود. به دنبال این حادثه 
متهم به قتل دستگیر شد و در بازجویی ها 
گفت که ناخواسته و از روی عصبانیت مرتکب 
قتل شده است. وی توضیح داد: روز حادثه 
همراه نامزدم بودم و خیلی عجله داشــتیم 
تا به کارهایمان برسیم. به دلیل عجله ای که 
داشــتم، پیچیدم جلوی ماشین مقتول که 
تصادفی رخ داد، اما تصــادف جدی نبود. با 
این حال با هم درگیر شــدیم و از عصبانیت 
بی جا بــا چاقو چند ضربه بــه او زدم و حالا 

خیلی پشیمانم.

یک قدم تا مرگ
متهم در دادگاه کیفری استان مازندران به 
قصاص محکوم و مدتی بعــد این حکم در 
دیوان عالی کشور تأیید شد. پرونده به شعبه 
اجرای احکام فرستاده شد و در این بین آذر 
شهسواری، یکی از اعضای گروه صلح یار که 
در زمینه گرفتن رضایت از خانواده مقتولان 
فعالیت دارد و در دادســرای جنایی تهران 
مستقر اســت، تلاش و رایزنی  برای جلب 

رضایت اولیای دم را آغاز کرد. با وجود این، 
چندی قبل جوان محکــوم به قصاص پای 
چوبه دار منتقل شــد تا حکم اجرا شود. آن 
روز مرد جوان با پاهایی لرزان به محل اجرای 
حکم منتقل شد و با دیدن پدر و مادر مقتول 
به گریه افتاد و التماس کرد تا او را ببخشند. 
پدر و مادر مقتول اما اصرار به اجرای حکم 
داشــتند و لحظاتی بعد طناب دار به گردن 
مرد جوان افتاد. حالا همه  چیز برای اجرای 
حکم آماده بود و جــوان محکوم در آخرین 
ثانیه ها چشمانش را بست و نام مقتول را صدا 
زد. همین باعث شد تا پدر و مادر مقتول در 
آخرین لحظات دلشان به رحم بیاید و حکم 
را اجرا نکنند. آنها قاتل را بخشیدند و به این 
ترتیب جوان محکوم بــه قصاص به زندگی 
برگشت، اما کمی بعد مادر مقتول از بخشش 
پشیمان شد و این یعنی همه چیز برای جوان 
محکوم به قصاص باید ازسر گرفته می شد تا 
اینکه خواب عجیب مادر مقتول به کابوس 
دوباره او پایــان داد. خوابی که باعث شــد 
اولیای دم رســما از قصاص قاتل پسرشان 

بگذرند و به او زندگی دوباره ببخشند.

الهه فراهانیگزارش
روزنامه نگار

پشیمانی عجیب
یک  ماه از بخشش قاتل می گذرد؛ مادر مقتول به شرط گفت و گو

دریافت دیه به طور رسمی قاتل پسرش را بخشید و 
همه مبلغ دیه را صرف آزادی 27زندانــی که به اتهام جرایم غیرعمد و 
مالی در زندان بودند کرد؛ کاری بزرگ که برای انجام آن به قلبی بخشنده 
نیاز اســت. این زن حالا در گفت وگو با همشهری از بزرگ ترین تصمیم 

زندگی اش و خواب عجیبی که باعث بخشش قاتل پسرش شد می گوید.

یک ماه از بخشش قاتل می گذرد، چه احساسی دارید؟
الان به آرامش رسیده ام و می دانم خواسته پسرم هم بخشش قاتلش بوده 
است. راستش پس از بخشش پای چوبه دار، خیلی پشیمان شدم. مدام به 
این فکر می کردم که چرا اجازه دادم کسی که حق زندگی را از پسرم گرفته، 
زنده بماند. می ترسیدم مبادا روح پسرم آزرده خاطر شود. یک جورایی 
سردرگم بودم تا اینکه خواب عجیبی دیدم؛ خوابی که تأیید می کرد کار 

درستی را انجام داده ام.
چه خوابی دیدید که به آرامش رسیدید؟

زمانی که از بخشش پشیمان شدم، هنوز رضایت نامه کتبی را امضا نکرده 
بودم. احساس می کردم با این کار خون پسرم پایمال می شود و او راضی 
نیست تا اینکه خواب عجیبی دیدم. آن شب خواب دیدم زلزله آمده است 

و همه ساختمان ها تخریب شده و زمین به صورت عجیبی شکافته شده و 
از درون شکاف صدای کمک خواهی به گوش می رسد. همان لحظه پسرم 
میلاد را درست روبه روی خودم دیدم که بالای شکاف زمین ایستاده بود. 
ضربان قلبم با دیدن او بالا رفت و می خواســتم بغلش کنم. پسرم به من 
گفت که مادر دستت را به درون شکاف ببر و افرادی را که زیر زمین گرفتار 
شده اند نجات بده. من دستم را به درون شکاف بردم و یک نفر دست مرا 
گرفت و وقتی بیرون آوردمش دیدم قاتل پســرم را نجات داده ام. میلاد 
پسرم لبخندی زد و خوشحال بود از اینکه به قاتلش زندگی بخشیده ام. 
ناگهان از خواب پریدم و از آن شب به بعد آرامش عجیبی بر قلبم نشست 
چون متوجه شدم تصمیم درستی گرفته ام و پسرم نیز از اینکه قاتلش 
را بخشیده ام خوشــحال اســت. فردای آن روز رفتم دادسرا و این بار 

رضایت نامه کتبی را امضا کردم.
شرطی هم تعیین کردید؟

تصمیم گرفتم از قاتل دیه بگیرم تا برای آرامش روح پسرم، زندانیانی را که 
به اتهام جرایم غیرعمد مانند تصادف و ... در زندان هستند و مشکلات مالی 

دارند، آزاد کنم تا شب عید کنار خانواده هایشان باشند.
چند نفر را آزاد کردید؟

به لطف خدا، با مبلغ دیه 27زندانی آزاد شدند و به آغوش خانواده هایشان 
رفتند. من، همســرم و دخترم خدا را برای این اتفاق شکر کردیم؛ چون 
احساس می کنیم پسرم در آســمان به ما لبخند می زند و از این تصمیم 

بزرگ و سخت ما رضایت دارد.
چند فرزند دارید؟

میلاد تنها پســرم بود. یک دختر هم دارم. میلاد 27ساله بود که فوت 
شد. او مدرک کارشناسی مهندسی عمران از دانشگاه گرفته بود و مغازه 
لباس فروشی داشت. پسرم زمانی که زنده بود به همه کمک می کرد. برای 
همین ما دیه را صرف آزادکردن زندانیان کردیــم. اگر خدا عمری به ما 
بدهد شاید به نام پسرم یک مرکز خیریه بزنیم. پسرم همیشه به بچه های 
بی سرپرســت لباس و پول می داد و همه او را دوســت داشتند. در حق 

هیچ کس بدی نکرده بود و با هیچ کس خصومت نداشت.
برگردیم به روز اجرا، چه شد که در آن لحظات سخت تصمیم 

گرفتید به قاتل زندگی ببخشید؟
تلاش زیادی از طرف افراد مختلف انجام شد تا ما قاتل را ببخشیم، اما من 
تصمیم خودم را گرفته بودم. آن روز قاتل پسرم را پای چوبه دار آوردند 
و طناب دار را به گردنش انداختند. زار زار گریه و التماس می کرد. در آن 
لحظات فقط به این فکر می کردم که این پرونده تمام شود و قاتل پسرم به 
سزای اعمالش برسدکه ناگهان قاتل فریاد زد:» میلاد مرا ببخش، میلاد 
به مادرت بگو مرا ببخشد.« او چشمانش را بسته و درحالی که طناب دار 
برگردنش بود نام پســرم را صدا می زد. وقتی نام میلادم را شنیدم قلبم 
لرزید. تصمیم گرفتم حکم را اجرا نکنم و قاتل پسرم وقتی از پای چوبه دار 

به پایین آورده شد از شدت ترس و خوشحالی بیهوش شد.

آغاز بررسی ها در پرونده زنده شدن 
نوزاد مرده

معاون دانشگاه علوم پزشکی ایران با اشــاره به برکناری رئیس 
بیمارستان  امام سجاد)ع( شــهریار به علت سوء عملکرد گفت: 
پرونده پزشکی زنده شدن نوزاد مرده در بیمارستان امام سجاد)ع( 

شهریار در حال بررسی است.
به گزارش فارس، علی مشــکی در توضیح ماجرای زنده شدن 
نوزاد در بیمارستان امام سجاد)ع( شهرستان شهریار اظهار کرد: 
زن بارداری برای وضع حمل به بیمارستان مراجعه می کند و در 
زمان مراجعه وی، بچه ضربان قلب نداشته و وقتی به دنیا آمده 
علائم حیاتی نداشته و عملیات احیا انجام شده، اما نوزاد به زندگی 

برنگشته و لذا به سردخانه منتقل شده است.
وی با اشــاره به اینکه در بدو ورود مادر به بیمارستان، پدر نوزاد 
حضور نداشته است، گفت: پس از مراجعه پدر به سردخانه، متوجه 
 NICU می شود که به خواست الهی نوزاد زنده است و به بخش
منتقل می شــود، اما با وجود تلاش های انجام شده باز هم نوزاد 

علائم حیاتی را از دست می دهد.
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی ایران بیان کرد: مسئولیت این 
بیمارستان برعهده رئیس آن اســت و مدیران بهداشت و درمان 
کشور خواستند که مدیر بیمارستان پاسخگوی  این دست مسائل 
باشد و با توجه به اتفاق رخ داده و به دلیل سوء عملکرد خواستند 

که این مدیر کنار گذاشته شود.
مشکی درخصوص قصور پزشکی افزود: این موضوع هنوز اثبات 
نشده و باید از طریق مراجع قضایی پزشکی بررسی شود و پرونده 

هم اکنون در حال بررسی است.
وی ادامه داد: زمان مراجعه مادر به بیمارستان، بچه ضربان قلب 
نداشته و اینکه چه اتفاقی افتاده و شرایط نگهداری بچه کنار مادر 
درست بوده یا خیر، لازم به رسیدگی پرونده پزشکی دارد و زمان 

رشد و تکامل نوزاد که نارس هم بوده، در دست بررسی است.
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی ایران عنوان کرد: بخش کیفی 
پرونده را دانشگاه علوم پزشکی و امور نظارت بر درمان پیگیری 

کرده و بخش علمی آن توسط قضات پزشکی انجام خواهد شد.
مشــکی درخصوص برکناری رئیس بیمارســتان تصریح کرد: 
درحال حاضر رئیس بیمارستان که خودش استعفا داده، برکنار 
شده و اگر قصوری از پزشک و پرســتار باشد نیز برخورد قانونی 

انجام خواهد شد.

جوینده کار، دفتر کاریابی را به آتش 
کشید

مردی که برای پیدا کردن کار از یک دفتر کاریابی کمک گرفته 
بود، وقتی به خواسته اش نرسید دست به انتقام جویی عجیبی زد.

به گزارش همشهری، ظهر یکشــنبه سوم اردیبهشت ماه مردی 
قدم در یک دفتر کار در خیابان مدائن گذاشت و پس از درگیری 
با مدیر آنجا، یک ظــرف بنزین که همراه خودش بــرده بود را 
در دفتر ریخــت و آنجا را آتش زد. به جز مدیر شــرکت، 2 نفر از 
کارکنان دیگر نیز در آنجا حضور داشتند که با شروع آتش سوزی 
وحشتزده از دفتر خارج شــدند و از همسایه ها کمک خواستند. 
در این شرایط بود که گزارش این حادثه به پلیس و آتش نشانی 
اعلام شد و مردم که متوجه ماجرا شــده بودند، مانع از فرار مرد 
آتش افروز شدند. دقایقی بعد آتش نشانان در محل حاضر شدند 
و به مهار آتش پرداختند. خوشــبختانه مدیر و 2 نفر از کارکنان 
شرکت، به موقع توانستند از مهلکه فرار کنند و خودشان را نجات 
بدهند؛ در غیراین صورت اگر واکنش درســتی نشان نمی دادند 
قطعا خطر مرگ در انتظارشان بود. این درحالی بود که آنها فقط 
دچار دود گرفتگی شده بودند. از سوی دیگر مأموران پلیس که 
در محل حادثه حاضر شده بودند،  متهمی که آتش به پا کرده بود 
را دستگیر کردند. وی که جوانی 27ســاله است در بازجویی ها 
انگیزه اش را انتقام جویی دانســت و گفــت: از مدت ها قبل در 
جست و جوی کار مناسبی بودم اما هرجا برای مصاحبه می رفتم 
نمی توانستم به کار مورد علاقه ام دست پیدا کنم تا اینکه از طریق 
تبلیغات در فضای مجازی با یک شــرکت کاریابی آشنا شدم. با 
مدیر دفتر تماس گرفتم و او وعــده داد تا به زودی برای من یک 
کار مناسب پیدا کرده و استخدام خواهم شد. وی ادامه داد: برای 
پیدا کردن کار مناسب باید به دفتر می رفتم، فرم پر می کردم و 
پولی به حساب مدیر شرکت می ریختم. به گمان اینکه قرار است 
به کار مناسبی دست پیدا کنم، پولی به حساب واریز کردم و پس 
از پیگیری های مســتمر و کش وقوس های فراوان،  مدیر شرکت 
با من تماس گرفت و گفت کاری برایم پیدا کرده است اما وقتی 
برای مصاحبه به آدرس شرکت موردنظر رفتم متوجه شدم که 
اصلا آن کار در شأن من نیست. حتی حقوق و مزایای خوبی هم 
نداشت. وقتی دیدم مدیر دفتر کاریابی به من وعده دروغین داده 
به آنجا رفتم و از آنها خواستم پولم را پس بدهند. اما مدیر مدعی 
بود که پول واریز شده برگردانده نخواهد شد؛ چون برای من کار 
پیدا کرده اند. آن روز با مدیر شــرکت درگیر شدم و بعد آنجا را 
ترک کردم. روز حادثه با تهیه بنزین به دفتر رفتم تا مدیر شرکت 
را بترســانم و پولم را بگیرم اما مدیر همچنان پای حرفش بود و 
نمی خواست پولم را بدهد. من هم عصبانی شدم و آنجا را به آتش 
کشــیدم. متهم پس از اعتراف به آتش افروزی،  بازداشت شد و 

تحقیقات تکمیلی از او ادامه دارد.

کوتاه از حادثه

منطقه شاه بلاغی شهرستان دماوند، دکل مخابراتی ندارد
منطقه شاه بلاغی واقع در شهرستان دماوند دارای تعداد 
زیادی باغ و ســاختمان است که در بیشــتر اوقات سال 
عده زیادی از باغداران به همراه خانواده هایشــان در آنجا 
ساکنند. متأســفانه در این محدوده هیچ دکل مخابراتی 
وجود ندارد و استفاده از تلفن همراه عملا غیرممکن است.

این موضوع برای ساکنان دردسر ساز شده است؛ خصوصا 
اینکه از این منطقه تا جاده اصلی حدود یک ربع راه است.

اپراتورهایی مانند همراه اول و یا ایرانسل می توانند با نصب 
دکل در این محدوده، ضمن حل این مشــکل برای خود 

درآمدزایی کنند.
عظیمی از شاه بلاغی

ایران خودرو به تعهداتش عمل نکرده است
طبق وعــده و گفتــه مســئولان ایران خودرو، قــرار بود 
کســانی که از قبل ثبت نام کرده اند تا پایان سال گذشته 
خودروهایشــان را تحویل بگیرند.متأســفانه نه تنها این 
وعده محقق نشــد بلکه نوبت تحویل خودرو به زمســتان 
سال 1403موکول شــد! واقعا تکلیف افرادی مثل من که 
از سال گذشــته 100میلیون تومان به حساب این شرکت 
واریز کرده اند چیست؟ مطمئنا رقم نهایی تحویل خودرو با 
گذشت زمان بالاتر هم خواهد رفت و ضرر افرادی مثل من 

چند جانبه خواهد بود.
عزتی از تهران

استعمال قلیان در پارک ها و بوستان ها ممنوع شود
اســتعمال قلیان در فضــای عمومی و خصوصــا پارک ها 
نه تنها موجب آلودگی محیط زیست می شود بلکه به نوعی 
بدآموزی برای کودکانی اســت که در این پارک ها مشغول 
بازی هســتند.پارک یک فضای عمومــی و متعلق به همه 
مردم بوده و استعمال قلیان در آن مصداق بارز نقض حقوق 

شهروندی است.
میرلوحی از تهران

معتادان و موادفروشان شهربروجرد جمع آوری شوند
بســیاری از محله ها و کوچه های شهر بروجرد مثل خیابان 
رودکی، خیابان اندیشــه و ابراهیم آباد، جولانگاه معتادان و 
موادفروشان شده است که این موضوع خانواده ها را به شدت 
نگران کرده است. تقاضا داریم نیروی انتظامی شهر بروجرد 
هرچه سریع تر نســبت به جمع آوری این قبیل افراد اقدام 

کند.
بروجردی از بروجرد

سایت های اینترنتی به افزایش اجاره بها دامن می زنند
یکی از عواملی که موجب آشــفتگی و هــرج ومرج در بازار 
اجاره بها مسکن می شود، وجود سایت های اینترنتی است که 
نظارتی بر نحوه عملکردشان وجود ندارد.این قبیل سایت ها 
با اعلام و درج قیمت های کارشناســی نشــده و به اصطلاح 
دل بخواهی موجب گمراه کردن مالکان و ناامیدی مستأجران 
می شــوند. از طرفی عکس هایی که از ملک مورد نظر ارائه 
می دهند در بسیاری از اوقات به خود آن ملک تعلق ندارد و 
صرفا برای جذب مشتری است.مسئولان باید با نظارت دقیق 
و همه جانبه، جلوی این سوءاستفاده را که بازار اجاره و رهن 

را آشفته کرده است بگیرند.
محمد حسینی از کرج

متروی اهواز را راه اندازی کنید
 الان حدود 14سال است که از آغاز ســاخت متروی اهواز 
می گذرد و متأسفانه هنوز هیچ خبری از تکمیل و بهره برداری 
آن نیست. من خودم از دســته افرادی هستم که درصورت 
شــروع به کار این مترو، دیگر از خودروی شخصی استفاده 
نخواهم کرد. مسلما افتتاح و راه اندازی این مترو، بخش بزرگی 

از ترافیک این شهر را حل می کند.
نعمتی از اهواز

اتوبان قزوین به زنجان نیاز به مرمت دارد
متأســفانه اتوبان قزوین بــه زنجان محدوده ســلطانیه تا 
تاکستان بسیار پردســت انداز است و آسفالت آن پر از چاله 
و ناهمواری اســت. این وضعیت برای رانندگانی که به طور 
مرتب از این مســیر تردد می کنند کلافه کننده اســت و از 
طرفی موجب آســیب به  خودروها نیز می شود؛ این مشکل 
به راحتی و با مرمت آســفالت این محدوده قابل حل است.
خواهشمندیم مســئولان راهداری هرچه زودتر نسبت به 

این کار اقدام کنند.
سلطانیه از قزوین

چرا هنوز به روزرسانی ساعت در سرورها انجام نشده است؟ 
یک ماه از آغاز ســال جدید گذشته اســت و هنوز خبری از 
به روز رسانی سرورها برای ساعت نیست. این وضعیت خصوصا 
برای افرادی که با وســایل الکترونیک مثل لپ تاپ و تبلت 
سروکار دارند گیج کننده است و موجب خطا می شود. لطفا 

زودتر سرورها را با ساعت رسمی منطبق کنید.
پویا از تهران

داروی ساندیمون نایاب شده است
ساندیمون دارویی است که برای بیماران پیوند عضو تجویز 
می شــود و دقیقا به همین علت یک داروی حیاتی اســت. 
متأسفانه چند ماه است که این دارو به شدت نایاب شده که 
با سازمان غذا و دارو تماس گرفتیم شماره تلفنی را معرفی 
کردند که کسی پاســخگوی آن نیســت. مراجعه و تماس 
با هلال احمر هــم بی نتیجه بود و من مجبور شــدم دارو را 
از ناصر خســرو و به اصطلاح بازار ســیاه به چند برابر قیمت 
تهیه کنم.لازم است مسئولان نســبت به واردات داروهایی 
از این قبیل که به مرگ و زندگی افراد بســتگی دارد نظارت 
جدی تری داشته باشند تا با کمبود و یا نبود آن مواجه نشویم.
گل عنبر از تهران

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

بخشش قاتل باعث آزادی 27زندانی از زندان شد

خواب عجیب مادر مقتول 

والدین پسر 12ساله ای که دچار مرگ مغزی شده بود، اعضای بدن او را اهدا کردند

قاچاقچیان حرفــه ای مواد مخدر از 

داخلی
مدت ها قبل محموله های بزرگ را از 
طریق دریا از سیستان و بلوچستان به 
هرمزگان منتقل و از آنجا در استان های مختلف توزیع 
می کردند. این بار نیز محموله ای سنگین از تریاک را 
قاچاق کردند اما وقتی پی بردند در تور مأموران وزارت 
اطلاعات گرفتار شده اند بخشی از مواد مخدر را به دریا 

ریختند و با جا گذاشتن بقیه محموله فرار کردند.
به گزارش همشهری، مأموران اداره اطلاعات استان 
هرمزگان از مدت ها قبــل از فعالیت اعضای یک باند 
حرفه ای قاچاق مواد مخدر در مناطق ساحلی مطلع 
شدند. اطلاعات به دســت آمده حاکی از آن بود که 
اعضای این باند مدتی است که محموله های سنگین 
مواد مخدر را  به وســیله لنج از راه  مناطق ســاحلی 
سیستان و بلوچستان به اســتان هرمزگان منتقل و 
در آنجا از طریق مسیر زمینی به سایر استان ها قاچاق 
می کنند. آنطور که شواهد به دست آمده نشان می داد 
مقصد این محموله ساحل پارســیان بود و به همین 
دلیل بررسی های اطلاعاتی در این زمینه ادامه پیدا 
کرد تا اینکه سرنخ های تازه ای در این باره به دست آمد.
طبق آخرین اطلاعاتی که به ســربازان گمنام امام 
زمان)عج( رســیده بود آنها پی بردند که قرار است 

دوشنبه شــب محموله دیگری از طریق یک فروند 
لنج به ساحل پارسان منتقل شود. کشف این محموله 
علاوه بر اینکه می توانســت ضربه بزرگی به این باند 
تبهکار بزند، می توانســت باعث متلاشی شدن آن و 
مسدود شدن یکی از مسیرهای ترانزیت مواد مخدر 
شود. به همین دلیل تیم هایی از مأموران همزمان با 
رصدهای اطلاعاتی، این منطقه را تحت نظر گرفتند.

عملیات دریایی
سرانجام زمان موعود فرا رسید. شامگاه شنبه زمانی 
بود که طبق اطلاعات به دســت آمــده، قرار بود لنج 
حامل مواد مخدر به ساحل پارسیان برسد. تیم های 
عملیاتی از ساعت ها قبل درحالت آماده باش، همه  چیز 
را تحت نظر داشتند. درست در همین لحظات بود که 
لنج مورد نظر در تور مأموران قرار گرفت. در حالی که 
این شناور در نوار ساحلی قرار داشت و مأموران قصد 
شروع عملیات را داشتند، قاچاقچیان متوجه حضور 
مأموران شدند. آنها برای اینکه مدرکی از خود به جا 
نگذارند، شروع به پرتاب بسته های بزرگ مواد مخدر به 
دریا کردند. مأموران با دیدن این صحنه تلاش کردند 
خود را به قاچاقچیان برســانند اما آنها توانســتند با 
رها کردن لنج در تاریکی شب فرار کنند. به این ترتیب 

لنج قاچاقچیان که هنوز مقدار زیادی مواد مخدر از نوع 
تریاک در آن بود، توقیف شد.

کشف بزرگ
در شرایطی که تحقیقات برای دستگیری قاچاقچیان 
و عوامل پشت پرده این باند در جریان است مجتبی 
قهرمانی، رئیس کل دادگستری اســتان هرمزگان 
جزئیات بیشتری از این کشــف بزرگ اعلام کرد. او 
گفت: سربازان گمنام امام زمان )عج( موفق شدند با 
هماهنگی رئیس حوزه قضایی پارسیان ضمن اجرای 
عملیاتی منسجم و ضربتی در سواحل این شهرستان، 
1320کیلوگرم مواد مخدر را از نوع تریاک کشــف 

کنند. او ادامه داد: سوداگران مرگ قصد داشتند این 
محموله بزرگ مواد مخدر را پس از انتقال از طریق دریا 
به سواحل اســتان هرمزگان در سراسر کشور توزیع 
کنند که خوشــبختانه با اجرای این عملیات توسط 
حافظان امنیت کشور، در تحقق نیات مجرمانه خود 
ناکام ماندند. رئیس کل دادگستری هرمزگان ضمن 
تشــکر از اقدام به موقع و مقتدرانه ســربازان گمنام 
امام زمان)عج( گفت: خوشبختانه با تمهیدات دستگاه 
قضایی و تلاش شــبانه روزی ضابطان، فضای استان 
برای فعالیت مجرمان و سوداگران مرگ ناامن شده 
که این دستاورد مهم در سایه تعامل خوب و تشریک 

مساعی تحقق یافته  است. 

عملیات ضربتی در نوار ساحلی

پدر و مادر دانش آموزی که در جریان یک ســانحه 

رویداد
رانندگی دچار ضربه مغزی شــده بود قلب او را به 

کودکی 7ساله اهدا کردند.
به گزارش همشهری، امیرعلی ملک زاده 12ساله و تنها فرزند 

خانواده بود. او چند روز قبل از خانه شان در بلوار کوهسار 
واقع در غرب تهران خارج شد تا پیاده به خانه مادربزرگش 
برود. هرچند تا خانه مادربزرگ فاصله خیلی زیادی نبود 
اما کمی بعد پدر و مادر امیرعلی فهمیدند که او به آنجا 
نرسیده است. همین موضوع موجب نگرانی شان شد. 
آنها که دلواپس پسرشــان بودند نمی دانستند که چه 
اتفاقی افتاده و چه بر ســر او آمده اســت. آن شب آنها 
به هرجایی که احتمال می دادند امیرعلی رفته باشــد 

ســر زدند اما نتوانســتند او را پیدا کنند و در این شرایط 
پدر پسر نوجوان راهی پلیس آگاهی شد. او مشخصات پسر 

12ساله اش را در اختیار مأموران قرار داد و از آنها برای یافتن 
او کمک خواست. با وجود ثبت مشخصات امیرعلی در بین افراد 
گمشده، اما پدرش طاقت نیاورد و جست وجو در بیمارستان ها را 
هم شروع کرد. او در نخستین بیمارستان هیچ نشانی از پسرش 
پیدا نکرد اما در دومین بیمارستان نام پسرش در بین بیماران 

اورژانســی بدحال بود و آنطور که مســئولان اورژانس بیمارستان 
می گفتند او ساعتی قبل در بلوار آبشناسان تصادف کرده و به شدت 
آســیب دیده بود. هرچند پدر و مادر پســر نوجوان ابتدا تصور 
می کردند کــه این تصادف چندان جدی نباشــد، اما در ادامه 
فهمیدند که در این حادثه سر او به شدت آسیب دیده و سطح 
هوشیاری اش پایین است. آنطور که به آنها گفته شد راننده 
یک خودروی ســمند که پسری حدود 22ســاله بود با 
خودرواش به شدت با امیرعلی تصادف کرده و این حادثه 
تلخ را رقم زده بود. امیرعلی تنها فرزند خانواده بود و همه 
امید پدر و مادرش به او بود. آنها فکرش را هم نمی کردند 
که پسرشان به چنین حادثه تلخی دچار شود. درحالی که 
او در بخش مراقبت های ویژه بستری بود و پزشکان از همه 
امکانات برای درمان او استفاده می کردند، کار پدر و مادرش 
فقط دعا و نیایش بود. این وضعیت 3شبانه روز طول کشید و 
درحالی که سطح هوشــیاری امیرعلی به یک و نیم رسیده بود 
کادر پزشکی اعلام کردند که او دچار مرگ مغزی شده و احتمال 
بازگشتش به زندگی نزدیک به صفر است. به همین دلیل از پدر 
و مادر او درخواست کردند تا اعضای بدن فرزندشان را به بیماران 

نیازمند اهدا کنند.

تپش قلب امیرعلی در سینه پسر 7ساله 
تصمیم بزرگ

محمدرضا ملک زاده، پدر امیرعلی درباره تصمیم بزرگی که در این شرایط 
سخت همراه با همسرش گرفته به همشهری می گوید: ابتدا می خواستیم 
امیرعلی را به بیمارستان دیگری ببریم اما وقتی به ما گفتند او دچار مرگ 
مغزی شده و قطعا به زندگی برنمی گردد تصمیم گرفتیم اعضای بدنش 

را اهدا کنیم. 
او ادامه می دهد: در ادامه پیکر پســرم را به بیمارستان سینا فرستادند و 
در آنجا همه بررسی های پزشــکی به صورت دقیق انجام و با تأیید مرگ 
مغزی اش جداســازی اعضا انجام شــد. در آنجا بود که فهمیدیم پســر 
7ساله ای که مدت ها است از بیماری قلبی رنج می برد نیازمند قلب است 
و قرار است قلب پسرم به او اهدا شود. علاوه بر آن کبد و کلیه های او نیز 
برای اهدا به چند بیمار دیگر جداسازی شد و درنهایت ما با تنها فرزندمان 
وداع کردیم. با وجود اینکه چند هفتــه ای از این حادثه تلخ می گذرد اما 
پدر و مادر امیرعلی هنوز نتوانسته اند با جای خالی فرزندشان کنار بیایند. 
پدرش می گوید: نبودن جگرگوشــه مان برای مان خیلی سخت است و 
نمی توانیم نبودنش را تحمل کنیم. با وجود این وقتی به این موضوع فکر 
می کنیم که با اهدای اعضای بدن پسرمان به چند بیمار دیگر کمک شده 
و برخی اعضای بدنش به خصوص قلب او هنوز زنده اســت کمی از درد و 
رنج مان کم می شود. ما با این کار به آرامش رسیدیم. پسرم با اینکه سن 
زیادی نداشت اما خلاق بود. او مجسمه سازی  می کرد و نقاشی می کشید 
و افسوس که خیلی زود ما را ترک کرد. امیدوارم هیچ پدر و مادری حادثه 
تلخی را که ما تجربه کردیم تجربه نکند اما اگر برای کسی چنین حادثه ای 
رخ داد بهترین راه اهدای عضو است. چرا که کار شایسته ای است و با آن 

احساس آرامش می کنید.

ماموران وزارت اطلاعات در عملیاتی پیچیده محموله بزرگ مواد مخدر را در دریا کشف کردند
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ماهنامه فارین افرز ]آمریکا[
جهان غیرمتعهدها 

تحولات ماه های اخیر در جهان نشان داده است که بسیاری 
از کشــورهای جهان نه تنها درباره جنــگ اوکراین بلکه 
درباره تحولات گسترده تر جهانی ازجمله نظم بین المللی 
چشم انداز متفاوتی با آمریکا و متحدانش دارند. کشورهای 
در حال توسعه  و قدرت های نوظهوری چون هند و برزیل 
بیش از پیش درباره استانداردهای دوگانه و ریاکاری غربی 

صحبت می کنند. 

مرگ حقوق بشر در زندان
درخواست ارمنستان برای تصویر مرگ  دردناک یک زندانی آمریکایی  پس از 20روز انفرادی، جهان را شوکه کرد

مداخله روسیه در بحران قره باغ 
پس از آنکه جمهوری آذربایجان یک ایست  بازرسی 
در گذرگاه مسدودشده لاچین ایجاد کرد، ارمنستان 
ضمن محکوم کردن این اقــدام باکو به دلیل نقض 
توافقنامه2020 از روســیه خواسته است تا وظایف 
خود را نسبت به پایان دهی انسداد قره باغ انجام دهد. 
به گزارش آرمن نیوز، وزارت خارجه ارمنستان اعلام 
کرده اقدام اخیر جمهــوری آذربایجان دیگر صرفا 
اقدامی تحریک آمیز نیست بلکه نقض آشکار یکی 
از شروط اساســی توافقنامه2020 است. ایروان و 
باکو اوایل دهه۱۹۹0 درپی فروپاشی اتحاد جماهیر 
شوروی، برای کنترل منطقه قره باغ با یکدیگر درگیر 
شدند. این گذرگاه تنها مسیری است که ارمنستان 
از طریق آن می تواند غذا، سوخت و ملزومات دارویی 
را به ساکنان ارمنی قره باغ برساند که حدود ۱20هزار 

ارمنی ساکن آن هستند.

نقل قول

 خبر

کیوسک

اسناد پنتاگون درباره افغانستان 
ساختگی است

ذبیــح الله مجاهــد، ســخنگوی طالبــان: 
داده هــای مســئولان پنتاگــون در مــورد 
نقــش مهــم افغانســتان در هماهنگــی 
برنامه های تروریست های داعش جعلی 
و بخشــی از یــک کمپیــن تبلیغاتــی علیه 
افغانســتان اســت. انتشــار اطلاعــات 
نادرســت در مــورد افغانســتان نشــان 
می دهد کــه برخــی آمریکایی هــا نفرت و 
دشــمنی با مردم ایــن کشــور را فراموش 

نکرده اند. )اسپوتنیک(

هشدار حزب الله درباره وضعیت لبنان
هاشــم صفــی الدیــن، رئیــس شــورای 
اجرایــی حــزب الله: لبنــان امــروز مرحله 
بســیار خطرناکی را پشت ســر می گذارد 
و نه تنهــا در بحــران اســت، بلکــه اکنــون 
از مرحلــه بحران بــه مرحله هــرج و مرج 
کامل مــی رود. وقتی بــا دشــمنی روبه رو 
می شــویم که با مــا می جنگد، بایــد آن را 
تعقیب کنیم و همه جا بــه او ضربه وارد 

کنیم. )النشره(

پاسخ لاوروف به کارشکنی 
آمریکایی ها: تلافی می کنیم

وزیر خارجه روسیه که برای ریاست جلسه شورای امنیت راهی 
نیویورک شــده، با انتقاد از ممانعت آمریکا از ورود خبرنگاران 

روسی تأکید کرده که مسکو به این اقدام پاسخ خواهد داد.
»سرگئی لاوروف« وزیر خارجه روسیه، دوشنبه برای برگزاری 
جلسه شورای امنیت سازمان ملل متحد به نیویورک سفر کرد. 
روســیه در ماه جاری میلادی ریاســت دوره ای شورای امنیت 

سازمان ملل را برعهده دارد.
به گزارش آسوشیتدپرس، لاوروف با اشاره به اینکه  آمریکا برای 
خبرنگاران روسی که ماموریت پوشش دادن سفر او به نیویورک 
را داشتند روادید صادر نکرده، وعده تلافی کردن این کار را داده 
است. وزیر خارجه روسیه پیش از ترک مسکو با انتقاد شدید از 
آمریکا گفته »کشوری که خودش را قدرتمندترین، باهوش ترین 
و آزاد و عادل در جهان می خواند به حرکتی احمقانه دست زده و 
ارزش واقعی قسم خوردن و تضمین  دادن هایش درباره حفاظت 
از آزادی بیان و دسترسی به اطلاعات را به نمایش گذاشته است. 

مطمئن باشید ما فراموش نخواهیم کرد و نخواهیم بخشید.«
لاوروف همچنین با تأکید بر اینکه مواضع روســیه در شورای 
امنیت ســازمان ملل مورد توجه کل جهان قرار خواهد گرفت، 
گفت »مطمئن هستم حقایق، خیلی بیشتر توجه کل جهان را 
جلب می کند تا اطلاعات فیلتر شده ای که همکاران غربی ما به 
خورد مخاطبانشان می دهند. آمریکا با صادر نکردن روادید برای 
همه خبرنگاران هیأت روســیه از وضعیت خود به عنوان کشور 

میزبان سازمان ملل سوءاستفاده کرده است.«

»سرگئی ریابکوف«، معاون وزیر خارجه روسیه نیز در تکمیل 
صحبت های لاوروف افزود که »راه هایی برای پاسخ دادن به این 
کار خواهیم یافت و به گونه ای پاسخ خواهیم داد که آمریکایی ها 
تا مدتی طولانی یادشــان بماند که چنین کاری نکنند. اقدام 
آمریکایی ها بار دیگر نشان داد که همکاران واشنگتنی ما قابل 
اعتماد نیســتند و به عبارت دیگر نباید به حرف های آنها گوش 
داد.« گفته شــده که یکی از محورهای اصلی دیدار لاوروف و 
»آنتونیو گوترش« دبیر کل سازمان ملل در روز دوشنبه وضعیت 
پیرامون توافق غلات بوده است؛ مسکو از عدم پیشرفت در رفع 
موانع برای صادرات غلات و کودهای روسیه نگران است. توافق 
غلات جولای2022، توسط روســیه و اوکراین در استانبول، با 
میانجیگری »رجب طیب اردوغــان« رئیس جمهور ترکیه، و 
دبیرکل سازمان ملل امضا شد. روسیه و اوکراین روی هم رفته 

حدود 30درصد غلات جهان را تامین می کنند.

»نه« به ناتو در بلغارستان و سوئد 
معترضان در ســوئد و بلغارســتان ضمن مخالفت با همکاری 
کشورشان با پیمان ناتو، خواســتار پایان جنگ در اوکراین به 

جای ارسال تسلیحات برای کی یف شده اند.

 هزاران نفر در شهرهای مختلف بلغارستان علیه پیمان آتلانتیک 
شــمالی)ناتو( به خیابان ها آمدند و در اعتراض به مشــارکت 
دولت خود در جنگ اوکراین و اســتقرار پایگاه های ناتو در این 
کشور دســت به تظاهرات زدند. رادیو بلغارستان گزارش داده 
که این پنجمین تظاهرات گســترده بلغارستانی ها در حمایت 
از صلح، بی طرفی کشورشــان در جنگ اوکراین و مخالفت با 
فعالیت پایگاه های ناتو در این کشور بوده است. سازمان ناتو در 
بلغارستان دارای 4پایگاه نظامی است که عمدتا در اختیار ارتش 

آمریکا قرار دارد.
بنابر این گزارش، تنها در شهر صوفیه پایتخت بلغارستان، شمار 
معترضان بیش از ۱2هزار نفر برآورد شــده است. معترضان با 
شعار »بلغارســتان، منطقه صلح« با هرگونه مشارکت صوفیه 
در جنگ اوکراین مخالفت کرده اند. منتقدان بر این باورند که 
ارسال ســلاح به اوکراین نه تنها به عادی شدن شرایط کمکی 
نمی کند بلکه آتش جنگ را شــعله ورتر کرده و تلفات انسانی 
را افزایش خواهــد داد. به گفته کارشناســان نظامی، انتخاب 
بلغارســتان برای ایجــاد پایگاه های نظامی آمریــکا به دلیل 
اهمیت راهبردی این کشور اســت که در کنار دریا قرار گرفته 
و دسترسی به راه های دریایی و آبی را فراهم می کند. علاوه بر 
بلغارستان، مردم سوئد نیز در اعتراض به مانور نظامی مشترک 
کشورشــان با ائتلاف ناتو و تلاش  اســتکهلم برای پیوستن به 
پیمان ناتو به خیابان ها آمده اند. به گزارش شــینهوا، چندین 
سازمان و شبکه ازجمله انجمن »نه به ناتو« این اعتراض ها را 
سازماندهی کرده اند. تنها در استکهلم، پایتخت سوئد صدها تن 
در این رویداد شرکت داشتند. اگرچه پارلمان سوئد  ماه گذشته 
عضویت این کشــور در پیمان ناتو را تصویب کرد اما مخالفت 
مجارستان و ترکیه از اعضای ناتو باعث شــده تا سرانجام این 

عضویت در هاله ای از ابهام باقی بماند.
الجزیره چندی پیش با اشــاره به حمایت برخی از کشورهای 
اروپایی از روسیه به رغم جنگ رســانه ای گسترده غرب علیه 
مسکو نوشــت: افکار عمومی در برخی از کشــورهای اروپایی 
ازجمله اسلواکی، بلغارستان و مجارســتان از عملیات نظامی 
روسیه در اوکراین حمایت می کند. واقعیت این است که بحران 
افزایش هزینه های زندگی و بــالا رفتن قیمت انرژی که در پی 
سیاست های ضد روســی اتحادیه اروپا ایجاد شده احساسات 

طرفدار روسیه را تقویت کرده است.

دریچه

جهان نما

تلفات رو به افزایش در 
زندان   های آمریکا

مایکل سایناتو، روزنامه نگار 
گاردین:افزایش تعداد قربانیان 
آمریکایی در زندان در شــرایطی 
رخ داده  که جمعیــت زندانیان 
ایــالات متحــده بــه میــزان 
500درصد در 40ســال گذشته 
افزایش یافته اســت. امــروزه، 
2.3میلیون نفر در آمریکا زندانی 
هســتند و آمار زندانیان آمریکا 
به نســبت جمعیت از هر کشور 
دیگری در جهان بیشــتر است. 
در این میان، افزایش قابل توجهی 
در میــزان مرگ ومیــر ناشــی 
از خودکشــی، قتل، حــوادث، 
مواد مخدر و الکل و مسائل پزشکی 
درمان نشده در زندان های آمریکا 
مشاهده شده اســت. تگزاس، با 
بالاترین جمعیــت زندانیان در 
آمریکا، شــاهد بالاترین میزان 
خودکشی در زندان ها در 20سال 
گذشته بوده است. گزارش شده 
است که ارائه دهندگان خدمات 
پزشکی در برخی زندان ها ازجمله 
زندان هــای فلوریــدا هیچ گونه 
مراقبت پزشــکی برای برخی از 
زندانیان یا درمــان بیماری های 
حاد آنان ارائه نکرده اند و این امر 
در افزایش قربانیان در زندان های 
آمریکا بســیار مؤثر بوده اســت. 
در واقــع زندان هــا در سراســر 
آمریکا به طور مــداوم با افزایش 
نرخ مرگ ومیر به دلایل مختلف 
ازجمله کمبــود بودجه، کمبود 
کارکنان، سهل انگاری و سیستم 
ناکافی برای رسیدگی به مسائل 
جدی بهداشــت روانی و پزشکی 

روبه رو هستند. 

تحلیل

انتشــار فیلمی دردناک از مرگ تدریجــی یک زندانی 
در آمریکا پرده دیگری از وضعیت نامناســب زندانیان و 
شرایط بغرنج حقوق بشر در این کشور را به تصویر کشیده 
است. این فیلم نشان می دهد که چگونه زندانی »جاشوا 
مک لمور« طــی مدت 20روز در زنــدان انفرادی بدون 
پنجره و تنها و به صورت عریان متحمل حبس می شــود 
و به دلیل آب و غذا نخوردن و بی توجهی مسئولان زندان 
به این بازداشتی، جان خود را از دست می دهد. براساس 
شــکوائیه اي که خانواده وی تنظیم کرده اند، وی در یک 
زندان واقع در ایالت ایندیانا محبوس بود؛ از مشــکلات 
 روانی و جسمی جدی رنج می برده و علائم شیزوفرنی در 

وی شناسایی شده بود.

وضعیت بحرانی زندان های آمریکا
وضعیــت بســیاری از زندان هــای آمریــکا از نظــر 
دسترسی های ضروری بهداشتی به شدت بحرانی است. 
کمتر از یک هفته پیش نیز خبر خورده شدن یک زندانی 
آمریکایی 35ساله با نام »لاشــون تامپسون« در سلول 
انفرادی زندان آتلانتا توسط ساس ها سروصدای زیادی 
به پا کرد. روزنامه گاردین به نقل از خانواده تامپســون 
از تقاضای این خانواده بــرای تحقیقات جنایی خبر داد 

و افزود که خانواده این زندانی قربانی شــده 
خواستار تعطیلی زندان شهر فولتون شده اند 
که در آن فرزندشــان قربانی حمله ساس ها 
شده بود. گفته می شــود تامپسون که پس از 
زندانی شــدن به تشــخیص مقام های زندان 
دارای مشکلات روانی تشــخیص داده شده 
بود، در بخش روانپزشکی قرار گرفته بود، اما 
جســد وی در تاریخ ۱3 سپتامبر 2022 )20 
شهریور ۱40۱( یعنی 3ماه پس از دستگیری، 
در داخل یک سلول مخروبه پوشیده از خاک 
و حشرات پیدا شده اســت. مقام های زندان 
اعلام کرده بودند که آثار حمله بسیار شدید 
حشرات کوچک در بدن تامپسون وجود دارد. 
روزنامه واشنگتن پست گزارش داده است که 
این ســلول به اندازه ای کثیف بود که یکی از 
کارمندان برای ورود به آن مجبور به پوشیدن 

گان شده بود.
در سپتامبر 2022 نیز دانشکده حقوق دانشگاه 
ییل آمریکا گزارشــی از وضعیت زندان های 
این کشور منتشــر کرد که نشــان می دهد 

برخلاف ادعاهای حقوق بشری آمریکا، حتی پایین ترین 
اســتانداردهای ســازمان ملل هم در مورد افراد زندانی 
این کشور رعایت نمی شــود. در این گزارش با استناد به 
آمارهای دولتی آمده اســت که در حــال حاضر نزدیک 
به50هزار نفر از زندانیان آمریکایی در سلول های انفرادی 
نگهداری می شــوند که این نوع حبس براساس قوانین 
سازمان ملل شکنجه محسوب می شــود. افزون بر این، 
مطابق گزارش دانشکده حقوق دانشگاه ییل بیش از ۶هزار 
زندانی به طور مطلق در انزوا نگهداری می شوند و نزدیک به 
هزار نفر از این تعداد یک دهه در چنین شرایطی بوده اند.

پنهانکاری آمار مرگ ومیر زندانیان در کاخ سفید
آمار مرگ ومیــر در زندان هــای آمریــکا را در گزارش 
رســانه های غربی نیز می توان ردیابی کــرد. رویترز در 
گزارشی تحقیقی در ســال 2020 به مرگ های پنهان در 
زندان های آمریــکا پرداخته و گــزارش داده که »دولت 
آمریکا داده های دقیقی را در مورد افرادی که در هرکدام 
از زندان ها در حال مرگ هستند جمع آوری می کند، اما 
به کسی اجازه نمی دهد آن را ببیند. بنابراین، رویترز آمار 
مرگ ومیر خود را در بزرگ ترین زندان های آمریکا به دست 
آورده و مشخص کرده است که خودکشی، مراقبت های 
بهداشتی ناموفق و زندان بانی بد در سیستمی با نظارت کم، 
جان بسیاری از زندانیان را گرفته است.« در گزارش رویترز 
گفته شده است که از سال 2008 تا 20۱۹ حداقل 7هزار و 
570نفر در 500زندان آمریکا جان خود را به دلایل مختلف 

از دست داده اند. علت مرگ این افراد در زندان خودکشی، 
کشته شدن توسط دیگران، اعتیاد به موادمخدر و الکل و 
در مواردی نیز حوادث غیرمترقبه در زندان عنوان شــده 
است. گفته شده اســت که حداقل دو سوم از قربانیان در 
زندان، یعنی 4هزار و ۹۹8نفــر، هرگز در دادگاه محکوم 
نشده بودند و آنها پیش از برگزاری جلسه دادگاه جان خود 
را از دست داده بودند. این در حالی است که تلفات زندانیان 
قبل از حل و فصل پرونده آنان اصل اساسی سیستم قضایی 
آمریکا را درباره بی گناهی متهم پیش از اثبات جرم زیر پا 
می گذارد و این اصل حقوقی در حق حدود 5هزار زندانی 
طی سال های 2008 تا 20۱۹ زیر پا گذاشته شده است. 
قانون اساســی آمریکا به زندانیان حقوق اساســی اعطا 
می کند، اما این حقوق در عمل به ندرت اجرا شده است، 
چون متمم چهاردهم قانون رفتار با بازداشت شدگان پیش 
از محاکمه، ارزیابی »عادلانه« بودن مراحل بازداشــت را 
برعهده قضات و هیأت منصفه گذاشته و قضات به ندرت 

شرایط زندان را زیر سؤال می برند.

زندان های سودآور خصوصی!
این در حالی اســت که زندان های خصوصی در مقایسه 
با زندان های فــدرال و ایالتی، خشــن تر و خطرناک تر و 
همچنان سودآور هســتند. 3 شــرکت اصلی که بیش 
از 200 زندان خصوصــی را در آمریــکا اداره می کنند، 
یعنی »کور ســیویک«، »جیو گــروپ« و »منجمنت و 
ترینینگ کورپوریشن«، مجموع سود سالانه نزدیک به 
5میلیارد دلار را گزارش کرده اند. فهرســت 
اسامی کسانی که از شــرکت های خصوصی 
زنــدان وجــوه دریافــت می کنند شــامل 
جمهوری خواهــان و دمکرات ها می شــود. 
از طرفی، بیــش از 3هزار زنــدان در آمریکا 
معمولا توســط کلانتری های شهرستانی یا 
پلیس محلی اداره می شوند که آنها غالبا فاقد 
تجهیزات و کارکنان کافی هستند و مقامات 
محلی آنها را به عنوان بار اضافی روی بودجه 
خود می بینند و از این رو رســیدگی مناسبی 
به اینگونه زندان های محلی و کوچک ندارند. 
گزارش رویترز می گوید که از ســال 20۱5 تا 
20۱7، بودجه برخــی کلانتری های آمریکا 
فقط بیش از یک درصد در ســال رشد کرده 
اســت، اما جمعیت زندانیان در همین مدت 
۱2درصد بیشتر شــده و این وضعیت باعث 
بدترشدن اوضاع زندانیان شده است. این روند 
حتی طی چند سال گذشــته با روند افزایش 
آمار زندانیان بغرنج تر شده و رسوایی حقوق 

بشری آمریکا را عریان تر کرده است.

رضا عموییگزارش ۱
روزنامه نگار

دشمنی در قاره سبز برای دوستی با اژدهای زرد 
همزمان با تشدید تنش  میان پکن و غرب برسر 

گزارش 2
تایوان، اختلافات در اتحادیه اروپا نیز بر ســر 

نحوه تعامل با چین به شدت بالا گرفته است.
اختلافات در اتحادیه اروپا بر ســر نحوه تعامل با چین به طور 
چشمگیری بالا گرفته است. چند هفته پس از سفر پرحاشیه 
امانوئل مکرون رئیس جمهور فرانســه، به پکــن که در آن با 
تأکید بر ضرورت استقلال بروکســل در تقابل روزافزون پکن 
و واشــنگتن گفته بود که اروپا نباید دنباله رو آمریکا باشــد، 
وب ســایت خبری  ـتحلیلی پلیتیکو گزارش داده که فرانسه، 
آلمان و مؤسسات اتحادیه اروپا بر سر احیای موافقتنامه جامع 

سرمایه گذاری با پکن که مدتی است متوقف شده 
با یکدیگر اختلاف   نظر دارند. در این گزارش 
آمده است »درست زمانی که فکر می کردیم 
سیاست اروپا در برابر چین نمی تواند بیشتر 

از این ازهم گسسته شود، پاریس و برلین 
برسر احیای توافق سرمایه گذاری با 

پکن اختلاف پیدا کرده اند.«
بنابراین گزارش، در شــرایطی که 
امانوئــل مکــرون، رئیس جمهــور 
فرانسه، معتقد است احیای توافقنامه 

جامع اتحادیه اروپــا و چین در حال 
حاضر عملی نیســت، »اولاف شولتز« 

صدراعظم آلمــان، از فعال کردن مجدد ایــن توافقنامه قویا 
حمایت می کند. این توافقنامه در اواخر ســال2020 پس از 
اعمال تحریم های پکن علیه چندین عضو پارلمان اروپا متوقف 
شد. اختلاف برسر این توافقنامه تازه ترین نمونه از واگرایی در 
اتحادیه اروپا نسبت به چین محسوب می شود؛ جایی که بنابر 
ادعای پولیتیکو، پکن ماهرانه کشورهای مختلف را درگیر کرده 

و در دهه گذشته آنها را علیه یکدیگر بازی داده است.
این در حالی اســت که آنچه اختلافات در اروپا بر سر چین را 
تشــدید کرده، درگیری احتمالی آمریکا با چین برسر جزیره 
تایوان است؛  به ویژه آنکه چین هشدار داده که برسر این موضوع 
هیچ امتیازی نخواهــد داد. پکن با تأکید بر سیاســت چین 
واحد، تایوان را بخشی از 
سرزمین مادری خوانده 
و هرگونه تــلاش برای 
استقلال این جزیره 
را تهدیــدی برای 
ارضی  تمامیــت 

خود می داند.
مکرون  امانوئــل 
در سفر اخیر خود 
به پکن با اشاره به 
تنش های  تشدید 

غرب و چین برسر تایوان گفته بود: »اگر این دوگانگی و مناقشه 
دوسویه )میان آمریکا و چین( شتاب گیرد، اروپا ممکن است 
زمان و منابع لازم برای راهبردی مستقل را نداشته باشد تا بدون 
رهبری آمریکا عمل کند. اعضای اتحادیه اروپا در این صورت 
رعیت هایی بیش نخواهند بود درصورتی که با صرف چند سال 

وقت می توانیم به قطب سوم تبدیل شویم.«
اظهارات مکرون گرچه واکنش های منفی گسترده ای در اتحادیه 
اروپا داشت با این حال »شارل میشل« رئیس شورای اتحادیه 
اروپا، طی سخنانی تصریح کرد که در بروکسل وابستگی زیادی 
به اتحاد با آمریکا وجــود دارد و امانوئل مکرون چیزی جز این 
نگفته است. رئیس شــورای اتحادیه اروپا گفته اتحاد بروکسل 
و واشنگتن به این معنی نیســت که ما باید کورکورانه و به طور 
نظام مند از موضع آمریکا در همه موضوعات پیروی  کنیم.«  در 
این میان فشار آمریکا بر اتحادیه اروپا برای محدود کردن روابط 
با چین در شــرایطی بالا گرفته که رهبران اروپایی با اذغان به 
قدرت اقتصادی و سیاسی پکن تأیید کرده اند که چنین اقدامی 
برایشان خوشایند نیســت؛  حتی »اورسلا فن در لاین« رئیس 
کمیســیون اروپا، که موضع گیری های تنــد او در برابر پکن 
شناخته شده است، هفته گذشته در حضور اعضای پارلمان اروپا 
در استراسبورگ درباره استراتژی اتحادیه اروپا در قبال چین با 
اذعان به اهمیت پکن برای بروکسل گفت که اروپا باید برخی از 

قسمت های مهم و حساس این روابط را خطرزدایی کند. 
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گرینویچ

قاچاق مواد با بچه گربه!

قاچاقچی ها برای جــا به جا کردن مــواد، باید 
حســابی خلاق باشــند و تازه وقتی لو می روند، 
ایده های ابتکاری شان فاش می شود. در روسيه، 
یک زن برای اینکه توجه ها را به  خود جلب نکند، 
یک بچه را در یک کالسکه گذاشته بود و مواد را 
در لباس بچه جاسازی کرده بود. کسی البته به 
این مسئله شــک نکرد اما وقتی پليس متوجه 
ترددهای زیاد او به یک استراحتگاه شد، خواست 
تا از او سؤال کند اما کار به سؤال نرسيد؛ چون در 
همان بازرسی اول، متوجه شدند یک جای کار، 
حسابی می لنگد. بچه ای که در این کالسکه قرار 
داشت، نه بچه انسان که یک توله گربه بود! این 
زن، در واقع یک گربه پيدا کرده و لباس نوزاد تن 
او کرده بود و به جای بچه خودش، آن را جا زده 
بود. پليس در بازرسی لباس گربه، چندین بسته 

مواد پيدا کرد.

ویلای تایتانیکی

افراد زیادی هســتند که می خواهند خانه ها و ویلاهایشان، 
ظاهــر متفاوتی داشــته و منحصر به فرد باشــند و تا حالا 
ایده های عجيب زیادی پياده شده اما یک مرد در هند، ویلایی 
ساخته که ظاهرش، هرگز نظير نداشته؛ او خانه اش را درست 
مثل کشتی معروف تایتانيک درست کرده و حسابی معروف 
شده اســت. مينتو روی که در بنگال غربی زندگی می کند، 
از بچگی آرزو داشــته خانه ای به شــکل کشتی غرق شده 
تایتانيک داشــته باشــد و در آن زندگی کند. او این آرزو را 
سرانجام عملی کرد و در سن 52سالگی، خانه ای ساخت که 
درست مثل کشتی مسافربری معروف تایتانيک است. ایده 
ساخت این خانه، از یک جشنواره محلی در هند به ذهن او 
وارد شده است. در این جشنواره، یک فروشنده غرفه ای به 
شکل کشتی تایتانيک درست کرده و وقتی روی آن را دید، 
با  خودش گفت حالا که او توانسته این غرفه را بسازد، من هم 
می توانم به آرزویم برسم و خانه ای تایتانيکی بسازم. این کار 
البته آنقدرها هم آسان نبود؛ مهندسان و معماران، زیر بار این 
ایده نمی رفتند و آن را عجيب و نشدنی می خواندند تا اینکه 
در نهایت خود مجبور شد این خانه را طراحی کند و بسازد. او 
3سال در ميانمار دوره بنایی و سنگ کاری دید و بعد از صرف 

حدود 200هزار دلار، خانه رویایی اش را ساخت.

نجات از هواپیمای آتشین

حتی وقتی روی زمين باشــيم، تصور آتــش گرفتن یک 
هواپيما در آســمان می تواند ما را تا حد مرگ بترســاند. 
حالا فکرش را بکنيد که مســافران یــک هواپيما، واقعا در 
آسمان به چشم خود ببينند که موتور هواپيما آتش گرفته 
است. مسافران پرواز داخلی در اوهایو در آمریکا، بی نهایت 
خوش شــانس بودند که از دل چنين جهنمی، زنده بيرون 
آمدند. بوئينگ737 یک خط هوایی آمریکایی کمی بعد از 
بلند شــدن، دچار حادثه ای عجيب شد و احتمالا به  خاطر 
ورود یک پرنده به موتور، دچار حریق شــد. مســافران در 
داخل کابين، به چشــم خود آتش مهيب موتور را دیدند و 
در فيلم هایی که حالا به دست رسيده، ميزان وحشت زدگی 
آنها کاملا مشخص است. با این حال آنها بسيار خوش شانس 
بودند که هواپيما خيلی از فرودگاه دور نشده بود و خلبان با 
خونسردی و مهارت کامل، هواپيما را سالم به زمين نشاند و 
هيچ کس آسيب ندید. مسافران هم با یک هواپيمای دیگر 

به مسافرت خود ادامه دادند.

»ایما کایثل« در نگاه اول درســت مثل هر بازار 
دیگری در دنياست؛ فروشندها از صبح تا عصر کنار 
هم بساط می کنند و از ميوه تازه گرفته تا پارچه، هر 

چيزی که مردم بخواهند را می فروشند.
اما اگر در ميان 5 هزار بساطی که در چند ساختمان 
چند طبقه و ده ها  دکه که در اطراف آن برپا شده 
قدم بزنيد، متوجه یک چيز منحصر به فرد خواهيد 
شد: تمام فروشــنده های این بازار، بدون استثنا، 

زنان هستند.
ایما کایثل که در زبان محلی یعنی بازار مادران در 
ایمپال، مرکز ایالات مانيپور در شمال شرقی هند 
قرار دارد و بزرگ ترین بازار کاملا زنانه دنيا به شمار 
می رود. مردان می توانند وارد این بازار شوند اما فقط 
برای اینکه خرید کنند، به عنوان نگهبان کار کنند 
و یا فقط چای به فروشــنده ها بفروشند. هرگونه 

دادوستد دیگری، صرفا مختص زنان است.
این فضا، نه فقــط خریــداران را تحت تأثير قرار 
می دهد و به آنها حس اعتماد بيشــتری می دهد 
که برای خود فروشــندگان هم خوشایند است و 
آنها احساس می کنند در کنار خواهران خود کار 
می کنند. این بازار، قوانين خاص خودش را دارد و 
هر کسی نمی تواند وارد آن شود. براساس سنت ها، 
 تنها زنان متاهل می توانند در آن کار کنند و ورود 
به آن هم کار آسانی نيست؛ وقتی که یک فروشنده 
می خواهد کارش را ترک کند و بازنشســته شود، 
خودش جانشين اش را معرفی خواهد کرد و بساط 
او به نفر انتخابی اش می رسد. به همين خاطر است 
که فروشندگی در این بازار، کسب وکار خانوادگی 
اســت و موارد زیادی وجود دارد که یک گوشــه 
از بــازار، از یک مادر بزرگ به دختــر و بعد آن به 
نوه او رسيده اســت. با توجه به پيشينه این بازار، 
این اتفاق کاملا عادی اســت. ایما کایثل، در قرن 
شانزدهم در دوره یکی از پادشاهان محلی شکل 
گرفت و در ابتــدا بازاری روباز بــود. در آن زمان، 
تهدید نظامی برمه و چين عليه پادشــاه محلی، 
چنان زیاد بود که تمامی مردان مجبور شدند وارد 
ارتش شوند. به همين خاطر، تنها زنان در شهر باقی 
ماندند و کسب وکارهای خانوادگی شان را در بازار 

به دست گرفتند. در ابتدا، آنها فقط سبزی و ماهی 
می فروختند اما به مرور زمان، بازار گســترده تر و 

محصولات بيشتری عرضه شد.
ایمپال، در موقعيت اســتراتژیکی قرار دارد و در 
قرن های اخير، به قطب اقتصادی تبدیل شده و بازار 
مادرها هم اهميت و اثرگذاری اقتصادی بيشتری 
پيدا کرده اســت. اثرات آن البته فقط اقتصادی 
نيست و حضور و فعاليت اقتصادی زنان در این بازار، 
دستاوردهای سياســی و اجتماعی مثبتی برای 

جامعه زنان در این ایالت داشته است.
برای نمونه زنان در ســال1891،  عليه یک قانون 
تجاری که توسط استعمارگران انگليسی تصویب 
شده و تجارت خارجی را بر فعاليت های اقتصادی 
محلی ترجيح مــی داد تظاهراتی عظيــم به راه 
انداختند و باعث عقب نشينی انگليسی ها از اعمال 
این قانون شدند. در سال1939 زنان این بار عليه 
صادرات برنج محلی این ایالت به دیگر بخش های 
هند وارد عمل شدند و در مقابل ارتش صف آرایی 
کردند و در نهایت، در تقابلی که امروزه جنگ دوم 
زنان خوانده می شود، برنده شدند. آنها این روحيه 
را همچنان حفظ کرده اند و در سال2003، وقتی 
دولت محلی اعلام کرد که می خواهد در محل بازار 
آنها یک مرکز تجاری مدرن احداث کند، چندین 
هفته اعتصاب کردند و باعث فلج شــدن اقتصاد 
ایالات شدند. همين کار، باعث شد تا دولت محلی 

عقب نشينی کند.
محققان می گویند: چند سده حضور فعال زنان در 
عرصه عمومی، باعث شده زنان نقش چشمگيری 
در زندگی اجتماعی این ایالت داشــته باشند. در 
حال حاضر، این ایالت بيشــترین نرخ سواد بين 
زنان را دارد و پيشرو برابری جنسيتی در سراسر 
کشورشان اســت. علاوه بر آن، رواداری نژادی و 
مذهبی در این ایالت چشمگير است و با وجود اینکه 
اکثریت مردم از نژاد مایتی هستند، دیگر نژادها و 
پيروان دیگر مذاهب ازجمله مسلمانان، به راحتی 
و بدون دردسر در جامعه زندگی می کنند و تعداد 
زیادی فروشنده مسلمان دهه هاست که در بازار 

مادرها کار می کنند.

فرهنگ و زندگي

همه در بازار مادرها، مهربان هستند 

حافظ

تا سرِ زلفِ تو در دست نسیم افتادست

دلِ سودازده از غصه دو نیم افتادست

 درباره معجزه تازه هوش مصنوعی 
که چهره برخی از مفاخر ایرانی را تصویر کرده است

 تا خیالِ چهره اش 
در چشمِ ماست...* 

هوش مصنوعی دارد مرزها 
را درمی نــوردد، هــر روز حمیدرضا محمدی

معجــزه ای تازه  می کنــد و حرفی نــو می زند. 
همه چيز آن حيرت انگيز است و اعجاب آور. حالا 
هم چند روزی می شود که ایرانی ها را مبهوت و 
مقهور بازی جدید خود کرده و آن بازسازی چهره  
مفاخر فرهنــگ و ادبيات و تمدن ایران اســت، 
زبدگان و نخبگانی که با آراء و آثارشان در مدرسه 
و دانشگاه درس خواندیم و بعد آن کتاب هایشان 
را خریدیم و خواندیم و خاطره ساختيم و جایی در 
کتابخانه هایمان برایشان باز کردیم؛ از فردوسی، 
مولانا، حافظ، سعدی، خواجه نصيرالدین طوسی 
و شيخ بهایی تا شــيخ مفيد، شيخ کلينی، شيخ 
صدوق، علامه حلی و علامه مجلسی که بر این 
فهرســت باشــکوه البته چهره نگاری شــاهان 

دودمان صفوی را هم اضافه کنيد.
آنچه هوش مصنوعی تحویل ما داده، حالا نه آنکه 
همه چيزش عين واقعيت باشد و معلوم است که 
نيست اما چيزی ساخته که شاید کمی نزدیک 
به حقيقت باشد و البته اغراق و مبالغه هم دارد. 
گفته اند: این صورت پردازی از توصيف هایی ا ست 

که در اینجا و آنجا ثبت شده یا تصوراتی   است که 
مردم از آن داشته اند. بعضی شان مثل سعدی به 
طرح هایی که از او کشــيده شده بسيار شباهت 
دارد و یا شاه اسماعيل که بر پایه آنچه سياحان 
اروپایی نوشته اند، موهایی قرمز و رخسار سفيدی 
داشته، نزدیک اســت اما به آن تصویری که در 
مينياتورهای همان روزگار بر در و دیوار عمارات 
نقش شده، نزدیک نيست؛ جز این، دیگر سلاطين 
صفوی هم دور از انگاره های ماســت. شاید هم 
درست باشد، نمی دانيم. یا آن علما و فصحا انگار 
در حلقه شاگردانند و کســی دارد از آنها عکس 
می گيــرد و همه در حال لبخند زدن هســتند. 
حتی خواجه نصير که گویی دارد سلفی می گيرد!
اما هرچه باشــد، برای ما که نه تصویری دیده ایم 
و نه صدایی شنيده ایم از قله نشينان فرهنگ مان 
هيجان آفرین است. کاش این هوش مصنوعی که 
در حال به کنار راندن انســان است، روزی صدای 
شعرخوانی سعدی در جمع یاران یا حدیث خوانی 

شيخ بهایی در جمع پيروان را نصيب مان کند.

* مصراعی سروده خاقانی شروانی

هر سال به همين منوال است؛کولرهای آبی 
که بخش عظيمی از پشت بام ها را اشغال 
کرده اند، ظهر یک روز جمعه سرویس می شــوند، پوشال هایشان 
عوض می شود، موتور و شناورشان چک می شود و آب که کف کولر را 
پر می کند و به پوشال ها می رسد، آن 3کليد نجات دهنده زده می شود 
تا یکی از نوستالژیک ترین بوها، همراه خنکای باد کولر به مشام مان 
بخورد و برگردیم به 20-10سال پيش. حتی پنکه هم با وجود قدمت 
بيشتر نمی تواند اینطور روح تابســتان را با خودش به همراه بياورد. 
کولرهای آبی که بيشتر از 6 ماه از ســال را در حال استراحتند، قرار 
است یکی دو  ماه از بهار و 3 ماه تابستان خانه را خنک کنند و از گرما 
نجاتمان دهند، البته اگر پدرها بگذارند! چون کولرها نازشان بيشتر 
از وسایل برقی دیگر مثل یخچال و فریزر در خانه است. این را پدرها 
خوب می دانند، برای همين بعد از چند ساعت کار کردن مداوم، آن 
را خاموش می  کنند تا استراحت کند و بعد با اعتراض اعضای دیگر 

خانواده به گرما، دوباره مشغول کار شود.
  

راه انداختن کولر آبی تخصص زیــادی نمی خواهد و به همين دليل 
هم، پدرها خودشان می روند روی پشــت بام و تا کمر در یک قوطی 
مکعب شکل آبی رنگ فرو می روند و کولر را سرویس می کنند. یک نفر 
دیگر هم می ایستد جلوی کليدهای کولر تا آن را روشن یا خاموش کند. 
با این حال خيلی ها این روزها کار راه انداختن کولر را به سرویس کار 
کولر می سپارند و خودشان را به زحمت نمی اندازند. اگر جزو این گروه 
هستيد، باید بعد از سرویس کولر، باز هم حواستان به عملکرد کولرتان 
باشد و اگر دیدید آب از زیر کولر چکه می کند، بی خيال از آن نگذرید 
و نگذارید آخر تابستان سقف بياید پایين! اما ما پيشنهاد می کنيم با 
یک جست وجوی اینترنتی نحوه راه اندازی دوباره کولر را بخوانيد و 
خودتان دست به کار شوید تا پول اضافه هم ندهيد. بعد از اینکه کولر را 
راه انداختيد، می توانيد لم بدهيد و از خنکای مطبوع باد آن لذت ببرید. 
هر از گاهی هم رو به سایرین کرده و یک جوری که انگار بدیهی ترین 
جمله دنيا را می گویيد بپرسيد: ولی خيلی خوب خنک ميکنه ها، نه؟

  
تابستان فقط برای عده ای با بوی پوشال خيس خورده آغاز می شود، 
اما برای یک عده دیگر که به جای کولرهای آبی، چيلر و کولر گازی 
توی خانه شان دارند، تابســتان احتمالا یک جور دیگری و با یک بو 
و حس دیگری شروع می شــود که ما خيلی از آن خبر نداریم. فقط 
خواستيم بگویيم حتی این کولرهای گازی هم سرویس می خواهند 
و اینجوری نيســت که کنترل را بردارید، یک دکمه را فشار بدهيد 
و بنشينيد روی مبل تا باد بخورد به صورتتان. گاهی نياز است یک 
تعميرکار خبر کنيد -چون اصولا نه پدرها و نه حتی پسرها از سرویس 
کردن کولر گازی سر در نمی آورند- و یک قطعه را تعویض کنيد تا 
کولر بعد از چند وقت کار کردن نســوزد و کلی خرج روی دستتان 
نگذارد. از ما می شنوید، چه کولر آبی دارید و چه گازی همين امروز 
و فردا که هوا هنوز خيلی گرم نشــده، دست به کار شوید و سرویس 

کولرها را نگذارید برای یک ظهر جمعه گرم.

هوای خوب

فاطمه عباسی

پمپ رو بزن

حاج مهدی: پشــت دهات ما یه 
دشتی بود، فصل بهار پر می شد از 
گلای شقایق. 9- 8 سالم بود بابام دستمو گرفت آورد شهر 
شدم شاگرد کفاش. دیگه هيچ وقت بهار اون دشتو ندیدم، 
برای اینکه چهار فصل خدا سرکار بودم. فقط کار کردم، دلم 
خوش بود به اینکه بچه هام عاقبت بخير می شن. کارایی که 
من کردم، شــاید نتونی مثل بچه های دکتر مهندسا بهش 
افتخار کنی، ولی هرچی بود دستام تو گرما و سرما پينه بست 
به خاطر اینکه دلم قرص بود پشتمون به هم گرمه. من کاری 
به حرف مردم ندارم، فقط قســمت می دم به خدای احد و 
واحد، هر کاری که می کنی، بدون یه خدایی بالا سرته، داره 

می بينتت، همين... .

ویرجینیا وولف

هاتف علیمردانی

خانم دلوی

دیالوگ

بوک  مارک

کوچه بی نام

ریشه کنی سرخجه و سرخک 
با اینکه در کشورمان تقریبا همه نوزادان 
در همان چندماهگی واکسن های سرخجه 
و ســرخک را می زنند، اما باز هم در نقاط 
دورافتاده گاهی خبری می شنيدیم از اینکه 
این بيماری ها دیده شده و همين خبرها 
باعث نگرانی می شــد. حالا اما خبر خوب 
این است که سازمان جهانی بهداشــت ریشه کنی سرخجه و سرخک 
را در ایران  تأیيد کرده اســت. در واقع گزارش پيشرفت سالانه توسط 
کميته ملی تأیيد حذف سرخجه و سرخک در ایران به کميته مستقل 
منطقه ای این سازمان ارسال شده و در پی بررسی جزئيات و داده های 
مربوط به سال های 2018 تا 2022، ریشه کنی این بيماری ها در کشور 
ما تأیيد شده است. این موفقيت در شرایطی برای کشور حاصل شد که 
هنوز بسياری از کشورهای اروپایی، تأیيدیه سازمان جهانی بهداشت 
درخصوص ریشه کنی سرخک و سرخجه را دریافت نکرده اند؛ اما کشور 
ما موفق به ریشه کنی این بيماری ها شده است. وزیر بهداشت هم ابراز 
اميدواری کرده که با مشارکت مردم و نظام سلامت، بتوان بسياری دیگر 

از بيماری های واگيردار را کنترل و مهار کرد.

درخت تبریزی علیه آلودگی
باید بگویيم که تبریزی ها گل کاشته اند، 
البته بهتر اســت بگویيم درخت! در واقع 
تبریزی ها یک درخت مصنوعی ساخته اند 
که  به اندازه 7500اصله درخت سوزنی، هوا 
را تصفيه می کند. تصور کنيد این درخت 
طی یک سال 61ميليون مترمکعب هوای 
پاک تحویل ریه تک تک آدم ها می دهد. اگر فکر می کنيد محصول گرانی 
است و قرار نيست حالا حالاها به توليد انبوه برسد، سخت در اشتباهيد، 
این درخت مصنوعی تمام ایرانی به اندازه یک سماور برقی، برق مصرف 
می کند و خوشبختانه مواداوليه و سوخت شيميایی آن بسيار ارزان قيمت 
بوده و به وفور در دسترس است. از کم و  کيف این درخت اگر بخواهيد 
مطلع شوید باید بگویيم مواداوليه ای که در محلول های بارش استفاده 
می شود، در این درخت صنعتی به کار گرفته شده و این محلول، تقریبا 
کارکرد همان محلولی را دارد که کشــور آمریکا آن را توليد کرده   و به 
کشورهای دیگر ازجمله مکزیک می فروشــد، آن هم به قيمت گزاف. 
حالا قرار شده با توجه به آلودگی هوای تبریز به ویژه در فصول بارش و 
مواقع وارونگی هوا، به تعداد مورد نياز از این دستگاه توليد شده و در نقاط 
پر تردد و آلوده ازجمله هسته مرکزی شهر، پالایشگاه و مناطق صنعتی 
نصب شود و تبریز با آلودگی هوا خداحافظی کند؛ باشد که به زودی پای 
این درخت مصنوعی  مفيد و کاربردی به پایتخت و کلانشهرها هم باز 

شود و هوای پاک را به آسمان این شهرها هدیه دهد.

کمردرد،آچمز می شود
دنيای امروز با همه آسانی و رفاه نسبی 
که بــه همراه داشــته، ولــی بعضی از 
 دردها را تشــدید می کند و آه از نهاد هر
بنی بشــری برمی آید. ولــی خب، درد 
یک طرف سکه است و درمان طرف دیگر 
آن. حالا هم خبر خوب ما این است که 
درمان کمردرد و دیســک در یک قدمی تحقق کامل است. محقق 
دانشــگاه صنعتی اميرکبير بالاخره توانســته دانش فنی ساخت 
داربســت بين مهره ای را بومی ســازی  کند. این  یعنی، کمردرد یا 
اختلاط بين مهره ای که خيلی هایمــان را راهی اتاق عمل می کرد، 
قرار اســت آچمز شــود، آن هم در همين ایران خودمان نه با سفر 
به دیاری دیگر و صــرف هزینه و وقت زیاد. ایــن محقق، موفق به 
طراحی و ساخت داربستی برای بازسازی و کاهش دردهای دیسک 
بين مهره ای شــده  که بر پایه هيدروژل ژلاتينی است و تلاش شده 
خواص بافت را به خواص بافت دیسک مهره ای نزدیک کند. فکرش 
را بکنيد با چنين محصول فناوری یک روز صبح از خواب بيدار شوید 
و دیگر نه دیسک تان اذیت کند نه کمردردی مانده باشد که متوسل 
به مسکن شوید. تازه این هنوز اول کار بوده و قرار است دانش فنی 
این موضوع را برای بافت هایی چون تاندون و قرنيه چشم و غضروف 

هم امتحان کنند که بعد از آن دردهای بيشتری تسکين می یابد.

خوش خبر
خوش خبر

خوش خبر
خوش خبرخوش خبر

خوش خبر
خوش خبر

خوش خبر

خانم دَلوُِی گفت که گل را خودش 
می خرد. آخر لوسی خيلی گرفتار 
بود. قرار بود درها را از پاشــنه درآورند، قــرار بود کارگران 
رامپِلمِير بيایند. خانــم دَلوُِی در دل گفــت، عجب صبح  
دل انگيزی از آن صبح هایی که در ســاحل نصيب کودکان 
می شود. چه چکاوکی! چه شــيرجه ای! آخر هميشه وقتی 
همراه با جير جير ضعيف لولاها که حال می شنيد، پنجره های 
قدی را باز می کرد و در بورتن به درون هوای آزاد شــيرجه 

می زد، همين احساس به او دست می    داد.



دانستنیها
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پرواز نخستین طیاره  در تهراناحیای میراث گذشتگان با اصلاح متون کهن
عکس یادگاری شاه قاجار با هواپیما و خلبان لهستانیگفت وگو با حجت الاسلام علی قنبریان »فیاض«  مصحح و پژوهشگر متون کهن و نسخه های خطی

از وقتی زندگی شان را زیر یک سقف شروع کرده اند دست به دست هم داده اند تا در مسیر مقدسی گام بردارند 
و آن هم خدمت به مردم است. خدمت کردن را در قالب ایجاد زمینه های فرهنگی برای رشد فکری و پرورش 
ایمان نوجوانان و جوانان محله انجام می دهند. برای اینکه پدر و مادر این بچه ها باشند، خیلی جوان هستند 
اما سعی کرده اند ارتباط صمیمی با آنها برقرار کرده و انرژی و هیجان شان را در مسیر الهی قرار دهند. این زوج فعال هر دو 
بسیجی هستند و توانسته اند با طرح و ایده های جالب خود کودکان و نوجوانان زیادی را در مسیر درست زندگی هدایت 
کنند. مهدی شیری و سمیرا قدبیگی خود 3فرزند نوجوان دارند اما دیگر بچه های دوروبرشان را مثل فرزندان خود می دانند. 

اینکه برای جذب آنها به فضای معنوی چه کارهایی انجام می دهند موضوعی است که درباره اش با آنها صحبت می کنیم.

خانه شان ســاده اســت و در آن رنگ و بوی تجملی به چشم 
نمی آید. در آپارتمان کوچک آنها به جز صفا و صمیمیت چیز 
دیگری حس نمی شود. خیلی از اهالی، برای فرزندانشان زندگی 
این زوج خوشبخت را مثال زده و سعی کرده اند از روی سبک 
زندگی آنها الگوبرداری کنند. قدبیگی از آشنایی اش با شیری 
و ازدواجی کــه در فامیل زبانزد بــود می گوید:»زندگی مان را 
از صفر شروع کردیم و آشــیانه مان را با هم ساختیم. وقتی به 
خواستگاری من آمد بیکار بود. گفت تمام دارایی ام 300هزار 

تومان اســت. فقط یک موتور دارم. کار ثابت هــم ندارم. پدر 
ســرمایه داری هم ندارم کــه خرج عروســی مان را بدهد. آن 
موقع 19سال بیشــتر نداشــتم و در حوزه درس می خواندم، 
درصورتی که او دیپلم داشت. اما برایم مهم نبود. مومن و معتقد 
بود، همین مــن را کفایت می کرد. هیچ توقعی از او نداشــتم. 
مهریه ای که خانواده اش انتخاب کردند 313سکه بود. من گفتم 
یک سکه. ولی خود مهدی 14سکه انتخاب کرد.« زندگی شان 
را با گرفتن یک وام 2میلیونی شروع کردند. برای جشن عروسی 

هم از آقای سازگار دعوت کردند تا در شب تولد حضرت علی)ع( 
مولودی خوانی کند. بعد هم خانه ای اجــاره کردند تا زندگی 

مشترک خود را آغاز کنند.  

برپایی هیئت؛ بهترین فعالیت فرهنگی
آنها زندگی شان را با عشق و وفا شروع کردند. به هم قول دادند 
که همیشــه در کنار هم و همپای هم باشند. شیری قسمتی 
از فضای خانــه را به اتاق کارش اختصــاص داد تا هر زمان که 
دوستانش می آیند ایجاد مزاحمت برای بانوی خانه نکند.  اینکه 
چه انگیزه ای باعث شد تا آنها به این فکر بیفتند تا برنامه های 
فرهنگی برای بچه های محله برگزار کنند را جویا می شــوم. 
قدبیگی اشــاره می کند که قبل از شروع زندگی مشترکشان، 

همســرش در این وادی بوده و فعالیت های گسترده ای انجام 
می داده اســت. از شــیری می خواهم که در این باره توضیح 
دهد. می گوید:» همه اینها به زمان برپایی هیئت برمی گردد. 
اگر اشتباه نکنم ســال 73بود. خیلی دوســت داشتم کاری 
انجام دهم که بچه های محلــه را دور هم جمع کنم تا به جای 
شیطنت و بازیگوشی فعالیت مثبتی انجام دهند. عشق به امام 
حسین)ع( را هم داشتم. با خودم گفتم چه کاری بهتر از برپایی 
هیئت عزاداری می تواند نوجوانان را جذب کند، چادر مادرم را 
برداشتم و از چند تا از دوســتانم هم خواستم همراه شوند. آن 
موقع پارکینگ های اینجا حصار نداشت. دورتادور پارچه مشکی 
زدیم و هیئتی برپا کردیم. سرجمع  12نفر می شدیم. خودم هم 

شدم روضه خوان.« 
مدتی از شکل گیری هیئت گذشت و شیری به این نتیجه رسید 
که هیئت ظرفیت ایجاد خیریه را هم دارد. از این رو دست به کار 
شــد و خیریه ای راه اندازی کرد با این هدف که مشــکل مالی 
جوانان محله را برطرف کند. او درباره خیریه می گوید:»خیلی 
از بچه هایی که در هیئت بودند در این چند ساله بزرگ شده و 
برای خودشان مردی شده بودند. دلم می خواست در حق شان 
برادری کنم. این بود که به تشکیل زندگی تشویق شان کردم. 
خب بعضی شان بیکار بودند و بعضی شان هم سرمایه ای برای 

ازدواج نداشتند. این شد که خودم بانی شدم.«

گزارش

تهیه یک کیک ساده و خوشمزه 
  عصرانه های

 خوشمزه بهاری

پختن کیک و شیرینی در خانه لذتی دارد که 
هر کسی آن را حتی یک بار تجربه کرده باشد، 
طرفدار آن می شــود. این هفتــه می خواهیم 
با راهنمایی یک آشــپز جوان - فرزانه قربانی 
آهویی- شما را به پخت وپز دلچسب در خانه 
دعوت کنیــم. البته پیش از ارائه دســتورات 
کیک پزی بد نیســت کمی از تجارب فرزانه 

قربانی در این زمینه بیشتر بدانیم.
 او 10 ســال اســت کــه در زمینــه کیک و 
شیرینی پزی به طور تخصصی فعالیت داشته 
و در ۵ ســال اخیر در زمینه پخــت انواع نان 
حجیم و نیمه حجیم تجربه کسب کرده است. 
نخســتین تجربه پخت کیــک  اش به دوران 
نوجوانی او برمی گردد؛ او از جوانی به واسطه 
علاقه مندی به آشــپزی از روی دستورهای 
مادرش، پخت کیک را بارهــا و بارها امتحان 
می کرد. او که به این کار علاقه زیادی داشت، 
با وجود اســتعداد و توانایی فعالیت در حوزه 
آشپزی را جدی نگرفته و برای ادامه تحصیل 

به دانشگاه رفت. 
بعدها با اشتغال در اوقات فراغت خود، پخت 
نان و شــیرینی را پیش می گرفت و به واسطه 
آشــپزی اســتعداد و ذوق ذاتی خود را بروز 
می داد. از آنجا که توانایی خاصی در آشــپزی 
داشت، توســط اطرافیان و آشــنایان مورد 
تشــویق قرار گرفت و به این فکــر افتاد که 
 این حرفه را به صورت تخصصــی و زیربنایی

 پیش بگیرد. 
شــروع به مطالعه در زمینه پخت انواع نان و 
کیک کرد و همزمان دوره های نان های حجیم 
و نیمه حجیــم را گذراند؛ علاقــه  اش به این 
حیطه باعث شد روند رشــد و پیشرفت خود 
را سرعت بخشیده و سریع تر به دنبال ارتقای 

توانایی ها و اهداف خود باشد.
در ادامــه، او که مهارت هــای پخت وپز نان و 
شیرینی را به خوبی فراگرفته بود، به آموزش 
و ترویج دانش خود بــه دیگران پرداخت و در 
حال حاضر علاوه بر داشتن هنرجو در این امر، 
در شــبکه های مجازی به آمــوزش تصویری 

آشپزی می پردازد .

کیک خانگی موز و هویج
مســلما درســت کردن یک کیــک خانگی 
خوشــمزه برای خانــواده لذتبخش اســت و 
می تواند گزینه مناســبی برای مهمانی های 
خانوادگی و جمع های دوستانه باشد، مخصوصا 
وقتی با یــک لیوان چای ایرانــی خوش عطر 
همراه شود و دلنشین ترین مزه را به مهمانان 
هدیه کند. کیک موز و هویج یک کیک مناسب 
اســت؛ چرا که علاوه بر دســتور تهیه آسان و 

سریع، عطر و طعم لذیذی نیز دارد.

مواد لازم:
 آرد شیرینی پزی: ۲۹0 گرم

 جوش شیرین: 1/۲ قاشق غذاخوری
 بیکینگ پودر: ۲ قاشق چای خوری

 نمک: 1/4 قاشق چای خوری
 کره: 100 گرم

 تخم مرغ: ۲ عدد
 شکر: ۲00 گرم

 موز پوره شده: 3 عدد معادل ۲00 گرم
 پوست لیموترش رنده شده: یک قاشق چای خوری

 هویج رنده شده: یک پیمانه

طرز تهیه:
 ابتدا آرد شــیرینی پزی را با مقدار گفته شده 
از جوش شــیرین مخلــوط کنید. ســپس 
بیکینگ پودر را با نمک ترکیــب کرده و 2بار 
الک کنید. پس از یکدست شدن و الک کردن، 

آن را به مواداولیه بیفزایید.
 سپس به این مخلوط کره و تخم مرغ ها را اضافه 
کرده و قدری هم بزنید که یکدست شده و رنگ 

کرم مانندی به خود بگیرد. 
در این مرحله شکر را به مواد افزوده و مخلوط 
کنید تــا دانه های شــکر در مواد حل شــود. 
ســپس موزی را که به خوبی پــوره کرده  اید 
 به مــواد اضافــه کنید و بــا همــزن بزنید تا

 یکدســت شــود. همچنین برای عطر بیشتر 
می توانید پوست لیموترش رنده شده را اضافه 
کنید و با همزن برقی ابتدا با دور کند و سپس 
با دور تند مخلوط کنید تــا همه مواد ترکیب 

شوند.
 در پایان نیز هویج را که با دنده درشــت رنده 
کرده  اید، به ترکیب اضافــه کنید و مجدد هم 
بزنید تا کاملا با هم مخلوط شوند. خمیر آماده 
را در قالب میان تهی به قطر22 بریزید و در فر 
که با دمای 170 درجه داغ شــده به مدت ۵0 

تا۶0 دقیقه بپزید. 
توجه داشته باشــید تمام مواد باید به دمای 
محیط رســیده و سپس مورد اســتفاده قرار 
بگیرند. همچنین حتما قبل از گذاشتن قالب 

داخل فر، فر را کاملا داغ کنید.

پیشنهاد

عروسک های  پولساز  روستایی ها
گفت وگو با اکرم اسدی که با ساخت عروسک های دست ساز، کسب و کاری برای نوجوانان راه اندازی کرده است 

 سفرهای اکرم اسدی و همسرش-هادی فلاحی- به 
روســتاها و مناطق کم برخوردار فرصتی بود تا آنها 
بتوانند با مشــکلات و خواسته های روستاییان آشنا 
شوند. در همین سفرها بود که اســدی، با دختران 
نوجوانی آشنا شــد که از کمبود امکانات فرهنگی 
در روســتای خود گلایــه داشــتند. او در این باره 
می گوید:»همسرم حدود 1۵ سال است که در حوزه 
پیشرفت منطقه ای مشغول به فعالیت است. در واقع 
مؤسسه ای دارند که با همکاری نهادهای حاکمیتی و 
بخش خصوصی خدماتی را به صورت عام المنفعه برای 
رشد و شکوفایی هر چه بیشتر مناطق کم برخوردار 
ارائه می دهند. آنها روســتا به روستا سفر می کنند، 
مشکلات و دغدغه اهالی را بررسی و بنا به درخواست 
روستایی ها و با مشــارکت آنها نســبت به ساخت 
درمانگاه، مدرسه یا مرکزی فرهنگی اقدام می کنند.«

اکرم اسدی، فارغ التحصیل رشته مدیریت فرهنگی 
هنری است. او با راه اندازی گروهی مجازی متشکل 
از بانوان و تحت عنوان »گره گشــایان« شبکه ای از 
بانوان فعــال اجتماعی را در دور هــم جمع کرده تا 

بتوانند گرهی از مشکلات افراد نیازمند باز کنند. او 
علاوه بر این فعالیت ها در چندین رشته هنری مثل 
معرق ساقه گندم، سبدبافی با ساقه گندم، سوخت 
نگار با چوب، نمددوزی و پتینه و گبه بافی و... مهارت 
دارد. اکرم اسدی، بعد از ازدواج در بسیاری از سفرها 
همراه همسرش بوده است؛»وقتی نوجوانان روستایی 
می فهمیدند یکی از تهران به روستا آمده، کلی ذوق 
می کردند. یکی از آرزوهای نوجوانان روستایی زندگی 
در تهران یا شهرهای بزرگ است تا بتوانند از امکانات 

فرهنگی و هنری بیشتری اســتفاده کنند. زندگی 
در روســتا ویژگی هایی دارد که شهرنشینان از آن 
محرومند، اما نمی توان از خواسته این گروه از جوانان 

هم چشم پوشی کرد.«

تجربه شیرین زندگی در روستا
روستای بلان در شرق اصفهان و از توابع شهرستان 
ورزنه از روســتاهایی اســت که اکرم اسدی همراه 
همسرش به آن سفرکرد، اما کمی بعد، مجذوب این 

روســتای تاریخی و اهالی خونگرم آن شد و اکنون 
برای مدتی کوتاه ساکن این روستا شده اند. اسدی، 
ماجرای سفر به این روستا را اینگونه توضیح می دهد: 
»آشنایی با آدم ها و فرهنگ های مختلف همیشه برایم 
جذاب بوده است. من و همسرم در تمام این مدت که 
به روستا و شــهرهای مختلف می رفتیم همیشه به 
فکر کوچ از تهران بودیم. در واقع از زندگی شــهری، 
آلودگی و شلوغی هایش خسته شده بودیم. در زندگی 
شهری روابط آدم ها اغلب سرد و بی روح است. شاید 
عجیب باشد ولی متأســفانه من در تهران خیلی از 
همسایه ها را نمی شناختم، اما در روستا با همه اهالی 
ارتباط خوبی دارم. روستاییان خیلی خونگرم، باصفا و 
مهربان هستند. در پروژه اخیر همسرم در روستای 
بلان، این توفیق دســت داد که برای چند ماه هم که 
شده روستانشینی را تجربه کنیم. هم برای خودمان 
تجربه متفاوتی بــود و قصد داریم ایــن تجربه را در 
روستاهای دیگر هم تکرار کنیم. یکی از خواسته های 
اهالی روستا به ویژه نوجوانان و جوانان، داشتن مرکزی 
فرهنگی بود. در این روستا، آب انباری مخروبه و بدون 
استفاده وجود داشت. با همکاری و مشارکت اهالی 
این فضا را مرمت و به یک مکان زیبا تبدیل کردیم. 
اکنون این آب انبار قدیمی و متروکه به محلی برای 
اجرای برنامه های فرهنگی، هنری و مذهبی تبدیل 
 شده است. اسمش را گذاشــته اند سرای پیشرفت 
روستای بلان.« حضور در روســتای بلان و علاقه و 
توانایی اکرم اسدی در رشته های هنری فرصتی بود 
تا او بتواند از راه آموزش هنر با دختران نوجوان ارتباط 
بیشتری برقرار کند؛»برای حفظ و احیای اصالت های 
محلی، سراغ توانایی خود و مهارت در رشته های هنری 
رفتم و ساخت عروسک بومی و محلی را شروع کردم. با 
ساخت عروسک همزمان می توانستم روی دو موضوع 
تمرکز کنم؛ یکی پوشش محلی و دومی گویش محلی 
و اصالت های محلی. از همفکری دوستانم و صاحبان 
تجربه و البته همسرم استفاده کردم و در نهایت گروه 

»عاروسچی« را با نوجوانان روستای کوچک و تاریخی 
بلان راه اندازی کردیم. عروســک های ســخنگوی 
عاروسچی هر کدام پیام منحصر به فردی دارند. یکی 
از عروسک ها به معرفی روستا می پردازد و یکی دیگر 
غذای محلی را آموزش می دهــد. یکی زیبایی های 
روســتا را معرفی می کند و عروســکی دیگر درباره 
بنای تاریخی روســتا برایمان توضیح می دهد. پیام  
عروســک ها در قالب QR code بــه مردم منتقل 

می شود.«

عروسک هایی از جنس دستمال آشپزخانه!
یکی از عوامل روی آوردن به کسب وکارهای خانگی، 
سودآوری و کسب درآمد است اما اکرم اسدی توضیح 
می دهد که هدف از ساخت عروسک ها ی بومی فقط 
جنبه اقتصادی آن نبوده است؛»محصول تولیدی ما 
تمیز و قابل عرضه  برای فروش است اما من می خواستم 
با یک تیر چند نشان بزنم. اول اینکه دختران نوجوان 
روســتا دور هم جمع شــوند و به طور غیرمستقیم 
توجه شــان به زیبایی های روستا و محل زندگی شان 
جلب شــود، بدانند از چه امکاناتی برخوردار هستند 
و هویت روســتای خود را زنده نگه دارند. نوجوانان با 
ساخت عروسک می توانستند برای ساعاتی از فضای 
مجازی دور باشند و تمرکزشان را برتولید محصولی 
برای عرضه به بازار قرار دهند. ما توانستیم با مشارکت 
همدیگر کسب وکار کوچکی را راه اندازی کنیم. وقتی 
دختر نوجوان روستایی بتواند محصولی را تولید کند و 
به فروش برساند، توانسته تجربه اقتصادی کسب کند 
و اعتماد به نفســش بالا می رود. فعالیت ما به صورت 
گروهی بود و حین فعالیت اســتعدادهای بســیاری 
کشف شد. توانستیم بچه هایی که قلم خوبی دارند را 
شناسایی کنیم و در فعالیت های دیگر ازآنها استفاده 

کنیم. بچه هایی که صدای خوبی 
داشتند در گویندگی، خوانش متن 
یا تولید پادکست آموزش دیدند.«

شهره کیانوش رادگزارش
روزنامه نگار

دختران نوجوان روستای »بلان« هنر شان را با عروسک های »عاروسچی« 
محلی و بومی به نمایش گذاشته اند و با آموزش مربی خوش ذوق خود -اکرم 
اسدی- کسب وکاری جمع و جور راه اندازی کرده اند. اسدی که به واسطه 
فعالیت های فرهنگی همسرش با اهالی این روستا آشنا شده، زندگی در بلان 

را به شلوغی های شهر ترجیح داده و اکنون همراه همسرش در میان اهالی 
خونگرم این روستا زندگی می کند. عروسک های دست ساز »عاروسچی« 
نمادی از هویت و پوشــش محلی به شــمار می آیند و دختران نوجوان 
توانسته اند از راه تولید این عروسک ها، روستای تاریخی خود را معرفی 
کنند. اکرم اسدی، یکی از بانوان فعال در حوزه اجتماعی است که چند ماهی 
است به این روستا کوچ کرده.  با او درباره اهداف تولید این عروسک های 

سخنگوی بومی و محلی گفت وگو کرده ایم.

گفت وگو با زوجی که برای دختران و پسران نوجوان نقش مشاور و راهنما را ایفا می کنند 

همه فرزندان من 

آنچه ورزشکاران 
درباره رژیم غذایی 

باید بدانند

حتماً تا کنون این جمله 
را بسیار شــنیده اید که 
»تغذیــه از چگونگــی 
ورزشــی  فعالیت های 
در ورزشــکاران بسیار 
پراهمیت تر اســت.« از 
همین رو اگر شما نیز از این 
هستید،  پرتحرک  قشر 
لازم است نکاتی مهم را 
درباره انواع تغذیه بدانید.

 کربوهیدرات را 
فراموش نکن!

کربوهیدرات ها در بدن 
به عنــوان مولکول های 
ذخیره کننــده انــرژی 
شــناخته شــده اند و 
باید این نکتــه را بدانید 
که به همــان میزان که 
کربوهیدرات در چاقی و 
افزایش وزن تأثیر دارد 
موجبــات کاهش وزن و 
تناسب اندام را نیز فراهم 
خواهد کرد. جو دوســر 
پرک، از اساســی ترین 
مواد غذایی اســت که 
دارای کربوهیدرات بوده 
و همواره در رژیم غذایی 
ورزشــکاران قرار داده 

شده است.

پروتئین؛ غول 
حفاظت از سلامت تو!

ازجملــه  پروتئیــن، 
مهم ترین اجــزای بدن 
است که نقش های بسیار 
حیاتــی و مهمی در بدن 

دارد. 
فعالیــت پروتئین ها به 
فعالیت آنزیمی به منظور 
کاتالیز فرایند، شناسایی 
میکروب ها و سلول های 
سرطانی، انتقال موادی 
مانند گازهای تنفســی 
تقسیم  سیگنال دهی  و 

می شود.
 در صدر مــواد غذایی 
حاوی پروتئین می توان 
به آجیل و انــواع مغزها 
اشاره کرد که چربی آنها 
نیز از نوع چربی اشــباع 
نشده اســت که باعث 
انســداد رگ های خونی 
نشــده و یکی از اجزای 
اصلی یــک رژیم غذایی 

سالم محسوب می شود.

فیبر؛ تلاش خالصانه 
برای نیرومندی!

فیبر نــوع خاصــی از 
کربوهیــدرات اســت 
که در غذاهــای گیاهی 
مثل سبزیجات و غلات 
به مقــدار زیــاد وجود 
دارد و بــدن نمی تواند 
 تمامی آنهــا را به راحتی 

هضم کند. 
انواع کلم مانند کلم گل 
و کلم بروکلی و نیز نخود 
فرنگی و غالب سبزیجات 
حاوی فیبر بوده و باید در 
رژیم غذایی ورزشکاران 

گنجانده شوند.

 انرژی؛ تجدیدپذیر
 در انسان ها!

حتمــا شــما نیــز نام 
انــرژی زا  محلول های 
مانند انواع نوشــابه ها و 
نوشیدنی های انرژی زا را 
شنیده اید. این نوشابه ها 
با دارا بودن مقادیر زیادی 
از کلســترول و چربی 
غلظت خــون و چربی 
خــون را افزایش داده و 
بیماری های خطرناکی را 
در افراد به وجود می آورند. 
از همین رو لازم است با 
رعایت برخی نکات دست 
از مصــرف ایــن مواد 
کشیده و به انرژی زاهای 
طبیعــی  و  خانگــی 
روبیاورید. در وهله اول 
انــواع میوه های طبیعی 
و ارگانیــک می توانند تا 
ســاعت ها بدن شما را 
آماده فعالیت نگه دارند. 
همچنیــن خوراکی های 
دارای کافئین متناسب، 
مانند قهوه بدون شکر یا 
چای سیاه گزینه مناسبی 
برای تجدید انرژی در بدن 
خواهند بود. شاید اگر در 
اینجا اسمی از آب ببریم 
خیلی به چشم تان نیاید و 
مورد توجه تان قرار نگیرد 
اما لازم است این نکته را 
بدانید که آب در زمره مواد 
انرژی زا به حساب می آید. 
ممکن است با خود بگویید 
آب انرژی در قالب کالری 
به بدن ما نخواهد داد اما 
آب با رفرش کردن بدن 
خســتگی را از آن دفع 
کرده و قوای تازه ای را به 
جسم ورزشکاران هدیه 

می کند.

پیشنهاد به مسئولان فرهنگی
عروســک های محلی کم و بیش در همه مناطق وجود دارند و به نوعی نماد هویتی و میراث ناملموس روستا هستند. اسدی معتقد است: »اگر سراغ 
مادربزرگ های روستایی برویم، تعداد زیادی عروسک جدید پیدا می کنیم. این عروسک ها به مرور زمان منسوخ شده و از میان می رود. جای تأسف 
دارد که عروسک های خارجی و فانتزی جای این عروسک ها را گرفته و این سرمایه های فرهنگی به بوته فراموشی سپرده می شود. ای کاش صدا و سیما 
و رسانه ها برای معرفی و تقویت خرده فرهنگ های بومی و محلی بیشتر وقت می گذاشتند و یا اینکه هدایا و جوایز سازمانی از محصولات بومی و محلی 

شناسنامه دار بومی و ایرانی تهیه می شد تا محصولات فانتزی و خارجی«. 

مکث

سپیده پورعباسی
روزنامه نگار
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احیای میراث گذشتگان با اصلاح متون کهن
گفت وگو با حجت الاسلام علی قنبریان )فیاض(، مصحح و پژوهشگر متون کهن و نسخه های خطی

دریچهدفاع مقدس

خاطرات

سعدی و داستان نویسی امروز

سعدی شاعر بزرگ ایران زمین، منادی صلح، عشق، دوستی و 
شاعری است ماندگار در ذهن و زبان ایرانیان و جهانیان. رمز و راز 
شکوه و ماندگاری آثار سعدی همچون دیگر شاعران کلاسیک 
جهان، رویکرد انسان گرایانه و خداجویانه به ارزش های مشترک 
فرهنگ جهانی همچون عشق، دوستی، صلح، احترام به یکدیگر، 
حکمرانی عاقل و عادل، شادی و نشاط و مرگ و زندگی است. 
او اصل ساده نویسی را که یکی از ارکان رمان عصر تجدد بود، در 
نثر خویش به کار گرفت و ایجاز را که یکــی دیگر از این ارکان 
بود، به یکی از بارزترین ویژگی های ســبک روایی خود تبدیل 
کرد. با توجه به همین ویژگی ها مرکز سعدی شناســی و مرکز 
فرهنگی شــهر کتاب در بخش علمی یادروز سعدی به نسبت 
میان سعدی و داستان نویســی امروز ایران خواهند پرداخت و 
در نشست های علمی مجازی و حضوری این مراسم در شیراز 
و تهران داستان نویســان معاصر ایران بر خوان سعدی خواهند 
نشســت و از این نســبت ســخن خواهند گفت. موضوعات و 

سخنرانان این نشست  به شرح زیر است:
» حکایات ســعدی و مفهوم داستان مدرن«/ مصطفی مستور، 
»روایت در حکایات سعدی«/ ابوتراب خسروی، »عنصر مکان 
در حکایات سعدی«/محمد کشاورز، »بازآفرینی حکایت های 
سعدی«/ فرهاد حســن زاده، »زاویه دید در حکایات سعدی«/ 
اکبر صحرایی، »گلستان سعدی و من«/ امین فقیری، »سعدی 
و گشــایش مرزهای زبانی«/ مرجان فولادوند، »شــگردهایی 
برای معشوق زمینی«/ احمد اکبرپور و »تصویر سعدی در کلام 

سعدی«/ مجید قیصری.
همچنین استادان سعدی پژوه در بخش تخصصی اندیشه و آثار 
سعدی به موضوع های مختلف خواهند پرداخت و دکتر اصغر 
دادبه درباره  »حد همین است ســخندانی و زیبایی را«، دکتر 
حســین معصومی همدانی درباره »سخن سعدی«، دکتر فرح 
نیازکار درباره »سعدی و گســتره صلح«، دکتر جواد دهقانیان 
درباره »ســعدی شــیرازی و حاجی بابای اصفهانی« و دکتر 
امین رضا نوشــین درباره »مجازات به احترام عدالت؛ مقایسه 
سعدی و کنفوسیوس« ســخنرانی خواهند کرد. این همایش 
سه شنبه و چهارشنبه پنجم و ششم اردیبهشت، ساعت ۱۶ در 
مرکز فرهنگی شهرکتاب واقع در خیابان شهید بهشتی، خیابان 
شهید احمد قصیر )بخارست(، نبش کوچه سوم برگزار خواهد 
شــد. علاقه مندان می توانند این برنامه را از صفحه اینستاگرام 
مرکز فرهنگی شهرکتاب به نشانی ketabofarhang به صورت 

همزمان پیگیری کنند.

طاهر کردستان
کتاب »طاهر کردستان« به قلم 
علــی الله ســلیمی، زندگی نامه 
داستانی شهیدحسن طاهرنژاد، 
شــانزدهمین کتاب از مجموعه 

کتاب های چشمان آسمانی انقلاب اسلامی محسوب می شود که 
از سوی انتشارات انجمن پیشکسوتان سپاس منتشر شده است. 
شهیدطاهرنژاد از نیروهای اطلاعات و عملیات سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی در ســال های اولیه جنگ بود.  در سال ۱358 
به کامیاران رفت. وی در سال ۱359وارد واحد اطلاعات سپاه و 
عازم جبهه های جنگ شد. سال ۱3۶2در عملیات بیت المقدس 
مجروح شــد و پس از بهبودی مدتی به عنوان قائم مقام پادگان 
توحید و سپس به عنوان مسئول واحد اطلاعات و عضو شورای 
فرماندهی سپاه شهرری مشغول خدمت شد. وی بعد از مدتی 
عازم کردستان شد و به مســئولیت واحد اطلاعات- عملیات 
قرارگاه حمزه سیدالشهدا)ع( منصوب شد.اوسرانجام در آخرین 
روز بهار سال ۱3۶3 در 25سالگی حین عملیات پاکسازی یکی 
از روستاهای منطقه ســرو آذربایجان غربی به شهادت رسید. 
کتاب طاهر کردستان در ۱۱ فصل تنظیم شده و در انتهای کتاب 

وصیت نامه و تصاویری از شهید گنجانده شده است.

 برای زینب
کتاب»برای زینــب« خاطرات 
زندگی شهید مدافع حرم، محمد 
بلباسی، از کودکی تا شهادت به 
قلم سمیه اســلامی است که از 

سوی انتشارات شهید کاظمی چاپ و منتشر شده است. شهید 
محمد بلباسی در منطقه خان طومان ســوریه حین مبارزه با 
تروریســت های تکفیری داعش به همراه دیگر همرزمانش به 
شهادت رسید. در بخشی از کتاب، محسن بهاری، رزمنده مدافع 
حرم که در حماســه خان طومان حضور داشته، نحوه شهادت 
شهید بلباسی را اینگونه روایت می کند: شهید کابلی با اصابت 
خمپاره به شهادت رسید. شهید بلباسی که در مناطق عملیاتی 
راهیان نور همیشه با او بود، رفت که شهید کابلی را بیاورد، شهید 
بریری هم برای کمک به بلباسی رفت تا در میان تیر و ترکش 
تنها نباشد. وقتی پیکر کابلی را روی ماشین گذاشتند، با قناسه 
هر دو را از پشت زدند.  در بخشی از کتاب به نقل از محسن بهاری 
می خوانیم: »بعضی شب ها در حیاطِ روبه روی حرم می نشستیم 
و باهم درس های کلاس اخلاق را مباحثــه می کردیم. به من 
می گفت: »از امام چیزهای دنیایی نخواه! کــم هم نخواه! بگو 
آقاجان، معرفت خودِت رو به من بده« ! آن قدر دوستش داشتم 

که هرچه می گفت برایم حجت بود«. 

آثار متعددی به همت شما در حوزه 
پژوهشگری متون کهن و نسخه های خطی تالیف 
و منتشر شده است. چه شد که تصمیم گرفتید 
در این حوزه فرهنگی، پژوهشــی و نوشتاری 

فعالیت کنید؟
در ابتدا باید به این نکته توجه داشته باشیم که انواع 
نگارش به 4دسته تالیف، ترجمه، تصحیح و گردآوری 
و تدوین تقسیم می شود. در این میان، تصحیح متون 
کهن مزیتی دارد و آن این است که آن گوهرهایی که 
در حال خاک خوردن است و آن علوم نابی که توسط 
دانشمندان بزرگ نوشته شــده، اما به علل مختلف 
بازسازی و احیا نشده و در اختیار جامعه قرار نگرفته، 
توسط مصحح اولا کشف و بعد از آن، صید می شود؛ 
یعنی مصحح آن گوهرها را احیا و سعی می کند به 
مراد واقعی نویسنده برسد و آن چیزی را که مدنظر 
نویسنده بوده به مخاطب انتقال دهد؛ بنابراین، این 
دغدغه در من هم وجود داشت که میراث گذشتگان 
را حفظ و آنها را تقدیم به جامعه کنم؛ برای همین 
وارد مبحث احیای متون کهن شدم. البته متون کهن 
هم 2دسته هستند یا نسخه های خطی هستند؛ مثل 
نسخه خطی تفســیر المیزان علامه طباطبایی یا 
مثلا نســخه خطی ملااحمد نراقی و محمدمهدی 
نراقی. در تاریخ بزرگانی هستند و علومی هست که 
در50 صفحه، ۱00صفحه یا 200صفحه به یادگار 
مانده اند. مصحح می آید این علوم و نسخه های خطی 
را احیا می کند. این یک حالت ماجراست. متون کهن 
یک حالت دیگر هم دارد که عبارت اســت از اسناد؛ 
یعنی یک مصحح یک بار می آید یک نسخه خطی را 
احیا می کند و یک بار هم  می آید یک ســند را احیا 

می کند. کار این دومی هم خیلــی ارزش دارد. در 
ارتباط با نسخه های خطی بحث احیا پیش می آید 
و در ارتباط با اســناد، بحث خوانش مطرح اســت. 
موضوع اســناد هم خیلی مهم و کارگشاست؛ مثلا 
وقتی من وصیت نامه شیخ عبدالحسین را احیا کردم، 
برخی فرزندان شیخ عبدالحسین و داماد ایشان در 
این وصیت نامه شناسایی شدند؛ چیزی که هیچ جا 
نیامده بود. سجع مهر یا همان نقش مهر این شخص 
هــم در وصیت نامه بود. به نظرم اگر همه اســنادی 
که در کتابخانه هاست، بازخوانی، خوانش و شرح و 
تفسیر شوند، بسیاری از حقایق تاریخی شناسایی 
و روشن می شوند. من به خاطر مزیتی که نسخه های 
خطی دارند و نقشــی که شناســایی این نسخه ها 
نسبت به تاریخ دارند به این حوزه و این نوع نگارش 

علاقه مند شدم.
فعالیت های پژوهشی در بخش متون 
کهن و نسخه های خطی معمولا با محدودیت هایی 
مانند دسترســی به این نوع منابع تاریخی و 
آرشیوی همراه است. شــما برای غلبه بر این 

مشکل چه کار کردید؟
در ارتباط با مشکلات تصحیح متون، به دست آوردن 
منابع برای تالیف، ترجمه، تصحیــح و گردآوری و 
تدوین به هر حال راحت تر اســت. شخص می رود 
کتابخانه ملی یا کتابخانه مجلس و منابع را به راحتی 
به دست می آورد، اما در مورد نسخه های خطی، قضیه 
فرق می کند؛ چون این نسخه ها قدیمی است و اصل 
نسخه را به راحتی به دســت پژوهشگر نمی دهند و 
بر فرض هم اگــر بدهند نمی گذارند پژوهشــگر از 
نســخه خطی عکس بگیرد. تنها کاری که شخص 

می تواند انجام دهد این اســت کــه تقاضا کند که 
اســکن آن را تهیه کند؛ بنابرایــن تالیف، ترجمه، 
تصحیح و گــردآوری و تدوین از تهیــه و بازخوانی 
نسخه های خطی مشکل تر است. پژوهش 2دسته 
اســت؛ گردآوری اطلاعات و پــردازش اطلاعات. 
گردآوری اطلاعات در متون کهن مشکل است، اما 
پردازش اطلاعات همه در یک سطح است. از طرفی، 
به دست آوردن نسخه خطی، 2مشکل اساسی دارد؛ 
اول، هزینه  تصاویر نســخه های خطی است. برای 
پژوهشــگری که با جایی، مثل مراکز فرهنگی کار 
نمی کند و برای خودش کار می کند، این هزینه ها 
زیاد است. برای یک نسخه خطی که مثلا هزار فریم 
دارد و هر فریم هزار تومان حســاب می شود، تهیه 
تصاویر یک اثر حدود یک میلیون تومان هزینه دارد. 
حالا اگر این اثر نسخه های بدل هم داشته باشد که 
پژوهشگر بخواهد نسخه ها را تطبیق دهد، می شود 
3هزار فریم، یعنی 3میلیون تومان. تازه هزینه های 
دیگر مثل امور چاپ هم هست که هزینه ها را واقعا 
بالا می برد. در چنین شرایطی بهتر است پژوهشگر با 
مؤسسه یا دانشگاهی صحبت و آنها را مجاب کند که 
بخشی از هزینه ها را متقبل شوند. مشکل دوم این 
است که برخی نسخه های خطی تصویر ندارند؛ یعنی 
اسکن نشده اند. بارها این اتفاق برای من افتاده است. 
این وضعیت هم به این دلیل است که نمی خواهند 

به این زودی تصویر و اســکن تهیه کنند به 
دلایل مختلف؛ مثلا می گویند نســخه ها 

باید سم زدایی شوند یا در نمایشگاهی 
است که زمان می برد تا به مخزن 

برگردانده شــود. در این مواقع 

حجت الاسلام علی قنبریان )فیاض(، پژوهشگر متون کهن و نسخه های 
خطی و مولف آثار متعددی در این حوزه، دروس سطح را در مدارس علمیه 
شیخ عبدالحسین، آیت الله مجتهدی و مروی در تهران به پایان برده و از 
محضر استادانی همچون آیات عظام مهدوی کنی)ره(، مجتهدی تهرانی 
و خسروشاهی کســب فیض کرده و برای دروس ســطح عالی و خارج 
رهسپار شهر قم شده و از درس آیات عظام علوی گرگانی، نوری همدانی، 
موسوی اردبیلی، سبحانی تبریزی، هاشمی شاهرودی، شبیری زنجانی و 
سیدحسن خمینی خوشه چینی کرده است. وی دانش آموخته دکتری 

مبانی نظری اسلام دانشگاه تهران بوده و 
هم اکنون پژوهشگر پسادکترای دانشگاه 
تهران در زمینه فلســفه اخلاق است. وی 
تخصص ویژه ای در بازخوانی و احیای خطوط 
قدیمی دارد و حاصل مطالعات و تحقیقات 
خود را در کتاب ها و مقالات بســیاری در 
نشــریات علمی و تخصصی ایران منتشر 
کرده است. بررســی زندگی نامه و احیای 

آثار شیخ عبدالحسین تهرانی)شیخ العراقین(، خاندان وزیری، خاندان 
خسروشاهی و محمدکاظم هزارجریبی استرآبادی ازجمله فعالیت های 
اوست. وی همچنین مدیر مؤسسه »نوین پژوهش فیاض« و انتشارات 

»میراث فرهیختگان« است.

چاره ای نیســت و باید صبر کرد و در این فاصله به 
کارهای جنبی دیگری پرداخت؛ مثل تحقیق میدانی 

یا تصویربرداری برای پروژه در حال تحقیق. 
شــما در بازخوانی و احیای خطوط 
قدیمی تخصص ویژه ای دارید. آیا در این زمینه 
آموزش های خاصــی دیده اید یا به طور فردی و 

ذوقی به این مهارت دست یافته اید؟
تحصیل و یادگرفتن اصــول کار در بخش تصحیح 
متون یا خوانش اسناد معمولا 2حالت دارد؛ رسمی 
و غیررسمی. در حالت رســمی، فرد باید در رشته 
کتابداری کــه یکــی از زیرمجموعه های تصحیح 
متون اســت در دانشــگاه تحصیل کند. من خودم 
به طور غیررســمی وارد این حوزه نوشتاری شدم و 
از تجربه افراد متبحر این حوزه استفاده کردم؛ یعنی 
کسانی که استخوان خرد کرده این بخش هستند و 
به اصطلاح موی خود را در این راه ســفید کرده اند. 
شخص باید با این افراد متبحر صحبت کند تا زیرنظر 
آنها کار را یاد بگیرد؛ هم در شناســایی نسخه های 
خطی و هم در تایپ اولیه و مقابله کردن نسخه های 
خطی، پردازش و حاشــیه زدن، استخراج منابع و 
مواردی از این دســت تا جوانب و اصــول کار را یاد 
بگیرد یا حتی یک کار مشترک را با هم انجام دهند. 
برای من این طوری بود که در بخش نســخه های 

خطی از استاد علی صدرایی خویی کمک گرفتم.

علی الله سلیمیگفت وگو
روزنامه نگار
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 پرواز نخستین طیاره 
در تهران

نخستین پرواز انسان ها با هواپیما سال ۱۹۰۳ توسط برادران رایت بود، اما ۱۰ سال طول کشید تا خلبانی لهستانی  مریم باقرپور
نخستین هواپیما را بر فراز آسمان ایران به پرواز درآورد و ورودش ماجراهایی داشت که حتی احمدشاه قاجار روزنامه نگار 

را به محل فرود هواپیما کشاند. یکی از روزهای سرد زمستان یعنی چهاردهم دی ماه ۱۲۹۲، مصادف با حکومت احمدشاه قاجار نخستین 
هواپیما در آسمان ایران به پرواز آمد. در آن دوران »کوزمینسکی« خلبان لهستانی  قطعات مجزای یک هواپیمای »بلریو ۱۱« را از روسیه و 
از طریق بندر انزلی به وسیله خودرو به تهران آورد و پس از سرهم کردن آن، نخستین پرواز را بر فراز تهران انجام داد. اما پرواز این هواپیما 
بدون حاشیه هم نبود. چون آن دوران در تهران فرودگاهی وجود نداشت و خلبان از روی ناچاری هواپیما را در میدان مشق فرود آورد. ورود 
نخستین هواپیما یا طیاره به تعبیر آن روزی ها به آسمان ایران، آنقدر عجیب بود که احمدشاه قاجار را پس از شنیدن ماجرا وادار کرد تا از آن 
دیدن کند. بنابراین فردای آن  روز شاه با هیأتی از درباریان و خدمتگزاران لشکری و کشوری به محل فرود هواپیما رفته و با آن عکس یادگاری 
گرفت که در روزنامه »ایلوستراسیون« فرانسه هم منتشر شد. آن طور که در منابع تاریخی آمده با توجه به اینکه هواپیما، حین فرود کمی 
آسیب دیده بود، توسط خودرو به محله قصر قجر )باغ موزه قصر فعلی( انتقال پیدا کرد و در آنجا توسط تکنیسین های ارتشی تعمیر شد. 
پس از تعمیر هواپیما، خلبان لهستانی از مردم پول می گرفت و برایشان پروازهای نمایشی انجام می داد. این ماجرا حتی در روزنامه ارشاد 
)از مطبوعات مشهور زمان قاجار( منتشر شد. البته نخستین هواپیمایی که شاه قاجار با آن عکس گرفت، پایان خوشی نداشت و در یکی 
از همان پروازهای نمایشی از فراز تهران به سمت البرز سقوط کرد ولی خلبانش جان سالم به در برد. براساس نوشته روزنامه ارشاد آن زمان، 

چند روز بعد قطعات متلاشی شده هواپیما روی ارابه ای در کنار خیابان علاءالدوله )فردوسی( به سمت میدان توپخانه جابه جا شد.

سمیرا باباجانپور همچنان که بسیاری از اصلاحات اساسی با نام امیرکبیر 
در ایران آغاز شد نخستین سفارتخانه های دائمی را نیز او روزنامه نگار 

تأسیس کرد. سفارتخانه دولت عثمانی در ایران نیز در زمان ناصرالدین شاه و صدارت 
امیرکبیر دایر شد و احمد وفیق افندی یا احمد پاشا، سیاستمدار و دیپلمات عثمانی 
برای نخستین بار پرچم عثمانی را در ســفارت عثمانی در تهران برافراشت.سفارت 
عثمانی در ایران از نظر تبادل فرهنگ بین سنی و شیعه بسیار اهمیت داشت. اما برخی 
سعی در برهم زدن روابط این دو کشور داشتند. محمدحسین محمدی در کتاب »هزار 
و یک حکایت اخلاقی« می نویسد: در زمان قاجار در کنار سفارت حکومت عثمانی در 
تهران مســجد کوچکی وجود داشت. امام جماعت آن مســجد می گوید: »شخص 
روضه خوانی را دیدم که هر روز صبح به مســجد می آمد و روضه حضرت زهرا)س( را 

می خواند و به خلیفه دوم و به اهل سنت ناســزا می گفت. و این در حالی بود که افراد 
سفارت عثمانی و تبعه آن که اهل سنت بودند، برای نماز به آن مسجد می آمدند.روزی 
به او گفتم: »تو به چه دلیل هر روز همین روضه را می خوانی و همان ناســزا را تکرار 
می کنی؟ مگر روضه دیگری بلد نیستی؟« او در پاسخ گفت: »بلدم؛ ولی من یک نفر بانی 
دارم که روزی 5ریال به من می دهد و می گوید همین روضه را با این کیفیت بخوان... .«
از او خواستم مشــخصات و نشــانی بانی را به من بدهد. پیگیری کردم، سرانجام 
متوجه شــدم در این  بین یازده واســطه وجود دارد تا این روضه در آن مســجد 
خوانده شود. معلوم شد که از طرف ســفارت انگلستان روزی ۲5 تومان برای این 
روضه خوانی با این کیفیت مخصوص برای ایجاد تفرقه بین ایران شیعی و حکومت 

عثمانی سنی داده می شد.«
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دسیسه انگلیسی ها کنار سفارت عثمانی

عکس یادگاری شاه قاجار با هواپیما و خلبان لهستانی
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پریسا نوری تا قبــل از دهه ۲0 شمســی در پایتخــت خبری از 
پارک های معروف و بزرگ نبود و تهرانی ها برای تفریح روزنامه نگار 

خانوادگی به باغ های اطراف شهر و شمیران یا امامزاده های صالح، قاسم و داوود)ع( 
می رفتند. 

رفتن به امامزاده ها برای اهالی پایتخت مصداق یک تیر  و دو نشان بود چون در کنار 
سیاحت، ثواب زیارت را هم می بردند و دلی سبک می کردند.

 اما رشد جمعیت و توسعه پایتخت سبب شد تا مکان هایی رسمی برای تفریحات 
عمومی ساخته و نخستین لوناپارک یا شهربازی تهران متولد شود. این شهربازی 
که »فان فار« نام داشت در سال 1۳۴0 در حوالی میدان ونک ساخته شد و تمام 
وسایل سرگرم کننده آن یک چرخ فلک بزرگ و چند ماشین برقی و تاب و سرسره 

و الاکلنگ بود. در این پارک مردم برای نخستین بار با سوار شدن به چرخ فلک لذت 
مهیج معلق ماندن بین زمین و آسمان را تجربه کردند. فان فار با داشتن وسایل بازی 
متنوع و اسباب بازی های لوکس برقی مکان محبوب بازی برای بچه ها و بزرگ ترها 
به حساب می آمد و استقبال اهالی پایتخت از این شهربازی بی نظیر بود، به طوری 
که به گفته اهالی قدیمی ونک، این محدوده در دهه۴0 روزهای شلوغی را تجربه 
می کرد و یکی از ایستگاه های معروف سرگرمی و تفریح مردم بود. با گذر سال ها و 
با افزایش جمعیت پایتخت، مجموعه فان فار دیگر پاسخگوی نیاز شهروندان نبود 
و تهرانی ها شهربازی بزرگ تری می خواستند. از این رو شهربازی مدرن و بزرگی 
در اراضی اوین ساخته شد که تا سال ۸5 هم ماندگار بود و بعدها به دلایلی ازجمله 

ایجاد ترافیک در این محدوده از پایتخت برچیده شد.

تهران 6۲سال پیش شهربازی داشت
زهرا بلندی  قتل »ماژور رابرت ایمبری«، نایب کنســول سفارت 

آمریکا، یکی از اتفاقات مهمی است که در گذر تقی خان روزنامه نگار 
قدیم، نقطه ای که اکنون پایانه اتوبوسرانی شهیدفیاض بخش محله سنگلج است، 

رخ داده است.
نصرالله حدادی، تهران شناس می گوید: »حوالی نیمه دوم تیر سال 1۳0۳ هجری 
شمسی ناگهان در تهران شایعه شــد فردی که قصد داشته در آب سقاخانه زهر 
بریزد، نابینا شده است. آنچه در دوران قاجار بلای جان ملت ایران شده بود - فتنه 
فرقه بابیه - که در اینجا نیز رخ داد و مردم در مقام ضدیت با آنها شعار سر می دادند: 
»چهارراه آشیخ هادی، پول ندادی به آبی، از معجزه ابوالفضل)ع( کور شده چشم 
بابی!« در آن زمان ماژور رابرت ایمبری، نایب کنســول سفارت آمریکا، در تهران 

که علاوه بر مسئولیت کنسولگری برای مجله جغرافیایی ملی آمریکا، عکس تهیه 
می کرد، درصدد برآمــد تا از این حادثه، گزارش تهیه و عکاســی کند.در خیابان 
آشیخ هادی مشغول عکاسی بود که مردم بنا به تحریک عده ای عوام با این تصور 
که او می خواهد آب را مسموم کند آنقدر دنبالش کردند تا در گذر تقی خان پایانه 
اتوبوسرانی فیاض بخش فعلی به او رسیدند. هر کس یک جور او را مورد حمله قرار 
داد و او را نقش بر زمین کرد. آنطور که گفته شــده زمانی که او را به بیمارستان 
نظمیه منتقل کرده بودند، دیگر هیچ علائم حیاتی نداشته و کشته شده بود. دولت 

آمریکا نیز ۹0هزار دلار از ایران بابت این مسئله غرامت گرفت.
اما در این ماجرا مهم ترین چیزی که وجود داشت این بود که انگلیسی ها توانستند 

آمریکایی ها را که برای اکتشاف نفت به ایران آمده بودند از کشور بیرون کنند.
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قتل کارمند سفارت آمریکا در گذر تقی خان

بهترینقصههایتاریخیتهرانجایزهمیگیرند

صفحه »روایت تهران« که پیش روی شماســت، به انعکاس روایت های خواندنی تاریخ تهران قدیم و سرگذشت شخصیت ها و نامداران، خیابان ها و گذرها، 

واقعه های تاثیرگذار و تاریخ شفاهی طهران تعلق دارد؛ با عکس های بازمانده از خاطرات تهران دیروز و قصه ها و ماجراهای پس پشت این عکس ها. شما هم 

می توانید در انتشار این صفحه که متعلق به خود شما و شهرشماست ما را همراهی کنید. »همشهری« بهترین عکس ها و قصه هایی را که برای ما ارسال می کنید 

با نام خودتان منتشر و به شما »همشهریان همراه« هدیه ای تقدیم می کند.

 نشانی  و شماره تماس ما: mahaleh@hamshahri.org  و ۴6۴- ۲۳۰۲۳۴۵۵

نصیبه سجادی حافظیه در شیراز ساخته شد با معماری دل انگیز و شاعرانه 
که همه فرهنگ دوستان ایران و جهان را به این شهر شعر و روزنامه نگار 

ادب جذب کند تا دمی کنار مقبره این شاعر نامی بنشینند و برگی از دیوانش را ورق و 
تفالی به آن بزنند. اما تهران هم حافظیه  دارد؛ درست به همان شکل و شمایل و با همان 
معماری زیبا، جایی در جنوب این شــهر، در میدان بهارستان که در سال های ساخته 

شدنش خارج از پایتخت بود و بسیار خوش آب وهوا.
 ۲00 سال پیش، به دستور فتحعلی شاه، باغی ساخته شد که بعدها به دلیل نقاشی ها و 
آثار هنرمندانه اش به باغ نگارستان معروف می شود؛ بنای تاریخی بی نظیر با وسعت زیاد 
که اقامتگاه ییلاقی شــاه بود تا روزهایی که از دارالخلافه خسته می شود به آنجا برود و 

نفسی تازه کند.

راه اندازی مدرسه نقاشــی کمال الملک یکی رویدادهای شیرین باغ نگارستان است تا 
شاگردان بزرگی آنجا تربیت و نقاشی معروف »صف سلام« را خلق کند.

مجسمه فردوسی، کار دست مجسمه ساز مشهور فرانسه، هم در این باغ نصب شده که 
داستان ساخت آن جالب است. گویا ۴00 دانشجوی ایرانی تصمیم می گیرند مجسمه ای 
از فردوسی بسازند. شروع می کنند به جمع آوری پول که به حدنصاب نمی رسد. »لورنزی« 
که به عرق وطن دوستی دانشجویان پی می برد، می پذیرد که با همان مبلغ کم سردیس 
فردوسی را بسازد.حافظیه باغ نگارستان هم در فاصله چند متری همین سردیس قرار 
دارد تا گردشگران بعد از بازدید، دقایقی آنجا بنشینند و تاریخ را با نام و یاد و آثار بزرگان 
چون ملک الشعرا بهار، استاد باستانی پاریزی، پروین اعتصامی، محمود حسابی، پرویز 

ناتل خانلری و... که همه در این باغ تحصیل و تدریس می کردند، مرور کنند.

پایتخت هم حافظیه دارد!
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حــوزه  در  فعــال  آزمایشــگاه   246
در  عضویــت  بــا  فنــاوری  زیســت 
فناوری هــای  آزمایشــگاهی  شــبکه 
راهبــردی معاونــت علمــی، فنــاوری 
ریاســت جمهوری و بــا ارائــه 6هــزار و 
546دستگاه و تجهیزات آزمایشگاهی 
برای حمایت از پژوهشگران و فناوران 

داخلی گام برداشته اند. 

چاپ سه بعدی در ماه
چین فناوری چاپ ســه بعدی را در کره  ماه با هدف ساخت 

سازه های مورد نیاز در این سیاره بررسی می کند.
»وو ویرن« محقق ســازمان ملی فضایی چین عنوان کرده 
که کاوشگر چانگ ۸ تحقیقاتی در محل از محیط و ترکیبات 
معدنی  ماه انجام می دهد تا مشخص شود که آیا فناوری هایی 
مانند چاپ سه بعدی را می توان روی سطح  ماه به کار گرفت 

یا خیر.
به گزارش رویترز، ویرن می گوید: اگر قرار باشد برای مدتی 
طولانی روی   ماه بمانیم، باید با اســتفاده از مواد موجود در 

خود سیاره اقامتگاه بسازیم.
چین می خواهد طی ۵ سال آینده با استفاده از خاک  ماه در 
این سیاره یک سازه را بنا کند. بر این اساس، یک روبات که 
کارش ساخت آجر با استفاده از خاک  ماه است، طی ماموریت 

چانگ ۸ در سال ۲۰۲۸ میلادی به فضا ارسال خواهد شد.
طی سال های گذشته رقابت برای تحکیم موقعیت کشورهای 
مختلف در  ماه افزایش یافته اســت. ناســا و آژانس فضایی 
کانادا در  ماه جاری میلادی نام ۴فضانورد را برای ماموریت 
آرتمیس۲ که در اواخر۲۰۲۴ میلادی انجام می شود، اعلام 

کرده اند.

زیرساخت: ظرفیت اینترنت را 
افزایش داده ایم

شرکت ارتباطات زیرســاخت طی گزارشــی که به تازگی 
منتشــر کرده، از افزایش ظرفیت فعال اینترنت بین الملل 

خبر داده است.
با این حال، آنچه در ایــن گزارش قابل توجه اســت، نبود 
آمارها و ارقام مرتبط است. به عبارت دیگر، شرکت ارتباطات 
زیرســاخت در حالی از افزایش ۵۰درصدی ظرفیت فعال 
اینترنت بین الملل در سال 1۴۰1 خبر داده که علی القاعده 
این رشد در مقایسه با سال  1۴۰۰ باید درنظر گرفته می شد.

سال 1۴۰1را شــاید بتوان طی 1۰سال گذشــته یکی از 
پرتنش ترین ســال ها به لحاظ اختلالات اینترنتی دانست. 
مسدود شــدن پلتفرم های محبوب باعث کاهش ترافیک 
اینترنت بین الملل شد و اختلالات متعدد به دلایل گوناگون، 
می تواند بر ظرفیت اینترنت بین الملل تأثیرگذار باشد. با این 
حال، در گزارش شرکت ارتباطات زیرساخت اثری از اعداد 

مربوط به پهنای باند کشور و ترافیک دیده نمی شود.
به گزارش همشهری، این در حالی اســت که در زمان جام 
جهانی فوتبال ترافیک IXP به بیش از ۴.۲ ترابیت بر ثانیه 
و کل ترافیک داخل به ۶.۵ ترابیت بر ثانیه رســید که نوعی 

رکوردشکنی محسوب می شود.
با این اوصاف، گزارش سال 1۴۰1 زیرساخت حاوی اعدادی 
است که ازجمله می توان به برگزاری ۲۵جلسه هیأت مدیره 
و ۵3عنوان تصمیم گیری اشاره کرد. این گزارش همچنین 
حاکی از »برگزاری 1۴۲مناقصه در سطح معاملات عمده و 

انعقاد قراردادهای مرتبط با آن« است.
در بخشی دیگر از این گزارش درحالی که هدف گذاری توسعه 
۶۰درصدی شبکه ملی اطلاعات در سال 1۴۰1پیش بینی 
شده، اما این شبکه براساس گزارش مرکز ملی فضای مجازی 
از ۲3درصد به ۵7درصد رســیده اســت؛ یعنی 3۴درصد 
افزایش. گزارش زیرساخت در مورد توسعه ظرفیت شبکه 
IP نسبت به ابتدای دولت سیزدهم افزایش 1۰۰درصدی را 
تا پایان 1۴۰۲ هدفگذاری کرده است. این در حالی است که 
میزان رشد تا پایان 1۴۰1مشخص نشده و تنها از 
اقدام »عقد بزرگ ترین قرارداد تاریخ 
شــرکت ارتباطات زیرساخت 
به لحاظ معــادل ریالی« نام 

برده است.

پژوهشگران آزمایشگاه ملی لارنس برکلی 
از روبات هــا و هــوش مصنوعــی اســتفاده 
می کنند تــا ســرعت انجــام پژوهش هــا را 
بــدون نیــاز بــه دخالــت انســان ۱۰۰برابــر 
افزایــش دهنــد. یــک گــروه پژوهشــی 
آزمایشــگاه تحقیقاتــی جدیــدی ســاخته 
اســت که در آن روبات ها همه کار را انجام 
می دهنــد و هــوش مصنوعــی می توانــد 
تصمیم هــای مرتبــط را بگیرد. ایــن ابتکار 
اجازه می دهد تا کارها به صورت شبانه روزی 
انجــام شــود و در نتیجه ســرعت تحقیق و 

پژوهش را به شدت افزایش دهد.

100
برابر

6546
دستگاه

فضا

عدد خبر

اینترنت

جنگ بر ســر فناوری اینترنت 6G بین آمریکا 
و چین آغاز شده است و شواهد نشان می دهد 
چین در این زمینه پیشــتاز اســت. بر اساس 
اعلام بیســت و پنجمین مؤسسه آکادمی علم 
و صنعت هوافضای چین، این کشــور اینترنت 
بی سیم فوق العاده ســریع را با سرعت دانلود تا 
300گیگابیت بر ثانیه آزمایش کرده اســت. این 
سرعت یعنی بیش از 10برابر سریع تر از استاندارد 
فعلی 5G. این فناوری از فرکانس  های تراهرتز 
استفاده می کند که بالاتر از فرکانس  های استفاده 

شده در شبکه های 5G فعلی است.

   رقابت چین و آمریکا
از ترس اینکه کشــورهای دیگر نقــش مهم تری در 
ایجاد اســتانداردهای اتصال 6G ایفا کنند، جمعه 
گذشته مقام های کاخ سفید با رهبران تجاری، مقامات 
دولتی و دانشگاهیان برای بحث در مورد نسل بعدی 
اتصال بی سیم اینترنت ملاقات کردند. آمریکا نگران 
پیشروی چین در توسعه 6G اســت. دولت آمریکا 
یک میلیارد دلار برای تحقیقات 6G کنار گذاشــته 
است، اما مشخص نیست که این مبلغ برای رسیدن 
به چین کافی است یا خیر. واهمه ایالات متحده این 
اســت که چین بتواند بر بازار 6G تسلط یابد و تأثیر 
قابل توجهی بر اقتصاد و امنیت ملی داشــته باشد. 
به گفته لئو گرگز، تحلیلگر ABI Research، با این 
حال، شرایط در چین به طور مستقیم با شرایط ایالات 
متحده قابل مقایسه نیســت، زیرا دولت چین نفوذ 
بسیار بیشــتری بر تصمیمات تجاری دارد. پذیرش 
محدودتر 5G در ایالات متحده را نیز می توان به این 
واقعیت نسبت داد که زیرساخت شبکه 5G کندتر از 
حد انتظار توسعه یافته است. با این حال، کاخ سفید 
می خواهد درس های آموخته از فنــاوری 5G را در 
مورد اهمیت مشــارکت زودهنگام و انعطاف پذیری 
بازآموزی کند تا برای توسعه شبکه 6G -که عملکرد، 
دسترســی و امنیت را بهبود می بخشد-به کار گیرد. 
البته با این حال انتظار نمی رود که اینترنت 6G قبل 
از سال۲۰3۰ راه اندازی شود؛ هرچند به جز آمریکا 
و چین، کره جنوبی امیدوار اســت تا ۲سال آینده به 

بهترین شکل به این فناوری دست یابد.

   چالش های فرکانس های تراهرتز
فرکانس  های تراهرتز سرعت های بسیار سریع  تری ارائه می  کنند، 
اما چالش هایی هم دارند. آب و سایر مواد به راحتی امواج تراهرتز 
را جذب می کنند که دامنه آنها را در مقایسه با امواج با فرکانس 
پایین محدود می کند. چالش دیگر این است که فناوری تراهرتز 
هنوز در مراحل اولیه توسعه است. با این حال، محققان معتقدند 
که می توان بر این چالش هــا غلبه کرد. علاوه بــر این، فناوری 
تراهرتز این پتانسیل را دارد که ارتباطات بی سیم را متحول کند. 
سیگنال  های باند میانی 5G می توانند از 1۰۰مگابیت بر ثانیه تا 
9۰۰مگابیت بر ثانیه متغیر باشــند، اما براساس تجربه شخصی 
باند میانی اغلب سرعت دانلود داده های 5G را در محدوده ۴۵۰تا 

۵۰۰مگابیت بر ثانیه ارائه می کند. استفاده از فرکانس  های تراهرتز 
همان مشــکلاتی را نشــان می دهد که اپراتورها هنگام تلاش 
برای راه اندازی اتصال 5G در بانــد mmWave )۲۴گیگاهرتز 
تا 1۰۰گیگاهرتز( با آن دســت و پنجه نرم می  کردند. اول اینکه 
سیگنال های تراهرتز THz مسافت طولانی را طی نمی کنند و در 
نفوذ به ابرها و مه مشکل دارند. از سوی دیگر، ارتباطات تراهرتز 
این امکان را فراهم می کند که انتقال بی ســیم تقریبا به خوبی 
انتقال از طریق فیبر باشــد. به این ترتیب تراهرتز با پهنای باند 
انتقال بیشتر و سرعت انتقال ســریع تر، در حال تبدیل شدن به 

یکی از مهم ترین فناوری ها در بحث 6G است.

   چرا رسیدن به فناوری 6G مهم است؟
اکنون سوال این است که کدام کشور می تواند این 
فناوری را با نوآوری های خــود منطبق کند؟ آینده 
ارتباطات بی ســیم روشن اســت. 6G حتی نسبت 
به 5G ســرعت، تأخیر کمتر و بهــره وری انرژی را 
بهبود می بخشــد. این می تواند منجــر به تعدادی 
برنامه کاربردی جدید شود، مانند: واقعیت مجازی و 
واقعیت افزوده ای که به شدت شبیه به واقعیت زنده 
است. ارتباطات هولوگرافیک به افراد اجازه می دهد 

طوری تا با یکدیگر ارتباط برقــرار کنند که انگار در 
یک اتاق هســتند. خودروهای خودران می توانند با 
یکدیگر و با زیرساخت های اطراف خود ارتباط برقرار 
کنند. برخی از خدماتی که قرار بــود با 5G به دنیا 
معرفی شوند مانند اتومبیل های خودران، جراحی از 
راه دور و شهرهای هوشمند مطمئناً با سرعت های 
سریع تر همراه با 6G امکانپذیر خواهد بود. شهرهای 
هوشمند قادر به جمع آوری و تجزیه و تحلیل داده ها 

در زمان واقعی برای بهبــود جریان ترافیک، 
مصرف انرژی و ایمنی عمومی هســتند. 
از سوی دیگر مشخص اســت که این امر 
منجر به سرعت دانلود و آپلود سریع تر برای 
کاربران گوشی  های هوشمند می شود و باید 

برای انطباق با آن خدمات جدیدی در صنایع 
مختلف ازجمله بازی و سرگرمی، خودرو و صنایع 

بهداشتی و... به وجود بیاید.

 6G داغ شدن رقابت آمریکا و چین بر سر
 با رکوردشکنی چینی ها در آزمایش 6G و رسیدن به سرعت 3۰۰گیگابیت بر ثانیه دولت آمریکا طرح ویژه ای را برای عقب نماندن از پکن شروع کرده است 

5G
می تواند از 

100مگابیت بر ثانیه 
 تا 900مگابیت
بر ثانیه دارای 

سرعت  متغیر باشد

فناوری
زهرا خلجی

روزنامه نگار
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 باغ شازده چه دید؟
 چه شد؟

شامگاه یکشــنبه بود که خبر درگیری 2گروه از 
مســافران در باغ شــازده ماهان کرمان حسابی 
در شــبکه های اجتماعی دســت به  دست شد، 
درگیری ای که در آن یک بانوی 59ســاله بر اثر 
ایست قلبی جان خود را از دست داده بود و 2نفر 
هم به شدت از ناحیه سر مصدوم شده بودند. درپی 
بیهوشی این زن وقتی موضوع از طریق افراد حاضر 
در محل حادثه به اورژانس کرمان و عوامل نیروی 
انتظامی خبر داده شد، نیروهای هر دو مجموعه 
سریعا خود را به منطقه رساندند. البته این حادثه 
مولد شــایعات زیادی هم در همان ساعات اولیه 
وقوع بود؛ مثلا در خبرها آمده بود در پی تیراندازی 
و استفاده از اســلحه این زن جان خود را از دست 
داده و افراد دیگر هم مجروح شده اند. فرمانداری 
شهرستان کرمان به محض دریافت این اخبار با 
عوامل انتظامی و اورژانس ارتبــاط خود را برقرار 
کرد تا از چند و چون حادثه مطلع شود. علی بابایی، 
فرماندار شهرســتان کرمان، علت این حادثه را 
نزاع شخصی میان افراد اعلام و تأکید کرده است: 
2گروهی که نزاع کرده اند شناســایی و مشخص 
شده اهل کرمان و ماهان نبوده اند و در نزاع خود از 
سلاحی استفاده نکرده اند. البته تصاویر ویدئوهایی 
که از این نزاع منتشر شده هم نشان می دهد هر 
دو مجروح حادثه بر اثر اصابت سنگ از پشت سر 
توسط فرد خاطی مصدوم شده اند و ردی از اسلحه 
در این نزاع دیده نمی شود. هرچند با وجود اعلام 
فرمانداری کرمان درگیری بین 2 گروه از مسافران 
بوده، هنوز ابعاد بیشتری از علت این حادثه از سوی 
مقامات رسمی منتشر نشده است ولی رسانه های 
غرب سعی دارند با انتشار اخباری علت وقوع این 

حادثه را به موضوع حجاب اجباری ربط دهند.
بعد از انتشار این اخبار حساسیت روی کشف علت 
اصلی این درگیری و نزاع از سوی مسئولان استانی 
کرمان بیشتر و بیشتر شــد؛ تا جایی که رئیس 
اورژانس کرمان سعی کرد با ارائه توضیحاتی از این 
شک و شبهه ها بکاهد. سیدمحمد صابری شامگاه 
سوم اردیبهشــت ماه در جمع خبرنگاران گفته 
ساعت ۱5 و 2۰دقیقه عصر روز دوم اردیبهشت ماه 
تماسی با اورژانس برقرار و اعلام شد در حاشیه شهر 
ماهان بین 2گروه مسافران اتوبوس غیرکرمانی 
درگیری و نزاع اتفــاق افتاده اســت. به گفته او، 
در این نزاع طبق وجود مســتندات و مشاهدات 
عینی در فیلم منتشره از حادثه یک مرد ۴۴ساله 
به دلیل وارد شدن ضربه به سر مصدوم شده بود که 
خوشبختانه بعد از درمان، از مرکز درمانی مرخص 
شد. مصدوم ۳۸ساله دیگر هم که به خاطر پارگی 
در پشت ســر و گوش به بیمارستان منتقل شده 
بود تحت درمان قرار گرفت. امــا در مورد بانوی 
59ساله ای که در جریان این درگیری جان خود 
را از دست داد ایست قلبی و تنفسی علت مرگ از 
سوی پزشکان اعلام شده است. صابری گفته است 
پرسنل اورژانس بعد از اطلاع از این حادثه فوری 
به محل حادثه اعزام شــدند و خدمات سی پی آر 
و احیای قلبی به این خانم را ارائه کردند و تلاش 
کردند با انتقال ســریع او به بیمارستان جانش را 
نجات دهند. با اینکه این بیمار در مرکز درمانی نیز 
اقدامات لازم را دریافت کرده اما متأسفانه اقدامات 
درمانی مؤثر واقع نشد و این فرد در نهایت جان خود 
را از دست داد. بنابراعلام رئیس اورژانس کرمان 
عمل جراحی باز قلب و وجود نشانه های آن روی 
قفسه سینه متوفی که اهل جاسک در هرمزگان 

بوده، از عوامل تشدید کننده این اتفاق بوده است.

تولید بخش عمده 
تجهیزات پزشکی 

تأمین تجهیزات پزشــکی در حوزه ســلامت، 
از اهمیت ویژه ای در کشــور برخوردار است و 
به گفتــه مجید روحی رئیــس انجمن صنفی 
تولید کننــدگان و وارد کننــدگان تجهیزات 
پزشــکی در حال حاضر در خیلی از تجهیزات 
پزشکی، صددرصد نیاز کشور را در داخل تولید 
می کنیــم. او ادامه داد: » تجهیزات پزشــکی 
به 2 بخــش تجهیزات ســرمایه ای و کالاهای 
مصرفی تقسیم می شــود. بالغ بر 5۰درصد از 
نیاز کشور در این بخش را به طور متوسط از نظر 
حجمی خودمان تأمین می کنیــم و در زمینه 
تجهیزات بیمارســتانی، اتاق عمل،  آی سی یو، 
سی سی یو و بخش های تصویربرداری، بخشی 
از آن در داخل کشــور تولید می شود.« به گفته 
او موضوع تأمین بودجه آن از ســازمان برنامه 
و بودجه و بانــک مرکزی، خیلی مهم اســت. 
زیرا، یکی از چالش های حــوزه تولید و واردات 
تجهیزات پزشکی، تأمین بموقع ارز مورد نیاز 
این بخش ها بوده است:»بحث ما این است که 
چه میزان ارز قرار اســت به تولید کشور کمک 
شــود، به خصوص کالاها و تجهیزاتی که هنوز 
تحریم هســتیم و مشــکل واردات داریم.« به 
اعتقاد او ردیف دار کــردن ارز مورد نیاز تامین 
تجهیزات پزشکی یک ضرورت است:»  خواسته 
ما این است که ارز را ردیف دار کنند، بخش تولید 
را با انجمن تولید کنندگان مشخص کنند و خود 
تولید کنندگان و تشکل های مربوطه به یک جمع 
بندی برسند. برای این کار هم بهتر است ستادی 
تشکیل شود تا با همفکری و تعامل با هم بتوانیم 
تجهیزات پزشکی را به موقع برای کشور تامین 
کنیم و روند درمان بیماران را سرعت ببخشیم.«

پزشک خانواده؛ غریبه در خانه ها 
برنامه پزشکی خانواده با قدمت ۱7ساله، از ابتدای اردیبهشت دوباره آغاز شد. همشهری مشکلات پیش روی این طرح را بررسی می کند

برنامه پزشکی خانواده یا همان نظام ارجاع که 
از ابتدای اردیبهشت امسال وارد فاز اجرایی 
شد، در لایحه بودجه برای آن 46هزار میلیارد 
تومان اعتبار مصوب شده است؛ طرحی که 
البته نزدیک به 2دهه قدمت دارد و قرار بود 
اجرای آن عدالت در حوزه سلامت را برقرار 
کند، اما در تمام این سال ها با وجود تبلیغات 
گسترده رســانه ای، نه تنها به جایی نرسید 
بلکه در میانه راه نیمه کاره هم رها شــد. با 
این همه قدمت، تا اوایل سال گذشته، کمتر 
کسی در سیستم بهداشت و درمان کشور از 
پزشــک خانواده به عنوان یکی از طرح های 
کاملا موفق در کشــورهای مختلف صحبت 
می کرد. بررسی ها نشــان می دهد که یکی 
از بهترین برنامه های حوزه نظام سلامت در 
کشوری مثل آمریکا، پزشکی خانواده است که 
براساس بررسی های سازمان جهانی بهداشت، 
۹۳درصد بیمــاران آمریکایی از گوش دادن 
پزشکان به مسائل و مشکلاتشان، 6۸درصد 
از امکان مساعدت پزشکان خانواده در همه 
مشــکلات بیماران و ۹7درصد از صداقت و 
همدلی پزشکان خانواده رضایت داشتند. حالا 
وزارت بهداشت دولت سیزدهم هم عزمش را 
جزم کرده که این طرح را دوباره اجرا کند، اما 
نگرانی از عقیم ماندنش در زمان اجرا به دلایل 
مختلف مطرح است. مصطفی رضایی، رئیس 
مرکز مدیریت شــبکه وزارت بهداشت در 
گفت وگو با همشهری در این باره توضیحات 

بیشتری داده است.

چرا برنامه پزشکی خانواده دوباره مطرح شد؟ 
»برنامه پزشــکی خانواده، حدود ۱7سال پیش 
در روستاها شروع شــد و قرار بود 9سال پیش 
هم در شهرها اجرایی شود. همان زمان در قالب 
دستورالعمل »پزشکی خانواده۰2« در فارس و 
مازندران شــکل گرفت، اما با وجود اینکه برنامه 

پنجم و ششم توسعه تأکید بر اجرای آن داشتند، 
طی یک دهه اخیر هیچ حمایتی صورت نگرفت 
و چالش های متعددی برای اجــرای آن وجود 
داشت؛ ازجمله تامین نشدن بودجه و اعتبار که 
درنهایت باعث شد این برنامه به تمامی مناطق 
شهری کشور تســری پیدا نکند.«  رئیس مرکز 
مدیریت شبکه وزارت بهداشت صحبت هایش را 
با بیان این مطلب آغاز می کند و در ادامه می گوید: 
»با روی کار آمدن دولت سیزدهم، دوباره پزشکی 
خانواده مورد تأکید قرار گرفت. سال گذشته هم 
مقام معظم رهبری بر تقویت شــبکه بهداشت 
تأکید کردند و این 2 موضوع باعث شد که برنامه 
تقویت شبکه و اجرای پزشکی خانواده در حوزه 
سلامت شــکل بگیرد.« به گفته رضایی، برنامه 
طرح عدالت و تعالی وزارت بهداشــت هم یک 
برنامه و سند راهبردی در حوزه سلامت در دولت 
ســیزدهم بود و تکالیفی را برای حوزه بهداشت 
تعیین کرد که ازجمله آنها توسعه برنامه پزشکی 
خانواده در تمام مناطق شــهری بود: »طی این 
مدت بازدیدهای متعددی از استان های فارس و 
مازندران شکل گرفت و نشست های متعددی هم 
برگزار شد. در نهایت نسخه ۰۳ پزشکی خانواده 
شکل گرفت و وزارت بهداشت برای تامین اعتبار 
طرح با سازمان برنامه و بودجه جلساتی برگزار 
کرد. در بودجه۱۴۰2 هم منابع پایدار برای این 
طرح ابلاغ شده است. اکنون آمادگی داریم که از 
شهریور در کل استان های کشور با اولویت مناطق 
محروم شهری طرح به صورت مرحله بندی اجرا 
شود و به تدریج به سایر شهرها تسری پیدا کند و 
جمعیتی حدود 55میلیون نفر را پوشش دهد.«  

بسته های خدمتی حجیم تر شده اند 
یکی از مهم ترین فاکتورهــای موفقیت طرح، 
استقرار کادر پزشکی و در دسترس مردم است. 
این امر مســتلزم تامین نیرو و ماندگاری آنها در 
مناطق مختلف است؛ ماندگاری ای که به مسائل 
مالی و دستمزد مناسب برای کادر پزشکی خانواده 
وابسته اســت. رضایی درباره اینکه چه تدابیری 
برای رفع کمبود نیروی انســانی و تامین بموقع 
منابع مالی اندیشیده شــده، توضیح می دهد: 
»یکی از چالش های اساســی اجرای طرح در 2 
استان مازندران و فارس، همین بحث پرداخت ها 
بود. ســرانه ای که برای پرداخت به پزشــکان و 
مراقبان بهداشت تعیین شده بود، کفایت لازم را 
برای هزینه های طرح  نداشت. اکنون این مباحث 
در برآورد اجرای برنامه دیده شــده. البته درباره 
مراقبان بهداشت مشکلی وجود داشت که نظام 
پرداختی آنها به سرانه ای که دست مسئول تیم 
سلامت بود، گره خورده بود. قرار شد از این پس 
این مبالغ به صورت مستقل پرداخت شود اما با 
نظارت و نظر پزشــک.« این مسئول همچنین 
درباره تامین بــودن نیروی انســانی هم عنوان 
می کند: »حدود 6سال پیش در قالب برنامه تحول 
شهری، به ازای هر 25۰۰نفر جمعیت شهری یک 
مراقب سلامت جذب شــد. قرار بود به ازای هر 
۱2هزارو5۰۰نفر هم یک پزشک جذب شود که 
چندان موفق نبود. از نظر مراقبان بهداشت همین 
حالا هم تعداد قابل توجهی نیرو در اختیار داریم، 
اما چون بسته های خدمتی که قرار است در سطح 
یک به جامعه داده شود، به لحاظ حجم کاری بار 
بیشتری دارد، باید تعداد جمعیت کمتری را برای 
مراقبان سلامت منتسب می کردیم، به همین 
دلیل قرار شد تیم های پزشکی خانواده متشکل از 
یک پزشک و 2مراقب، خدمات را برای ۳هزار نفر 
پوشش دهند؛ یعنی هر ۱5۰۰نفر یک مراقب. در 
این باره کمبودها هم از طریق فراخوان برطرف 
خواهد شد.« او درباره افزایش دستمزد پزشکان 
در این برنامه هم می گوید: »برای تشویق ورود 
پزشکان به نظام ارجاع مشوق هایی درنظر گرفته 
شده، به عنوان مثال ویزیت بالاتر برای پزشک که 

از سوی بیمه تامین می شود.« 

فرهنگسازی؛ اصل مهم طرح 
طرح پزشــکی خانواده یک بار شکست خورده 
و یک مانع بســیار مهم هم دارد؛ اینکه مردم 
تمایل دارند درمانشــان را به جای پزشــکان 
عمومی و مراکز بهداشــت در مطب پزشکان 
متخصص و بیمارســتان ها پیگیــری کنند. 
رضایی در پاسخ به این سؤال که برای افزایش 
اعتماد مــردم به برنامه پزشــکی خانواده چه 
باید کرد، بیان می کند: »بحث فرهنگســازی 
در پزشــکی خانواده، اصلی اســت که تمامی 
کشورهای پیشــرو در این حوزه روی آن کار 
کرده اند. در این باره تقویت تیم پزشکی خانواده 
اهمیت زیادی دارد و باید همســو با نیازهای 
ســلامت جامعه آموزش ببیننــد و کارآمدتر 
شــوند. همچنیــن نیازهای ســلامت فرد یا 
خانواده ها به صورت جامع و کامل دیده شود. 
در سطح یک برنامه پزشکی خانواده خدمات 
پیشگیری، غربالگری، بررسی و مراقبت های 
بهداشتی ارائه می شــود که منجر به کاهش 
بیماری است. اگر هم بیمار شدند، در قالب نظام 
ارجاع، با صلاحدید پزشــک خانواده که مورد 
اعتماد و انتخاب خود فرد اســت، به پزشکان 
متخصص ســطوح بعدی معرفی می شوند.« 
به گفته این مســئول، کمیته ای تحت عنوان 
اطلاع رسانی و فرهنگسازی در  قرارگاه پزشکی 
خانواده تشــکیل شــده که وظیفه آن تبیین 
برنامه پزشــکی خانواده برای جمعیت است و 
برنامه های خوبی بــرای افزایش آگاهی دارد. 
او درباره تضمین موفقیت اجــرای این طرح 
هم توضیح می دهد: »نظام شــبکه ای که در 
حال حاضر در کشــور وجــود دارد، در هیچ 
کشــور دیگری نیســت. در مناطق روستایی 
خانه بهداشــت و بهورز مســتقر هستند و در 
شهرها هم پایگاه سلامت و مراقبان بهداشت. 
برخی کشــورها برای اجرای برنامه پزشــکی 
خانواده در گام اول مشــکلاتی داشتند، چون 
زیرســاخت های آن در بســتر  ارائه خدمات 
پیشــگیری فراهم نبود، اما ما با اتکا به همین 
نظام به بهترین شکل می توانیم برنامه پزشکی 

خانواده را اجرا کنیم.« 
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مریم سرخوش گزارش
روزنامه نگار

چشم امید صیادان به »زریوار« چشم انداز محیط زیست در نوار سبز ایران
بحران کم آبی و خشکسالی، استان های شمالی را همچنان 

تهدید می کند
پر آب شدن زریوار بر اثر بارش ها از ابتدای سال رونق صید را در پی 

خواهد داشت
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۱۰۰پرونده سقط 
غیرقانونی به مراجع 

قضایی ارسال شد
 ســعید کریمی، معاون 
درمان وزارت بهداشــت: 
بیــش از 1۰۰پرونــده در 
زمینه سقط غیرقانونی، به 
مراجع قضایی ارسال شده 
و امیدواریم برخوردهای 
جدی و بازدارنــده با این 
پرونده هــا انجام شــود. 
وزارت بهداشــت نیز در 
جاهایی کــه وظیفه دارد، 
نظارت هایش را انجام داده 
است. پرونده های متعددی 
در ایــن زمینه بــوده که 
برخوردهــای لازم اعم از 

پلمب و... را انجام داده ایم.

۹۰ درصد دختران 
واجب التعلیم در 
مدارس در حال 
تحصیل هستند

کاظمی،  محمدمهــدی 
معاون آموزش متوســطه 
وزارت آموزش و پرورش: 
ارائه بسته های آموزشی 
دانش آمــوزان  ویــژه 
مدارس شــبانه روزی با 
هدف فراهم کردن زمینه 
علم آمــوزی مطلــوب و 
باکیفیت بــرای فرزندان 
ایران آغاز شــده است. 
فراهم شدن زمینه تحصیل 
برای تمــام فرزندان این 
کشــور به ویژه دختران 
از برکات انقلاب اســت 
به طوری که در سال1۳57، 
۳5درصد دختران کشور 
در حال تحصیــل بودند، 
اما امروز حداقل ۹۰درصد 
دختران واجب  التعلیم در 
مــدارس در حال تحصیل 

هستند.

صدور نخستین سند 
الکترونیکی ازدواج 

حســن بابایــی، رئیس 
ســازمان ثبت اســناد و 
املاک کشــور: نخستین 
سند الکترونیکی ازدواج 
طی روزهای گذشته، صادر 
شد و در آینده نزدیک، همه 
اســناد ازدواج به صورت 
الکترونیکی صادر خواهند 
شد. حذف اوراق بهادار از 
اسناد ازدواج، جلوگیری 
از جعل این اسناد، تصدیق 
اصالت سند الکترونیکی، 
دسترسی لحظه ای افراد 
ذی نفع به اسناد همچنین 
ارســال برخــط اعلامیه 
ازدواج به ســازمان ثبت 
احوال، ازجملــه مزایای 
الکترونیکی شدن اسناد 

ازدواج است.

تامین اجتماعی به 
دنبال حل چالش 

ناترازی مالی
موســوی،  میرهاشــم 
ســازمان  مدیرعامــل 
ســال  تأمین اجتماعی: 
گذشــته بالغ بر 1۰6هزار 
میلیارد تومان از بدهی های 
کــه  تأمین اجتماعــی 
به صورت تســهیلات از 
منابع بانک ها اســتفاده 
شده بود، بازپرداخت شد و 
برای امسال مصمم هستیم 
با برنامه مدون کوتاه مدت 
و میان مدت نســبت به 
پایدارسازی منابع صندوق 
تأمین  اجتماعی و کاهش 
این ناترازی هــا اقدامات 

مناسبی داشته باشیم.

خبر 

 7نکته برای شکست نخوردن برنامه پزشکی خانواده 

احمد مهری؛ اپیدمیولوژیست و پژوهشگر بهداشت عمومی نکته

اولین نکته، درباره برنامه پزشــکی خانواده این است که با چه هدفی اجرایی 
می شود. اگر هدف این باشد که از طریق برقراری نظام ارجاع باعث کاهش هزینه ها 
و افزایش بهره وری نظام سلامت باشد، اتفاق خوبی است و تمام دنیا در این مسیر 
حرکت کرده اند. به عبارتی دیگر نیاز نیست که بخش قابل توجهی از مردم برای 
ساده ترین درمان ها با یک دفترچه راهی بیمارستان ها، کلینیک های تخصصی و 
مطب متخصصان شوند، بلکه از طریق همین برنامه پزشکی خانواده، تحت درمان 
قرار می گیرند و مراقبت های لازم را دریافت می کنند. 7۰تا ۸۰درصد مراجعات در 

همین سطح قابل درمان است و نیازی به ارجاع به سطوح بالاتر نیست.
نکته دوم اینکه آیا در شرایط فعلی قرار است برای بهداشت مردم اتفاق خاصی رخ 
دهد؟ پاسخ منفی است. اگر این طرح درست اجرا شود باید افراد تحت پوشش هر 
مراقب سلامت کمتر شود تا توجه بیشتری به افراد داشته باشند. اینکه قرار است 
مردم در بیمارستان ها هزینه کمتری پرداخت کنند، وابسته به این است که تیم 

سلامت درگیر ارائه خدمت و ارتباط با مردم شود، اما به نظر نمی رسد که چنین 
چیزی محقق شده باشد، چون مراقب سلامت همان کسی است که در گذشته 
خدمات ارائه می کرده و مداخلاتی که قرار است صورت بگیرد، چیزی متفاوت 

از گذشته نیست. 
نکته سوم، آموزش پزشکان و مراقبان است که بتوانند جمعیت بیشتری را پوشش 
و توجه به بیمار را افزایش دهند. در این باره ضرورت دارد که مشوق های بیشتری 

هم برای تیم پزشک خانواده درنظر گرفته شود. 
نکته چهارم اینکه مردم باید خدماتی را دریافت کنند که از کیفیت لازم برخوردار 
 باشــند و منجر به ارتقای کیفیت بهداشــت در زندگی آنها شود. در مطالعه 
انجام شده در دانشگاه شهید بهشتی بیماران دیابتی که به سیستم بهداشتی 
مراجعه می کنند، عملا نیازهایشان را دریافت نمی کنند. بیمار دیابتی اگر از نظر 
کیت، درمان رایگان و مشوق، حمایت بیشتری شود، مراجعه و مشارکت بیشتری 
هم خواهد داشت، اما اگر مراجعات ختم به پرسشگری و چند توصیه ساده شود، 
نمی توان انتظار استقبال مردم از طرح پزشــکی خانواده را داشت. مردم باید 
به صورت عملیاتی درک کنند که با مراجعه به تیم پزشــکی خانواده، خدمات، 

تخفیف و حمایتی که دریافت می کنند معنادار است. 

نکته پنجم، مردمی که می توانند با پرداخت 2۰۰هزار تومان از متخصص داخلی و 
قلب و عروق تمام ویزیت و معاینات را دریافت کنند، آیا حاضرند این خدمات را 
با پزشک خانواده یا تیم مراقب سلامت جایگزین کنند؟ قطعا پاسخ منفی است. 
این مسئله نیازمند فرهنگسازی دارد و باید به مردم آموزش های لازم داده شود 
که طرح پزشکی خانواده دارای چه مزیت هایی است. مردم، اطلاعات کافی درباره 
طرح پزشکی خانواده، پزشکان عمومی و مراقبین سلامت ندارند و نگاه آنها به 
فعالیت این 2 گروه خوش بینانه هم نیست. نباید عجولانه فرایندی را شروع کنیم 
و در نهایت بدون فرهنگسازی، افزایش اعتماد ملی و ایجاد نگاه جامع محور به 

این مسئله آن را پیش ببریم.
نکته ششم، تعارض منافع برخی افراد است که نمی خواهند طرح پزشکی خانواده 
اجرا شود. آنها معمولا کسانی هستند که یا اطلاعات لازم را درباره این برنامه 

ندارند یا اگر این برنامه اجرایی شود، منافع آنها به خطر می افتد. 
نکته هفتم، نگاه درمان محور باید از نظام سلامت کشور حذف شود. نظام آموزشی 
ما برای پزشکان خانواده مشکل دارد و باید جامع محور شود. عمدتا پزشکان 
عمومی ما برای سیستم درمانی، ویزیت و معاینه تربیت می شوند یا حتی اکثر 

مردم نمی دانند وظایف مراقبین سلامت چیست.

 در ایــن طــرح بیمــاران، خدمــات درمانــی و 
بستری رایگان دریافت می کنند و محدود به 

بیمه خاصی نیست.
 بیمــار را پزشــک عمومــی معاینــه می کند و 
در صــورت نیــاز او را جهــت دریافــت خدمات 
ســطوح  بــه  فوق تخصصــی  و  تخصصــی 
بالاتر)ســطح2و3( ارجــاع می دهــد. مراحــل 
رسیدگی اولیه پزشک عمومی به بیمار هم در 
سامانه یکپارچه در اختیار پزشک متخصص 

قرار می گیرد.
 در ســطح2 وقتی پزشــک متخصص بیمار 
را معاینــه کــرد می توانــد در قالــب همیــن 
سامانه ارجاع، نسخه نویسی کند و به محض 
تشخیص بیماری، دارو تجویز کند و بازخوردی 
از وضعیــت بیمــار ارائــه دهــد، ضمــن اینکه 
امــکان ارجــاع بیمــار بــه آزمایشــگاه و مراکــز 

تصویربرداری نیز فراهم است.

سطحیک:
پایــگاه پزشــک خانواده)مطــب پزشــکان 
عمومــی( و مراکز بهداشــتی- درمانــی مجری 
برنامــه پزشــکی خانــواده و نظــام ارجــاع کــه 
خدمــات ارتقــای ســامت، پیشــگیری و 

درمان های اولیه ارائه می کنند.

سطح2:
مطب های پزشکان متخصص، کلینیک های 
بیمارســتان های  و  تخصصــی  ســرپایی 
تخصصی کــه خدمــات درمانی و توانبخشــی 
ارجاع شــدگان  ســطح یک  بــه  تخصصــی 

می دهند.

سطح3:
فوق تخصــص،  پزشــکان  مطب هــای 
کلینیک های فوق تخصصی و بیمارستان های 
فوق تخصصی که خدمات درمانی و توانبخشی 
فوق تخصصی سرپایی و بستری را در اختیار 

ارجاع شدگان سطح2 قرار می دهند.

جزئیاتبرنامهپزشکیخانواده
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اختلاف با سال قبل )درصد(درصد پرشدگیموجودی مخزن )میلیون مترمکعب(مهم ترین سدهای استان های شمالی

98-22سدهای مهم گلستان )وشمگیر، گلستان، بوستان(

27-58058.5سدهای مهم گیلان )سفیدرود، بیجار(

62-4226مازندران )شهید رجایی(

چشم انداز محیط زیست در نوار سبز ایران
بحرانکمآبیوخشکسالی،استانهایشمالیراهمچنانتهدیدمیکند

نفرین »آشوراده« برای سودجویان
طرحگردشگریآشورادهبالاخرهپسازدودههاجرامیشوداما
مهمشکلوکیفیتاجرایاینطرحدراینذخیرهگاهزیستکره

وپناهگاهمهمحیاتوحشایراناست.
جزیرهآشــورادهوتــالاببینالمللیمیانکالــهازباارزشترین
زیستبومهایشمالکشوراستکهبهعلتتنوعگونههایجانوری
وگیاهیمنحصربهفردبهعنوانپناهگاهحیاتوحشوذخیرهگاه
زیستکرهثبتشــد.جزیرهآشورادهباوســعت۶۸۰هکتارکه
بعدازپســرویآبدریایخزربهحدود۱۲۰۰هکتاررسیده،در
جنوبشرقدریایخزروشمالخلیجگرگانواقعاستکهادامه
حیاتگروهزیادیازماهیاندریایخزر،پرندگانمهاجرآبزیو
کنارآبزیبهامنیتآنوابستهاست.دراینجزیرهبیشاز۱۷۹گونه

گیاهیمنحصربهفردهمشناساییشدهاست.
ماجرایپروژهگردشگریآشــورادهچهبودواینطرحدرکدام
دولتوباپیگیریچهشــخصیبهتصویبهیأتوزیرانرسید؟
رئیسسازمانحفاظتمحیطزیســتدولتاصلاحاتبهشدت
پیگیرواگذاریجزیرهآشورادهبود.اماتمامتلاشهایآنزمان
برایواگذاریجزیرهباپایداریفعالانمحیطزیستوکارشناسان
اینحوزهباشکســتمواجهشــدواینذخیرهگاهزیستکرهو

پناهگاهحیاتوحشازهجومگردشگرانجانسالمبهدربرد.
اماپسازگذشــت۱۰ســال،رئیــسوقتســازمانحفاظت
محیطزیستدولتاصلاحاتباردیگربهریاستاینسازماندر
دولتتدبیروامیدرسیدواینبارفضاکاملابرایواگذاریآشوراده
فراهمشد.ایندفعهامااعلامپروژهواگذاریجزیرهآشورادهبرای
اجرایطرحگردشگریبهســازمانوقتمیراثفرهنگیواگذار
شدوسعیدشیرکوند،معاونوقتسرمایهگذاریوزارتمیراث
فرهنگیدرنشســتباخبرنگاراناعلامکردپیشنهادواگذاری
جزیرهآشورادهبرایاجرایطرحگردشگریبهسازمانحفاظت
محیطزیستدادهشدواینسازمانباپیشنهادارائهشدهموافقت
کرد.همیناعلامنظرباردیگرماجرایواگذاریجزیرهآشورادهرا
داغکرد.براساسآنطرحقراربود3۶۰هکتارازجزیرهآشوراده
برایاجرایطرحگردشــگریبااحداثتاسیساتگردشگریو
هتلبرایاقامتگردشگراندرآشورادهواگذارشود.اماموضوع
آنبودکهاینذخیرهگاهزیستکرهبایدحفظشودوپناهگاهبدون

استرسحیاتوحشباقیبماند.
حالادولتسیزدهمگاممهمیبرایحفاظتازجزیرهآشورادهبا
کاهشزوناجرایطرحگردشگریدراینجزیرهوحذفبرخی
جزئیاتآسیبرسانبرداشــتهاست.ساختهتلمنتفیشدهو
قراراستبابازســازیخانههایواقعدرجزیرهآشورادهفرصت
اقامتکوتاهونهشبمانیگردشــگراندربافتروستاییمهیا
شــود.همچنینباتدبیردولت،محدودهتعیینشدهدرپناهگاه
حیاتوحشمیانکالهبرایطرحگردشگریآشورادهدرزونتفرج
روستایآشورادهدیدهشدهوگردشگراننمیتوانندباهجومبه
محدودههایمحیطزیســتیمأمنحیاتوحشرانابودوبهاین

مهمترینذخیرهگاهزیستکرهکشورآسیبواردکنند.

تعطیلی سایت های گردشگری قشم 
جزیرهقشمسایتهایگردشگریمتعددیدارد،امابسیاریاز
تفریحاتجانبیاینجزیرهآبیدرچندسالاخیربهدلیلکرونا

وکمشدنمسافرانتعطیلشدهاند.
بهگزارشمهر،جزیرهگردشگریقشمیکیازمهمترینجزایر
برایســفرایرانیهابهخصوصدرایامخنکسالاست.خیلی
ازگردشــگرانبرایبازدیدژئوسایتهایآنبهاینجزیرهسفر
میکنندامامردماینجزیرهگزینههایکمیبرایســرگرمی
دارند.چونبســیاریازتفریحاتآبیجزیرهقشمتعطیلشده

است.
اینمحدودیتنهتنهابرایمردمجزیرهبلکهبرایگردشــگران
هموجودداردچــونبرخلافجزیرهکیشکــهتعدادزیادی
تفریحاتدریایــیدارد،قشــمخالیازاینتفریحاتاســت.
تعطیلیمجموعههایتفریحاتآبیدرطولسالهایاخیربه
بهانههایمتعددرخدادهاست.کرونا،عدماستقبالوقرارگرفتن
جزیرهزیبایقشــمدرفهرســتمناطقمحروموفراریدادن

سرمایهگذارانبخشیازایندلایلاست.
درچندسالاخیرســایتتفریحاتهواییقشمتنهامحدودبه
پروازپاراگلایدرشدهووسایلدیگرمانندپاراموتورتعطیلشده
استوشرکتهایگردشگریکهدراینزمینهفعالیتمیکردند

برایتمدیدمجوزاقدامنکردهاند.
جزیرهقشــمبهعنوانیکیازبزرگترینجزایــرخلیجفارس
تنهایکسینماآنهمدردلیکمجتمعتجاریدارد.سینما
چهاربعدی،مهمتریــنژئوپارکخاورمیانــه،ازمدتهاپیش
بلااستفادهماندهوتعطیلشدهاست.بنابراینمردمجزیرهکه
بیشتردرروستاهازندگیمیکنند،برایاستفادهازیکسینمای

موجودجزیرهبایدمسافتزیادتاشهرقشمراطیکنند.
ازطرفیباوجــوداینکهسرتاســرجزیرهازآبهــاینیلگون
خلیجفارساحاطهشــده،امادرهیچکجایایــنجزیرهپلاژ
مناسبیبرایشناوجودندارد.شنادرآبتنهامحدودبهبرخی
ازروزهایسالودربرخیازمناطقغیرایمنتوسطمردمبومی

یاگردشگراناست.
تعدادیازشــرکتهایگردشــگریدرحوزهآبهایدریایی
فعالیتمیکنندامامحدودبهغواصی،پاراســل،بناناسواریو
شاتلهستندوانواعدیگربازیهایدریاییدرچندسالاخیراز
دورفعالیتحذفشدهاست.باوجوداینکهزیرساختهامدتی
برایایجاداینتفریحاتدرجزیرهتاحدیپیشرفتهوهزینه

برایآنشده،امابسیاریازاینپروژههاناتمامماندهاست.
درجزیرهقشمحتیپارکنوپکبهعنوانپارککروکودیلهم
مدتیاستکهتعطیلشدهاست.پارککروکودیلقشمنخستین
جاییدرخاورمیانهبودکهپرورشونگهداریتمســاحراانجام
میداد،اینپارکدرزمستانسال۱3۸۹کارخودراشروعکرد
وراهاندازیشــد.درابتدا،۸کروکودیلازکشورمالزیوارداین
پارکشدولیدرحالحاضراینپارکتعطیلاست.همچنان
کهپارکآبیاینجزیرهتعطیلشــدودرسالجدیدنیزخبر

آتشسوزیآنبهگوشمسئولانرسید.
درســایتمنطقهآزادقشم،پروژههایســرمایهگذاریآبیو
تفریحیبارگذاریشــدهامااینپروژههامدتهاستمتقاضی
ندارند.همچنینبرخیدیگرازپروژههاکهاکنوننیمهکارهرها

شدهاند،سرمایهگذارندارند.

اطفای حریق جنگل ها و مراتع در ســطح 
کشور فعال شده است و به اعلام سازمان 
منابع طبیعی کشور، سال جاری، 5 پایگاه 
اطفــای حریق دیگــر نیــز احــداث خواهد 
شــد. این پایگاه ها در مناطــق بحرانی که 
حریق زیادی را تجربه می کنند، قرار دارند. 
در ایــن پایگاه هــا محیطــی بــرای اســکان 
افرادی که در راستای اطفای حریق کمک 
می کنند، تجهیزات و حوضچه های اطفای 

حریق تعبیه می شود.

18
پایگاه

ســال قدمــت شــهر باســتانی بســطام در 
شــش کیلومتری شــمال شــاهرود با توجه 
به یافته هــای تپــه چخمــاق و آثار باســتانی 
به دســت آمــده از ایــن شــهر تخمیــن زده 
می شــود. حــالا امیــر کــرم زاده، مدیــرکل 
میراث فرهنگی استان سمنان گفته است، 
در کنار مطالبه گران و علاقه مندان به میراث 
فرهنگــی، موضــوع ثبــت جهانی بســطام و 
خرقان را که بیش از ۱۷سال در انتظار ثبت 

جهانی است پیگیری خواهد کرد.

9
هزار

مســاحت عرصــه و اعیــان بــاغ قاجــاری 
هرندی کرمان است که در فهرست آثار 
ملی ثبت شده است. سال۱354 مالک 
این اثر باغ و عمارت داخل آن را به وزارت 
فرهنگ و ارشاد واگذار کرد و در آن موزه 
ســازهای ســنتی و موزه باستان شناسی 
کرمان راه اندازی شد. حالا صندوق احیاء 
و بهره برداری از اماکن تاریخی، این اثر را 
با کاربری پذیرایی،  اقامتی و فرهنگی به 

مزایده گذاشته است.

2868
مترمربع

وقوع 29فقره آتش سوزی 
جنگلی از ابتدای سال 

فرماندهیگانحفاظتمنابعطبیعیکشوربابیاناینکه
درسالهایاخیرمیزانآتشسوزیهایجنگلهاسیر
نزولیداشتهاست،گفت:اقداماتزیادیدرخصوص
پیشگیریوکنترلآتشسوزیهاصورتمیگیردکه
درنتیجهایناقداماتنسبتبهسالگذشتهدراینبازه

زمانی۲درصدکاهشوسعتحریقداشتهایم.
ســرهنگرضااکبــریبهایســناگفــت:ازابتدای
ســالجاریتاکنون۲۹فقرهآتشســوزیداشتیم
کهبســیارکوچکبودنــدوبلافاصلهاطفاشــدند.
آتشسوزیهایسالجاریدرمقایسهبابازدهزمانی
سالگذشتهبهلحاظتعداد۱۷فقرهوازنظرمساحتو

هکتارحدود۲درصدکاهشداشتهاست.
ویافزود:درسال۱۴۰۱نیزنسبتبهسال۱۴۰۰از
نظرتعدادآتشسوزیها۵3درصدوبهلحاظهکتارو
مساحتنیز۸۹درصدآتشسوزیهاکاهشداشتو
روندحریقجنگلهاخوشبختانهتابهامروزسیرنزولی

داشتهاست.
فرماندهیگانحفاظتمنابعطبیعیکشوربرایکنترل
آتشسوزیهاوهمچنیندرراستایپیشگیریگفت:
شمارهملی۱3۹وشــماره۱۵۰۴استانیبهصورت
رایگانو۲۴ســاعتهفعالوهمکارانمنابعطبیعی
پاسخگوهستند.سامانه۱3۸درستادیگانحفاظت
ســازمانمنابعطبیعیوآبخیزداریکشــوراستو
بهصورتروزانهعملکردآنبررسیونظارتمیشود
ودرصــورتبرقراریتمــاس،آنتمــاسثبتوبه

تماسگیرندهکدپیگیریدادهمیشود.

نقلقولخبر

عددخبر

خبرروز

خبرخوان

سوژهروز

کاوش های باستان شناسی قم منتظر 
بودجه است

عمــار کاووســی، معــاون میراث فرهنگــی 
اســتان قم: ۶میلیارد تومــان برای مرمت 
بناهــای تاریخــی اســتان تامیــن شــده و 
اولویــت مرمــت بــا بناهــای در  معــرض 
خطــر همچــون عمــارت اربابــی، ســرای 
ملاحســین، کاروانســرای طَــلاب، حمــام 
قبادبزن، آب انبــار جهک، خانه ملاصدرا، 
آب انبار ورجان و مجموعه علی آباد است.

آغاز به کار پویش مردمی »بی زباله« از 
لتیان تا ماملو

مدیــرکل حفاظــت  مزینانــی،  علیرضــا 
محیط زیست استان تهران: پویش مردمی 
»بی زبالــه« از لتیــان تــا ماملو به مناســبت 
هفته زمین پاک با شــعار »ســرمایه گذاری 
در زمین، توسعه بازیافت و بهره وری سبز« 
تــا ۷اردیبهشــت اجــرا می شــود. طبیعت، 
ســرمایه ملــی اســت و درصورت از دســت 

رفتن هزینه گزاف باید پرداخت.

روز میمند در تقویم رویدادهای ملی 
کشور ثبت شد

روح الله روانشاد، مسئول هماهنگی امور 
گردشــگری اســتان فارس: 8اردیبهشــت  
به پیشــنهاد اســتان فارس و تأییــد وزارت 
میراث فرهنگی در تقویم رویدادهای ملی 
به عنوان روز میمند، ثبت شد که  گام مهم 
بــرای رونــق صنعــت گردشــگری و حضور 
بیش ازپیــش مســافران و توریســت ها در 

شهرستان فیروزآباد و شهر میمند است.

هرساله با رسیدن به نیمه های سال آبی، یعنی اوایل بهار مخازن 
سد ها به دلیل آب شدن ذخیره برفی کوهستان ها در بیشترین 
ظرفیت خود قرار دارند. براساس آخرین آمارهای وزارت نیرو، 
تا 19فروردین امسال ذخیره مخازن سدها نسبت به سال گذشته 
12درصد بهبود داشته است. در سال آبی جاری تا کنون حدود 
28.8میلیارد مترمکعب آب در مخازن سد ها ذخیره شده است 

که در حدود 58 درصد پرشدگی را نشان می دهد. اما چندین 
سال است که ذخیره ســد ها به دلیل تغییراتی که در میزان و 
الگوی بارش در کشور رخ داده، در این زمان از سال رکود هایی 
حداقلی دارند. براســاس جدولی که وزارت نیرو منتشر کرده 
19سد / زنجیره سد های مهم در کشور 25 تا 75درصد نسبت به 

سال قبل کاهش حجم داشته اند.
برخی از سد ها حتی در اســتان هایی که میزان بارش از سال 
گذشــته بالاتر بوده نیز اوضاع مطلوبــی ندارند؛ به طور مثال 
ســد ســفیدرود که مخزن 1.8میلیارد مترمکعبــی دارد و 

سرچشــمه هایش در استان های دیگر اســت، امسال حدود 
508میلیون مترمکعب آب در خود ذخیره کرده که نسبت به 
سال گذشته 23درصد کمتر است.این درحالی است که ارتفاع 
ریزش های جوی در استان کردســتان به عنوان اصلی ترین 
سرچشمه سفیدرود نسبت به سال قبل 8درصد بیشتر بوده 
است.کاهش مخازن سد ها مقدمه ای برای ناکامی اکوسیستم ها 
در پایین دست اســت. وزارت نیرو خود را متعهد به تامین آب 
شرب و کشاورزی می داند و در ســال های کم آبی حقابه های 

زیستی به کلی فراموش می شود.

   از شالیزار تا تالاب بوجاق 
محسن موسوی خوانساری، 
کارشــناس حوزه آب:سد
۱.۵میلیــارد ســفیدرود
مترمکعــبآبرامیتوانــد
تنظیمکندوبــه۲۰۰هزار
هکتارازاراضیزراعیدشــتفومناتوگیلانبا
شبکهآبیاریمدرنوکارآمدیکهدارد،آببرساند.
انتظارمیرفتکهحداقلبــاتامین۹۰۰میلیون
مترمکعببه۱۷۵هزارهکتاراراضیکشــاورزی
آبرســانیکندولیباتوجهبهبارشهادربالادست
انتظارمیرودکهشــالیزارهایاستانگیلانطبق
اعلاموزارتنیرو،باکمبودآبمواجهشوند.طبق
سنواتگذشــته،رهاســازیآبازسدهایبالای
حوضهآبریزدراســتانهایزنجان،کردســتانو
همدانبهسمتمزارعکشــاورزیوباغاتوپس
ازسدسفیدرودبهسمتشــالیزارهادرهفتههای
پیشروانجامخواهدشــد؛مازادآننیزبهسمت
تالابهاوآببندانهاســرازیرمیشود.درنتیجه

امیدچندانیبرایذخیرهســازیآبپشتمخزن
سدسفیدرودوجودندارد.ایندرحالیاستکهسد
سیاهزاغ)۲3۰میلیونمترمکعب(درکردستان،سد
شــهریار)۷۰۰میلیونمترمکعب(دردشتمیانه
آذربایجانشرقی،سدبلوبین)۵۴میلیونمترمکعب(
درایجــرودزنجان،ســدمشــمپا)۷۰۰میلیون
مترمکعب(دراســتانزنجان،ســدآیدوغموش
)۱۴۵.۷میلیونمترمکعــب(درمیانهبرایاراضی
کشــاورزی،ســدتالوا)۵۰۰میلیونمترمکعب(
برایتامینآبهمدان،ســدگلابــر)۸۰میلیون
مترمکعب(وســدگیوی)۷۶میلیونمترمکعب(
دراردبیلیاآبگیرشــدهاندویادرحالســاخت
هستند.اینسدهابخشــیازحقابهسدسفیدرود
وشالیزارهاواکوسیستمپاییندستاینحوضهرا
درمخازنخودذخیرهخواهندکردوانتظارمیرود
در۲سالآیندهتنشآبیشدیدیدراستانگیلان
مشاهدهشــود.ایندرحالیاســتکهایناستان
سالانه۴میلیاردمترمکعبروانابداردولیبهدلیل
ارزشزیستیجنگلهایهیرکانینمیتوانونباید

درآنجاسدبامخزنبزرگاحداثکرد.لازماست
دولتمرداندولتسیزدهمنسبتبهبهینهکردن
الگویکشتوشــایدتعدیلالگویکشتاهتمام
ورزندوبهجایبرنجبهمحصولاتیمثلســویاکه
آبکمتریمصرفمیکنــدرویآورند.علاوهبر
کشــاورزیتالابهایپاییندســتحوضهآبریز
سفیدرودنیزبامشکلمواجهخواهندشد؛بهطور
مثالتالاببینالمللیبوجاقکههمیشهمازادآب
رادریافتمیکردامسالباکمبودآبجدیمواجه
خواهدشد.ایندرحالیاستکهپسازشربباید
حقابهتالابهادرپاییندستسدهاتامینشوداما
امروزهشــاهدیمکهبهجایآوردسفیدرود،زهاب
تصفیهنشدهکشــاورزیراهیتالابهامیشود.
رودهایزرجوبوگوهررودکهبهسمتتالابانزلی
سرازیرمیشوندنیزهمینوضعیترادارندوعلاوه
برزهابکشاورزی،پسابشهریوصنعتینیزبهآن
سرازیرمیشود.کمبودآبدرمخزنسدسفیدرود
برآلودگیاینرودهااضافهکردهواکوسیستمهای

پاییندستراسمیترخواهدکرد.

   ســفیدرود در آســتانه خشــکیدگی 
است

علی سلاجقه، رئیس سازمان 
محیط زیســت: حفاظــت 
»دیــدگاهدولتبــهتالاب
انزلیدیدگاهملیاست.اجازه
نمیدهیمتالابانزلیبهدریاچهارومیهدیگری
تبدیلشــود.ماوارثتالابیشــدیمکهدرحال
خفگیاســت؛حوضهآبریزتــالابازبینرفتهو
بایدبهمردمهمپاسخگوباشــیم.امروزبهدنبال
کارجهادیهســتیم،چونمردم،ولینعمتانما
هســتند.بایدیکبازهزمانیبرایمرتفعشدن
مشکلاتورودیهایتالاب،رودخانههایزرجوب
وگوهــررودوفاضلابهامشــخصوهمچنین
موجشــکنهایجدیدانزلیبایدحذفشــودو
تخلیهرســوباتولایروبیصــورتبگیردتاآب
درتــالابجریانپیــداکند.حجممخزنســد
سفیدرود۱.۸میلیاردمترمکعببوده،ولیامروز
بهواسطهورودرسوبکاهشیافتهاست.ازطریق
طالقانرود۵۰درصدرسوبوارداینسدمیشود
ودرگذشتهمسئولانومتولیانبرایاینموضوع
اقدامیانجامندادهاند.سفیدروددرحالخروجاز
حیزانتفاعاستواراضیکشاورزی،تولیدانرژی
وتولیدآبزیانهمهدرخطرهستندوسفیدرودبا

اینوضعیتازبینمیرود.«

   تالاب های تشنه در پس شالیزارها
برایمســافراننوروزیخشکشــدنرودخانه
تلارمازندراندرنخســتینماهســالجاریکه
عمومارودهاخروشــانازذوببرفهاهســتند
شگفتانگیزوبرایشــالیکارانمازندرانیزنگ
خطربود.محیطزیستمازندرانسالهاستکه
باکمبودمنابعآبیمواجهشــدهاست؛دلیلآن
کمبودبارشومدیریتنامناسبمنابعآبیاست.
درسالآبیجاریاستانمازندراننیز۲۵درصد
نسبتبهسالقبلکاهشبارشداشت.براساس
آمارهایوزارتنیروفقط۲۶درصدازمهمترین
سدایناستان)سدشهیدرجایی(پرشدهاست
کهنسبتبهسالقبلکاهش۶۲درصدیدارد.
اگرموضوعانتقالآبازحوضههایآبریزمازندران
بهسمنانوتهرانراکناربگذاریم،موضوعپسروی
آبدریایخزرنیزمزیدبرعلتشــدهووضعیت
مهمترینتالابهایســاحلیایناستانیعنی
میانکالهوخلیجگرگانروبهوخامتگذاشــته
اســت.خشکســالیوکاهشمیزانآبدراین
تالابهارویآمــارپرندگانمهاجرزمســتانو
تابســتانگذرانتأثیرمســتقیمداردبهطوری
کهدرآخرینکوچزمســتانهپرنــدگانمهاجر،
بهدلیلپسرویآبوخشکشدنخلیجگرگان
وبالابودندرصدشوریآب،سرشماریهانشان
میدهدجمعیــتپرندگانمهاجــر33درصد

کاهشداشتهاست.
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درغربیترینمحــدودهحوضهآبریزرودخانه
اترکدرشمالاستانگلستان،3تالابنزدیک
بههمازمجموعــهتالابهایبینالمللیثبت
شدهدرکنوانسیونرامســربهنامهایآلاگل،
آلمــاگلوآجیگلوجــوددارندکــهبهنام
مجموعهتالابهایســهگانهبینالمللینیز
معروفهستند.زمستانقبل۲تالاببینالمللی
آجیگلوآلاگلشهرســتانگنبدکاووسدر
استانگلستانبهســببکمبارشیسالآبی
قبلوجدیــدوتخصیصنیافتــنحقابهآنها
ازمحلرودخانهاترکوسدشــیریندرهدر
استانخراسانشــمالیبهطورکاملخشک
شدند.براساسآخرینگزارشوزارتنیرو،سد
شیریندرهدرسالآبیجاریمنفی3۷درصد
نسبتبهسالآبیقبلآبدرمخزنخوددارد.
میزانبارندگیدرایناســتان۲درصدبهتراز
سالقبلبودهاســت.سدهایاستانگلستان
هموضعیتخوبیندارند.3سدمهموشمگیر،
بوستانوگلستانایناســتاندراینوقتاز
ســال۹۸درصدکمترازســالقبلآبدارند
کهدربهتریــنحالتبتوانباآنآبشــرب
راتامینکــرد.حداقلحجــمآبتالابهای
بینالمللیگنبدکاووسباعمق۲تا۴مترودر

شرایطعادیوبارشهایمناسببین۸۰تا۸۵
میلیونمترمکعباستامابهسببکمبارشیو
خشکسالیدرچندسالاخیربابحرانکمآبی
مواجهشدهاند.بهگفتهرضاشکاریان،مدیرکل
حفاظتمحیطزیســتخراســانشــمالی،
بررسیهانشــانمیدهدکهپرداختنشدن
حقابهزیســتمحیطیرودخانهاترکموجب
کاهشدبیآبشدهاستکهاینشرایطموجب
افزایــشکانونهایریزگرددرشمالشــرق
کشورمیشود.ســهمحقابهزیستمحیطی
رودخانهاترکازسدهایخراسانشمالیداده
نشدهاستوادامهاینروندموجبفعالشدن

کانونهایجدیدگردوغباردرمنطقهميشود.
کاهشدبیرودخانهاترک،تالابهای3قلوی
آلاگل،آلماگلوآجیگلدراســتانگلستان
رادرمعرضتهدیدقراردادهاســتومیتواند
شــعاعکانونیریزگردهاراتااستانخراسان
شــمالینیزپیشببرد.کاهشدبیرودخانه
اترکهمچنینتهدیدیبرایزیستمنداندر
اینرودخانهوآسیببرایتنوعزیستیوآبزیان
استزیراباکاهشدبیآب،قدرتخودپالایی
رودخانهکاهشیافتهومیزانآلایندگیهادر
آبافزایشمییابدکهدراینشرایطرودخانه

باخطرآلودگیروبهروست.

  بارش منفی 37درصد در ترکمن صحرا



15 سه شنبه 5 اردیبهشت 1402
 شماره 8755

 افتتاح 100 کیلومتر
از  خط دوم راه آهن اندیمشک - اهواز

همزمانباسفررئیسجمهوریصورتمیگیرد

معاونهماهنگیامورعمرانیاســتاندارخوزســتانخبر
دادهاســتکه۷۰کیلومترازپروژهدوخطهکردنراهآهن
اندیمشک-اهوازدردومینســفراستانیرئیسجمهوری
بهخوزستانافتتاحمیشــود؛رئیسجمهوریدرروزهای
هفتموهشــتماردیبهشــتبرایدومینباربهخوزستان

سفرمیکند.

90درصد پیشرفت فیزیکی
خطدومراهآهناندیمشک-اهوازبهطول۱۴۰کیلومتردر
خوزستانقراردارد.اینطرحخطدومراهآهناندیمشک-
اهوازویکیازخطوطمهمراهآهنجنوباســت.دوخطه
شدنراهآهنجنوببهشمالعلاوهبرکاهشهزینهوسرعت

جابهجاییکالا،امنیتمسیررابیشترمیکند.
بهگزارشهمشــهری،محمدخانچی،بابیــاناینکهاین
پروژهقسمتیازطرحاحداثخطدومراهآهناندیمشک-
اهواز-بنــدرامامخمینی)ره(اســت،میگوید:پیشــرفت
کلیپروژه۹۰درصداســتکهدراینمرحله۱۰۰کیلومتر
آنبهبهرهبــرداریمیرســدکهازایســتگاهشــوشتا

بامدژاست.
بهگفتهوی،طرحدوخطهکردنمســیرراهآهناندیمشک
بهاهوازبهطول۱۴۰کیلومتربااعتبار2۴۰۰میلیاردریال

اجرامیشود.
خانچیافزود:طرحدوخطهکردنمسیراندیمشک-اهواز
۹۰درصدوخطاهوازبهبندرامام)ره(۷۵درصدپیشــرفت

فیزیکیدارد.

بهره برداری از بقیه مسیر، 2 ماه دیگر
مدیرکلراهآهنجنوبنیزباتأییداینخبرمیگوید:مسیر
راهآهناهواز-اندیمشــک۱۴۰کیلومتراســتکهطرح
دوخطهکردنآندردســتورکارقراردارد.۱۰۰کیلومتراز
خطدوماینمسیرریلیازاندیمشکتابامدژبهپایانرسیده
وقراراستدرسفررئیسجمهوریبهاستانخوزستانمورد

بهرهبرداریقرارگیرد.
عبدالکریمدرویشزاده،بابیاناینکه۴۰کیلومتردیگراین
مسیرازبامدژتااهوازدردســتورکارقرارداردودرکمتراز
2ماهآیندهبهاتمامخواهدرسید،میافزاید:بخشیازمسیر
ریلیاهواز-بندرامامدوخطهشدهاستوامیدواریمباتأمین
اعتباردرسفررئیسجمهوریبهاستانطرحدوخطهکردن

اینمسیرنیزتکمیلشود.
بهگفتهوی،یکیازطرحهایراهآهنجنوبساختمسیر
کمربندینظامیه-میاندشتاســتکهخطاولآناجرا
شدهاستوخطدومآندرمرحلهزیرسازیقرارداردکهبا
بهرهبرداریازآنقطارهایباریازداخلشــهراهوازتردد

نخواهندکرد.
درویشزادهبااشارهبهاستقبالشهروندانازقطارهایدرون
استانیاظهارمیکند:درطولروزمسافرانتوسطقطارهای
ریلباسدرمســیرهایاهواز-اندیمشــک،اهواز-بندر
امام)ره(واهواز-خرمشهرجابهجامیشوندودرایامیکه
تعدادمسافرانزیاداست،تعدادواگنهاافزایشمییابدتا

خدمترسانیمناسبانجامشود.
مدیرکلراهآهنجنوبتأکیدمیکندبابهرهبرداریکاملاز
خطدومراهآهناهواز-اندیمشکرامهایقطارحومهایدر

اینمسیرافزایشخواهدیافت.
درویشزاده،بابیاناینکهباافتتاحپــروژهدوخطهاهوازبه
اندیمشک،حملونقلدرونوبروناســتانیافزایشپیدا
میکند،ادامهمیدهد:باریلگــذاریخطدومکمربندی
نظامیهبهمیاندشتتاسالآینده،دیگردرداخلشهراهواز،

قطارباریحرکتنخواهدکرد.
ویبابیاناینکهاستاندرزمینهحملونقلمسافردرونو
بروناستانیحدود8۰درصدنسبتبهسالگذشتهافزایش
داشــتهاســت،میگوید:پروژهدوخطهاهوازبهاندیمشک
حملونقلدرونوبروناســتانیرابادوخطهکردنمسیر

افزایشمیدهد.

  
بنابرآمارارائهشــدهازســویشرکتســاختوتوسعه
زیربناهایحملونقلکشــور،هماکنون۱۴.268کیلومتر
خــطریلــیدرکشــوردردســتبهرهبرداریاســت.
63.۱۱2کیلومتــرمســیرریلــیدردســتمطالعــهو

3.2۷6کیلومترمسیرریلیدردستاجراست.
ازمیانخطوطدردستاجراکهاغلبآنهاباچالشتامین
منابعمالیمواجههستند،8طرحکلانریلیکهبیشترین
اهمیترادرکریدورشــمال-جنوبوشرق-غربواتصال
بهشبکهبینالمللیدارندقراراستازمحلتهاترنفتتامین

اعتبارشوند.
بررســیهانشــانمیدهداینخطوطکلانریلیشامل
چابهار-خاش-زاهدان،قطارسریعالســیرتهران-مشهد،
رشت-آستارا،خرمآباد-دورود،اندیمشک-اهواز،شیراز-
بوشهر-عسلویه،تهران-همدان-سنندجومیانه-اردبیل-

پارسآبادهستند.
اغلبایــنطرحهادرمراحــلپایانیهســتندوعلاوهبر
اســتانمحلاجــرانقشمهمــیدرتوســعهاقتصادیو
ترانزیتیاســتانهایهمجوارواتصالآنهــابهبخشهای
مختلفکشــوروحتیاتصالکشوربهشــبکهبینالمللی

خواهدداشت.

خوزستانخبرروز

رونمایی از نشان منطقه آزاد قصر شیرین
ازنشــانمنطقــهآزاد

قصرشــیرینرونماییاقتصاد
شــد.بهگزارشایرنا،
مدیراجراییمنطقهآزادقصرشــیرین
گفت:آثار۱2۰هنرمند،پسازداوری،
انتخابوازنشانبرتررونماییشد.نادر
نادریافزود:هماکنونطرحمنطقهآزاد
تجاریقصرشیرین3۵درصدپیشرفت
فیزیکیداردکهمناسبومطلوباست.
مدیــرمنطقــهآزادتجــاریصنعتی

قصرشــیرینگفت:باپیگیریهایفراواناساســنامهطرحجامعمنطقــهآزادتجاریصنعتی
قصرشیرینبهتأییدشوراینگهبانرسیدوقراردادتدوینطرحجامعانجامشد.همچنینجلسه
رفعتداخلاراضیدرمحدوده۷هزارو223هکتاریمنطقهآزادتجاریصنعتیقصرشــیریننیز

تشکیلوبسیاریازامورحقوقیواجراییآنعملیاتیوبهسرانجامرسیدهاست.
ویدرادامهگفت:قصرشیرینیکیازبهترینمکانهایسرمایهگذاریاستوبهشتسرمایهگذاری
کشورخواهدبودواینمنطقهدروازهتحولوتوسعهاستانکرمانشاهاستوطیچندسال۱۰هزار

نفرازجوانانتوانمندوعلاقهمندبهکارراجذبخواهیمکرد.
نادریادامهداد:باتوجهبهوجود2مرزرسمیپرویزخانوخسرویوارتباطبا2بخشعربیوکردی
کشورعراق،منطقهآزادتجاریصنعتیقصرشــیرینبهعنوانیکیازبهترینمناطقآزادکشورو
جهاناستکهازطریقراهآهنوچشماندازتوسعهریلیازکرمانشاهبهمرزخسرویوازخسروی
بهبغدادوبندرلاذقیهدرســوریهوازطریقدریایمدیترانهبهاروپاوشمالآفریقامتصلمیشود
وبهبازارهایجهانیدسترسیخواهیمداشت.شهرستانمرزیقصرشیرینبابیشاز2۷هزارنفر
جمعیتدرغربکرمانشاه،باعراق۱86کیلومترمرزدارد.قصرشــیرین۱۵اردیبهشتپارسال

بهصورترسمیمنطقهآزادتجاریشد.

عددخبر

خبر

عکسخبر

اســتاندار ســمنان گفت: تاکنون بالغ بر 
۷۰درصد مصوبات سفر به شهرستان ها 
اجرایــی شــده اســت. بــه گــزارش مهــر، 
ســیدمحمدرضا هاشــمی با بیــان اینکه 
مسائل و مباحثی که در حوزه روستای ابر 
توسط دهیار و شورا مطرح شد، پیگیری، 
بررســی و رســیدگی خواهد شــد، افزود: 
اولویــت کار مــا در ســال جاری، پیگیــری 
مصوبــات قبلی ســفر بــه شهرســتان ها، 
روســتاهای و  مناطــق   بخش هــا، 

استان است. 

70
درصد    

سمنان

مدیرکل بنیاد مسکن فارس ساماندهی 
حاشیه نشــینی به ویــژه در روســتاهای 
حریــم کلانشــهر شــیراز را یــک اولویــت 
دانســت. بــه گــزارش تســنیم، حمیــدی 
25درصــد جمعیــت  افــزود: نســبت 
روســتایی به ۷5درصد جمعیت شهری، 
بیانگــر تغییــرات جمعیتــی و هشــداری 
بــرای افزایش مهاجرت به شهرهاســت. 
این در حالی است که تا چندی پیش در 
فارس نسبت جمعیتی حدود 45درصد 
جمعیت روســتایی و 55درصد جمعیت 

شهری بود.

75
درصد    

فارس

ثبت 2میراث ناملموس در سبزوار 
2عنصرازمیراثناملموسسبزوارشاملآشماستیونانِچایی
مرتبطبانوروزومــاهمبارکرمضانثبتملیشــد.بهگزارش
ایســنا،رئیسادارهمیراثفرهنگی،گردشگریوصنایعدستی
سبزوارگفت:آشماستیدرکنارآشمیونپرُازآشهایحوزه
نوروزِسبزواراست.ازدیربازآشماســتیوآشمیونپرُدرشب
چهارشنبهسوریوشــبعیدِنوروزازاجزایاصلیسفرهمردم
سبزواربودهاند.حسنعلیحبیبپور،افزود:درگذشتهتهیهاین
آشهامحدودبه2مناسبتبودهاماطیچنددههاخیرآشماستی
باحفظجایگاهمناسبتیخوددرنوروز،درسایرایامسالهمبسیار
مورداستقبالمردمشهرِسبزواراست.ویگفت:نانچایی،نانی
سنتیباکاربردِآیینیدرشهرسبزوارازدیگرعناصرثبتشدهاخیر
استکهازایننانبهویژهدرسفرههایافطار،درماهمبارکرمضان
استقبالمیشود.حبیبپورتصریحکرد:باوجودکارکردوریشه
مناسبتینانِچاییسبزوار،امروزدرسایرایامسالنیزکموبیش
ازآناستقبالمیشودازطرفیویژگیاصلیاینناننازکبودن،
کاکوشیرینبودنوماندگاریبالایآناست.همینشرایط،این
نانرابههمراهقابلیبرایچایمبدلســاختهاست.مردمِشهرِ
سبزوارایننانراباچایمصرفمیکنند؛برهمیناساسنیزآنرا

تحتعنوان»نانچایی«ویا»نانِچای«میشناسند.

خراسان رضوی

بازار گردلو  
بازار ۱۷شهریور به گفته بومی ها بازار گردلو در محدوده بافت قدیم 

شهرستان رامهرمز در استان خوزستان قرار دارد و قدیمی ترین 
بازار این شهرستان است که به صورت سرپوشیده و به سبک 
معماری تاق قوسی ساخته شده که هنوز سبک سنتی خود را 

حفظ کرده است. عکس: مهر   

خوزستان

پرآبشدنزریواربراثربارشهاازابتدایسالرونقصیدرادرپیخواهدداشت
چشم امید صیادان به »زریوار« 

صیادان دریاچه زریوار تورهای ماهیگیری 
را جمع و تا پایان تابســتان که دوباره راهی 
دریاچه شوند، با دریاچه خداحافظی کرده اند. 
صیادان کردستانی امسال هم مثل 2سال پیش از دریاچه چندان دل خوشی نداشتند. 
می گویند دریاچه، دیگر برای صید و صیادان رونقی ندارد. این در حالی است که مدیر 
شیلات کردستان از اختصاص اعتبار برای رهاســازی بچه ماهی در دریاچه و دیگر 
سدهای کردستان خبر می دهد که می تواند وضعیت بهتری را برای صیادان رقم بزند. 

در این گزارش پای صحبت صیادانی نشستیم که روزی خود را از زریوار می گیرند.

راحله عبدالحسینیگزارش
روزنامهنگار

   ایستادن روی خشکی وسط دریاچه  
دریاچهزریواریازریبارعلاوهبراینکهبزرگتریندریاچهآبشیرینغربکشورویکیازمقاصد
گردشگریاست،برایصیادانکردستانمحلکسبوکارمحسوبمیشود.دریاچهایکهاین
روزهامیزبانفلامینگوهاشده،نیمهدومسالمقصدصیاداناست.»کاکعمر«یکیازصیادان
کردستاناستکهسالهاباصیادیازایندریاچهروزگارگذرانده.اوضاعنابسامانکسبوکارش
درسالهایاخیردلودماغیبرایشنگذاشــتهتاازراهورسممتفاوتصیادیدردریاچهزریوار
برایمانبگوید.کوتاهومختصرصحبتمیکندوبههمشهریمیگوید:»بیراهنیستاگربگویمکه
3سالاستازایندریاچهدرآمدینداریم.«صیادیدردریاچهزریوارحالوهوایخاصخودش
رادارد.صیادانباقایقبینکلبههایاهمانجزیرههایشناوردستسازترددمیکنند.درستوسط
دریاچهرویخشکیمیایستندوتورماهیگیریرابهدلدریاچهمیاندازند.»کاکعمر«شیوه
صیادانزریوارراباحوصلهتوضیحمیدهد:»باقایقبهکلبههامیرویم.هر6نفرمیتوانیمروییک
کلبهبایستیم.کلبههاشبیهیکجزیرهطبیعیاست.چونرویآنرابانیمیپوشانیموبانایلون
سرپناهیدرستمیکنیم.میدانستیهرسالدرپایانفصلصیدبایدکلبههاراتعمیرکنیم؟
هزینهتعمیرهمباخودماناست.اینکلبههاتوسططنابهاییکهباسنگهایبزرگبهتهدریاچه
فرستادهشده،کمیهمجابهجامیشوند.شایدبهنظرشماجابهجاییکمباشد،اماقدریموقعیت
کلبهراتغییرمیدهدکهمیتوانیمصیدبیشتریداشتهباشیم.«کاکعمرمیگویدکهتورهای
ماهیگیریوقایقهایشانرادرانباریکهاجارهکردهاند،گذاشتهاند.اودنبالهصحبتشرااینطورپی
میگیرد:»باهمهاینشرایطبیمهتامیناجتماعینداریمواینیعنیخبریازبازنشستگینیست.«
ازبیمهحوادثمیپرسیم،بیمهایکههمهصیادانشاملآنمیشوند.میگوید:»آنبیمهبرای

حوادثیمثلغرقشدگیدرهمان6ماهیاستکهمشغولصیادیهستیم.«

   پای صیادان غیرمجاز در میان است   
»عمردانش«یکیدیگرازصیادانکردستاناستکهبههمشهریمیگوید:»رهاسازیبچهماهیرابهعهدهخودمان
گذاشتهاند.برایهمینتعدادیازصیادانکاررارهاکردهاند.«اوعلترااینطورتوضیحمیدهد:»امسالبهماتسهیلات
ووامبرایخریدبچهماهیورهاسازیمیدهند،اماتأثیرآنراچندسالدیگردرصیدمیبینیمودرواقعنفعیبرایما
ندارد.ازوقتیرهاسازیرابهعهدهماگذاشتهاند،یکییکیترجیحمیدهیمدریاچهرارهاکنیم.«امامدیرشیلاتمعتقد
است:میزانرهاسازیطوریاستکهبهزیستبومدریاچهآسیبینرسد.اومیگوید:»سالگذشته33۰۰قطعهبچهماهی
دردریاچهرهاسازیشدوامسالنیزتابهحالیکمیلیونقطعهخریداریشدهاست.علتکمشدنمیزانصیدنسبت
بهسالهایاخیر،فقطکمشدنرهاسازینیست.صیادانغیرمجازهمدستیدرکاردارند.«»عمردانش«میگویدکه
کوتاهکردندستصیادانغیرمجازبهآنهاکمکمیکندتاصیدبیشتریداشتهباشند.حسینپوردراینبارهمیگویدکه
فاصلهدریاچهتامرزباشماقحدود3۰کیلومتراستوجلوگیریازصیدغیرمجازراحفاظتمحیطزیستبرعهدهدارد.

   کشاورزی، باغداری، کولبری   
بیشترصیاداندریاچهزریواراز۷روستایحاشیهایدریاچههستندکهصیادان،روزهایبهاروتابستانرابه
کشاورزیوباغداریمیگذرانند.»کاکعمر«میگوید:»بعضیهاهممثلمنکهزمینکشاورزیندارند،

هستندکهکارگریمیکنند،برخیهمکولبر.«

   زریوار پرآب شد   
نزدیکبه۷۰۰هکتاردریاچهزریواردرنتیجهخشکسالیبهنیزارتبدیلشدهورویگذرانزندگیصیادان
اثرمستقیمداشتهاست.تعاونیصیادانسال۱3۷۵شــکلگرفت،اماقبلازآننیزصیادانبرایکسب
روزیدردریاچهتورپهنمیکردند.ازابتدایامسالودراثربارندگیها،ایندریاچهپرآبشدهاست.محسن
سلیمانی،مدیرطرححفاظتازتالابهایایرانبابیاناینکهتالابهایمناطقشمالی،شمالغربوغرب
کشوربهواسطهبارشهایاخیروضعیتمطلوبیدارند،میگویدکهدرتالابزریواردراستانکردستان،
سطحآببهبالاترازحدنرمالرسیدهوآبخوبیدراینتالابجمعشدهاست.پرآبشدنزریواربهرونق

صیدکمکمیکند.
   مشارکت صیادان در رهاسازی بچه ماهی   

»کاکعمر«علتکاهشصیددراینسالهارارهاسازیتعدادکمبچهماهیهادردریاچهمیداند
واینطورادامهمیدهد:»وقتیتعدادکافیرهاسازیبچهماهیانجامنمیشودیعنیماهمدست
پرازدریاچهبرنمیگردیم.چندباریهمدرددلمانرابهمسئولانگفتهایمولیامسالهممثل
سالقبلخبریازرونقصیدنبود.هرکدامازماصیاداندستکم۵نفرعائلهداریم.بعضیروزها
بهخاطرآبوهواینامساعدگاهیهمبهخاطرتوفاندرنیزازنمیتوانیمصیدکنیم.«فصلصیددر
دریاچهزریوارازاولمهرتاپایاناسفنداست.موضوعنارضایتیصیادانرابامدیرشیلاتکردستان
درمیانمیگذاریم.حمیدحسینپوربههمشهریمیگوید:»اینطورکهمطالعاتمنابعآبینشان
میدهد،فقطتعدادمشخصیبچهماهیمیتوانیمدردریاچهزریواررهاسازیکنیمکهبیشترشان
همازخانوادهکپورماهی،بیگهدوفیتوفاگاست.«بهگفتهاو،بچهماهیهاتوسطتعاونیهای
کردستانازاستانهایشمالیخریداریمیشوند.بااینحالبرایصیادانکردستانیاعتباراتی

درنظرگرفتهشدهتاخودشانهمبتواننددررهاسازیبچهماهیمشارکتداشتهباشند.

زریوار سخاوتمند
صیادان زریوار، دریاچه را سخاوتمند می دانند که روزی آنان را قطع نمی کند و تورهایشان را 
بی نصیب نمی گذارد. از سویی دیگر تنوع منابع آبی در کردستان ازجمله رودخانه های دائمی، 
چشمه ها، دریاچه های پشت سدها، قنوات، چاه های کشــاورزی ظرفیت بسیار خوبی برای 
اشتغال زایی و توسعه شیلات است.  به  گفته مدیر شیلات استان کردستان، مکانیزه کردن مزارع 
آبزی پروری نیز نه تنها باعث افزایش ســرانه مصرف ماهی و بهبود کیفیت تغذیه   بلکه باعث 
اشتغال زایی و مهاجرت معکوس در روستاها می شود. استان کردستان با داشتن حدود 6میلیارد 
مترمکعب رواناب، ازجمله استان های آبخیز کشور است و چندین سد در دست مطالعه دارد که 
می توان با اجرای طرح های مختلف آبزی پروری در آنها، آینده روشنی را برای توسعه صنعت 

شیلات در این استان ترسیم کرد. 

مکث

کرمانشاه

صیادی در زریوار 
تعاونی صیادی 

7 واحد
تعداد صیادان 

423 نفر
اشتغال زایی 

650 نفر
میزان صید 

2 تن

س
فار

س:
عک
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گلی، قهرمان »بچه های آسمان« است. شاید 
دست هایش توان نداشته باشند اما دلش 
به وسعت دریاست و برای آرامش بچه های 
آسمان می تپد؛ دختر هنرمندی که با وجود 
معلولیت، آرزوهای ســاکنان آسایشگاه 
معلــولان را روی بوم نقاشــی به تصویر 
می کشد و با فروش نقاشی هایش در بازارچه 
خیریه،گوشــه ای از مشــکلات بچه های 
آســمان را حل می کند. دورتادور دیوار 
آسایشگاه بچه های آسمان با نقاشی های 
گلی تزیین شده است؛ تصاویری درخشان 
از رودخانه ها، دشت های سرسبز و آسمان 

آبی که به رؤیای بچه های آسمان می ماند.

لبخند بچه های آسمان تمام دنیای من است
گلی انگار آرزوهای بچه های آسایشــگاه را به 
تصویر می کشــد؛ بچه هایی که اگرچه دست 
سرنوشــت آنها را ساکن آسایشــگاه معلولان 
کرده است، اما اینجا در کنار مادریاران مهربان 
آسایشگاه و دست نوازش خیران و نیکوکاران 
محله کاووســیه، طعــم شــیرین مهربانی را 

می چشند. آسایشگاه معلولان بچه های آسمان 
که خانه امیــد ده ها کــودک و نوجوان دارای 
معلولیت اســت، سال هاست که با نقاشی های 
ســحرآمیز گلی زیبایی دوچندان پیدا کرده 
اســت. گلی محبوب بچه های آســمان است. 
او نه تنها با نقاشــی هایش به دیوارهای ســرد 
آسایشگاه روح بخشیده، بلکه با دل دریایی اش 
همیشــه کمک حال بچه ها بوده است. گلی، 
شیفته نقاشی  است و کم حرف. اما حرف هایش 
را می شود در نقاشی های روح نواز او از طبیعت 
شنید. خودش می گوید: »من کوه، جنگل، دریا 
و آسمان می کشم، چون غم و غصه ها را از یاد 
بچه ها می برد. وقتی نقاشی می کشم و بچه های 
آسایشگاه با خیره شدن به آن لبخند می زنند، 

انگار تمام دنیا را به من داده اند.«

الگوی بچه های آسمان
مؤسسه بچه های آسمان با کمک های مردمی 
و با یاری نیکوکاران دلســوز اداره می شــود. 
اما گلی هم با نقاشــی هایش همیشه در کنار 

بچه های آســمان بوده 
است. اگرچه سرنوشت 
توان پاهایش را گرفت و 
مشــکلات دست هایش 
هــم محدودیت هایــی 

برای او ایجاد کرده، اما نتوانســت حریف عزم 
و اراده قوی گلی شود. او با فروش آثار خود در 
بازارچه های خیریه ای که در مؤسســه برگزار 
می شــود، گرهی هرچند کوچک از مشکلات 
بچه هــای آسایشــگاه باز می کنــد. خودش 
می گوید: »وقتــی بازدیدکنندگان در بازارچه 
مؤسسه نقاشی های من را می خرند، خوشحال 
می شوم. حس خوبی به من دست می دهد وقتی 
می بینم می توانم گوشــه ای از محبت بچه ها 
را جبران کنم و در کنــار نیکوکاران کمکی به 
تامین نیازهای مؤسســه انجام بدهم.« گلی 
نه تنها با نقاشــی هایش کمک حال بچه های 
آسمان می شود بلکه حتی به الگوی تمام عیار 
دختران و پسران کم ســن و سال تر آسایشگاه 
هم تبدیل شده است. اکنون تابلوهای رنگارنگ 
گلی، دیگر کودکان آسایشگاه را هم به نقاشی 
علاقه مند کرده است. روی دیوارهای آسایشگاه 
به جز نام گلی که پای بیشــتر نقاشی ها امضا 
شده است، نام ژیلا و شیما و... هم دیده می شود. 
یکی از مادریاران آسایشگاه می گوید: »اشتیاق 

گلی برای نقاشــی آنقدر زیاد اســت که دیگر 
بچه ها را هم شــیفته نقاشــی کرده است. هر 
وقت روی بوم شــروع به رنگ آمیزی می کند، 
بچه ها بــا لبخند به او و نقاشــی های زیبایش 
خیره می شــوند. این نقاشــی ها نه تنها باعث 
تقویت روحیه بچه های آسایشگاه شده، بلکه 
زمینه شکوفایی استعدادهای آنها را هم فراهم 

کرده است.«

این نقاشی های ارزشمند
نقاشی های گلی در دوران شیوع کرونا بیش از 
هر زمان دیگری به کمک بچه های آسمان آمد؛ 
همان روزها که به دلیــل رعایت پروتکل های 
بهداشتی ملاقات مردمی و برگزاری جشن های 
خیریه در آسایشگاه های معلولان متوقف شد، 
فروش آثار او کمکی هرچند اندک اما ارزشمند 
برای کودکان زیر پوشش مؤسسه بود. داریوش 
شکیبی، مدیرعامل مؤسسه خیریه بچه های 
آسمان هم می گوید: »چون معلولان در گروه 
پرخطر قرار می گیرنــد، در روزهای اوج کرونا 
ملاقات مردمی با بچه های آسمان مثل دیگر 
مراکز و آسایشــگاه های معلولان متوقف شد. 
اگرچه در همان روزها هم کمک های نیکوکاران 
قطع نشده بود، اما بخشی از هزینه های جاری 
نگهداری از کودکان آسایشگاه با برگزاری این 
جشن ها و حضور افراد نیکوکار تامین می شد. 
در همین جشن ها بود که نیکوکاران نقاشی های 
گلی و صنایع دســتی تولیدی دیگر بچه های 
مرکز را می خریدند. اکنون یک بازارچه خیریه 
آنلاین هم داریم که علاوه بر نقاشی های گلی، 
صنایع دســتی تولیدی بچه های مرکز هم در 
آن فروخته می شــود. فروش ایــن آثار باعث 
تقویت روحیه بچه های آسایشگاه هم می شود 
و خوشحالی آنها پس از فروش آثار قابل تصور 

نیست.«

 دختری به نام » گلی«
این دختر که محبوب آسایشگاه» بچه های آسمان« است با فروش نقاشی هایش، گوشه ای از مشکلات کودکان معلول را حل می کند

١٠٠ سال پیش دل اهالی محله باغ فردوس مولوی به پشتیبانی و دست  خیر برادران عباسی گرم بود

هشتبرادرسفرهدار
داســتان ما از محله باغ فردوس خیابان مولوی 

گپ
شروع می شود. باید برگردیم به ١٠٠ سال پیش، 
زمانی که هر محله تهران یک لوطی نامدار داشت 

که هم و غمش داشتن هوای مردم و مظلومان   بود. 
برادران عباسی برای محله باغ فردوس مصداق این سخن بودند. 
 محمد، مهدی، عباس، صفر، شعبان، غلامعلی، احمد و امیر. آنها
8 برادر بودند، همه ورزشکار و اول اسم همه حاجی. اما چرا معروف 

بودند به هفت کچلون؟ خواهیم گفت.

هفت کچلون عزت محله باغ فردوس بودند و همسایه داری و خانواده دوستی 
مرام شان. پدر هفت کچلون »مهدی حاج عباسی« در تهران، محله امجدیه، 
اواخر عصر قاجار آسیاب داشــت. یک نانوایی هم در باغ فردوس که بعد 
شد 2تا. چون وضع مالی خوبی داشــت به مردم نیازمند کمک می کرد. 
سرپرستی ٣٠ بچه یتیم را به عهده گرفته بود. همسرش هم که می شود 
مادر این 8 برادر، تا اوایل دوره پهلوی  به دختران و زنان درس قرآن می داد. 
حاج مهدی پسران خود را کاری بار آورد و باخدا و بااخلاق. 8 برادر یک ماه 
ســخت کار کردند تا خرج درمان کودکی ســرطانی را بدهند. شاید به 
نصیحت پدر گوش داده بودند که می گفت: »هوای مردم را داشته باشید... 
اگر همسایه ای آمد و پول غذا نداشت به او غذای کافی بدهید، حتی اگر قرار 

بود همه غذای غذاخوری مان را به فقرا بدهید، این کار را بکنید!«

ماجرای یک لقب
برادران عباسی موهای پرپشتی داشــتند، ولی چون هفت برادر، غیراز 
برادر بزرگ تر، در نوجوانی و جوانی موهای خودشان را از ته می زدند، به 
هفت کچلون معروف شدند. رستوران شان را هم برادران عباسی نامیدند. 
پهلوان مسعود آیینه چی، قهرمان سنگ و کباده و میانداری کشور که از خدا 

۷2سال عمر گرفته، می گوید: »خاندان عباسی همگی ورزشکار و سفره دار 
بودند و غذاخوری شان محل رفت وآمد پهلوانان بود. روبه روی کوچه باغ 
فردوس، ایستگاه سعادت، بغل مسجد، زورخانه نیروی شادی بود که این 
پهلوانان اگر قرار بود ورزش یا کار خیری انجام دهند یا مراسم گلریزان برای 

آزادی زندانی بگیرند به این زورخانه می رفتند.«

قصه حمایت از نیازمندان 
از بین برادران عباسی برادر ســوم »حاج محمد«  هیئت ابوالفضلی های 
باغ فردوس را تاسیس کرد که یکی از قدیمی ترین هیئت های عزاداری 
جنوب تهران اســت. بیشــتر افراد اسم و رســم دار محله مولوی به این 
هیئت می آمدند. هیئت برادران عباسی در مراســم عزاداری از واعظان 
معروف بسیاری بهره برده است. آیت الله »ملکی«، آیت الله »سید علی نقی 

تهرانــی« و... از واعظــان این 
هیئت بودند. مرحــوم کافی 
هم تا قبل از راه اندازی مهدیه 
تهران در این هیئت سخنرانی 
داشت. شاه حســین بهاری، 
حاج حســن گودرزی و حاج 

حسن لواسانی هم در جوانی جلســات این هیئت را با قرائت قرآن آغاز 
می کردند. هیئت ابوالفضلی های برادران عباسی  تعدادی از خانواده های 
 نیازمند را با اعطای مقرری ماهانه تحت پوشش قرار می دهد. حسینیه

2 بار در سال به آسایشگاه عام المنفعه تبدیل می شود و هر بار به مدت ٣ روز 
میزبان بیماران روحی است که از سوی آسایشگاه ها برای زیارت به مشهد 

مقدس اعزام می شوند.

حسن حسن زادهگزارش
روزنامه نگار
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کتاب »ما شیعیان« حاصل ۶ ماه تلاش 
کانون فرهنگی مسجد جعفری

مســجد جعفری کوی نصر، یکی از مســاجد فعال و تأثیرگذار 
پایتخت است که سال ها   سیدابراهیم  رئیسی، رئیس جمهوری 
کشور، امام جماعت آن بود. این مســجد در زمینه های مختلف 
فعال است و بسیاری از شهروندان و نمازگزاران با حضور در کانون 
فرهنگی، فعالیت های گسترده ای انجام می دهند که آخرین آن 

انتشار کتاب بوده است.
مســجد جعفری با اهدای زمینی توســط یکی از اهالی گیشا با 
همکاری ساکنان محله ساخته شــد و این روزها نه تنها ساکنان 
قدیمی بلکه جوانــان و نوجوانان در آن فعال هســتند تا چراغ 
این خانه همچنان روشن باشد تا بتوانند خدمات بیشتری را به 
شهروندان ارائه دهند. راه اندازی کانون فرهنگی امام هادی)ع( هم 
در همین راستا بوده است. در این کانون از کودک و نوجوان تا طلبه 
و استاد بازنشسته دانشــگاه عضو هستند و هریک برای پیشبرد 

اهداف شان تلاش می کنند.
برپایی کلاس های آموزشی، تحقیق و پژوهش، معرفت شناسی و 
تهیه روزنامه دیواری برای مسجد،گوشه ای از فعالیت های اعضای 
این کانون فرهنگی   اســت و به تازگی این اعضا کتابی با عنوان 
»ما شیعیان« را منتشــر کرده اند. در این کتاب مذهب تشیع به 
زبانی روان معرفی شده و بچه های مســجد برای تهیه آن ۶ ماه 
وقت گذاشــته اند. داوود کمیجانی، مدیر فرهنگی کانون که با 
داشتن ۶٠سال سن، همچنان همپای جوانان است و در تهیه این 
کتاب همکاری داشته می گوید: »برای تهیه این کتاب هر کسی 
مســئولیتی را به عهده گرفت. درحالی که برخی استاد دانشگاه 
بودند و برخی دیگر دانشجو یا طلبه و... اما در نهایت حجم زیادی از 
اطلاعات جمع آوری و پس از آن داده ها دسته بندی شد و در نهایت 

توانستیم کتاب را منتشر کنیم.«
 این کتاب سرفصل هایی مانند حکایت ما شیعیان، خاستگاه شیعه، 
پیامبر و علی)ع(، نهضت تشیع، فرصتی برای احیا و... دارد و علاوه 
بر فروش در کتابفروشی ها تاکنون در اختیار گروه های مختلف 
مردمی و مساجد قرار گرفته است تا بازخوردش جمع آوری شود. 
کمیجانی می گوید: »در کانون تحصیلکرده های خارج از کشور و 
حتی افراد مسلط به زبان انگلیسی داریم و پیگیر هستیم تا پس از 
جمع آوری بازخوردهای کتاب، آن را با همکاری اعضای کانون به 

زبان انگلیسی هم منتشر کنیم.« 

 دانشجویان برتر
به جنگ زباله ها می روند

دانشــجویان دانشــگاه های برتر کشــور کار  هایی کرده اند 
کارســتان. کار خیر می کنند، به مناطق محــروم می روند 
ومســابقات ورزشــی برگزار می کنند، برای اینکه بگویند 
 حال محیط زیســت مان خوب نیســت و باید هــوای آن را 

داشته باشیم.
جوان هستند و دانشجو. همه هم رتبه های ممتاز دانشگاه های 
برتر کشور، تهران، شــریف، امیرکبیر و... در برنامه هایی که 
دانشگاه برگزار می کرد به شهرهای دور و نزدیک و طبیعت 
اطراف تهران می رفتند. هم جسم و روح شان صیقل می خورد، 
هم چون دغدغه محیط زیســتی داشــته و دارند هر جا که 
می رفتند کوه، دشت، کنار ســاحل، حاشیه شهر با وسایلی 
که همراه شان بود کیســه زباله و دستکش آنجا را پاکسازی 
می کردند از  فیلتر سیگار، شیشــه های نوشابه و... دانشجو و 
تحصیلکرده بودند و سرشان درد می کرد برای فعالیت های 

عام المنفعه. 
»سعید دل آگاه« یکی از همین دانشجویان است که می گوید: 
»صفحه ای راه اندازی کردیم و از کارهای مان عکس گذاشتیم. 
آنقدر این عکس ها پربازدید شــد و مردم و دانشگا هیان و... 
از کارمان اســتقبال کردند که گروه ما که ابتدا ١٣-١2 نفر 
بود پرجمعیت شــد و از همه ایران همراه مان شــدند. ابتدا 
فعالیت مان دلی بــود. بعدها چون تعدادمان زیاد شــد و از 
همه دانشگاه ها عضو داشــتیم تصمیم گرفتیم برنامه های 
نوع دوستانه بیشــتری را پیش ببریم و چون این کارها نیاز 
به کسب مجوز داشت؛تشــکل مان را ثبت کردیم و شدیم: 
ســمن طموز.« میثم، کارشناسی ارشــدش را مدتی است 
گرفته و آرزوهای بزرگی دارد هم برای خودش هم جامعه: »با 
استفاده از ظرفیت استادان دانشگاه و دانشجویان زبان های 
خارجــی برنامه ها را پیش می برند. مثــل تولید محتواهای 
علمی محیط زیستی برای توجه دنیا به محیط زیست ایران، 
راه اندازی استارت آپ که مقدمات آن انجام شده تا برگزاری 
جام فوتســال باز هم با هدف محیط زیســت. کار خیر هم 
می کنند. جمع آوری کتاب، لباس، اسباب بازی و اهدای آنها 
به کودکان مناطق محروم سیستان وبلوچســتان. دل آگاه 
می گوید همه این کارها را خود دانشجویان داوطلبانه انجام 

می دهند و از جایی حمایت نمی شویم.«
او در پایان تأکید می کند که پشتوانه ما تحصیلات ماست و با 

این پشتوانه هوای همه ایران را داریم.

ساماندهی 2 هزار و ۶۷٠ واحد صنفی در منطقه ١۴ 
مزاحم ها نقره داغ می شوند

معاون خدمات شــهری و محیط زیســت شــهردار 
 منطقــه١۴ از رســیدگی و به روزرســانی وضعیت
 2 هزار و ۶۷٠ واحد صنفی این منطقه، در راســتای 

ساماندهی صنایع و مشاغل خبر داد.
 علیرضا برزگرمرادی با اشــاره به شــروع بازدیدهای 
میدانی اصناف دارای رأی بنــد 2٠ ماده ۵۵ از ابتدای 
ســال ١۴٠2 در محدوده منطقه١۴گفت:»در ادامه 
روند رسیدگی به اصناف دارای پرونده در بند 2٠ ماده 
۵۵ قانون شهرداری ها، در ســال ١۴٠2 کارشناسان 
مربوطه ضمــن بازدید میدانــی از واحدهای صنفی، 
به منظور رسیدگی بیشــتر و اطلاع از نحوه رعایت و 
اجرای مفاد آرای صادره، نسبت به بازدید، تهیه گزارش 
و به روزرســانی واحدهای صنفی اقدامــات لازم را به 
عمل می آورند.« وی با اشاره به صدور اخطار شفاهی 
 و کتبی برای اصناف متخلف و دارای مزاحمت گفت:
 »بر این اســاس،  درســال گذشــته بالغ بر 2 هزار و

۶۷٠ بازدید میدانــی از واحدهای صنفی انجام و طی 
آن 2١٠ مورد اخطار و 28 مورد پلمب اجرایی شد.«

معاون خدمات شــهری و محیط زیســت شــهردار 
منطقه١۴ با بیان اینکه به روزرســانی آرای قدیمی، 
بازدید، تذکر، صدور اخطاریه و ابلاغ پلمب درصورت 
عدم رعایت موارد ایمنی در حال انجام است، یادآور شد: 
»رفع سد معبر کیوسک های مطبوعاتی، رفع سد معبر 
واحدهای متخلف وانتی سیار و تعمیرات موتورسیکلت 
نیز ازجمله اموری است که در کنار این فعالیت ها توسط 
مدیران ستادی و کارشناسان اداره ساماندهی صنایع و 
مشاغل با شروع سال کاری جدید آغاز شده و به طور 

مستمر ادامه خواهد داشت.« 

 آشنایی 8۵٠ دانش آموز منطقه ١۴ 
  باتفکیک پسماند از مبدأ

شهردار منطقه ١۴ از اجرای طرح های آموزشی مدیریت تفکیک 
پسماند، ویژه دانش آموزان مقاطع ابتدایی و راهنمایی در مدارس 
این منطقه در ســال جدید خبر داد. مدرســه به عنوان خانه دوم 
بچه ها می تواند نقش ویژه ای در تربیت نسلی آگاه و با فرهنگ در 
آینده جامعه داشته باشــد؛ برای همین است که مدیریت شهری 
منطقه١۴ همسو با سیاســت ها و برنامه های شــهرداری تهران 
برای آموزش و تربیت دانش آموزان در موضوعات مختلف ازجمله 
مدیریت بازیافت و تفکیک زباله از مبدا حساب ویژه ای باز کرده اند و 
کارشناسان این حوزه را روانه مدارس می کنند. شهردار منطقه١۴ 
با اشاره به ضرورت آموزش و فرهنگسازی  مدیریت صحیح پسماند 
 برای اقشــار مختلف جامعه به ویژه کــودکان و نوجوانان گفت:
» بر این اســاس و با توجه به نقش اصلــی دانش آموزان در ترویج 
فرهنگ تفکیک در بین والدین و بین خانواده ها، آموزش های مرتبط 
با پسماند به دانش آموزان در مدارس منطقه ارائه شده است.«  محمد 
امین سالاری پور در پایان با اشاره به تنظیم تقویم آموزشی و توزیع 
اقلام تشــویقی در مدارس، توزیع مخازن ویژه پسماند، برگزاری 
مسابقات متنوع و تئاتر های آموزشی با محتوای تفکیک پسماند 
درمبدا، از برنامه ریزی برای جمع آوری پسماند خشک مدارس و ... 
به عنوان برنامه هایی نام برد که در راستای ترویج فرهنگ تفکیک 

از مبدا در مدارس ، مساجد و مراکز آموزشی منطقه اجرا می شود.

 نوسازی ۲میدان تره بار 
در جنوب غرب تهران

میدان های میوه و تره بار فدک و شقایق در محله های وصفنارد و 
ابوذر غربی نوسازی می شود. شهردار منطقه١۷ با اعلام این خبر 
گفت:  »میادین میوه و تره بار به عنوان یکی از مهم ترین شبکه های 
توزیع میوه و تره بار در سطح محله ها فعالیت می کنند که یکی از 
اهداف ایجاد آنها، تسهیل در تهیه و توزیع محصولات مورد مصرف 
مردم با حذف عوامل واســطه بین تولیدکننده و مصرف کننده 
اســت. به همین منظور، کالاهای موردنیــاز در این میدان ها با 
قیمت مناسب به دست شهروندان می رسد.«  رضا شنگی  با اشاره 
به پیگیری های انجام شده برای نوسازی میدان های میوه و تره بار 
فدک و شقایق در جنوب و مرکز منطقه١۷ گفت:  »برای تجهیز 
میدان تره بار فدک که در خیابان مسجد محله وصفنارد واقع شده، 
۷٠٠متر زمین الحاقی از سوی شــهرداری منطقه برای توسعه 
سرانه این مجتمع خدماتی اضافه خواهد شد. همچنین با هدف 
ارتقای سرانه های خدماتی منطقه، در این میدان علاوه بر ایجاد و 
زمینه فروش میوه و سبزیجات، مجموعه های پروتئینی، لبنیاتی، 
لوازم التحریر و خواربارفروشی برای سهولت دسترسی شهروندان 

به اقلام متنوع ساخته می شود.«

 خبر

بچه هاي مسجد

کار خوب

در محله

همین حوالي

مریم باقرپور؛ روزنامه نگار

نصیبه سجادی؛ روزنامه نگار

آنها اعتبار محله بودند
شهاب حاجی عباسی، فرزند پهلوان احمد، خاطره ای به نقل از پدرش تعریف می کند: »هر کس نام هفت کچلون 
حاجی عباسی را در بازار می برد برایش اعتبار می شد. یکی از جوانان محله که می خواست کار و کاسبی راه بیندازد، 

ولی سرمایه کافی نداشت، تصمیم می گیرد از یک بازاری جنس را اعتباری بخرد. آن بازاری شناختی از او نداشت که 
به او جنس بدهد. جوان هم فقط به آن بازاری گفته بود که بچه محل هفت کچلون است. آن بازاری هم تا اسم برادران 
حاجی عباسی می آید هرچه جوان برای کاسبی لازم داشت به او می دهد. بعد از چند سال فرد بازاری به مغازه 

پدرم می آید و مشخصات آن جوان را به عنوان کلاهبردار می دهد. حاج احمد می گوید »کسی که مشخصاتش 
را دادی بچه محل من است. حتما وقتی اسمم را آورده پناهی نداشته. حساب وکتاب تو 

الان با من است.« و ٧هزار تومان در سال ١٣۴٩ به او می دهد.« بعد از چند وقت پدرم آن 
جوان را در محله می بیند و صدایش می کند. قبل از اینکه حرف بزند، اشک از چشمان 
جوان راه می افتد و می گوید:»هرچه درآوردم خرج بیماری مادرم کردم.« وقتی پدرم 
متوجه وضعش می شود، به او پول می دهد تا کار و کسبش را دوباره راه بیندازد. حاج احمد 
در ازای این پول فقط یک خواسته از جوان داشت:» اگر صاحب ثروت و اعتبار شدی، 

بچه محل هات را به کار مشغول کن! آن جوان بعدها یکی از خیران شد.«

مکث

چطور نقاشی های گلی را بخریم؟
مؤسسه بچه های آســمان تنها با کمک های مردمی اداره 
می شــود. علاوه بر نیازهای جاری و روزمره مرکز که شامل 
مواد غذایی، دارو، پوشاک و... است، اگر هنر و مهارت خاصی 
برای آموزش به کودکان معلول این مرکز دارید و یا شما هم 
می خواهید نقاشــی های گلی را روی دیوار خانه تان داشته 
باشید، می توانید پس از تماس با شماره ٠۲١۴٣۶١٣ از نیازهای 

مرکز مطلع شوید و در این کار خیر سهم داشته باشید.

مکث



هفته سرخ

در آزادی چه خبر 
است؟

درحالی که مهدی تاج از مسدود شدن 
طبقه دوم ورزشگاه با حکم قضایی خبر 

داده بود، شرکت توسعه و تجهیز می گوید 
»یأس آفرینی« نکنید

یکصدمین دربی تهران در حالی عصر یکشنبه 
برگزار شد و با پیروزی پرسپولیس به پایان رسید 
که یکی از حواشی مهم این بازی مربوط به کم 
و کیف حضور تماشــاگران در ورزشگاه آزادی 
می شد. برخلاف برخی استادیوم های دیگر در 
شهرهایی مثل تبریز و اصفهان، در تهران اجازه 
حضور بیش از 15هزار نفر در ورزشگاه صادر نشد 
که حســابی محل بحث بود. روشن نیست چرا 
مهم ترین بازی باشــگاهی کشور باید در چنین 
شرایطی برگزار شود و محروم از حضور گسترده 
هواداران باشــد. یکی از توجیهاتــی که به این 
منظور ارائه می شد، ناتوانی طبقه دوم ورزشگاه 
آزادی در پذیرایی از هواداران بود؛ رویه ای که طی 
ماه های گذشته در تمامی مسابقات پرسپولیس، 
استقلال و تیم ملی اتخاذ شده بود. با این حال 
تنها ساعتی پیش از مسابقه خبر رسید طبقه دوم 
به روی تماشاگران باز شده و گروهی از هواداران 
سرخابی ها می توانند بازی را از آنجا تماشا کنند. 
شگفتی های این ماجرا اما به همین مقدار محدود 
نشد و در میانه های بازی تصاویر و فیلم هایی از 
تخلیه ورزشــگاه آزادی به بهانــه عدم امنیت و 
احتمال ریزش سکوها منتشــر شد؛ خبرهای 

ترسناکی که تمامی مخاطبان را نگران می کرد.
24ساعت بعد از دربی تهران، یک مقام مسئول 
وارد ماجرا شــده و در اظهاراتی قابل تامل ادعا 
کرده ورزشــگاه آزادی مشــکلی ندارد. مهیار 
عسگریان مدیرعامل شــرکت توسعه و تجهیز 
اماکن ورزشی در این رابطه گفته: »هیچ خطر 
نشست یا ریزشی در ورزشگاه آزادی وجود ندارد. 
همواره خواهش کرده ام رسانه ها ناامیدی و یأس 
را ایجاد نکنند و چیزی که وجود ندارد را درست 
نکنند. در واقع نباید شرایطی به وجود بیاید که 
هواداران با نگرانی و استرس وارد ورزشگاه شوند. 
وقتی طبقه دوم زیر بار تماشــاگر رفته، یعنی 
مشکلی وجود نداشــته، اما برخی نمی خواهند 
مردم شاد باشند. اگر تماشاگران داخل آمده اند، 
قطعاً با هماهنگی بوده اســت. قبل از بازی هم 
اعلام کردیم که مشکلی بابت حضور تماشاگران 
وجود ندارد. همه  چیز در ورزشگاه آزادی تحت 
کنترل است و حین مسابقات در حال بازسازی 
و ترمیم هستیم.« به این ترتیب این پرسش به 
میان می آید که اگر طبقه دوم ورزشگاه آزادی 
واقعا مشکلی ندارد، پس چرا در طول فصل اجازه 
استفاده از آن صادر نشد. به علاوه فراموش نکنیم 
خارج شدن این طبقه از دسترس، خبری بود که 
از طریق منابع رســمی منتشر شد. مهدی تاج، 
رئیس فدراسیون فوتبال 15بهمن گذشته گفته 
بود: »فرســودگی طبقه دوم ورزشگاه، با ایجاد 
خطر جانی برای تماشــاگران مواجه است. این 
مسئله باعث شد تا طی نامه ای که توسط معاون 
دادستانی کل کشور به دست فدراسیون فوتبال 
رسید، طبقه دوم آزادی با حکم قضایی مسدود 
شود.« آیا کسی می داند در آزادی چه خبر است 

و بالاخره حرف کدام مسئول را باید باور کنیم؟

روند بردهای متوالی سپاهان در خانه بالاخره قطع 
شد تا هفته بیســت وهفتم لیگ برتر به بهترین 
شکل ممکن برای پرســپولیس به پایان رسیده 
باشد. تنها یک روز بعد از پیروزی قرمزهای تهران 
در دربی حساس پایتخت، سپاهان در خانه 2 امتیاز 
کلیدی را از دست داد تا این هفته با صدرنشینی 
قرمزها به پایان برسد. حالا دیگر اختیار قهرمانی 
در دست سپاهان نیســت و این  پرسپولیسی ها 
خواهند بــود که در صورت رســیدن به پیروزی 
در 3 بازی بعدی بدون توجــه به نتیجه تیم های 
رقیب جام قهرمانی را تصاحب می کنند. سپاهان 
در برابر ملوان از حمایت حداکثری تماشاگرانش 
برخوردار بود. ورزشگاه نقش جهان دقایقی بعد از 
شروع مسابقه تقریباً پر شد و جو وحشتناکی در 
استادیوم به وجود آمد. تیم مورایس در نیمه اول 
موقعیت های بســیار زیادی ساخت اما نتوانست 
به گل برســد. با این حال کرنرهای پر شمار آنها 
سرانجام نتیجه داد و شهریار مغانلو با یک ضربه 
سر دیدنی توانســت توپ را از خط دروازه ملوان 
عبور بدهد. بعد از این گل سپاهانی ها آرام شدند 
و این بزرگترین ضربه آن ها به خودشان بود. حتی 
تعویض های مورایس هم نشــان می داد که او از 
بردن بازی مطمئن شده است. ملوان هم با یک کار 
تیمی تماشایی و یک ضربه ایستگاهی تمرین شده 
و البته ضربه تمام کننده سهیل فداکار ورزشگاه 
نقش جهان را در سکوت مطلق فرو برد. این بازی 
خیلی ها را یاد اولین دوره لیگ برتر و نقش ملوان 

در قهرمانی پرسپولیس انداخت.
رقابت  در پایین جدول لیگ نیز با شکســت مس 
کرمان در دربی این شهر داغ شد. حالا مس به شدت 
خطر سقوط را احساس می کند. این هفته از لیگ 
برتر یک نتیجه کاملا قابل پیش بینی هم داشــت. 
برخورد بین ذوب و آلومینیوم با تساوی بدون گل 
تمام شد، تیم هایی که این روزها زحمت گرفتن هیچ 

نتیجه ای به جز تساوی را به خودشان نمی دهند.

سوژه روز
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ضعیف کش
یک اتهام قدیمی به ساپینتو که بعد از دربی پررنگ تر شد.  استقلال تا 

امروز از بین 6تیم بالای جدول فقط موفق به شکست گل گهر سیرجان 
شده و مقابل مدعیان کارنامه خوبی نداشته است

نقشه قتل ساپینتو
پرسپولیس آنالیز بسیار خوبی از استقلال داشت و خط حمله خطرناک آبی ها را با 
تمرکز بالا مهار کرد. آمارهای این بازی هم کاملا بیانگر کاری است که پرسپولیس 

برای مهار هجومی ترین استقلال این سال ها انجام داد
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اسماعيلي فر در گفت و گو با همشهري ورزشي تا کيد مي کند 
پرسپوليس در جام حذفي هم به چيزي جز قهرماني فکر نمي کند
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لیز خورد!

ملوان و تکرار ماجرای فداکاری برای پرسپولیس
با تساوي سپاهان در خانه، هفته فوتبالي به 
 بهترين شکل ممکن براي يحیي و شاگردانش

به پايان رسید
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کمی واقع بین باش!

یعنی مربی تیم تان اطلاعات غلط دارد؟

با »صداقت« در لیگ بمانید

نكته بازی

نفت آبــادان برای نخســتین بار در فصل 
جاری به امید گل بالاتر از 2 رسید و برای 
نخستین بار توانست در یک بازی بیشتر 
از 2گل بزند. آبادانی های قعرنشین بعد از 
آمدن عبدالله ویسی کاملا متحول شده و از 5بازی 8امتیاز گرفته اند. این 
در حالی است که آنها قبل از آمدن ویسی به طور میانگین از هر 4بازی 
فقط 2.7 امتیاز می گرفتند. صنعت نفت با مربیان قبلی اش طی 22بازی 
12 امتیاز گرفته بود و با ویسی از 5بازی 8 امتیاز گرفته که 7امتیازش 
مربوط به 3بازی اخیر است. روز یکشنبه در پیروزی پرگل مقابل نساجی، 
امید گل آبادانی ها 2.05 بود که البته 1.48 از این عدد مربوط به 2ضربه 
پنالتی بوده است. بهترین بازیکن این بازی هم طالب ریکانی بود که با اتکا 

به همین 2پنالتی هت تریک کرد و از متریکا نمره9.18 گرفت.

تراکتور این هفته پیکان را با یک گل برد اما 
هیچ یک از آقای گل های این تیم موفق به 
گلزنی نشدند. محمد عباس زاده که فقط 
3دقیقه فرصت بازی پیدا کرد و رضا اسدی 
که 90دقیقه در زمین بود هم موفق به گلزنی نشــد. اسدی در این بازی 
2شوت در چهارچوب داشــت اما به آمار گل هایش اضافه نشد. بهترین 
بازیکن این بازی محمدمهدی قنبری بود که بالاترین تعداد شوت را داشت 
)4شوت(، نیمی از شوت هایش داخل چهارچوب بودند و نهایتا تک گل 
بازی هم توسط او به ثمر رسید. قنبری با این عملکرد نمره7.89 را از متریکا 
دریافت کرد و برترین بازیکن زمین شد. قنبری هفته پانزدهم در بازی با 
استقلال هم هر 2گل تیمش را زده بود تا برترین بازیکن میدان لقب بگیرد.

باخت ســنگین مقابل نفت آبادان، تعداد 
بازی های بدون برد نساجی را به 13 رساند 
تا این تیم به تنهایی صاحب دومین رکورد 
بد این فصل در این زمینه باشــد. بدترین 
رکورد فصل جاری متعلق به نفت مسجدسلیمان است که از هفته پنجم 
تا بیست وپنجم دقیقا 20بازی را بدون کسب حتی یک پیروزی به پایان 
رساند. این تیم بالاخره همین هفته گذشته ذوب آهن را برد و از شر این 
طلسم خلاص شد. دومین رکورد متعلق به نفت آبادان بود که از هفته 
دوازدهم تا بیست وچهارم 12هفته را بدون پیروزی سپری کرد تا اینکه 
بالاخره مس کرمان را برد. نســاجی اما از زمان بردن تراکتور در هفته 
چهاردهم دیگر پیروز نشــده و حالا رکوردش به 13بازی رسیده است. 

این تیم یکشنبه با 4گل مغلوب نفت آبادان شد.

9/18

7/89
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متریكاآماربازی

لیگ برتر ایران)جام خلیج فارس( 
امتیاز تفاضل گل گل -/+ باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

132457-27176437پرسپولیس1
162456-27168340سپاهان2

192355-27167442استقلال3

261146-27137737تراکتور4

301045-27129640گل گهر5
121143-271013423مس رفسنجان6

22338-27911725فولاد7

13435-27714617آلومینیوم8

131-20-27613819ذوب آهن9

1030-30-27791120هوادار10

1027-21-275121011پیكان11

1126-31-275111120ملوان12

1325-38-275101225نساجی13
1121-32-27491421مس کرمان14

2320-38-27481515صنعت نفت15
3916-56-27371717نفت مسجد سلیمان16

نقشه قتل ساپینتو
پرسپولیس آنالیز بسیار خوبی از استقلال داشت و خط حمله 

خطرناک آبی ها را با تمرکز بالا مهار کرد

قبل از صدمین دربی تهــران و در تمام بحث های پیش از بــازی، همه جا به قدرت 
تهاجمی استقلال اشــاره می شــد و به خط حمله ای که طی 11بازی قبلی به همه 
حریفانش گل زده بود. زدن 27گل طی 11بازی و به خصوص ثبت یک برد 6گله در 
آخرین بازی قبل از دربی، چشم همه کارشناسان فوتبال را گرفته بود. به اینها اضافه 
کنید آمادگی عجیب وغریب مهدی قائــدی را که در هر 4بازی قبلی تیمش گل زده 
بود و با آمــار 8گل در 9بازی قبلی به دربی رســید. از آن طرف محمد محبی هم در 
بهترین فصل فوتبالی عمرش به یکی از ستاره های استقلال بدل شده و زوج ترسناکی 
با قائدی ساخته بود. استقلال با امید به این ستاره ها و با اتکا به »کانتر پرس« که در 
طول فصل به خوبی آن را اجرا کرده بود، تیم برتر دربی به نظر می رسید و در نگاه خیلی 
از کارشناسان، دست بالا را در این بازی داشت. اما در طول بازی مشخص شد، یحیی 
گل محمدی و تیم آنالیزور پرســپولیس به خوبی تیم ساپینتو را زیر ذره بین گذاشته 
و راه های دفاع در مقابل هجوم های این تیم را پیدا کرده اند. پرسپولیس با تراکم بالا 
در محوطه جریمه خودی و اطراف آن و با صبر و حوصله و پاسکاری های دقیقی که 
فرصت بیرون آمدن از زیر پرس را به سرخپوشان می داد، عملا ستاره های استقلال را 
از کار انداخت. به همین دلیل محمد محبی عملا به یک هیچ کاره تبدیل شد و مهدی 
قائدی به جز یکی دو صحنه ای که در 10دقیقــه ابتدایی خلق کرد، دیگر توفیقی در 
عبور از دفاع منسجم حریف نداشت. جالب اینکه آمارهای این بازی هم کاملا بیانگر 
کاری است که پرســپولیس برای مهار هجومی ترین استقلال این سال ها انجام داد. 
آبی ها که بهترین آمار را در آیتم های هجومی لیگ دارند، در این بازی اصلا به آمارهای 

خودشان نزدیک هم نشدند.

   افت 75درصدی استقلال
بالاترین میانگین شوت، شــوت داخل چهارچوب و امید گل در این فصل متعلق به 
تیم استقلال است. آبی ها به طور میانگین در هر بازی 14شوت می زنند که 4.6شوت 
آنها داخل چهارچوب است. در دربی روز یکشنبه استقلال 12شوت داشت که 3ضربه 
داخل چهارچوب بود. اما همین ضربات هم اصلا در موقعیت های خطرسازی نبودند و 
فقط به درد آمارسازی می خوردند. کسی صحنه ای از بازی را به یاد ندارد که بیرانوند 
برای مهار یکی از شوت های حریف به دردسر افتاده باشد. برای درک بهتر این آمار، 
کافی است به امید گل اســتقلالی ها نگاهی بیندازیم. امید گل آبی ها در این مسابقه 
فقط 0.39 بود. این سومین امید گل ضعیف استقلال در طول این فصل بوده و آبی ها 
فقط در 2بازی کمتر از دربی موقعیت ســاخته اند که هر 2بازی مربوط به نیم فصل 
اول بوده است. میانگین امید گل استقلال در طول این فصل 1.60 بوده است؛ یعنی 
تیم ساپینتو در هر بازی به اندازه 1.60گل موقعیت ساخته است. اما در دربی، امید 
گل این تیم تقریبا یک چهارم این میزان بوده است. امید گل آبی ها در نیم فصل دوم 

2.03 در هر بازی بوده است.

   مالکیت از دست رفته
اگر اســتقلال در آمارهای هجومــی بهترین تیم لیگ بوده، در عوض پرســپولیس 
در مالکیت توپ بهترین آمارها را داشــته اســت. سرخپوشــان با میانگین مالکیت 
57.1درصد و میانگین 524پــاس در هر بازی بهترین تیم لیــگ در این دو بخش 
بوده اند. اما در دربی تهران مالکیت توپ پرسپولیس 47درصد و تعداد پاس های این 
تیم 403پاس بود. استقلالی ها با مالکیت 53درصدی 69پاس بیشتر از حریف دادند 
و البته بخش زیادی از این اتفاق به دلیل آن بود که استقلال 40دقیقه از زمان بازی را 

یک بر صفر عقب بود و پرسپولیسی ها به دفاع مطلق روی آورده بودند.

   بهترین بازیکن، بهترین علی
آنالیزورهای ســایت متریکا، علی نعمتی را به عنوان برتریــن بازیکن زمین انتخاب 
کرده اند. مدافع چپ پرســپولیس در این بازی 8عملکرد دفاعی داشت و 73درصد 
پاس هایش درســت به مقصد رســیدند. او با نمره 7.64 در ســایت متریکا بهترین 
بازیکن زمین شناخته شد و بالاتر از ترابی )7.56(، آل کثیر )7.56(، قائدی )7.48( و 
پورعلی گنجی )7.34( ایستاد. جالب اینکه نعمتی از زمان حضور در پرسپولیس فقط 
در یک بازی دیگر بهترین بازیکن زمین شده بود که دربی برگشت سال گذشته بوده 
است و نشان می دهد او همیشه مقابل استقلال نمایش های خوبی دارد. در مجموع 

بازیکنان در دربی روز یکشنبه امتیازات پایینی گرفتند و نمره اغلب آنها زیر 7 بود.

ضعیف کش
حتی در هفته هایی که استقلال پیاپی به پیروزی می رســید و بهترین فوتبال ایران را بازی می کرد، برخی 
منتقدان بدگمان بر این باور بودند که آبی هــا در برابر تیم های بزرگ و مدعی نمی توانند چنین کیفیتی 
داشته باشند. در این مورد، آمار هم به ضرر ریکاردو ساپینتو شهادت می داد. با این حال بودند کسانی که 
تصور می کردند فرم اخیر استقلال بی نظیر است و آنها در این سطح قادر خواهند بود هر تیمی را شکست 
بدهند. خود ساپینتو هم در نشست خبری پیش از دربی با نام بردن از رئال مادرید و اینکه استقلال برای 
تقابل با هر تیمی آماده است، نشان داد باورش شده که قرار است تیمش بازی های بزرگ را هم مثل جدال 
رقبای متوسط و معمولی با پیروزی پشت سر بگذارد. در نهایت اما اتفاقی که در شهرآورد یکشنبه رخ داد، کاملا 
متفاوت بود. استقلال تیمی کم اثر، بی برنامه و سردرگم نشان داد که بدترین بازی فصلش را برای مهم ترین روز 
ممکن کنار گذاشته بود. این نمایش آشفته، ابهام قدیمی را جدی تر کرد؛ آیا ساپینتو مرد مسابقات بزرگ نیست؟

استقلال تا امروز از بین 6تیم بالای جدول فقط موفق به شکست گل گهر سیرجان شده است. اگرچه آبی ها در برابر 
این تیم دبل کردند اما هر 2پیروزی آنها شائبه های خاص خودش را به همراه آورد؛ هم دقیقه نودی بود و هم بحث 
داوری داشت. از تیم سیرجانی که بگذریم، استقلال در هر 2مسابقه رفت و برگشت در برابر سپاهان بازنده بود، بازی 
رفت را با پرسپولیس مساوی کرد و در مسابقه برگشت شکست خورد، بازی رفت را به تراکتور باخت و البته مسابقه 
برگشت با تیم تبریزی باقی مانده است. مس رفسنجان هم دیگر تیم بالانشینی است که در مسابقه رفت توانست 
استقلال را متوقف کند و البته بازی برگشت در پیش است. حالا باید یک بار دیگر به این سؤال توجه کرد؛ آیا ساپینتو 

یک مربی »ضعیف کش« است؟ هرچند شاید مسابقات باقی مانده لیگ و جام حذفی این فرضیه را تغییر بدهد.

یک اتهام قدیمی به ساپینتو که بعد از 
دربی پررنگ تر شد

بهروز رسایلی| اهمیت ویژه دربی تهران در آن است که خیلی مواقع به 
کمک این بازی می توان راه 100ساله را در یک شب طی کرد. در حقیقت، 
دربی یک میانبر تاریخی است؛ مسابقه ای که خیلی مواقع برای بازیکنان 
گلزن تبدیل به رخدادی فراموش نشدنی می شود و گاهی هم روزگار مربیان 
را تغییر می دهد. این دقیقا همان اتفاقی است که در صدمین دربی پایتخت 
رخ داد؛ مسابقه ای که قضاوت ها را در مورد یحیی گل محمدی و ریکاردو 

ساپینتو دگرگون کرد.

  وقتی یحیی شجاع می شود
با اینکه پرســپولیس در 3بازی آخــرش تنها با یک هافبــک دفاعی به 
میدان رفته بود، کمتر کسی تصور می کرد یحیی گل محمدی در دیدار با 
تهاجمی ترین تیم لیگ هم همین استراتژی را اتخاذ کند. به همین دلیل 
وقتی ترکیب ابتدایی سرخپوشان اعلام شد، خیلی ها تعجب کردند. سینا 
اسدبیگی نیمکت نشین شده بود تا ســروش رفیعی به میدان برود. دقایق 
ابتدایی بازی و همزمان با اوج گیری فشــار استقلالی ها، تردیدها در مورد 
اینکه آیا یحیی تصمیم درستی گرفته یا نه بیشــتر هم شد، اما در نهایت 
پرسپولیس مزد جسارت کادرفنی اش را گرفت و بازی را برد. در این مسیر، 
تعویض های مؤثر گل محمدی هم دخیل بود. او که معمولا به دیر تعویض 
کردن شهرت دارد و این مورد به عنوان یکی از نقاط ضعفش به شمار می آید، 
در بازی یکشنبه خرق عادت کرد و بین دو نیمه عیسی آل کثیر را به جای 
مهدی عبدی به میدان فرستاد. این بازیکن هم فقط 5دقیقه بعد از حضور 
در زمین پاسخ اعتماد کادرفنی را داد و تنها گل بازی را به ثمر رساند. در 
حقیقت می توان گفت غیراز تدابیر فنی و مخصوصا عبور پرســپولیس از 

پرسینگ وحشتناک استقلال، یحیی گل محمدی چهره ای جسور و شجاع 
از خودش در این بازی نشان داد و علیه برخی کلیشه ها و تصوراتی که در 

موردش به وجود آمده بود، شورید.

  ساپینتو، جنجال و دیگر هیچ
اگر به یاد داشته باشید استقلال تا بازی برگشت با سپاهان هرگز تیم قابل 
تقدیری ارزیابی نمی شد. زمانی که آبی ها در برابر تیم اصفهانی دبل کردند، 
فشار روی ریکاردو ساپینتو به حداکثر رسیده بود. خیلی ها عقیده داشتند 
این مربی غیراز جار و جنجال، کار دیگری انجام نمی دهد. فوتبالی هم که آن 
روزها اســتقلال بازی می کرد، چیز دندان گیری نبود. با این حال بلافاصله 
بعد از آن مسابقه همه  چیز تغییر کرد و ســاپینتو توانست با بردهای پیاپی 
و نیز نمایش های جذاب، از خودش اعاده حیثیت کند. حالا اما دربی تهران 
در کارنامه سرمربی پرتغالی، یک بازگشت به عقب بزرگ تلقی خواهد شد. 
حقیقت آن است که برنامه های فنی و تاکتیکی ریکاردو در این بازی به جایی 
نرسید. او ابتدای مسابقه بی جهت ارسلان مطهری را روی نیمکت نشاند و 
پرسپولیسی ها را از تحمل فشــار حضور بهترین گلزن استقلال در دربی ها 
معاف کرد. در نیمه دوم هم تنها حربه ساپینتو برای جبران گل عقب افتاده، 
استفاده از توپ های بلند بود که این شیوه نمی توانست در برابر پرسپولیس 
مؤثر باشد. انگار ساپینتو از یاد برده بود سرخپوشان علیرضا بیرانوند را درون 
دروازه دارند و از 2مدافع میانی بلندزن مثل مرتضی پورعلی گنجی و گئورگی 
گولسیانی سود می برند. در نهایت تنها تصویری که از ساپینتو در پایان دربی 
صدم به جا ماند، نزدیک شدنش به پیام حیدری و توهین او به داور شهرآورد 

بود که البته ممکن است برایش تبعات سنگینی به همراه بیاورد.

استراتژی عمده اســتقلالی ها بعد از 
شکست در دربی صدم این بود که 
تــوپ را توی زمین داور مســابقه 
بیندازند و ادعا کنند اشــتباهات 
پیام حیدری منجر به شکست آنها 
شده اســت. این رویه از شخص حجت 
کریمی، سرپرست باشگاه شروع شد و تا سطح کادرفنی و بازیکنان 
تسری پیدا کرد. ازجمله مهدی قائدی که در پایان مسابقه گفت: 
»بهترین بازیکن زمین پیام حیدری بود.« اعتراض استقلالی ها به 
صحنه ای است که اوایل مسابقه توپ به دست گئورگی گولسیانی 
برخورد می کند. برخی کارشناسان عقیده دارند این صحنه پنالتی 
است و برخی دیگر نه، اما فارغ از اینکه حیدری چه تصمیمی باید 
می گرفت، نکته کلیدی آن است که استقلال در این بازی کیفیت 
همیشگی اش را نداشت. اگر این تیم مثل همیشه بازی می کرد، 

لازم نبود به سوت داور چشم بدوزد.

اظهارات ضد و نقیــض در مورد اینکه 
آیا استقلال از آســیا حذف شده یا 
نه، همچنان ادامه دارد و هر لحظه 
یک خبر متناقض منتشر می شود. 
در همین راستا خســرو حیدری، 
مربی آبی ها بعد از دربی در میکسد زون 
ورزشــگاه آزادی گفت: »چرا به مردم دروغ بگوییم؟ استقلال از 
لیگ قهرمانان آسیا حذف شده است.« با وجود این دیروز فرشید 
سمیعی، معاون حقوقی و سخنگوی باشگاه گفت: »حذف استقلال 
از آسیا درســت نیســت. اظهارات و گمانه زنی هایی که در این 
خصوص در رسانه های مختلف و  فضای مجازی مطرح می شود، 
به خاطر نداشتن اطلاعات درست است. همه پیگیری ها را انجام 
داده و می دهیم. از هر روزنه و شانسی که باشد، استفاده می کنیم.« 
ما که آخرش نفهمیدیم چه شــد، اما عجیب است که حتی عضو 
کادرفنی استقلال هم در مورد شرایط این تیم اطلاعات غلط دارد!

در یکــی از عجیب تریــن نتایج این 
فصل، صنعت نفت موفق شــد با 
4گل نســاجی را شکست بدهد و 
امیدهایش را برای بقا حفظ کند. 
این نتیجه جمــع امتیازات نفت را 
به عدد 20رســاند تا چند تیم، خطر 
سقوط را احســاس کنند؛ ازجمله خود نساجی که 25امتیازی 
است. به علاوه شکست پرگل در آبادان، تعداد مسابقات دور از برد 
نساجی را به عدد 13رساند. در این مسابقه هم علیرضا حقیقی 
درون دروازه نساجی قرار داشت و با دریافت 4گل روز خوبی را 
پشت سر نگذاشت. بعد از بازی یاد اظهارنظر حقیقی در نخستین 
روزهای حضور هرناندس اسپانیایی در قائمشهر افتادیم؛ جایی 
که این دروازه بان با طعنه به حمید مطهری گفته بود: »صداقتی 
که در تیم گم شده بود، با حضور هرناندس بازگشت.« امیدواریم 

با همین صداقت در لیگ بمانید!

زبرزیرو
چگونه دربی تهران روزگار سرمربیان پرسپولیس 

و استقلال را بالا و پایین کرد؟
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خبر کوتاهمنهای فوتبال

آشتی مصلحتی 
ستاره با تیم ملی؟
حضور همزمان برخی مربیان در تیم های 

باشگاهی و ملی، حرف وحدیث های زیادی را 
ایجاد کرده است

برای کســانی که اخبار والیبال و به خصوص تیم 
ملی را دنبال می کنند، یکی از سؤالات بی جواب 
این روزها دعوت دوباره محمد موسوی به اردوی 
تیم ملی است. موسوی سال پیش در لیگ ملت ها 
جایی در تیم ملی نداشــت اما برای مســابقات 
قهرمانی جهان به اردو دعوت شــد. خیلی ها از 
بازگشــت او اســتقبال کردند ولی موسوی روز 
آخر و قبل از اعزام تیم به مسابقات، در اعتراض 
به شرایط حاکم بر اردو و تیم کنار کشید. بهروز 
عطایی بعد از تجربه  سال گذشــته، این بار هم 
موسوی را به اردو دعوت کرد ولی همه واکنش ها 
به حضور او در تیم ملی مثبت نبود. نظر بعضی ها 
این بود که موسوی سال قبل به پیراهن تیم ملی 
احترام نگذاشــت و عطایی نبایــد دوباره به این 
بازیکن فرصت می داد. پاســخ سرمربی تیم ملی 
در مقابل این نظر، منطقی بــود؛ اینکه اتفاقات 
سال پیش در گذشــته مانده و چون تیم ملی به 
موسوی نیاز دارد، او باید در کنار تیم باشد. حالا 
چند روز بعد از این صحبت هــای عطایی به نظر 
می رســد این نگاه مثبت او دلیل دیگری دارد. 
عطایی که در لیگ برتر هــم تیمداری می کند، 
این فصل از تیــم لبنیات هراز آمل جدا شــد و 
برای مربیگری در تیم فولاد ایرانیان به سیرجان 
می رود. نزدیکان به موسوی هم خبر داده اند که 
مقصد او با سرمربی تیم ملی یکی است. موسوی 
بعد از یک نیم فصل نیمکت نشینی در فنرباغچه 
ترکیه، به تیم نیان الکتریک رفت و فصل قبل را 
برای این تیم مشهدی بازی کرد ولی حالا گفته 
می شود عطایی از او خواسته است برای سیرجان 
بازی کند. این خبر، این شائبه را ایجاد کرده  که 
رابطه خــوب عطایی و موســوی نتیجه حضور 

همزمان آنها در یک باشگاه است.
سال پیش بعد از انتخاب عطایی به عنوان سرمربی 
خیلی ها انتقاد داشــتند که او نباید در لیگ تیم 
داشته باشــد ولی توجیه فدراسیون این بود که 
چون مربیان تیم ملی قرارداد مالی با فدراسیون 
ندارند، برای داشتن منبع درآمد، اجازه دارند که 
در لیگ تیمداری کنند. منتقــدان این تصمیم 
نگران بودند که منافع باشــگاهی عطایی در تیم 
ملی تأثیرش را بگذارد و حتی به حضور همزمان 
بعضــی از بازیکنان در تیم ملــی و تیم هراز نقد 
داشتند. البته عطایی تنها فرد مورد انتقاد نبود. 
این انتقاد تا حدودی شــامل حال دســتیاران 

عطایی هم می شد.
روزهای گذشته امیر شرافت، مدیرعامل باشگاه 
شــهداب یزد هر چند اشاره مســتقیمی به نام 
هیچ یــک از مربیان ملی نکرد، امــا موضوعی را 
مطرح کــرد کــه قابــل توجــه اســت. او در 
گفت وگوهای متعددی که روزهای گذشــته با 
رسانه ها داشت، مدعی شد: »متأسفانه یک سری 
حرکات از درون اردوی تیم ملی انجام می شــود 
که من خیلی سعی کردم ســکوت کنم تا شاید 
تمام شود اما متأسفانه این اتفاقات مدام در حال 
تکرار است. تماس هایی با بازیکنان ما از تیم ملی 
گرفته می شود که در مورد مذاکرات برای فصل 
آینده اســت و این در حالی است که بازیکنان تا 
پایان مسابقات قهرمانی آسیا با ما قرارداد دارند.« 
چرا مربیان تیم ملی که این روزها باید تمرکزشان 
روی بازی های ملی باشد، بیشتر توجه شان به تیم 
باشگاهی شان است؟ مســئله فقط یارگیری این 
مربیان نیست. شایعه شــده که بعضی از مربیان 
حاضر در کادر فنی بازیکنان مورد نظرشان را با 
وعده حضور در تیم ملی وسوسه می کنند و آنها را 
با دستمزدی پایین تر از قیمت واقعی شان به تیم 
باشگاهی خودشان می برند. این اتفاقات از همین 
حالا جو را علیه مربیان ملی کرده است که شاید 

خیلی خوشایند تیم ملی و والیبال نباشد.

با برد ثانیه پایانــی ناپولی برابر یوونتوس، هم طلســم 
بازی های بدون برد اخیر پارتنوپی به پایان رسید و هم یک 
گام دیگر به قهرمانی سری آ نزدیک تر شد و حتی ممکن 
است یکشنبه آینده ناپلی ها سومین جشن قهرمانی تاریخ 
خود را برگزار کنند. با پیروزی یک بر صفر ناپولی دربرابر 
یوونتوس و باخت یک بر صفر لاتزیو به تورینو، فاصله 2تیم 
در رده های اول و دوم جدول به ۱۷امتیاز رســید. شنبه 
آینده ناپولی در دربی دلا کامپانیا میزبان سالرنیتاناست 
و یک روز بعد لاتزیو در جوزپه مه آتزا مهمان اینترمیلان 
خواهد بود. توقف لاتزیو در ایــن بازی و پیروزی ناپولی، 
می تواند قهرمان این فصل را به طور رسمی معرفی کند؛ 
آن هم در فاصله 6هفته مانده تــا پایان لیگ. طرفداران 
پارتنوپی از ســال ۱990که دومین اسکودتو را در دوران 

دیگو آرماندو مارادونا به دســت آوردند، منتظر کسب 
سومین عنوان قهرمانی در سری آ هستند. آنها در 3۱بازی 
این فصل با 25برد، 3تساوی و 3شکست ۷8امتیاز کسب 

کرده اند.
رم و میلان هم شنبه شب بر سر ســهمیه مستقیم لیگ 
قهرمانان فصــل آینده مبارزه می کننــد. یوونتوس که 
اخیرا به طور موقت موفق شده ۱5امتیاز کسر شده اش را 
برگرداند، ممکن است سهمیه لیگ قهرمانان را از دست 
بدهد. این تیم در حال حاضر 3امتیــاز بیش از میلان و 
رم دارد. شانسی که یونتوســی ها آورده اند این است که 
تیم های مدعی سهمیه شامل اینتر، میلان، ناپولی و لاتزیو 

با هم بازی دارند.
یوونتوس برای نخســتین بار در تاریخ رفت و برگشت 

در لیگ به ناپولی باخت. حالا یوونتــوس 3بازی پیاپی 
به لاتزیو، ساســولو و ناپولی در ســری آ باخته. آخرین 
باری که یــووه 3بازی پشــت هم باخته بــود به فصل 
۱۱-20۱0برمی گشت. بانوی پیر 2بازی است که در سری آ 
گلی به حریفان نزده. آخرین بار سال20۱2این اتفاق افتاده 
بود؛ بیش از یک دهه قبل. آنها در 6بازی اخیر تنها یک برد 
داشته اند، آن هم مقابل اسپورتینگ لیسبون در لیگ اروپا 
که این تیم را به مرحله نیمه نهایی این رقابت ها فرستاد. 
در ســایر دیدارها به لاتزیو، ساسولو و ناپولی باختند و با 
اینتر و اسپورتینگ مساوی کردند. تیم ماسیمو آلگری 
در خانه هم حرفی برای گفتن نداشــت و تعداد پاس ها و 
درصد مالکیت تیم مهمان دوبرابر این تیم و موقعیت های 

آنها ۱0تا بیشتر بود.

ثانیه شماری برای جشن
ناپولی یکشنبه قهرمان می شود

بارسای ژاوی در لیگ قصد گل خوردن و باختن ندارد
 لالیگایرکوردها در راه است

وسط هفته
این هفته لالیگا یک اشــانتیون برای فوتبال دوســتان دارد. 
امشب رئال مادرید به مصاف خیرونا می رود؛ با همان تیمی که 
به تازگی بارسلونا را بدون گل متوقف کرد. بارسا هم فرداشب با 
وایادولید بازی می کند. در آخرین تمرین رئال بنزما، رودریگو، 
آلابا، کاماوینگا، مندی و سبایوس حضور نداشتند. کاماوینگا در 
همه بازی های فصل رئال حضور داشــته، به جز بازی تشریفاتی 
مقابل ســلتیک. او در 31بازی از 49بازی تیــم فیکس بوده و 

2.878دقیقه بازی کرده است.
   مثل بارســلونا که گل نمی خورد، رئال مادرید در این فصل 
خوب گل می زند. رئالی ها پــس از بایرن مونیــخ )120گل( با 
112گل بهترین خط حمله این فصل اروپــا را در اختیار دارند. 
منچسترسیتی و پاری سن ژرمن پرستاره به ترتیب با 106 و 102 

گل زده در رده های بعدی قرار دارند.
   میلیتائو به یکی از 5 مدافع رئال مادرید تبدیل شد که در قرن 
21توانسته اند در طول یک فصل لالیگا 5 یا 5+ گل بزنند؛ در کنار 
روبرتو کارلوس، هیرو، الگرا و راموس. فــران تورس هم در این 

فصل 3 گل برای بارسا در لالیگا زده.
   رئال مادرید در 20بازی اخیری که آسنســیو گل زده، پیروز 

شده.
   رئال پــس از فیفادی به تیم دیگری تبدیل شــده اســت و 
برخلاف همیشه گل هم نمی خورد. رئال در 7بازی اخیر؛ 6برد، 

یک باخت، 20گل زده، 3گل خورده، 6کلین شیت داشته است.
   رئال مادرید در 46بــازی اولش 47گل دریافــت کرده بود 
و میانگین 1.02گل خــورده در هر بازی را داشــت اما به لطف 
بازی های اخیر آمارش به 0.94 گل خورده در هر بازی رســیده 

و در بهترین شرایط دفاعی به مقطع کلیدی فصل رسیده است.
   کریم بنزما در بازی با سلتا به رکورد 437پیروزی با پیراهن 
رئال مادرید دســت پیدا کرد و با راموس برابری کرد. بنزما حالا 
دومین بازیکن تاریخ رئال از نظر تعداد پیروزی در لالیگاست و 
فقط کاســیاس با 463برد را بالاتر از خود دارد. بنزما با 349گل 
دومین گلزن برتر تاریخ رئال است و با 641گل ششمین بازیکن 

تاریخ رئال با بیشترین بازی به شمار می رود.

آخرین قهرمان
بارسلونا آخرین قهرمان تاریخ لالیگا خواهد 

بود چون از فصل آینده هم نــام لیگ هم لوگوی 
آن تغییــر خواهد کرد. به ادعای فوتــی هدلاینز، از 
فصل آینده لوگــوی لالیگا تغییر خواهــد کرد و این 
رقابت ها با نــام جدیدی برگزار خواهد شــد. پس از 
قرارداد همکاری لالیــگا بــا EA Sports، قرار 

 La Liga اســت نام این مســابقات نیز به
EA Sports FC تغییــر کند.

در فاصله 8هفته مانده به پایان لالیگا به نظر می رسد قهرمانی بارسلونا قطعی شده باشد. 
در هفته سی ام کورسوی امید رئالی ها برای توقف این تیم در بازی با اتلتیکو از بین رفت. 
بارسا 2بازی در لالیگا بدون گل مساوی کرده بود و در بازی برگشت جام حذفی هم 4بر 
صفر از رئال مادرید شکست خورد. حالا پس از 3بازی بدون گل زده، کاتالون ها توانستند 
از ضعف همیشگی سیمئونه مقابل تیم شان استفاده کنند و بر همه این طلسم ها غالب 
شوند. با پیروزی یک بر صفر بارسا، اتلتیکومادرید هم پس از 6برد پیاپی شکست خورد 

و هم فاصله امتیازش با رئال رده دوم به 5امتیاز افزایش یافت.
   با بسته ماندن دروازه بارسا، شمار کلین شیت های بارسلونا در فصل جاری به عدد 13 
رسید تا باشگاه با بهترین رکورد خود که در فصل 80-1979 به آن رسیده بود، برابری 
کند. تراشتگن 8بازی دیگر فرصت دارد تا به بهترین رکورد لالیگا برسد. سوسیداد در 

فصل 22-2021 و وایادولید در فصل 88-1987، 14بار در خانه کلین شیت کردند.
   اتلتیکومادرید در بهترین فرم ممکن به بارسلونا رسید اما طبق معمول سیمئونه 
مقابل این تیم در لالیگا شکست خورد. اما کمتر سابقه داشت که رفت و برگشت به این 
تیم ببازند. برای نخستین بار از فصل 16-2015، بارسلونا اتلتیکومادرید را در لالیگا 
رفت و برگشت شکست داد. حتی برای نخستین بار از فصل 83-1982، بارسلونا مقابل 

اتلتیکومادرید، رفت و برگشت در لالیگا دروازه خود را بسته نگه داشته است.
   اتلتیکومادرید در 15بازی آخر خود در لالیگا 11برد، 2 تساوی و 2شکست داشته 

که هر 2شکست را مقابل بارسلونا تجربه کرده است.
   دیگو سیمئونه، سرمربی آرژانتینی اتلتیکو هنوز نتوانسته در نوکمپ به پیروزی 
برسد. تیم او در حالی به مصاف بارسلونا رفت که در 13بازی آخر خود متحمل شکست 

نشده و 7کلین شیت را به ثبت رسانده بود؛ با 24گل زده و 6گل خورده.
   بارسا به لطف درخشش تراشتگن باز هم به یک برد اقتصادی دیگر رسید. بیشترین 
پیروزی یک بر صفر در یک فصل رقابت های لالیگا با 11مورد در اختیار تیم های والنسیا 
)89-1988(، اتلتیکومادرید )18-2017( و سویا )21-2020( است و تیم ژاوی 8بازی 
فرصت دارد تا با یک یا 2پیروزی دیگر رکورددار تاریخ لالیگا شود. در حال حاضر آنها 

10برد یک بر صفر در این فصل به دست آورده اند.
   بارســلونا به نخســتین تیم تاریخ 5لیگ معتبر اروپایی تبدیل شــد که تعــداد گل های 
 دریافتی شان در 30بازی ابتدایی لیگ داخلی هنوز تک رقمی اســت. تراشتگن با بارسلونا در
23-2022 فقط 9 گل دریافت کرده که بهتر از بهترین عملکرد قبلی است که در اختیار ویتور بایا 
با چلسی در فصل 92-1991 و پتر چک با چلسی در فصل 05-2004 با 10 گل خورده قرار دارد.

   تراشتگن به 23کلین شیت رسید و با بهترین رکورد تاریخ باشگاه که توسط کلودیو 

بــراوو در فصل 15-2014ثبت شــده 
است، برابری کرد.

   تراشــتگن در مجموع 2فصــل قبل  لالیگا 22کلین شــیت در 
66بازی داشت که کمتر از تعداد بازی هایی است که او در همین فصل 

دروازه اش را بسته نگه داشته؛ 30بازی، 23کلین شیت.
   فران تورس سرانجام زحمت کشید و برای بارسا در ورزشگاه خانگی گل 
زد. آخرین گل او در نوکمپ به تاریخ 23 اکتبر 2022 برمی گشت؛ دیداری که 
بارسا 4بر صفر بیلبائو را شکست داده بود. بین این 2 گل دقیقا 6ماه فاصله بود.

   لواندوفسکی باز هم در گلزنی ناکام ماند. با اینکه او هنوز با 17گل زده آقای 
گل لالیگا محسوب می شود اما در سال نو عملکردی ناامیدکننده داشته است. 
10بازی اخیر لواندوفسکی؛ گلزنی به کادیس، گل به منچستسریونایتد، ناکامی 
در گلزنی به تیم های آلمریا، بیلبائو، رئال مادرید، زدن 2گل به الچه و طلســم 

گلزنی مقابل تیم های رئال مادرید، خیرونا، ختافه و اتلتیکو.
   آنتوان گریزمان باز هم به عنوان تیم رقیب در نوکمپ ناکام ماند؛ 14بازی، 

5بار با سوسیداد و 9 بار با اتلتیکومادرید، صفر گل و پاس گل.
   بارســلونا ژاوی به 150گل رسید. بیشــترین گل را برای او لواندوفسکی 

)27گل( زده و فران تورس )14( و پــدری )13( در رده های بعدی قرار دارند. 
کنده، بالده و کریستنسن تنها بازیکنان فعلی تیم هستند که هنوز موفق به گلزنی 

برای ژاوی نشده اند.
   بارسلونا در حال حاضر امتیازات خود را در لالیگا نسبت به فصل گذشته بهتر کرده 

درحالی که هنوز8بازی باقی مانده است.
   امتیازات تیم صدرنشــین لالیگا بعد از 

هفته 30
23-2022: بارسا با 76امتیاز 

22-202۱: رئال مادریــد بــا 
69امتیاز 

2۱-2020: اتلتیکومادریــد با 
67امتیاز

20-20۱9: رئال مادریــد بــا 
65امتیاز 

۱9-20۱8: بارسا با 70امتیاز

صعود هر 2تیم باشگاه 
رایان رینولدز

تیم مردان رکســهام مقابل بورهم وود به پیروزی 
3 بر یک رســید تا با 110امتیاز قهرمانی خود در 
لیگ ســطح پنجم فوتبال انگلیس را قطعی و به 
لیگ ســطح چهارم صعود کند. این باشــگاه که 
تحت مالکیت رایان رینولدز و راب مکالنهی است، 
تا پیش از آمدن ایــن دو بازیگر مطرح هالیوودی 
15سال در سطح پنجم فوتبال انگلیس دست وپا 
می زد. همزمان تیم زنان این باشگاه هم یک دسته 
بالاتر رفت. رکسهام از زمان حضور مالکان جدید 
به این دستاوردها رسیده؛ اســتقبال 3برابری از 
خرید بلیت های فصل، حضور تیک تاک و اکسپدیا 
به عنوان حامیان مالی، نخستین قهرمانی پس از 
45سال. این دو با 2.5میلیون پوند باشگاه رکسهام 

را خریده اند.

 اگر امری 
زودتر رسیده بود

اونای امری در آرسنال دوران ناموفقی داشت اما 
این تیم را به فینال لیگ اروپا برد. پرافتخارترین 
ســرمربی تاریخ لیگ اروپا در بازگشت به اسپانیا 
توانست ویارئال را قهرمان این رقابت ها کند. او در 
نیمه لیگ امسال از ویارئال جدا شد و جای استیون 
جرارد را در استون ویلا گرفت. حالا در این مقطع 
بهترین عملکرد را بین همه تیم ها ثبت کرده است. 
امری به نخستین سرمربی تاریخ لیگ برتر تبدیل 
شد که تیمش در 19بازی نخست حضور او موفق 
به گلزنی می شود. تساوی آنها مقابل برنتفورد به 
این معنی بود که در 9بازی اخیر لیگ برتری خود 
شکست نخورده اند؛ آماری برابر با منچسترسیتی و 

در تعقیب آرسنال )10(.

رکورد تازه استون ویلا
برای نخستین بار از سال2011 است که استون ویلا 
در 9بازی پیاپــی لیگ برتر متحمل شکســت 
نمی شــود. آنها با هدایت اونای امری حتی دنبال 
کســب ســهمیه لیگ قهرمانان هم هستند. به 
جدول لیگ برتر و مدعیان کسب سومین سهمیه 
لیگ قهرمانان اروپا برای فصل آینده نگاه کنید؛ 
4- نیوکاسل )56 امتیاز(، 5- تاتنهام )53 امتیاز(، 
6- اســتون ویلا )51 امتیــاز(، 7- لیورپول )50 

امتیاز(، 8- برایتون )49 امتیاز(.

پیرمرد تمام نشدنی
کازویوشــی میورا، بازیکن ژاپنی 56ساله برای 
نخستین بار با لباس اولیویرنسه، تیم دسته دوم 
پرتغال به میدان رفت تا برای سی وهشــتمین 
فصل متوالــی در رقابت هــای فوتبال حضور 

داشته باشد.
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افقی:
 1- معنی و مفهــوم- مثل و 

مانند- گام کوچک موسیقی
2- نمایشــنامه ای نوشــته 
محمد چرمشیر- معنی لغوی 

تیمور
3- شمشیر دفاعی ژاپنی- از 
القاب امام علــی)ع(- ابزارها، 

ادوات
4-  ماه نو- گازی قابل اشتعال- 

بر هر درد بی درمان دواست
5- یادداشت- پوشاکی زنانه- 
مطالب نشریه زیرنظر او تهیه 

و تنظیم می شود
6- عرض- شــیره خشکیده 

گون- شماره دروازه بان
7- پسر امام حسن)ع( و شهید 
کربــا- زیلوبــاف- درخور و 

شایسته
8- مایــه تباهــی- باشــگاه 
فوتبــال ترکیه ای- پســوند 

مکان
9- پیشــوای آیین برهمایی- 
گیوه کرمانشــاهی- مدرسه 

عالی
10- قــدم یکپــا- مربوط به 

اداره- حواله
11- نمی بیند- پوشاک سر- 

لانه پرنده
12- از مباحث ریاضی- نامی 

پسرانه- گلی زیبا

13- کتاب دعــا- خودروی 
باربری کوچک- جانشین

14- علمای روحانی روی دوش 
می اندازنــد- تابلوی نقاشــی 

زیبایی اثر ونسان ون گوگ
15- بلندمرتبــه- صــدای 

اسب- گوشواره
  

عمودی:
1- مخترع تلگراف- بی ارزش- 

ثروتمند
2- آگاهــی در زمینه احکام 
شرعی- خلقت- خدای سنگی
3- نجیــب، نیــک نــژاد- 
مهم ترین محصول کشاورزی 

رفسنجان- پیروان
4- خــون- اســب ســیاه- 

باقی مانده
5- شیر بیشه- اسیر، زندانی- 

شتر عربی
6- نشــانه تیراندازی- دست 
روی چیزی کشیدن- سپری 

شدن
7- عرصه- نامحدود- کاهش 
هوشیاری به واسطه بیماری 

عصبی
8- شیرینی میوه ای- پرنده ای 

شبیه چکاوک- محلی
9- اشــاره بــه دور- فتــوا 

خواستن- اجاره بها
10- نام چندتن از پادشاهان 

فرانسه بود- تخم ماهی- فرزند زاده
11- ثروت و دارایی- پرچم- گوشت 

کبابی
12- خبرها- یک پای ثابت سالاد- 

تعجب زنانه
13- فرزندانی که از یک پدر و مادر 

نیستند- از فروع دین- نور کم
14- صوت شگفتی- شجاع و قوی- 

سراینده مثنوی وامق و عذرا
15- ابــزار نجاری- غــذای محلی 

سبزوار- درنده جنگلی
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تنادسهلاهكشا
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 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4464
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

476893152
351462987
892715364
948671235
163529478
725348619
689237541
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237154896
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ساده

متوسط

542713986
937864215
861592347
695248173
724135869
318976452
489627531
273451698
156389724

سخت

  6   3   2
3     2   7
 9        
 4 8    2   
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 9   2 8 5 7  
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عموزاد، تنهاترین سردار
رتبه حسن یزدانی و کامران قاسمپور در رنکینگ اتحادیه جهانی 

کشتی سقوط کرد
با اتمام مســابقات قهرمانی آسیا و قهرمانی اروپا، 
اتحادیه جهانی کشتی رنکینگ کشتی گیران 
را در رشــته آزاد اعلام کرد که با نزول جایگاه 
کشتی گیران ایرانی همراه بود. رحمان عموزاد 
که در مسابقات قهرمانی آسیا حضور داشت و 
موفق به کســب مدال طلا شد، تنها کشتی گیر 
ایرانی است که جایگاهش را نسبت به  ماه قبل حفظ کرده و کماکان در 

رده اول دنیا قرار دارد.

  رضا اطری در رتبه سوم
در وزن نخست کشتی آزاد )57کیلوگرم( با توجه به نتایج 
به دست آمده علیرضا ســرلک در مسابقات جهانی و 
قهرمانی آسیا، این کشتی گیر در رده چهل ویکم قرار 
دارد و عما می توان گفت رنکی ندارد. در این وزن 
زلیم خان آباکاروف از آلبانــی و وان هائو زو از چین 
در رده های اول و دوم قرار دارند. در وزن 61کیلوگرم 
رضا در مسابقات قهرمانی جهان به مدال نقره رسید و با توجه به عدم حضورش 
در قهرمانی آسیا و برگزاری مســابقات قهرمانی اروپا و قهرمانی آسیا، در رده 
سوم قرار گرفته است. آرسن هاروتونیان از ارمنستان و ری هیگوچی از ژاپن 
در رده های اول و دوم قرار دارنــد. در وزن 65کیلوگرم رحمان عموزاد که در 
مسابقات جهانی2022 به مدال طا رســیده بود در مسابقات قهرمانی آسیا 
مدال طایش را تکرار کرد تا تنها کشتی گیر ایرانی باشد که در صدر رنکینگ 
اتحادیه جهانی قرار دارد. اسماعیل موسکائف از مجارستان و سباستین ریورا 

از پورتریکو در رده هاي دوم و سوم قرار دارند.

  یزدانی سوم، تیلور چهارم
در وزن 70کیلوگرم هم شــرایط برای کشتی ایران 
اصا خوب نیست و مرتضی قیاسی ملی پوش ایران 
در مسابقات قهرمانی آسیا، در رده بیست ونهم قرار 
دارد. در این وزن تایشــی ناریکانی از ژاپن و ارنازار 
آکماتالیف از قرقیزســتان در رده هاي دوم و ســوم 
قرار دارند. در وزن 74کیلوگرم تایمراز سالکازانوف از اسلواکی با قهرمانی در 
مسابقات قهرمانی اروپا در صدر قرار گرفت و سونر دمیرتاش از ترکیه در رده 
دوم قرار دارد. یونس امامی که در مسابقات جهانی2022 به مدال برنز رسید 
در جایگاه چهارم قرار گرفته است. محمد نخودی که در وزن 79کیلوگرم به 
مدال نقره جهان در سال2022 رســید در جایگاه چهارم این وزن قرار دارد. 
واســیل میخایلوف از اوکراین و جردن باروز از آمریکا در رده هاي اول و دوم 
رنکینگ اتحادیه جهانی قرار دارند. حســن یزدانی هم بــا نزول جایگاهش 
در رنکینگ وزن 86کیلوگرم در رده ســوم قرار گرفته و دیوید تیلور در رده 
چهارم است. بوریس ماکوئف از اسلواکی و سباستین جزرانسکی از لهستان 
در رده های اول و دوم این وزن قرار دارند. علیرضا کریمی که در مســابقات 
قهرمانی آسیا ملی پوش ایران بود و به مدال نقره رسید در رده بیست وچهارم 

قرار دارد.

  نزول کامران
در وزن 92کیلوگرم کامران قاســمپور هم نسبت به  
ماه گذشته تنزل داشته و بعد از میریانی مایسورادزه 
از گرجســتان در رده دوم قرار گرفته است. جی دن 
کاکس آمریکایی در رده چهــارم این رنکینگ قرار 
دارد. در وزن 97کیلوگرم هم اوضاع برای کشتی گیران 
ایرانی خوب نیست و بهترین رنک در اختیار محمدحسین محمدیان است که 
در جایگاه هفتم قرار دارد. همچنین امیرحسین فیروزپور و امیرعلی آذرپیرا 
در جایگاه بیست وسوم و بیســت وچهارم رنکینگ اتحادیه جهانی قرار دارند. 
باتیربک تساکولوف از اسلواکی و کایل اسنایدر از آمریکا در رده هاي اول و دوم 
رنکینگ اتحادیه جهانی کشتی قرار گرفته اند. در دسته فوق سنگین طاها آکگل 
از ترکیه که چند روز پیش طای قهرمانی اروپا را به دست آورد در صدر قرار 
دارد و مونختور از مغولستان و امیرحسین زارع در رده های دوم و سوم هستند. 
با توجه به اینکه تا قبل از مسابقات جهانی تنها یک مسابقه رنکینگ دیگر باقی 
مانده باید دید کادر فنی برای بهبود رنکینگ و قرعه بهتر در مسابقات جهانی 

چه نفراتی را به این مسابقات اعزام می کند.

   بازی چطور بود؟
عالی بود. با توجه به شــرایط جدول و اینکه هر 2تیم در 
کورس قهرمانی هستند، حساسیت بازی بیشتر شده بود. 
دربی همیشه برای هواداران 2تیم مهم است و آنها دوست 
ندارند تیمشان بازنده باشــد. در نهایت ما برنده از زمین 
بیرون آمدیم و خوشــحالم که هواداران پرسپولیس این 

برد را جشن گرفتند.

   باتوجه به نتایج فوق العاده استقلال در 
نیم فصل دوم، خیلی ها تصور می کردند آنها برنده 

این بازی شوند. در این مورد چه صحبتی داری؟
استقال همیشه اســتقال است و کیفیت آنها مشخص 
است. استقال در فاز حمله و دفاع بازیکنان خوبی دارد، 
خصوصا در خط جلو، ولی ما هم پرســپولیس هســتیم. 
امسال تیم هایی مثل سپاهان، استقال و تراکتور جدا از 
اینکه نتایج خوبی گرفتند، فوتبال خوبی را هم به نمایش 
گذاشتند. ما بازی سختی داشــتیم ولی خدا را شکر که 

3امتیاز مهم گرفتیم.

   چرا بازی کم موقعیت بود؟
این به خاطر حساســیت بازی بود. هــر 2تیم در کورس 

قهرمانی هســتند و نمی خواســتند شکســت بخورند. 
خوشبختانه ما از موقعیت ها بهتر استفاده کردیم و برنده 

شدیم.

   برخی از هواداران پرسپولیس همیشه از 
یحیی گل محمدی انتقاد می کردند که تفکرات او در 
دربی تدافعی است. در این مورد چه صحبتی داری؟
من معتقدم آمار هیچ وقت به ما دروغ نمی گوید. آقایحیی 
تا حالا در دربی و در جریان بازی شکست نخورده  و این 
نشان می دهد که او چقدر در این بازی مهم عملکرد خوبی 
داشته است. اگر یک بازی شکست بخوریم، می بینید که 
چه جوی درست می شــود چون نباختن در دربی برای 
هواداران بسیار مهم اســت. این را هم باید بگویم که در 
پرسپولیس و اســتقال مربیانی که تفکر دفاعی دارند، 
موفق نمی شــوند چون هواداران از این 2تیم برد و بازی 
تهاجمی می خواهنــد. البته در فوتبــال دفاع کردن هم 
یک تاکتیک است و حتی تیم های بزرگی مثل بارسلونا، 
رئال مادرید یا منچسترســیتی هم ممکن اســت گاهی 

اوقات برای نتیجه گرفتن دفاع کنند.
 

   مهدی قائدی در نیمه اول دربی چندبار 

از ســمت راســت به قلب دفاع زد ولی در ادامه 
توانستید این بازیکن و همچنین محمد محبی را 
مهار کنید. قبول داری این موضوع نقش مهمی در 

برد پرسپولیس داشت؟
برای هواداران این موضوع مهم نیست که کدام بازیکن یار 
تیم حریف را مهار می کند، برای آنها فقط برد مهم است. 
وینگرهای استقال بازیکنان آماده ای هستند ولی ما هم 
بهترین نفرات را در این پســت داریم و دیدید که سعید 
صادقی و مهدی ترابی چقدر خوب کار کردند. مهار خط 
جلوی استقال فردی نبود و ما با انسجام تیمی این کار 
را انجام دادیم. ما در زمین مســابقه مثل برادر پشت هم 

بودیم و می خواستیم از این بازی برنده بیرون بیاییم.

   عیســی آل کثیر دوباره در دربی یک 
گل مهم و 3امتیازی برای پرســپولیس زد. فکر 

می کردی او در این بازی مهم گل بزند؟
عیسی در این چند هفته خیلی زحمت کشید و در گذشته 
هم خودش را در لیگ برتر، آسیا و همچنین دربی ثابت 
کرده بود. این گل عیسی را به پرسپولیس برگرداند، گل 
او واقعا اروپایی بود. عیســی یک مهاجم دربی باز است و 

امیدوارم باز هم برای پرسپولیس گل بزند.

   فکر می کنی داســتان قهرمانی لیگ 
امسال در نهایت به کجا ختم شود؟

ما فقط باید 3بازی را ببریم و منتظر باشــیم ببینیم چه 
اتفاقاتی رخ می دهد. وظیفه ما این اســت که در 3بازی 

پایانی کارمان را درست انجام دهیم.

   بعد از تغییــر در کادر فنی تیم ملی و 
حضور قلعه نویی، فکر می کنی دوباره به تیم ملی 

دعوت شوی؟
امیر قلعه نویی مربی باتجربه ای اســت و چند سال در 
لیگ ایران مربیگری کرده اســت. او به خوبی بازیکنان 
را می شناســد و قطعا نفرات آماده را به تیم ملی دعوت 
می کند. من هم تاش می کنم تا ابتدا در پرســپولیس 
 عملکرد خوبی داشــته باشــم و ســپس به تیم ملی

دعوت شوم.

   در مورد بازی با گل گهر در جام حذفی 
چه صحبتی داری؟

ما در جام حذفی هم به چیزی جز قهرمانی فکر نمی کنیم 
و باید این بــازی را ببریم تا یک گام بــه فینال نزدیک تر 

شویم.

برای هواداران این موضوع مهم نیست که 
کدام بازیکن یار تیم حریف را مهار می کند 

برای آنها فقط برد مهم است.  مهار خط جلوی 
استقلال فردی نبود و ما با انسجام تیمی این 
کار را انجام دادیم. ما در زمین مسابقه مثل 
برادر پشت هم بودیم و می خواستیم از این 

بازی برنده بیرون بیاییم

گل عیسی     
بوداروپایی

اسماعیلی فر در گفت و گو با همشهری ورزشی تا کید می کند 
پرسپولیس در جام حذفی هم به غیر قهرمانی فکر نمی کند

امیرحسین اعظمی|  پرسپولیس در یکی از حسا س ترین بازی های این فصل لیگ برتر، 
استقلال را در دربی تهران شکست داد تا همچنان برای رسیدن به قهرمانی امیدوار 
باشد. شاگردان یحیی گل محمدی در حالی به 3امتیاز مهم این بازی رسیدند که مقابل 
استقلال دروازه شان را بسته نگه داشــتند، آن هم درحالی که آبی های پایتخت در 
تمامی بازی های نیم فصل دوم موفق به گلزنی شده بودند. برد پرسپولیس در دربی100 
بهانه ای شد تا با دانیال اسماعیلی فر، مدافع راست سرخپوشان صحبت کنیم. او تأکید 

کرد که پرسپولیس با همدلی و انسجام تیمی موفق به شکست دادن استقلال شد.
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لاکچری نشین ها کمتر اجاره می دهند8سیاست برای نجات بازار اجاره
 ساماندهی بازار اجاره نیازمند اقداماتی است که اهم آنها 

 در قالب 8سیاست اصلاح گر، انتظام بخش و حمایتی توسط
 دولت پیگیری می شود

نایب رئیس اتحادیه املاک تهران: ثابت شده که لاکچری نشین ها مطالبه ودیعه 
بیشتری از مستأجر دارند  اما در مناطق متوسط  و ضعیف مالکان عمدتا اجاره بهای 

بیشتری از مستأجران مطالبه می کنند
تورم علیه اجاره نشین ها

تورم بالای 40درصد در 4سال گذشته، به دغدغه 
نخست اجاره نشین ها تبدیل شده و با آغاز فصل 
تابستان و جابه جایی مستأجران، این سؤال مطرح 
می شود که نرخ اجاره بها تا چه میزان قرار است 
افزایش یابد و مهم تر اینکه دولت چگونه می تواند 
از اجاره نشین ها حمایت کند؟ نظام اجاره داری 
در ایران بیشتر بر اصل مالکیت اشخاص حقیقی 
استوار است و سهم مالکیت دولتی و حقوقی به 
اندازه ای پایین اســت که مسیر مداخله دولت ها 
برای کنترل اجاره بها را سخت و ناهموار ساخته 

است.
از ســوی دیگــر مشــوق های قانونــی جذاب 
برای تشــویق ســرمایه گذاری در بازار اجاره بها 
هم در کشــور نداریم و حتی نوع نــگاه دولت ها 
بــه صاحب خانه ها به گونه ای اســت که هرگونه 
انگیزه برای سرمایه گذاری در این بازار را متزلزل 
می سازد، حال آنکه در کشــورهای دیگر،  قانون 
و مقرراتی برای حمایت از سرمایه گذاری جهت 
عرضه هرچه بیشتر واحدهای استیجاری وجود 
دارد، اما ایران از این قاعده مستثنی است و باید 

بپذیریم که ما نظام اجاره داری حرفه ای نداریم.
یک ساله بودن زمان قرارداد اجاره باعث می شود 
 که هــم صاحب خانه هــا و هم اجاره نشــین ها 
همه ســاله هزینه زیــادی بابت قــرارداد اجاره 
بپردازند و البته مبنای تعیین اجاره بها به ارزش 
ملک مورد اجاره هم باعث شــده تــا با افزایش 
نرخ تورم، عملا نرخ اجاره بها افزایش شــدیدی 

را تجربه کند.
تجربــه دولت های پس از انقــلاب در مواجهه با 
تورم اجاره بها نشــان می دهد که کشور هنوز به 
یک الگوی شــفاف و هدفمند بــرای حمایت از 
اجاره نشــینی ها در برابر امواج تورم نرسیده و به 
همین سبب شاهد آزمون و خطا هستیم، اما درس 
گرفتن از تجربه موفق کشورهای دیگر می تواند در 
برقراری یک نظام اجاره داری حرفه ای با کمترین 
نوسان و فشار بر مستأجران به کار گرفته شود. در 
چنین الگویی نسخه واحد و یکسان برای حمایت 
از مستأجران جواب نمی دهد و بهتر است که در 
طراحی الگوی مدیریت بازار اجاره متناســب با 
قدرت خرید اجاره نشین ها و وضعیت درآمدهای 
آنهــا، سیاســت های حمایتی و مشــوق های 
بلندمدت درنظــر گرفته شــود؛ ازجمله اینکه 
دولت به مستأجران کم درآمد و دارای بیشترین 
ضریب آسیب پذیری در برابر تورم، مشوق هایی 
چون بهره منــدی از املاک مســکونی اجاره ای 
دولتی و یا با سرمایه گذاری شرکت های حرفه ای 
پیش بینی کند چرا که انتظار صاحب خانه شدن 
همه اجاره نشین ها دست کم در افق کوتاه مدت 

دور از انتظار خواهد بود.
از ســوی دیگر در الگوی مدرن نظام اجاره داری، 
دولت و مجلــس می توانند به جــای تمرکز بر 
روش های تنبیهی مالکان به روش های تشویقی 
جهت تقویت انگیــزه ســرمایه گذاران در بازار 
اجاره روی آورند و این مشوق ها و حمایت قانونی 
دولت ها باید بلندمدت و قابل پیش بینی باشــد؛ 
به نحوی که به انعقاد قراردادهای بلندمدت اجاره 

و با نوسان قیمت منطقی بینجامد.
چنانچه به هر میزان، مشوق های قانونی مالیاتی، 
در نظام اجاره داری مدرن شفاف باشد، می تواند 
از اصابت نوســان نرخ تــورم بر قــدرت خرید 
اجاره نشــین ها تا اندازه زیادی جلوگیری کند. 
به واقع این نظام به جای تمرکز بر سیاست های 
تنبیهی و یا تثبیت دستوری نرخ اجاره بها، باعث 
تعادل در این بازار خواهد شــد و دست دولت ها 

برای مدیریت این بازار را بازتر خواهد کرد.
شاه بیت کارآمدی سیاســت های مدیریت بازار 
اجاره  و ثبــات قابل پیش بینی البتــه در گروی 
این امر بدیهی و مســلم است که دولت ها تلاش 
کنند تا از تکــرار نرخ تورم های بــالا در اقتصاد 
جلوگیری کنند زیــرا با تورم بــالا، عملا رابطه 
معنادار و قابل انتظار سیاســتگذاران در تعیین 
نرخ اجاره از بین می رود و با پدیده شــوک های 
قیمتــی مواجه می شــویم. چرا که از یک ســو 
صاحب خانه ها مطالبه اجاره یا رهن بیشتر برای 
جبران هزینه های خود به سبب تورم را دارند و از 
سوی دیگر اجاره نشــین ها هم شاهد افت شدید 

ارزش پس انداز و قدرت خرید خود می شوند.
تجربه نشــان داده با کاهش نرخ تورم و حرکت 
آن به دامنه تک رقمی، انتظارات تورمی در بازار 
اجاره و مسکن افت می کند و بازار به تعادل نسبی 
می رسد و البته در چنین شرایطی سیاستگذاری 
در حوزه مسکن و اجاره بها سهل تر و عملیاتی تر 
خواهد بود و عکس این رابطه هم صادق اســت 
چه اینکه با جهش نرخ تورم از سال1397 به بعد 
شاهد جهش نرخ اجاره بها بوده ایم و انتظار اینکه 
با تورم بالا و شدید می توان بازار اجاره را کنترل 

کرد، چندان قابل دفاع نخواهد بود.
از این جهت نام گذاری سال1402 به نام سال مهار 
تورم و رشد تولید را باید به فال نیک گرفت و همه 
می توانند مطالبه گر نرخ تورم پایین تر باشند و اگر 
توفیقی در این مسیر حاصل شود، می توان انتظار 
رشد تولید مسکن و ســرمایه گذاری در ساخت 
مسکن اســتیجاری را داشــت. دولت سیزدهم 
می تواند در کنار سیاست ضدتورمی، یک الگوی 
جامع، مدرن و شفاف اجاره داری مدرن را با هدف 
تشــویق ســرمایه گذاری در بازار اجاره به ویژه 
در کلانشــهرها در دســتور کار خود قرار دهد و 
از تکرار آزمون و خطــای دولت های قبلی درس 
بگیرد. در چنین الگویــی گروه های کم درآمد و 
آســیب پذیر باید اولویت باشند و در گام نخست 
می توان ســرمایه گذاران بخش های غیردولتی 
و حتی خصوصی را به تولید مســکن باکیفیت و 
ارزان قیمت جهت عرضه در بازار اجاره بها ترغیب 
کرد. سال1402 سال تغییر نظام اجاره داری در 

ایران می تواند باشد.

آرین رضایییادداشت
روزنامه نگار

نقشه بازار اجاره در ایران
ضریب بالاي اجاره نشیني در ایران و افزایش سهم مسکن از هزینه خانوار، اصلاح این بازار را ناگزیر کرده است

مســتأجران در شــرایط ســختی هستند؛ 
هرچند هیچ آمار شفاف و قابل اتکایی از وضع 
خانوارهای مســتأجر در ایران وجــود ندارد 
و ارقــام مختلفی از 23تــا 37درصد در مورد 
میانگین نرخ اجاره نشینی مطرح می شود. فارغ 
از این ابهام آماری قابل توجه، مسئله اصلی این 
است که سهم هزینه اجاره در سبد خانوارهای 
ایرانی به واسطه تنش های اقتصادی سال های 
اخیر رشد کرده و به قولی در شهر تهران به مرز 

70درصد رسیده است.

به گــزارش همشــهری، آخریــن اطلاعات 
مرکز آمار ایران حاکی از این اســت که حدود 
32درصد خانوارهای ایرانی فاقد مسکن ملکی 
بوده و از ایــن میزان، 23.2درصد مســتأجر 
هســتند.این در حالی است که در سرشماری 
نفوس و مســکن 1395، درصــد خانوارهای 
مستأجر 30.7درصد اعلام شــده بود و از آن 
دوره تاکنــون هیچ اتفاق برجســته ای که به 
خانه دار شدن مستأجران منجر شده باشد، رخ 
نداده است. فقدان آمارهای شفاف و قابل اتکا 
در حوزه مسکن و اجاره، یکی از مسائلی است 
که ساماندهی این بازارها را سخت کرده و پیش 
از هر اقدام عملی برای اصلاح ریشــه ای این 
حوزه ها، باید تمهیدی برای شفاف سازی آنها 

اندیشیده شود.

اجاره نشینی در تنور تورم
جهش های متوالی قیمت مســکن، مستقیم 
و البته با اندکی تأخیر به رشــدهای پی در پی 
قیمت اجاره منجر شــده و به واســطه اینکه 
شــیب افزایش قیمت مســکن در بلندمدت 
بالاتر از شیب افزایش تورم مصرف کننده است، 
متأسفانه سهم هزینه اجاره در سبد خانوارهای 
مستأجر روند صعودی پیدا کرده است. آنگونه 
که رصد آمارهای رســمی نشــان می دهد، 
شــاخص قیمت اجــاره در دوره های جهش 
قیمت مســکن، بیش از تورم مصرف کننده و 
در دوره های رکود بازار مســکن در محدوده 

شاخص تورم رشــد کرده و در مجموع هزینه 
اجاره مســکن از میانگین ســایر هزینه های 
خانوار بیشتر رشد کرده اســت. در این میان 
به واســطه تفاوت در ضریب رشد درآمدهای 
خانوارهای مستأجر با تورم بازار اجاره، سال به 
سال فشــار بازار اجاره بیشتر شده و به ویژه در 
کلانشهرها، اوضاع وخیمی برای اجاره نشینان 

ایجاد کرده است.
طبق اطلاعات مرکز آمــار ایران، هزینه اجاره 
بهای مسکن در شــهر تهران از سال 1390تا 
1401حــدود 14برابر شــده درحالی که در 
همین بازه زمانی، رشــد درآمــد خانوارهای 
تهرانــی 12.6درصد بوده اســت. معنای این 
اتفاق، بالا رفتن ســهم هزینه اجاره از ســبد 

هزینه خانوارهای مســتأجر است به گونه ای 
که این رقم در کل کشــور از حوالی 33درصد 
در ابتــدای دهــه 90به بــالای 40درصد در 
شــرایط فعلی و در شــهر تهران به ارقامی در 
محدوده 65تا 70درصد افزایش یافته اســت. 
سرمایه ای بودن مسکن در ایران و عرضه کمتر 
از تقاضای بالقوه، از عوامل اصلی رشد نجومی 
قیمت اجاره در ایران است و این فرایند جز با 
افزایش کیفیت ساختمان سازی و پاسخ دهی 
مناســب به تقاضای اجاره نشــینی از طریق 
راهکارهایی نظیر احداث مســکن استیجاری 
کوچک مقیاس، ایجاد شرکت های اجاره داری 
حرفــه ای و انتظام بخشــی حــوزه املاک و 

مستغلات میسر نیست.

سياست های سازگار 

اجــرای نهضــت ملی 
مســکن با هدف احداث 
4میلیون واحد مسکونی 
در 4سال برای متقاضیان 
مسکن اولی و دهک های 
کم درآمد، ســاماندهی 
صنف مشــاوران املاک 
و تغییر شــیوه محاسبه 
حق الزحمه در معاملات 
ملکی، اجرای سختگیرانه 
کد رهگیری برای انواع 
معاملات بــازار املاک 
و مســتغلات، ایجــاد 
اجاره داری  شرکت های 
حرفه ای، احداث مسکن 
متری و توسعه ابزارهای 
تأمین مالی حوزه مسکن 
ازجمله اقداماتی اســت 
که برخــی تا قبــل از 
تابستان اجرایی خواهند 
شــد و می توانند برخی 
پیش نیازهاي ساماندهی 
بازار مســکن و اجاره را 

رفع ورجوع کنند.

قیام علیه دلالی

یکــي از سیاســت هاي 
تنظیم گر دولت سیزدهم 
در بازار مســکن و اجاره، 
که قرار اســت تا قبل از 
تابســتان اجرایي شود، 
دریافت مالیات از معاملات 
مکرر مســکن است که 
معامــلات کوتــاه مدت 
مسکن را به صورت پلکانی 
مشــمول مالیات مي کند 
و ســوداگران مجبورند 
بخش عمده سود خود در 
این معاملات را به عنوان 
مالیات بر ســود اتفاقي 
بــه خزانه واریــز کنند. 
اجرای این سیاســت، در 
کوتاه مدت می تواند شتاب 
رشــد قیمت مسکن را 
کاهش دهد و مجالي براي 
ســاماندهي بازار اجاره 

ایجاد کند.

بازار ناسازگار
 

بــازار مســکن و اجاره 
یکی از معدود حوزه های 
اقتصاد ایران است که به 
سبک و سیاق اقتصادهای 
آزاد، پیرو سازوکار بازار 
است و نه در قیمت گذاری 
کالا یعنی خریدوفروش 
ملــک و نــه در ارائه 
هزینه  یعنــی  خدمات 
اجاره، روی خوشــی به 
مداخلات سیاستگذاری 
یا قیمت گذاری دستوری 
نشــان نمی دهد. برای 
رام کردن این بازار که در 
قیاس با اغلب حوزه های 
اقتصادی سرکش تر است 
و از قضا یک نیاز اساسی 
جامعــه نیز محســوب 
می شود، باید تمهیداتی 
اندیشیده شــود که در 
سال های اخیر کم وبیش 
و در دولــت ســیزدهم 
به صــورت برجســته و 
شاخص در حال اندیشیده 

شدن است!

احمد میرخداییگزارش
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1401تا آذر 1369مقایسه روند سالانه نرخ تورم و تورم اجاره بها از 

رشــد هزینه اجاره بها در ســال گذشته 
حدود 8.3واحد درصد بیشتر از رشد  تورم 

مصرف کننده بوده است.

8.3
واحد درصد

هزینه اجــاره بهــای مســکن در پاییز 
1401نســبت بــه پاییــز 1400حدود 

49.3درصد رشد کرده است.

49.3
درصد

کمترین تورم اجاره بها در سال 1398 به میزان 
6 درصد به ثبت رســیده و در سال 1395 هم 
اجاره نشین ها شاهد تورم 9.8 درصد بوده اند.

6
درصد

آمارهــا،  طبــق خوش بینانه تریــن 
8.5میلیــون خانــوار ایرانی مســتأجر 

هستند.

8.5
میلیون خانوار

خانوارهــای ایرانــی به طــور میانگین 
35درصد از هزینه معیشت خود را صرف 

هزینه مسکن می کنند.

35
درصد

تهران پایتخت اجاره نشینی در ایران است 
و حدود 51 درصــد از خانوارهای تهرانی 

اجاره نشین محسوب می شوند.

51
درصد

ســهم هزینه اجاره و مســکن از هزینه 
معیشت خانوارهای تهرانی به 70درصد 

رسیده است.

70
درصد

به طور میانگیــن و براســاس آمارهای 
مختلف، حــدود 37درصــد خانوارهای 

ایرانی مستأجر هستند.

37
درصد
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نرخ مالکیت خانه در جهان
آمارهاهمچنیننشــانمیدهددربرخیکشورها
98درصدمردمصاحبخانههســتندکهالبتهاین
موضوعبستگیبهعواملزیادیازجملهسیاستهای
بخشمسکن،مساحت،جمعیتوسایرعواملکلان
اقتصادیازجملهتولیدوتــورمدارد.بهطورمثال
درکشــورهایکوچکیمانندکوزووورومانیبین
95تا98درصدمردمصاحبخانههستندودرکشور
پهناوریمانندروســیهنزدیکبه92درصدمردم
خانهدارند.دراتحادیهاروپــا70درصدودرآمریکا
66درصدمردمخانهدارند.درواقــعدراروپاازهر
10نفراروپایی7نفردرخانههاییزندگیمیکنند
کهمالخودشاناست.درکانادانیزباوجودکاهش
قابلتوجهمالکیتخانهدردههگذشته،نرخمالکیت
دربینخانوادههایجواننســبتبهسایرکشورها
ازجملهایالاتمتحدهبیشتراست.بهنظرمیرسددر
بسیاریازکشورهایتوسعهیافتهنرخمالکیتخانه
بیشترازسایرکشورهاست.بااینحالاینموضوع
بستگیزیادیبهسیاستهایاقتصادینیزدارد؛
بهطورمثالدرکشورهاییکهسیاستهایاقتصادی
متمایلبهمشارکتعمومیاستنرخمالکیتخانه
پاییناستامادرکشورهاییکهمتمایلبهاقتصاد
آزادهســتندنرخمالکیتخانهبالاتراست.بهطور
مثالدرآلمانوسوئیسباتوجهبهشرایطاقتصادی
قدرتمندیکهدارند،بازهمدرصدبیشتریازمردم
اجارهنشینهستندوبیشازنیمیازمردماینکشور
هرماهاجــارهمیپردازندکهبهنظرمیرســداین
موضوعناشیازسیاستهایکلاناقتصادیاست.

نرخ مالکیت خانه در ایران
طبقاطلاعاتموجودنرخمالکیتخانــهدرایراندرحدود
63درصداستکهالبتهبرخیکارشناساناینارقامراپایینتر
ازاینمقدارمیدانندواعتقاددارندایــننرخپایینترازاین
میزاناستوحتیدرشهرهایبزرگکهاهمیتزیادیدارند
ایننرخنسبتبهمیانگینکشورپایینتراست.بهطورمثال
طبقبرخیآمارهابیشاز51درصــدتهرانیهاخانهندارند
وفقط49درصدپایتختنشــینانمالکخانههســتند.این
اطلاعاتهمچنیننشانمیدهدحتیبافرضاینکه63درصد
ایرانیهاصاحبخانهباشندامابازهماینمقداردرمقایسهبا
نرخجهانیوکشــورهایهمردهایرانرقمپایینیمحسوب
میشود.بهطورکلیدریکفهرستاز50کشورهمردهایران
ازنظرجمعیت،مســاحتوتاحدودیاقتصاد،ایراندرقعر
جدولودرمیان10کشورپایینجدولازنظرسطحمالکیت
قراردارد.کارشناسانمهمترینعواملمرتبطبانرخپایینتر
مالکیترانرختورمیاافزایشقیمتمسکن،افزایشنرخوام،
افزایشجمعیتمتقاضیخانهوسیاستگذاریهایاینبخش
میدانند.بااینحالطبقآمارهایرسمیمیزانمالکیتخانه

درایرانازکشورهاییمانندترکیهوکرهجنوبیبالاتراست.

مسکن

مقایسه

جهان

پایان ناگزیر بی عملی در بازار اجاره
بازار مســکن و اجاره یکی از معدود حوزه های اقتصاد 
ایران است که به سبک و ســیاق اقتصادهای آزاد، پیرو 
سازوکار بازار است و نه در قیمت گذاری کالا یعنی خریدوفروش ملک و نه در 
ارائه خدمات یعنی هزینه اجاره، روی خوشــی به مداخلات سیاستگذاری یا 
قیمت گذاری دستوری نشان نمی دهد. برای رام کردن این بازار که در قیاس با 
اغلب حوزه های اقتصادی سرکش تر است و از قضا یک نیاز اساسی جامعه نیز 
محسوب می شود، باید تمهیداتی اندیشیده شود که در سال های اخیر کم وبیش 

و در دولت سیزدهم به صورت برجسته و شاخص در حال اندیشیده شدن است! 
اجرای نهضت ملی مسکن با هدف احداث 4میلیون واحد مسکونی در 4سال 
برای متقاضیان مسکن اولی و دهک های کم درآمد، ساماندهی صنف مشاوران 
املاک و تغییر شیوه محاسبه حق الزحمه در معاملات ملکی، اجرای سختگیرانه 
کد رهگیری برای انواع معاملات بازار املاک و مســتغلات، ایجاد شرکت های 
اجاره داری حرفه ای، احداث مسکن متری و توسعه ابزارهای تأمین مالی حوزه 
مسکن ازجمله اقداماتی است که برخی تا قبل از تابستان اجرایی خواهند شد 
و می توانند برخی اگرهای مطرح شده برای ساماندهی بازار مسکن و اجاره را 

رفع ورجوع کنند.

مکث

مقایسه نرخ مالکیت خانه در ایران با سایر 
کشورهای جهان )ارقام به درصد(

نرخ مالکیت خانهنام کشور
97.8کوزوو
95.3رومانی

92.3اسلواکی
91.7روسیه

91.7مجارستان
90.5کرواسی

90.2مونته نگرو
89لیتوانی
88.9سنگاپور
86.8لهستان

86صربستان
85.8مقدونیه

85بلغارستان
83.2لتونی
81.9مالت

81.6استونی
80.8نروژ

78.3پرتغال
78.3جمهوری چک

76.1اسلوونیا
75.8اسپانیا
73.7ایتالیا

73.6ایسلند
73.3یونان
72.5بلژیک

71.1لوکزامبورگ
70.6هلند
70.3فنلاند

اجاره نشینی در همه جای دنیا یک چالش است و مسئولیت 
دولت هاست که از مستأجران حمایت کنند، اما این حمایت 
به گونه ای است که بازار اجاره بها دچار اختلال در عرضه 
و تقاضا نشود. مهم ترین شــاخص و وجه تمایز در تنظیم 
اجاره بها در کشورهای مختلف با ایران، مدت اجاره بهاست 
که معمولا بیش از یک سال اســت. سؤال مهم این است 
که کدام الگو برای مداخله دولت در تعیین مدت و میزان 
اجاره بها مطلوب است و آیا نظام اجاره داری ایران می تواند 
بازنگری و مدرن شــود. تجربه 10کشور دنیا اکنون پیش 

روی دولت قرار دارد و به نظر می توان نظام اجاره نشینی را 
متحول کرد؛ به گونه ای که هم رضایت اجاره نشین ها و هم 
صاحب خانه ها را به همراه داشته باشد، مشروط بر اینکه 

نرخ تورم در بلندمدت تک رقمی باشد.

 حمایت از مستأجران آلمانی
تنظیمتمامقراردادهایاجارهبدونتوجه
بهاینکهمالکشخصحقیقییاحقوقی
باشد،براساسقانونمدنیاینکشوراست

وقرارداداجارهالزاماغیرقطعیتنظیممیشود.بهگونهایکهبه
غیرازسرپیچیمستأجرنظیرپرداختنشدناجارهبها،آسیب
بهملکیارفتارهایضداجتماعی،تنهــادلیلقانونیمالک
برایفسخقرارداداجاره،نیازاوبهملکجهتسکونتشخصی
است.بااینحال،اگرمستأجرازتخلیهسرباززدهوبهدادگاه
شکایتکند،درصورتیکهازنظردادگاهمستأجرآسیبپذیرتر
ازمالکتشخیصدادهشود،تملکتوسطمالکدشوارخواهد
بود.سیاستهایحمایتیدولتآلمانازمستأجراندرکنار
اجارهبهاینســبتاپایین،مهمتریندلیــلتمایلکمافرادبه
خانهدارشدننســبتبهسایرکشــورهایاروپاییاست.در
بخشمسکناستیجاریبدونکمکهزینهکه90درصدازکل
ذخیرهمسکناستیجاریرادرآلمانتشکیلمیدهد،مبلغ
اجارهبهایاولیهنمیتواندآزادانهتعیینشــودوبایدبراساس
اجارهمبنایمحلیتنظیمشود.همچنیندریکقراردادجاری
اجاره،تازمانیکهمبلغاجارهبهابیشازاجارهمبناباشد،هیچ
اجازهافزایشیوجودنداردوهمچنینمالکنمیتوانداجارهبها

رابیشاز20درصددر3سالافزایشدهد.

کنترل اجاره بها در سوئد
مهمترینویژگینظاماجارهداریدرسوئد
وجودیکسیستممذاکرهجمعیاستکه
مبنایآنقراردادهایتوافقیبینانجمن
مستأجرانسوئدوشهرداریومالکانخصوصیاستکهبعد
ازجنگجهانیدومراهاندازیشدهاست.دراینسیستماجاره
تعیینشدهتوسطشرکتهایمسکنشهرداریبرایمالکان
خصوصینیزملاکعملقرارمیگیردوایننظاماجارهداری
بهنحویطراحیشدهکهمالکانراوادارکندتابخشیازاین
سیستممذاکرهجمعیاجارهشــوندکهبراساسآناجارهبها

برایقراردادهــایبلندمــدتحتیبدونمــدتوافزایش
اجارهبهایمنظمطبقشــرایطموردتوافقتعیینمیشود.
اجارهبهادرسوئدازطریقسیستمارزشملکاجارهمنطقی
تعیینمیشود،بهشکلیکهاگراجارهبهاییکملکبالاتراز
اجارهواحدهایمشابهوهمترازباشد،منطقیتلقینمیشود
واگرطرفینرویاجارهبهایبالاتربهتوافقنرسند،مستأجر
حقداردشکایتیبرایدادگاهاجارهمنطقهایتنظیمکندو
ایندادگاهبابررســیاجارهبهایواحدهایمسکونیمشابه،
اجارهبهایمنطقیرابرایملکمــوردنظرتعیینمیکندو

معمولاارجاعفرایندبهدادگاهبهنفعمستأجرتماممیشود.

 فرانســه؛ کمک هزینــه دولــت به 
مستأجران

براســاسقانوناجارهکهازســال2015
اجراشــده،دولتمقرراتویــژهایرابه
اجرامیگذاردازجملهاینکهقرارداداجارهبایدبهصورتکتبی
تنظیمشــدهومدتآندرصورتیکهمالکشخصحقیقی
باشد،3سالواگرشخصحقوقیباشد،6سالتعیینمیشود
ومالکتنهاهنگامبهپایانرسیدنمدتقراردادمیتواندبه
آنخاتمهدهدمگردرمواقعیمانندنیازسکونتخود،فروشو
مواردیازاینقبیل.البتهدرتمامقراردادهایجدید،اجارهبها
بهطورآزادانهتعیینمیشودواگرمالکهیچبهبودیدرملک
ایجادنکردهباشد،افزایشاجارهنسبتبهمستأجرقبلتنهابه
یکمیزانمشخصازقبلتعیینشدهمیتواندصورتگیرد.
افزونبراینکهدرصورتتمدیدقراردادبامســتأجرقبلیدر
طولمدت3یا6ســال،اجارهبهشــاخصاجارهمبناتعیین
خواهدشدواگرمقداراجارهبهابسیارپایینترازنرخبازارباشد،
میتواندتاسطحملکیمشابهدرهمسایگیافزایشدادهشود.

تجربه 10کشور در حمایت از اجاره نشین ها

بازار اجاره ایران می تواند اصلاح و ساماندهی شود، اما تحقق 
این مهم، نیازمند جفت وجورشــدن »اگرهایی« است که در 
قالب ابزارهای اصلاح بازار اجاره قابل دسته بندی است و دولت 

می خواهد در حد توان از این ابزارها بهره بگیرد.
به گزارش همشهری، بازار اجاره قابلیت اصلاح و ساماندهی 
دارد؛ اگر اطلاعات و آمار حوزه مسکن و اجاره شفاف و تجمیع 

شود، اگر فعالان بازار ملک قاعده مند، شناسنامه دار و منتظم 
شــوند، اگر ســازوکار معاملات املاک و مستغلات شفاف و 
قانونمند شود، اگر رقیب متشخصی برای بازار سنتی ظهور 
کند، اگر تولید و عرضه مسکن ملکی و استیجاری شتاب بگیرد 
و اگر در کل، یک سیاستگذار بزرگ در قامت دولت، اثبات کند 
که حواسش به این بازار هست و می خواهد این حوزه از زندگی 
ایرانی را سروســامان بدهد؛ آن وقت می توان انتظار داشت 
که متقاضی مصرفی مسکن ناگزیر به تن دادن به آشفته بازار 
نباشد و مستأجر نیز مجبور به پرداخت سودهای کلان بابت 

سرمایه گذاری ملکی موجران نشود.
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نسبت قیمت به اجاره در ایران
آمار ها نشــان می دهد نرخ قیمت به اجاره در 
ایران به صورت تاریخی تا اواخر ســال1396 
حدود 14 تا 15مرتبه بوده است در حالی كه 
این نسبت از ســال1397 و به  دنبال افزایش 
نرخ تورم و ســپس قیمت مســکن به شدت 
افزایش یافته و هر ســال نیز در حال افزایش 

است.
نســبت قیمت به اجاره مســکن در ایران در 
سال1392 كه قیمت مسکن دچار جهش شد 
و حباب حداكثری پیدا كرد، به عدد 1۸ رسید. 
بعد از آن تحت تأثیر شروع فرایند تخلیه حباب 
مسکن و ركود معاملاتی، شیب منفی تغییرات 
نسبت قیمت اجاره آغاز شد؛ به طوری كه در 
سال93، این نسبت به 16.7 و در سال های 94 
و 95 نیز به سطح 15مرتبه نزول كرد. تا قبل 
از شروع افزایش محسوس و قابل توجه قیمت 
مسکن در اواخر پاییز سال96، نسبت قیمت 
به اجاره در بازار مسکن شــهر تهران در این 
محدوده قرار داشــت اما از سال1397 شیب 
رشد قیمت مســکن منجر به رشد این نسبت 
شــد و اگرچه اجاره ها به شکل سرسام آوری 
افزایش یافته اما همچنان این نســبت فاصله 

معناداری با دوره های تاریخی خود دارد. 
تازه ترین اطلاعات نشــان می دهــد در حال 
حاضر نســبت قیمت به اجاره در ایران به طور 
میانگین به 37 رســیده كه به نظر می رســد 

بالاترین نسبت در تاریخ بازار مسکن است.

افزایش شدید نسبت قیمت به اجاره
آمار ها نشان می دهد نسبت قیمت به اجاره مسکن در ایران 
در سطوح بالاتری از میانگین تاریخی خود قرار گرفته است 
اما مقایسه این نسبت با سایر كشور های جهان نشان می دهد 
كه این نسبت فاصله معناداری با اغلب كشور های جهان دارد 
و به خوبی آشکار است كه قیمت مسکن و به تناسب آن میزان 
اجاره به شکل افراطی در طول چند سال گذشته افزایش یافته 
كه عامل آن افزایش قیمت مسکن تحت تأثیر نرخ تورم است. 
به  گزارش همشهری، نسبت قیمت به اجاره یا همان نسبت 
پی به آر)P/R( یک شاخص جهانی است كه به عنوان دماسنج 
بازار مسکن شناخته می شــود و در عین حال با محاسبه آن 
می توان به وضعیت بازار مســکن، نرخ اجاره و قیمت مسکن 
پی برد. این نسبت با محاســبه میانگین قیمت هر مترمربع 
آپارتمان مســکونی به میانگین اجاره   ماهانــه هر مترمربع 
آپارتمان به دست می آید كه مقدار آن نشان می دهد آیا قیمت 
مسکن دچار افزایش افراطی شده و باید منتظر تخلیه حباب 
بود یا نســبت اجاره خانه با قیمت خانه تناسب ندارد و باید 
منتظر افزایش قیمت اجاره خانه بود. در واقع این نسبت نشان 
می دهد كه نرخ بازگشت ســرمایه با خرید یک خانه چقدر 
است. به بیان ساده تر این نرخ بیانگر آن است كه مالک خانه در 
ازای دریافت چه مبلغی كل سرمایه یا هزینه ای كه بابت خرید 
مسکن صرف كرده اســت باز خواهد گشت. به طور مثال اگر 
شما یک خانه یک میلیارد تومانی بخرید و سالانه 100میلیون 
تومان بابت اجاره خانه از مستأجر دریافت كنید به معنای آن 
است كه شما قادرید ظرف 10ســال اصل مبلغی را كه برای 
خرید خانه هزینه كرده اید با دریافت اجاره دریافت كنید. اما 
اگر میزان اجاره بهای شما به نصف یعنی 50میلیون تومان در 
سال كاهش یابد یعنی اینکه شــما باید برای بازگشت اصل 
پول تان با فرض ثابت ماندن قیمت ها 20سال منتظر بمانید.

مقایسه با جهان
نکته قابل توجه این اســت كه حتی با وجــود افزایش این 
نسبت در طول چند ســال گذشــته، اما باز هم این نسبت 
یکی از پایین ترین اعداد در میان كشــور های جهان است. 
این نسبت حتی در میان كشــور های توسعه یافته و در حال 
توســعه كمترین میزان است و نشــان می دهد كه میزان 
اجاره بها در ایران در تناســب با قیمت خانه بسیار بالاست. 
مطابق این اطلاعات بعد از ایران كشــور فنلاند پایین ترین 
نســبت قیمت به اجاره را دارد و مالک خانه 97ســال باید 
منتظر بماند تا از طریق اجاره خانه، كل هزینه خرید خانه را 
تامین كند. در بسیاری از كشور های توسعه یافته و در حال 
توسعه این نســبت بالاتر از 100 است و حتی این نسبت به 
160 تا 1۸0سال می رسد. همین موضوع منجر شده است 
كه ســرمایه گذاری به منظور دریافــت اجاره بها در بخش 
مسکن در این كشــور ها چندان صرفه نداشته باشد و تقاضا 
را برای معاملات مسکن و حتی سفته بازی كاهش دهد. در 
شرایطی كه نســبت قیمت به اجاره مسکن فاصله زیادی با 
میانگین تاریخی خود یعنی 15مرتبه گرفته است، احتمال 
وقوع 2حالت در آینده تقویت شده است تا این نسبت دوباره 
به میانگین تاریخی خود بازگردد. حالت اول كاهش قیمت 
مسکن و حالت دوم افزایش اجاره است. در چنین شرایطی با 
توجه به نرخ تورم و چشم اندازهای تورمی كارشناسان اعتقاد 
دارند كه احتمالا در ماه های آینده حالت دوم اتفاق خواهد 
افتاد؛ به معنای اینکه قیمت اجاره خانه باز هم افزایش خواهد 
یافت. اســتدلال تحلیلگران این است كه هم نرخ تورم روند 
فزاینده ای دارد و هم چشم انداز های تورمی رو به رشد است 
و در چنین شرایطی نمی توان انتظار داشت كه قیمت مسکن 
كاهش یابد تا نســبت قیمت به اجاره كم شــود و به سمت 
اعداد تاریخی خود بازگردد. این موضوع زنگ خطر را برای 

اجاره نشین ها به صدا در آورده است.

نگاه

مقایسه

ایران

 فنلاند؛ اجاره بدون دخالت مستقیم
در فنلاند هیچ سیســتم كنتــرل اجاره 
مســتقیمی بــرای بخــش خصوصــی 
اســتیجاری وجود ندارد و مالک می تواند 
معادل اجاره بازار را از مستأجر طلب كند، اما درصورت شکایت 
مستأجر، اگر مبلغ اجاره بیشــتر باشد، دادگاه می تواند مقدار 
آن را كاهش دهد یا از فسخ قرارداد بدون مدت درصورتی كه 
مالک اجاره بهای بیشتر را به عنوان شرطی برای ادامه قرارداد 
با مستأجر درنظر بگیرد، جلوگیری كند. البته زمینه و شرایط 
افزایش اجاره بها نیز به صورت توافقی بدون درنظر گرفتن هیچ 
حقی برای مالک برای افزایش اجاره بهــا به صورت یک طرفه 
در قرارداد درنظر گرفته می شود. مهم ترین شاخص هایی كه 
در تعیین اجاره بها درنظر گرفته می شــود، 2شاخص هزینه 
زندگی و شاخص هزینه مصرف كننده است و در سال2003 
با همکاری انجمن مالکان و انجمن مســتأجران یک راهنما با 
عنوان شیوه های اجاره منصفانه تهیه شــد  كه در آن توصیه 
شده مذاكرات افزایش اجاره بها حداقل از 6 ماه قبل انجام شود 
و میزان افزایش نیز باید منطقی باشد و براساس تجربه افزایش 
اجاره بها نباید بیش از 15درصد در ســال درنظر گرفته شود. 
مالک هم درصورت درخواســت اتمام قرارداد در قراردادهای 
بالای یک ســال حداقل 6 ماه و در قراردادهای زیر یک سال 

حداقل 3 ماه قبل باید به مستأجر اطلاع دهد.

 دانمارک؛ قانون پیچیده 
در دانمارک قوانیــن كنترل اجاره تنها به 
بخش استیجاری خصوصی اعمال می شود 
و دارای 4نوع مقررات اجاره بسته به سن 
ساختمان است كه فرایند پیچیده ای دارد. از میان آنها قانون 
اجاره بازار تنها موردی اســت كه به عرضــه و تقاضای واقعی 
ارتباط پیدا می كند. در این كشور تعیین اجاره بر مبنای ارزش 
است كه در سال1976 معرفی شــده و كماكان ۸0درصد از 
بخش خصوصی استیجاری را پوشــش می دهد. این قانون به 

واحدهای مسکونی كه از ســال1991 به بعد ساخته شده اند، 
اعمال نمی شود و اجاره براساس هزینه های جاری ملک تعیین 
می شود و مالک می تواند مقداری سود و هزینه اضافی به دلیل 
بهبود ملک نسبت به وضعیت احداث اولیه به اجاره بها اضافه 
كند و به این ترتیب اجاره بها مقدار دقیقی ندارد و تخمین زده 
می شود و البته مستأجران اغلب اجاره كمتری را نسبت به نرخ 

بازار پرداخت می كنند.

آمریکا و تنوع بالای قوانین
قوانین نسل دومی كه در این كشور به اجرا 
گذشته شده، اغلب به عنوان قانون »ثبات 
اجاره« شناخته می شود و سیاستگذاران 
درنظر داشــتند كه قوانین كنترل اجاره به نفع مســتأجران 
آسیب پذیر بدون كاهش كیفیت و كمیت تأمین مسکن تمام 
شود. با این حال، قوانین كنترل اجاره در مناطق خارج از نواحی 
ســاحلی ایالات متحده به كار گرفته نشــده و در سال201۸ 
تنها 4ایالــت دارای دولت هایی با قوانین فعــال كنترل اجاره 
هستند و 36ایالت به طور آشکار از قوانین كنترل اجاره ممانعت 
می كنند درحالی كه 9ایالت دیگر با اصل قانون موافق هستند؛ 
اما هیچ حوزه اجرایی و قضایی برای آن ندارند. برنامه های قانون 
كنترل اجاره در ایالات آمریــکا دارای این قانون، تنوع بالایی 
دارد. وظیفه نهادهای قانون ثبات اجــاره تعیین نرخ افزایش 
اجاره بهای ساختمان های مشمول این قانون است كه به طور 
سالانه بررسی و از اول اكتبر ســال جاری تا 30سپتامبر سال 

آینده اعمال می شوند.

ملاک تعیین اجاره در ترکیه
براســاس قانون تركیه یک قرارداد اجاره 
تحــت ضوابــط قانونی خاصــی محدود 
نمی شــود و می تواند به صورت شــفاهی 
یا كتبی )ترجیحا كتبی( بین مالک و مســتأجر برقرار شود. 
آزاد بودن قرارداد اجــاره یکی از اصول اولیــه در قانون اجاره 

تركیه است و مفاد قرارداد شامل مدت اجاره، اجاره بها، افزایش 
ســالانه اجاره بها و مقدار ودیعه به طور توافقــی بین مالک و 
مستأجر تنظیم می شــود. البته اگر طرفین در مورد افزایش 
اجاره بهای سالانه به توافق نرسند، می توانند از طریق دادگاه 
اقدام كنند كه در این صورت اجاره بهای سال آینده به نحوی 
تعیین می شــود كه نرخ تغییر آن از متوسط شاخص هزینه 
مصرف كننده در 12 ماه گذشــته بیشتر نباشــد. البته مقدار 
ودیعه تحت هیچ شرایطی نباید بیش از مبلغ اجاره 3 ماه درنظر 
گرفته شود و این مبلغ توسط مســتأجر به یک حساب بانکی 
واریز می شــود و 3 ماه بعد از اتمام قرارداد با رضایت موجر به 

مستأجر بازگردانده می شود.

 ژاپن؛ اجاره نشینی باکیفیت
قانون تســهیل و عرضه مسکن باكیفیت 
بــرای اجــاره در ســال1999 در ژاپن 
به تصویب رسیده و از سال2000 میلادی 
در حال اجراســت. براســاس این قانون 2نوع قرارداد اجاره 
ســاختمان در ژاپن وجود دارد؛ قــرارداد معمولی و قرارداد 
مدت دار كه در قرارداد معمولی طرفین آزاد هســتند مدت 
زمانی را برای قــرارداد به صورت توافقی تعییــن كنند و تا 
زمانی كه هیچ كــدام از طرفین اتمام قرارداد را درخواســت 
نکند، قرارداد به طور خودكار با شــرایط مشابه قبل تمدید 
می شود. درصورت تمایل به اتمام قرارداد، مستأجر و مالک 
به ترتیب از 3 و 6  ماه قبل باید طرف مقابل را از درخواســت 
اتمام قرارداد مطلع ســازند و لازم است مالک دلیل موجهی 
مانند عدم پرداخت اجاره یا نقض مفاد قرارداد توسط مستأجر 
داشته باشــد. درصورتی كه مدت قرارداد بیش از یک سال 
باشــد مالک باید 6 ماه قبل از اتمام قــرارداد، تاریخ انقضای 
آن را به مســتأجر یادآوری كند و اگر این كار را انجام ندهد، 
قرارداد اجاره 6 ماه پس از هر زمانی كــه مالک اطلاع دهد، 
پایان می یابد. البته اجاره بها به صورت ماهانه و در ابتدای ماه 

پرداخت می شود.

مالزی؛ آزادی تعیین اجاره بها
در مالزی قراردادهای اجاره به طور آزاد و 
قابل بحث بین طرفین در چارچوب قانون 
ملی زمین مالزی تنظیم و میزان اجاره بها 
به صورت توافقی بین مالک و مستأجر تعیین می شود. نیاز به 
ودیعه و نحوه تعیین آن نیز بستگی به توافق مالک و مستأجر 
دارد و در عین حال استانداردهایی نیز نظیر تعیین اجاره بهای 
3 ماه به عنــوان ودیعه برای قراردادهای اجاره 3ســاله اعمال 
می شود؛ چراكه در قانون ملی زمین مالزی، مدت زمان اجاره را 
تا سقف 3سال درنظر می گیرد و تمدید قرارداد به طور خودكار 
وجود ندارد، اما طرفین می توانند در مورد تمدید قرارداد به طور 
توافقی قبل از انقضای آن تصمیم بگیرنــد. قرارداد اجاره در 
صورت عدم پرداخت اجاره یا پرداخت آن با تأخیر و نقض مفاد 

اساسی قرارداد اجاره فسخ می شود.

کره جنوبی؛ حمایت از اجاره نشین ها
سیستم اجاره مســکن در كره متفاوت از 
اغلب كشورهاست و پرداخت اجاره بهای 
ماهانه همــراه با ودیعــه تضمینی بخش 
بســیار محدودی از بازار اســتیجاری را تشــکیل می دهد. 
قراردادهای مختلف موجود در كره شــامل مــوارد متعددی 
است ازجمله اینکه مســتأجر ودیعه قابل توجهی را حدود 30 
تا 60درصد ارزش مسکن به مالک پرداخت می كند و معمولا 

2سال بدون پرداخت اجاره بهای ماهانه سکونت كند.
 این نوع اجاره درواقع نوعی وام اســت كه ازسوی مستأجر به 
مالک پرداخت می شود و مقدار آن تحت تأثیر شرایط بازار مالی 

و مسکن است. 
همچنین یک قرارداد نیز به صورت تركیب ودیعه و اجاره ماهانه 
وجود دارد و نوع دیگری از قرارداد پرداخت كل اجاره به صورت 
پیش پرداخت و بدون ودیعه به مالک است و در قوانین مربوط 
به قراردادهای اجــاره بخش خصوصی حمایت از مســتأجر 

اهمیت زیادی دارد.

   نهضت خانه سازی ملی

شاخص ترین اقدام مســکنی كه اجرای درست آن از طریق 
اصلاح عرضه و تقاضا، بر مناســبات بازار اجاره نیز اثرگذار 
اســت. دولت طبق قانون جهش تولید مسکن، برای احداث 
4میلیون واحد مسکونی در 4سال برنامه ریزی كرده و از این 
مســیر، بخش عمده خانه اولی ها و به خصوص زوج های جوان، اقشار كم درآمد و 
متقاضیان خودمالکی خانه دار خواهند شد. البته یکی از چالش های اجرای این 
نهضت، تأمین مالی از طریق تسهیلات بانکی بود كه هم به واسطه عدم همکاری 
برخی بانک ها و هم به دلیل افزایش هزینه های ساخت یا رشد تورم، وزارت راه و 
شهرسازی و بانک مسکن به دنبال استفاده از راهکارهای متنوع تأمین مالی این 
نهضت هستند. در هفته گذشــته، محمد مخبر، معاون اول رئیس جمهوری در 
نشست بررسی تحولات بازار مسکن برای رفع مشکلات اجرایی و رصد و پیگیری 
پرداخت تسهیلات مسکن، به وزرای راه و شهرسازی و اقتصاد و همچنین متولیان 
سازمان برنامه وبودجه و بانک مركزی دســتور داد تا با تشکیل كمیته اجرایی، 
آخرین وضعیت پرداخت تسهیلات بانکی به نهضت ملی مسکن و میزان تحقق 

آن را پایش و به صورت هفتگی ارائه كنند.

   خانه دارشدن تدریجی با مسکن متری

به واسطه فاصله نجومی قیمت مسکن با درآمد خانوار و رشد 
پیوسته تورم در بازار املاک و مستغلات، عملًا خانه دارشدن 
از طریق پس انداز، اگر غیرممکن نباشــد، بســیار سخت و 
طاقت فرساست؛ چراكه رشد قیمت مسکن به مراتب از رشد 
پس انداز خانوارها بیشتر است و به مرور زمان، فاصله خانوار با آرزوی خانه دار شدن 
بیشتر خواهد شــد. یکی از راهکارهای مطرح شــده برای اصلاح این وضعیت، 
فراهم سازی خرید متری مسکن برای خانوارهاســت كه می تواند قدرت خرید 
پس اندازها را در بازار مسکن حفظ كند. بعد از چندین سال، تئوری احداث مسکن 
متری در دولت سیزدهم و توسط شهرداری تهران به حقیقت می پیوندد. به گفته 
علیرضا زاكانی، شهردار تهران، طرح مسکن متری با هدف جذب نقدینگی برای 

رونق صنعت ساخت و حفظ سرمایه شهروندان راه اندازی خواهد شد.

   ساماندهی حق الزحمه مشاوران املاک

در بسته وزارت راه و شهرسازی كه در سال گذشته به تصویب دولت 
نیز رسید، مقرر شــد ضمن انتقال ســامانه كد رهگیری به این 
وزارتخانه، ساماندهی مشــاوران املاک با صدور كارت فعالیت و 
اصلاح فرمول محاسبه حق الزحمه آنها نیز در دستور كار قرار گیرد. 
با نهایی شدن این اصلاحات، حق الزحمه بنگاه های مشاور املاک كه در شرایط فعلی یکی 
از متهمان قیمت سازی در بازار هستند، تغییر پیدا كرده و به جای درصدی از ارزش معامله 
یا مبلغ رهن و اجاره به مبلغی ثابت به اضافه درصدی از ارزش معامله طبق تقویم املاک 
تغییر می كند. با این اتفاق، عملًا ارتباط سود و زیان مشاوران املاک از افزایش یا كاهش 
قیمت معامله قطع می شود و امکان تبانی در این صنف برای قیمت سازی  مرتفع خواهد 
شد. گام نخست اجرای این سیاست با الزامی و رایگان شدن كد رهگیری معاملات املاک 

برداشته شده و با انتشار قیمت های مبنای معاملات مسکن، كاملًا اجرا خواهد شد.

   وام ودیعه مسکن برای مستأجران

پرداخت وام ودیعه مسکن از سال 1399 و در 
دوره شیوع كرونا در دســتور كار دولت قرار 
گرفــت و ســال های 1400 و 1401 نیــز 
پرداخت شــد. از قرار معلوم، این سنت در 
سال جاری نیز ادامه خواهد داشت و طبق دستور رئیس جمهوری، 
رقم آن برای واجدان شرایط افزایش خواهد یافت. احمد دنیامالی، 

عضو كمیسیون عمران مجلس از دستور رئیس جمهوری برای 
افزایش وام مســتأجران خبر داده و گفته است: در جلسه اخیر 
شورای عالی مسکن كه با حضور رئیس جمهوری برگزار شد، وزیر 
راه و شهرسازی اقداماتی را در قالب بسته حمایت از مستأجران 
مطرح كــرد و با توجه به دســتور رئیس جمهــوری حمایت از 
مستأجران از طریق سرعت بخشیدن به ارائه تسهیلات و افزایش 
سقف آن برای مستأجران و تدوین بسته حمایتی از مستأجران 

در دستور كار شورای عالی مسکن قرار دارد.

   بازنگری مبلغ و نرخ سود وام مسکن

نرخ بهره بانکی در بهمن ماه سال قبل از سوی شورای پول و 
اعتبار افزایش پیدا كرد و به تبع این اتفاق نرخ سود تسهیلات 
مشاركتی بانک ها نیز از 1۸درصد كه شامل حال نهضت ملی 
مسکن نیز می شد، به 23درصد رسید. از سوی دیگر به واسطه 
جهش های متوالی قیمت مسکن در سال های اخیر، قدرت اثرگذاری تسهیلات 
مسکن در اغلب مناطق شهری تناسبی با ارزش مسکن ندارد و قادر به گره گشایی 
از كار خریداران مصرفی مسکن نیست؛ بر همین اساس در نشست اخیر بررسی 
تحولات بازار مسکن، معاون اول رئیس جمهوری دستور داد بازنگری در میزان و 
نرخ سود تسهیلات مسکن به فوریت پیشــنهادهای عملیاتی با هماهنگی بانک 
مركزی، وزارت اقتصاد، سازمان برنامه وبودجه و صندوق توسعه ملی جمع بندی 

شده و جهت تصویب نهایی به شورای پول و اعتبار ارائه شود.

    مالیات بر معاملات دلالی مسکن

قیام علیه معاملات دلالی و كوتاه مدت مسکن، یک اقدام دیگر در 
مسیر كنترل بازار مسکن و اجاره است كه به تازگی در دستور كار 
دولت قرار گرفته و وزارت راه و شهرسازی نیز در اسرع وقت لایحه 
مرتبط با آن را برای ارائه به مجلس تدوین كرده است. هدف از این 
سیاست، جلوگیری و كنترل سوداگری در بخش مسکن است و براساس آن مقرر شده از 
ســود اتفاقی معاملات مســکن كه در بازه زمانی یک تا 5ســال انجام می شود، مالیات 
قابل توجه اخذ شود. متولیان امر امیدوارند تبدیل این لایحه به قانون و اجرای آن تا پیش 
از تابستان عملی شود. از یکی، دو ماه دیگر، اگر لایحه دولت برای دریافت مالیات از معاملات 
مکرر مسکن به تصویب مجلس برسد، سود ناشی از این معاملات به صورت پلکانی مشمول 
مالیات می شود و سوداگران كوتاه مدت مســکن باید تا 60درصد سود خود را به عنوان 

مالیات بپردازند. 

   انتظام بخشی با کد رهگیری رایگان

یکی از ابزارهایی كه از سال گذشته از سوی وزارت راه و شهرسازی 
در بسته ساماندهی بازار مسکن گنجانده شد، انتقال سامانه كد 
رهگیری از زیرمجموعه وزارت صنعت به وزارت راه و مهیاكردن 
دسترسی عامه مردم برای استفاده از خدمات این سامانه به صورت 
رایگان بود. این تکلیف قانونی در ماده 1۸قانون جهش تولید مســکن و با هدف رصد و 
نظارت بر بازار مسکن، برای وزارت راه و شهرسازی تعیین شده و در هفته گذشته تحت 
عنوان »سامانه معاملات املاک و مستغلات كشور و ثبت قرارداد« به عنوان زیرمجموعه 
سامانه ملی املاک و اسکان به نشانی https://srem.sedrehgroup.ir رونمایی شد. 
این سامانه به صورت آزمایشی برای ثبت قراردادهای اجاره استان یزد فعال شده و قرار 
اســت به زودی به صورت ملی و برای ثبــت همه معاملات حوزه املاک و مســتغلات 

مورداستفاده قرار گیرد.

   مالیات بر خانه های خالی

تیرماه 1394بود كه مجلس در جریان تصویب اصلاح قانون 
مالیات های مســتقیم، خانه های خالی را مشمول پرداخت 
مالیات كرد و وزارت راه و شهرسازی مکلف شد سامانه ملی 
املاک و اسکان را برای شناسایی این خانه ها راه اندازی كند. 
این ماجرا تا سال 1399به طول انجامید و عملًا در سال 1400مقدمات محاسبه 
و وصول مالیات از خانه ها فراهم آمد. هرچند در این سال كارنامه وصول مالیات 
از خانه های خالی قابل دفاع نبود و به واسطه نقص در اطلاعات حوزه مسکن، عملًا 
سازمان امور مالیاتی نتوانست مالیات مقرر در قانون بودجه را وصول كند. حالا 
اما درنتیجه اقدامات راه اندازی سامانه جدید كد رهگیری شده، می توان امیدوار 
بود كه خانه های خالی با قاطعیت شناخته شــده و با ابزار مالیاتی به بازار روانه 

شوند.
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افزایش سرســام آور اجاره بهای مســکن در 
ســال های اخیر بــه نگرانی عمــده ای برای 
مستأجران تبدیل شــده است؛ دغدغه بزرگی 
که هر سال با نزدیک شدن به تابستان پررنگ تر 
می شود و با رسیدن پاییز و پایان فصل جابه جایی 
مستأجران دوباره به فراموشی سپرده می شود. 
راهکارهای اتخاذشــده از سوی دولت از قبیل 
تعیین ســقف افزایش مبلغ قرارداد و وام های 
ودیعه در ســال های اخیر نتوانســته در مهار 
رشد شتابنده قیمت مســکن و اجاره بها مؤثر 
عمل کند. دلایل رسیدن بازار مسکن کشور به 
وضعیت کنونی و راهکارهای عبور از این بحران، 
موضوعاتی است که همشــهری در گفت وگو با 
ســمانه محرمی نمین، نایب رئیس دوم اتحادیه 
مشــاوران املاک تهران، مدرس دانشــگاه و 
تحصیلکرده رشــته معماری و پژوهش مورد 

بررسی قرار داده است.

ریشه افزایش سرسام آور اجاره بها در 
سال های اخیر را چه می دانید؟

دولتمردان ما همانطور که در زمستان ها به یاد مشکل 
آلودگی هوا می افتند، در تابستان ها هم به یاد افزایش 
قیمت مسکن و اجاره بها می افتند؛ درحالی که این 
امر سال هاست منسوخ شــده و جابه جایی ها صرفا 
در تابستان انجام نمی شود و در کل سال مستأجران 
با مشکلات دست و پنجه نرم می کنند؛ مستأجرانی 
که منازلشــان از 3خواب به 2خــواب، از 2خواب 
به تک خواب و حتی به ســوئیت تقلیل متراژ پیدا 
می کند، امکاناتشان از قبیل پارکینگ 
و آسانســور حذف می شــود، 
بعضا به محله هــای پایین تر 
شهر می روند و البته در این 
سال ها مهاجرت به حاشیه 
شــهرها را هم می بینیم. 
اگر بخواهیم تیتروار 
ریـشـه هـای این 
مشکل را بررسی 
کنیم، نخستین 
و مهم ترین آنها 

پلتفرم های آگهی های آنلاین ملک هســتند که در 
صدر بر هم زدن نظــم اقتصادی قــرار گرفته  و راه 
چانه زنی مشاوران املاک را بســته اند. عامل دیگر 
شیوه نادرســت پرداخت وام  ودیعه و فاکتور سوم 

مالیات است.
سازوکار نادرست پرداخت وام ودیعه 
را یکی از فاکتورهای مؤثر بر افزایش اجاره بها 

ذکر کردید. معایب این شیوه پرداخت چیست؟
دومین عامل مهم در رشد اجاره بها در سال های اخیر 
وام های ودیعه مســکن بوده که به عنوان راهکاری 
برای کمک به مســتأجران درنظر گرفته شده، اما 
این راهکار به دلایلی نتوانسته مثمر باشد. نخستین 
دلیل این است که در پرداخت این وام ها مستأجران 
باید دسته بندی شوند. ما مستأجران لاکچری نشین، 
مســتأجران دهک های متوسط و مســتأجرانی از 
دهک های ضعیف جامعه داریم که این وام هم باید 
مانند یارانه صرفا به دهک های متوســط و ضعیف 
جامعه تعلق بگیــرد.  نکته بعدی این اســت که ما 
مستأجرانی داریم که 40تا 50سال است مستأجرند 
و در شــرایط تورم کنونی با یک یا حتی چندبار وام 
ودیعه مشکلشان حل نمی شود. حمایت از مستأجران 
به جای اینکه شکل موقت و مُسکن را داشته باشد 
باید بتواند مستأجران را به مالک تبدیل کند. علاوه 

 بر این، امروزه مالکین به دریافت اجاره  بیشتر مایل 
هســتند تا ودیعه، پس وام ها باید به گونه ای باشند 
که بتواننــد در زمینه اجاره بها هم به مســتأجران 

کمک کنند.
بعضی از افراد وام ودیعه را برای مقاصد 
دیگری دریافت می کنند. راهکار این مشکل به 

اعتقاد شما چیست؟
سازوکار پرداخت وام ودیعه نباید به شکلی باشد که 
این وام صرف مصارف دیگر شــود، راهکار این است 
که وام به  جای مستأجر به موجر پرداخت شود. الان 
مســتأجری که بعد از امضای قرارداد برای دریافت 
وام به بانک مراجعه می کند زمان کمی در حد یکی، 
 دو هفته برای تامین مالی فرصت دارد؛ درحالی که 
پرداخت وام بیشــتر از 40روز زمان می برد. شیوه 
صحیح پرداخت وام این اســت که به جای تحمیل 
این مبلغ به مستأجر، در اجاره نامه ها قید شود که این 
مبلغ تا فلان تاریخ به حساب مالک واریز خواهد شد. 
مالیات بر اجاره، بــرای کنترل بازار 
مسکن و مبلغ اجاره وضع شده و  باید مانع رشد 
جهش وار اجاره بها می شد. چرا تأثیر لازم را از این 

ابزار نمی بینیم؟
مالیات بر درآمد اجاره ملک، مبلغی است که در نگاه 
اول و در ظاهر امر دولت از مالکین دریافت می کند؛ 

درصورتی که این مالیات در نهایت به مستأجر تحمیل 
خواهد شد. اگر به جای این کار طرح های تشویقی به 
شکل کاهش مالیات برای موجران درنظر گرفته شود، 
قطعا خود مالکان بیشتر ترغیب به بستن قرارداد هایی 

با مبالغ پایین تر با مستأجران خود خواهند شد.
افزایش قیمت ملک را چقدر در رشد 

اجاره بها مؤثر می دانید؟
افزایش قیمت مسکن طبیعتا در افزایش اجاره نقش 
داشــته و اگر ما به جای اینکه فقط تابستان به فکر 
مستأجران بیفتیم در کل سال نسبت به کنترل قیمت 
مسکن و مهار تورم مســکن اقدام کنیم، خودبه خود 
اجاره بها هم با رشــد کمتری مواجه می شود؛ زیرا به 
هرحال اجاره بها معادله ای از قیمت مسکن خواهد بود.

در سطح شهر تهران آیا وضعیت بازار 
ملک شرایط یکسانی در همه مناطق دارد؟

در تهران هر منطقه شرایط خاص خود را دارد، اما به 
جای تمرکز بر مناطق شهر بهتر است دسته بندی 
مســتأجران را مورد توجه قرار دهیم. ثابت شــده 
که لاکچری نشــین ها مطالبه ودیعه بیشــتری از 
مستأجر دارند و در مناطق متوسط و ضعیف مالکان 
عمدتا اجاره بهای بیشتری از مســتأجران مطالبه 
می کنند؛ چون در ملک های کوچک تر مالکان هم 
برای امرارمعاش از اجاره دریافتی استفاده می کنند.

لاکچرینشینهاکمتراجارهمیدهند
 نایب رئیس اتحادیه املاک تهران: ثابت شده که لاکچری نشین ها مطالبه ودیعه بیشتری از مستأجر دارند  اما در مناطق متوسط 

 و ضعیف مالکان عمدتا اجاره بهای بیشتری از مستأجران مطالبه می کنند

فرخنده رفائیگفت وگو
روزنامه نگار

پلتفرم های آنلاین؛ مخل نظم بازار
بسیاری از مســتاجران برای برآورد اولیه قیمت خرید یا اجاره 
مسکن در منطقه موردنظر خود یا پیدا کردن مورد مناسب برای 
سکونت، به سایت های آگهی آنلاین مراجعه می کنند؛پلتفرم هایی 
که گرچه با اطلاع رسانی خود، کار متقاضیان کالا و ملک را تسهیل 
می کنند، اما به باور کارشناسان حوزه مسکن، از عوامل تاثیرگذار 

در رشد قیمت در بازار مسکن هستند. 
اردیبهشت ماه سال 1399 به دنبال نوســانات شدید قیمتی در 
بازارهای مسکن و خودرو، دادستانی درج قیمت در سایت های 
فروش ملک و اتومبیل را عامل التهاب بیشتر بازار تشخیص و حکم 
به ممنوعیت قیمت گذاری اینترنتی داد. از زمان اعمال محدودیت 
درج قیمت برای ســایت های اینترنتی، قیمت مسکن در تهران 
تا آبان همان ســال هر ماه حدود 10درصد بالا رفت. در آبان ماه 
سرعت رشد قیمت کند شد و به 1.8درصد رســید و در آذرماه 
همان سال متوسط قیمت هر متر مســکن در تهران 1.1درصد 
کاهش یافت. موافقان ممنوعیت قیمت گذاری اینترنتی مسکن 
معتقدند منع قیمت گذاری مسکن در سایت ها در کند شدن شتاب 
قیمت و آرامش نسبی بازار مسکن تاثیر زیادی داشته است، اما از 
سوی دیگر موافقان قیمت گذاری اینترنتی، کاهش قیمت مسکن 
در آن مقطــع زمانی را به عوامل دیگری نســبت دادند که بعضا 
مسائل سیاسی را در بر می گرفت. با این  حال منع قیمت گذاری 
مسکن در سایت های آگهی آنلاین از دی ماه همان سال دوباره لغو 
شد و آگهی های اجاره و خرید در اپلیکیشن های فروش آنلاین تا 
امروز با درج قیمت منتشر می شود. این موضوع هنوز هم منتقدان 
بیشماری دارد که معتقدند آگهی های آنلاین با درج قیمت کاذب 

و بدون کارشناسی به آشفتگی بازار مسکن دامن می زنند. 
نایب رئیس اتحادیه امــلاک تهران که از منتقدان سرســخت 
آگهی های آنلاین اســت، در این زمینه می گوید: در قدیم افراد 
برای قیمت گــذاری ملک به دفاتر مشــاوران امــلاک مراجعه 
می کردند و مشاوران با آگاهی نســبت به قیمت گذاری منطقه 
و تورم ســالانه، ملک را قیمت گذاری می کردند. قیمت گذاری 
سلیقه ای نبود و مرجعی برای قیمت گذاری ملک وجود داشت؛ در 
حالی که مرجع آگهی های آنلاین تنها چشم و  هم چشمی است. 
سمانه محرمی نمین  می افزاید: با وجود مخالفت های اتحادیه های 
املاک با درج قیمــت روی این آگهی ها همچنــان قیمت درج 
و باعث نابســامانی بازار مسکن می شــود. وی معتقد است: این 
پلتفرم ها نظــم اقتصادی را به هم می زنند و بــا اینکه هر جرمی 
یک جنبه عمومی دارد، متاسفانه جنبه عمومی این مهم در نظر 
گرفته نمی شود. در این پلتفرم ها شاهد بازاری بدون کارشناس و 
اعدادی بدون کارشناسی هستیم، آنها با حذف واسطه های ملکی، 
نظرات کارشناسی را حذف می کنند، تسهیلگران بازار مسکن را 
نادیده می گیرند و قیمت ها را نجومی  بالا می برند. محرمی نمین 
می افزاید: به طور مثال شخصی که قیمت ملک خود را می داند با 
در نظرگرفتن حاشیه ای برای چانه زنی، ملک را با قیمتی بالاتر 
آگهی می کند، نفر بعدی از روی قیمت ایشــان، ملک خود را با 
قیمتی بالاتر آگهی می کند و این سیکل معیوب ادامه پیدا می کند.

تعیین سقف افزایش اجاره؛ 
مفید یا مضر؟

سمانه محرمی نمین، مدرس دانشگاه و مولف کتب 
درسی در حوزه ساختمان معتقد است در بازار مسکن 
کشور نرخ های دستوری به هیچ عنوان کارساز نبوده 
و نتوانســته نتیجه مطلوبی به دنبال داشته باشد. او 
می گوید: دستوری کردن بازار شــاید در ابتدا تأثیر 
مثبت نشان دهد، اما آنچه ما در صنف و در بازار با آن 
مواجهیم این است که مضرات بیشتری داشته است.  
دستوری کردن بازار باعث شده چالش بین موجر و 
مستأجر در این سال ها بیشــتر شود؛ چراکه با وجود 
سقف 25درصدی تعیین شده برای تمدید، این قانون 
تبصره ای دارد که براساس آن چنانچه موجر، ملک را 
برای خانواده درجه یک خود نیاز داشته باشد می تواند 
حکم تخلیه ملــک را بگیرد. این طــرح مراجعه به 
شوراهای حل اختلاف و درگیری بین موجر و مستاجر 

را در سال های اخیر افزایش داده است.

کشورهای دنیا برای کنترل بازار 
مسکن چه می کنند؟

تامین مسکن برای شــهروندان دغدغه همه کشورهاست، اما 
مشکلاتی از نوع مشکلات بازار مسکن ما در دیگر کشورها دیده 
نمی شــود، راهکارهای دیگر کشــورها در این زمینه چیست؟ 
با بررسی بازار مسکن کشــورهای دیگر به 2راهکار می رسیم؛ 
یکی اینکه در کشورهای توسعه یافته با اســتفاده از طرح های 
اجاره به شرط تملیک ، ملک هایی به صورت بلندمدت در اختیار 
مستأجران قرار می گیرد و مستأجران مجوزی برای انتقال ملک 
نخواهند داشت. این طرح باعث شــده افراد با درآمدهای بسیار 
پایین بتوانند صاحب خانه شوند و نقل و انتقال در این کشورها 
کم باشد. راهکار بعدی کاهش ودیعه مسکن است. در کشور ما 
هر مالکی هرقدر بخواهد می تواند ودیعه یا اجاره بها از مستأجر 
بگیرد، اما در کشــورهای دیگر عمدتا یا ودیعه ای برای مسکن 
وجود ندارد یا ودیعه های بسیار کمی در حد یک یا دو اجاره بها در 
سال از مستأجران دریافت می شود. در کشور ما افراد 600- 500 
میلیون تومان پول خود را برای یک سال بلوکه می کنند و سال 
بعد با توجه به تورم ارزش پولشان کاهش می یابد؛ درحالی که در 
کشــورهای دیگر ودیعه را نازل درنظر می گیرند که این به نفع 

مستأجران خواهد بود.

نکته

نقل قول

نگاه
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